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Αθήνα, σήµερα στις 22 Ιουνίου 2020, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
17.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν αρχίσουµε, επιτρέψτε µου να κάνω δύο ανακοινώσεις
προς το Σώµα.

Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών και Δι-
καιοσύνης κατέθεσαν στις 19-6-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Άµυνας του Κράτους του Ισ-
ραήλ και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας για την προµήθεια Εξοπλισµού και Υπηρεσιών Άµυνας». 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών
«Πλαίσιο χορήγησης µικροχρηµατοδοτήσεων, ρυθµίσεις χρηµα-
τοπιστωτικού τοµέα και άλλες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφορικά µε το προγραµµατι-
σµένο για σήµερα δελτίο επικαίρων ερωτήσεων µε έγγραφό του
ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων
ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής: «Ενηµερώνουµε σχετικά µε τη
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, στο πλαίσιο του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, ότι τη Δευτέρα 22 Ιουνίου 2020 οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η µε αριθµό 804/12-6-2020 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό
820/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυρίδωνα - Άδωνι Γε-
ωργιάδη. 

Η µε αριθµό 801/11-6-2020 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό
816/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθούν από την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως. 

Η µε αριθµό 815/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Στυλιανή
Μενδώνη. 

Η µε αριθµό 805/12-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ.
Ιωάννη Πλακιωτάκη. 

Η µε αριθµό 797/9-6-2020 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό
800/11-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθούν από τον
Αναπληρωτή Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Γεώργιο
Κουµουτσάκο. 

Η µε αριθµό 807/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση και η µε αριθµό

809/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντηθούν από τον
Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Δηµήτριο Οικονό-
µου.».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε, λοιπόν, µε τη συζή-
τηση της πρώτης µε αριθµό 797/9-6-2020 επίκαιρης ερώτησης
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεανώς Φωτίου προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα: «Χωρίς παι-
δική προστασία τα ανήλικα ασυνόδευτα οδεύουν προς απέλαση
κατά παράβαση διεθνών συµβάσεων. Σε ποιους εκχωρούνται οι
δηµόσιες, διαφανείς υπηρεσίες του Εθνικού Κέντρου Κοινωνικής
Αλληλεγγύης (ΕΚΚΑ) που καταργείτε; Σε ηµέτερους µετακλη-
τούς ή τρίτους;»

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Κουµουτσάκο, χαίροµαι που είστε σή-

µερα εδώ, δυο ηµέρες µετά την «Παγκόσµια Ηµέρα Προσφύγων»
και λίγες ηµέρες µετά από τις ανακοινώσεις της Ύπατη Αρµο-
στεία του ΟΗΕ, του ΔΟΜ και άλλων διεθνών φορέων και οργανι-
σµών για καταγγελίες -προσέξτε- άτυπων, παράνοµων και βίαιων
επαναπροωθήσεων, push-back, µεταναστών και αιτούντων άσυ-
λο κατά παράβαση διεθνών αρχών και συµβάσεων. 

Καταθέτω τα σχετικά έγγραφα των δυο οργανισµών, για να
µην κατηγορηθώ κι εγώ ως συνεργός του Ερντογάν. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το ίδιο κάνετε για τα ασυνόδευτα ανήλικα. Δηλαδή, τα µετα-
χειρίζεστε κατά παράβαση διεθνών αρχών και συµβάσεων, για
να απελάσετε την πλειοψηφία τους σε δήθεν ασφαλείς χώρες
προέλευσης, αλλά και για να «στήσετε» το προφίλ του φιλόστορ-
γου και ευαίσθητου Πρωθυπουργού, δηµιουργώντας έναν τρα-
γέλαφο νοµικών και διαδικαστικών αντικρουόµενων ρυθµίσεων.
Το επιτελικό κράτος σ’ όλο του το µεγαλείο! 

Τον Νοέµβριο του 2019 έχουµε την πρωθυπουργική εξαγγελία
δηµιουργίας άτυπου συντονιστικού σχήµατος για τα ασυνόδευτα
ανήλικα υπό τον ίδιο, µε επικεφαλής την κ. Αγαπηδάκη και βοηθό
τον κ. Δοξιάδη, ο οποίος στον δρόµο εξαφανίστηκε. Ο στόχος
ήταν να στρέψετε την κοινή γνώµη σε κάτι που την ευαισθητο-
ποιεί, δηλαδή τα ανήλικα ασυνόδευτα παιδιά, για να αποσπάσει
την προσοχή της από το βατερλό του µεταναστευτικού που εί-
χατε δηµιουργήσει. 

Τον Νοέµβριο του 2019, είκοσι ηµέρες πριν από τις εξαγγελίες
του φιλόστοργου Πρωθυπουργού, ο κ. Χρυσοχοΐδης περνάει
νόµο για το µεταναστευτικό, µε τον οποίον χωρίζετε τα ανήλικα
σε δυο κατηγορίες: τα πάνω από δεκαπέντε ετών και τα κάτω
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από δεκαπέντε ετών. Ελληνική εφεύρεση; 
Πείτε µου, κύριε Κουµουτσάκο, σε ποια ευρωπαϊκή χώρα

υπάρχει αυτός ο διαχωρισµός; Ποιος είναι ο δικός σας στόχος;
Γιατί για εµάς είναι προφανής. Η απέλαση σε δήθεν ασφαλείς
χώρες προέλευσης της πλειοψηφίας των ασυνόδευτων ανηλί-
κων, διότι είναι γνωστό σε όλους µας -µπορεί όχι στην κοινή
γνώµη- ότι το 85% των ασυνόδευτων ανηλίκων που µπαίνουν στη
χώρα είναι ηλικίας άνω των δεκαπέντε ετών. 

Σας ερωτώ ευθέως, λοιπόν: Έχετε απελάσει µέχρι σήµερα κά-
ποιο απ’ αυτά τα παιδιά; Ή σκοπεύετε να τα απελάσετε µ’ αυτόν
τον νόµο, ο οποίος ισχύει; Μιλώ για τα παιδιά άνω των δεκαπέντε
ετών από τις δήθεν ασφαλείς χώρες προέλευσης.

Τον Ιανουάριο του 2020 επανιδρύετε το καταργηθέν Υπουρ-
γείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και δηµιουργείτε εκεί ειδική
γραµµατεία για τα ασυνόδευτα ανήλικα κατά παράβαση των διε-
θνών αρχών και ευρωπαϊκών οδηγιών, που επιτάσσουν ότι τα
ασυνόδευτα ανήλικα αντιµετωπίζονται ως παιδιά και δικαιούνται
παιδικής προστασίας, δηλαδή, και όχι ως µετανάστες. Άρα το
αρµόδιο Υπουργείο είναι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων που ασχολείται µε την παιδική προστασία.

Τώρα, ακολουθεί ένας τραγέλαφος επιτελικού κράτους ως
εξής: Τον Μάρτιο, σε νόµο του Υπουργείου Εσωτερικών για τους
ΟΤΑ, ορίζονται λεπτοµέρειες για την υλοποίηση από το Εθνικό
Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης, το ΕΚΚΑ δηλαδή, φορέα επο-
πτευόµενο από το Υπουργείο Εργασίας της αρµοδιότητας του
οποίου έχει ανατεθεί ο νόµος της επιτροπείας του ’18, ο πρωτο-
ποριακός του ΣΥΡΙΖΑ, για να ορίζει επίτροπο σε κάθε ανήλικο
ασυνόδευτο. Ο επίτροπος αντικαθιστά, ως γνωστόν -για να ξέρει
η ελληνική κοινωνία-, τη φυσική οικογένεια του ανήλικου, είναι
υπεύθυνος για το βέλτιστο συµφέρον του και για όσο καιρό το
παιδί παραµένει στη χώρα µας. Με τον νόµο για τους ΟΤΑ το
ΕΚΚΑ µπορεί να δηµιουργεί περιφερειακά κλιµάκια σε ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού για την όσο το δυνατόν αρτιότερη αντιµετώπιση σύν-
θετης διαδικασίας του ορισµού επιτρόπου.

Τον Απρίλιο τώρα και ενώ η κ. Αγαπηδάκη έχει διοριστεί ειδική
γραµµατέας από τον Φεβρουάριο, αλλά δεν της έχει δοθεί καµ-
µία επίσηµη αρµοδιότητα, έχουµε την επικοινωνιακή φούσκα του
συγκινητικού κατευόδιου του Πρωθυπουργού στα σαράντα
εννέα παιδιά που έφυγαν για τη Γερµανία και άλλα δώδεκα για
το Λουξεµβούργο. 

Σας ερωτώ: Πώς και από ποιον επιλέχθηκαν τα παιδιά, µε
ποιες µυστικές και αδιαφανείς διαδικασίες, ποιος έκανε τις συ-
νεννοήσεις, αφού το ΕΚΚΑ δεν είχε καµµία εµπλοκή, ούτε και η
κ. Αγαπηδάκη, φαντάζοµαι, αφού ήταν χωρίς αρµοδιότητες -όχι
εκείνη τη στιγµή- και οι συνεργάτες της; Σε σχετική ερώτηση
τριάντα πέντε Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ δεν πήραµε καµµία απάν-
τηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Μετα-

νάστευσης και Ασύλου κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Κυρία Φωτίου, αυτά είναι ζητήµατα
τα οποία είχαν απαντηθεί στη συζήτησή µας στην Ολοµέλεια. Τα
επαναφέρετε -ενώ οι απαντήσεις ήταν σαφείς και ξεκάθαρες-
γιατί θέλετε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις.

Εγώ θα ξεκινήσω την απάντησή µου µε µία ερώτηση: Έναν
νόµο που ψηφίσατε, τον ν.4554 για την επιτροπεία, πότε τον
εφαρµόσατε; Εφαρµόστηκε αυτός ο νόµος; Και αν ναι, τι συνέβη;
Λειτούργησαν όλα άψογα ή δεν λειτούργησε τίποτα; Ποια ήταν
τα κενά; Γιατί δεν τα διορθώσατε; Πώς, ενώ έχετε αυτό το πα-
ρελθόν, έρχεστε σήµερα -αντί ως απολογούµενοι- να κάνετε τον
κατήγορο;

Πάµε όµως και στην ουσία των ερωτηµάτων σας. Ουδέποτε
καταργήθηκε -ουδέποτε καταργήθηκε!- η προστασία για τα ασυ-
νόδευτα ανήλικα στην Ελλάδα. Γιατί επιµένετε σ’ αυτήν την πα-
ραµόρφωση, ηθικά και πολιτικά ανοιχτή. Ακόµα και η ειδική
γραµµατεία που έγινε ήταν Ειδική Γραµµατεία Προστασίας των
Ασυνόδευτων Ανηλίκων, εποµένως, για κάτι που αποτελεί υπο-

χρέωση και δέσµευση της χώρας, βάσει του Διεθνούς Δικαίου,
κάνετε µεγάλο λάθος -και δεν καταλαβαίνω και την εµµονή σας
σ’ αυτό- να θέλετε να δηµιουργήσετε µία στρεβλή εντύπωση.

Το ΕΚΚΑ συνεχίζει να έχει την αρµοδιότητα της επιτροπείας,
όπως και το Υπουργείο Εργασίας την αρµοδιότητα της αναδο-
χής. Με την τροποποίηση που έγινε και τη δηµιουργία της Γραµ-
µατείας Προστασίας Ανηλίκων ουσιαστικά επιχειρείται ένας
καλύτερος συντονισµός και παραµένει η αρµοδιότητα της νέας
γραµµατείας επικεντρωµένη στο θέµα της διαχείρισης των αιτη-
µάτων στέγασης, όπως άλλωστε ίσχυε το 2018 επί ηµερών σας
για το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Από εσάς έφυγε
και πήγε στο ΕΚΚΑ. Λοιπόν, δεν υπάρχει κανένας λόγος να δηµι-
ουργείτε εντυπώσεις περί ασαφών αρµοδιοτήτων. Κρατάει το
ΕΚΚΑ την αρµοδιότητά του, κρατάει, επίσης, το Υπουργείο Ερ-
γασίας την αρµοδιότητά του και η γραµµατεία θα επιτελέσει έναν
συντονιστικό ρόλο µε επικέντρωση στα θέµατα που σας ανέ-
φερα.

Τώρα, αναφέρεστε συνεχώς στο επιτελικό κράτος. Το επιτε-
λικό κράτος είναι µια µορφή διοίκησης, µια αντίληψη για τη διοί-
κηση της χώρας και έχει φέρει πολύ θετικά αποτελέσµατα, όπως
επιβεβαιώνει το κυβερνητικό έργο µέχρι τώρα. Δεν έχει να κάνει
απολύτως τίποτα αυτό µε τις απελάσεις. Πού τις είδατε τις απε-
λάσεις; Πείτε µου, εσείς που µε ρωτάτε και δηµιουργείτε αυτή
την εντύπωση στον δηµόσιο λόγο, αλλά και έξω από τη χώρα,
έχετε κάποιο στοιχείο; Έχετε κάτι συγκεκριµένο στα χέρια σας;
Γιατί αν είναι κάτι συγκεκριµένο στα χέρια σας, µία περίπτωση,
ένα όνοµα, να είσαστε βεβαία ότι θα εξεταστεί και θα πάει πάρα
πολύ βαθιά αυτό το οποίο εσείς θα καταγγείλετε. Όµως, έρχεστε
εδώ και λέτε: «Μήπως έγινε αυτό; Μήπως έγινε το άλλο;» Είναι
αυτό κοινοβουλευτικός έλεγχος; Μπορώ να σας ρωτήσω και εγώ
δεκαπέντε πράγµατα «Μήπως έγινε εκείνο επί των ηµερών σας
ή µήπως έγινε το άλλο;». Έχετε κάποιο στοιχείο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και επειδή µιλήσατε για το πώς έγιναν οι δύο επιστροφές ή
µάλλον οι δύο µετεγκαταστάσεις ανηλίκων στο Λουξεµβούργο
και στη Γερµανία, γνωρίζετε ή δεν γνωρίζετε ότι συνεργάστηκαν
διεθνείς οργανισµοί για την εφαρµογή αυτού του προγράµµα-
τος, που είναι και κάτω από την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής; Πιστεύετε ότι αν υπήρχε το παραµικρό µεµπτό, θα ήταν
«συνένοχοι» οι δύο αυτοί διεθνείς οργανισµοί, κατά βάση η
Ύπατη Αρµοστεία Προσφύγων ή η Διεθνής Οργάνωση Μετανά-
στευσης; Αν είχε γίνει σε ένα τόσο κρίσιµο θέµα, όπως οι ασυνό-
δευτοι ανήλικοι, το παραµικρό που δεν ήταν τυπικά εντάξει, δεν
θα είχε αυτό αναδειχθεί;

Γιατί κατασκευάζετε και βλέπετε φαντάσµατα εκεί που δεν
υπάρχουν; Γιατί δηµιουργείτε αυτήν την εντύπωση σ’ ένα τόσο
λεπτό θέµα, ότι η Κυβέρνηση δεν κάνει καλά τη δουλειά της, ενώ
ξέρετε πολύ καλά ότι την κάνει άριστα και θα την κάνει ακόµα
καλύτερα; Και παίρνουµε εύσηµα από τους διεθνείς οργανι-
σµούς για τη δουλειά που γίνεται.

Θα κλείσω µε το θέµα που αναδεικνύετε και αφορά στο όριο
των δεκαπέντε χρονών ή όχι. Υπάρχουν, όπως ξέρετε, δύο δια-
δικασίες: η ταχύρρυθµη και η κανονική. Σας λέω, λοιπόν, ότι όλα
τα παιδιά κάτω των δεκαπέντε χρονών πηγαίνουν στην κανονική
διαδικασία, µε µόνες εξαιρέσεις τρεις, ειδικές εξαιρέσεις: Πρώ-
τον, αν ο ασυνόδευτος ανήλικος προέρχεται από χώρα ασφαλή,
εάν έχει υποβάλει µεταγενέστερη αίτηση χωρίς να προκύπτει ότι
υπάρχουν νέα ουσιώδη στοιχεία και εάν θεωρείται για κάποιους
λόγους ότι µπορεί να είναι µία προβληµατική για την ασφάλεια
περίπτωση. Αυτή είναι οι µόνοι λόγοι.

Κατά τα άλλα, ο νόµος στον οποίον ασκείτε αυτή τη συνεχή
κριτική, τον οποίο φαίνεται δεν έχετε διαβάσει καλά, ορίζει ως
εξής -και θα µου επιτρέψετε να διαβάσω και θα είναι το τέλος
της απάντησής µου- ποιος είναι ασυνόδευτος ανήλικος, βάσει
του νόµου 4636/2019, δηλαδή του δικού µας. 

Ως ασυνόδευτος ανήλικος ορίζεται «ο ανήλικος ο όποιος φτά-
νει στην Ελλάδα χωρίς να συνοδεύεται από πρόσωπο που ασκεί,
σύµφωνα µε το Ελληνικό Δίκαιο, τη γονική του µέριµνα ή την επι-
µέλειά του ή από ενήλικο συγγενή που ασκεί στην πράξη τη
φροντίδα του και για όσο χρόνο η άσκηση των καθηκόντων
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αυτών δεν έχει ανατεθεί σε κάποιο άλλο πρόσωπο, σύµφωνα µε
τον νόµο. Στον ορισµό αυτόν περιλαµβάνεται και ο ανήλικος που
παύει να συνοδεύεται µετά την είσοδό του στην Ελλάδα». 

Από αυτή τη διατύπωση δεν προκύπτει κανένας διαχωρισµός
βάσει ηλικίας. Όλοι οι ασυνόδευτοι ανήλικοι είναι µέχρι τα δε-
καοκτώ χρόνια. Σας εξήγησα τις δύο διαδικασίες, δηλαδή πότε
οι κάτω των δεκαπέντε µπαίνουν σε διαδικασία ταχύρρυθµη ως
εξαίρεση, γιατί κατά βάση είναι κανονικοί.

Αισθανόµαστε ότι κάνουµε τη δουλειά µας σ’ αυτό το πολύ κρί-
σιµο πεδίο µε µεγάλη προσοχή, µε ήσυχη συνείδηση και πολύ
θετικά αποτελέσµατα. Διότι όλες οι µετεγκαταστάσεις που έχουν
γίνει, γίνονται σύµφωνα µε όλα τα προβλεπόµενα και θα συνεχί-
σουν έτσι.

Ξέρετε κάτι; Δεν θα υπήρχε τέτοια προσφορά, δεν θα υπήρχε
τέτοια διάθεση από κράτη-µέλη σοβαρά και µε εχέγγυα ιστορι-
κότητας, όσον αφορά στην ευαισθησία τους στα θέµατα µετα-
νάστευσης, αλλά ειδικότερα ασυνόδευτων παιδιών, αν υπήρχε
έστω και µία στο εκατοµµύριο περίπτωση συνενοχής τους σε
κάτι που δεν ήταν άρτιο, ολοκληρωµένο, ακριβές και σύµφωνα
µε το Δίκαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-
τανάστευσης και Ασύλου): Δεν µπορεί να έχουµε κράτη µ’ αυτήν
την παράδοση και να συµµετέχουν στην προσπάθειά µας αυτή
και εδώ στην Ελλάδα να διαµορφώνονται -ή να επιχειρηθούν να
διαµορφωθούν- τέτοιες απαράδεκτες, κατά την άποψή µου, λαν-
θασµένες εντυπώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Δεν ξεκινήσαµε καλά. Θα µε πείτε πάλι γκρινιάρη, όπως ακούω

που τα λέτε στο κυλικείο. 
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
Προσέξτε, σας παρακαλώ πάρα πολύ, λίγο τους χρόνους, γιατί

έχουµε και την επίκαιρη επερώτηση του ΣΥΡΙΖΑ µετά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Η κ. Φωτίου πήρε περισσότερο χρό-
νο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν µίλησε περισ-
σότερο χρόνο. Αν θυµάµαι καλά, µίλησε τέσσερα λεπτά και εί-
κοσι πέντε δευτερόλεπτα. Εσείς µιλήσατε επτά. Δεν θα λύσουµε
τώρα αυτό το πρόβληµα. 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, έχετε µπερδευτεί. Δεν ρω-

τάτε εσείς εµένα. Εγώ ρωτάω εσάς, κύριε Υπουργέ. Με συγχω-
ρείτε, αυτή είναι η διαδικασία. 

Σας ρώτησα κάτι και δεν απαντήσατε. Σας ρώτησα: Σε ποια
νοµοθεσία του κόσµου, σε ευρωπαϊκή νοµοθεσία υπάρχει διαχω-
ρισµός σε παιδιά κάτω και άνω των δεκαπέντε; Απαντήσατε λά-
θος στο εξής: Δεν πηγαίνουν στις fast track διαδικασίες τα παιδιά
κάτω των δεκαπέντε. Πηγαίνουν τα παιδιά άνω των δεκαπέντε.
Και αυτά είναι το 85% των παιδιών. Ας σας τα λέει καλύτερα η κ.
Αγαπηδάκη και να σας τα γράφει καλύτερα. 

Σας ρώτησα αν υπάρχει τέτοιο πράγµα σ’ όλη την Ευρώπη.
Δεν µου απαντήσατε. Αυτό το έκανε ο κ. Χρυσοχοΐδης, τις fast
track διαδικασίες. Να σας ενηµερώσω εγώ, λοιπόν, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Πάµε παρακάτω. Δεν µου απαντήσατε, πώς τα επιλέξατε; Γιατί
αυτά και όχι άλλα; Με ποια προτεραιοποίηση από τα χιλιάδες
παιδιά που είναι εδώ, πήγαν αυτά τα εξήντα δύο παιδιά; Δεν µου
απαντήσατε. Και δεν µου απαντήσατε, γιατί δεν υπάρχει στη λο-
γική σας το ΕΚΚΑ. Δεν έκανε τη δουλειά αυτή το ΕΚΚΑ ως
όφειλε, γιατί ήταν το µόνο που ήξερε και το µόνο αρµόδιο µέχρι
τότε. Και αυτό δεν µου το απαντήσατε. 

Πάµε παρακάτω όµως. Και γι’ αυτό δεν απαντήσατε και στους
τριάντα πέντε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πήραµε καµµία απάν-
τηση µέχρι στιγµής. Δεν είναι τυχαίο ούτε αυτό. 

Τον Μάιο του 2020, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εν µέσω κορω-
νοϊού τροποποιείτε τον δικό σας νόµο του Νοεµβρίου, δηλαδή
του κ. Χρυσοχοΐδη. Και δηµιουργείτε ακόµη µεγαλύτερο πρό-
βληµα στους ανήλικους µε την ανηλικότητα. Τα είπαµε κατά τη
συζήτηση του νόµου. Σας τα είπαν όλοι οι φορείς. Το ψηφίσατε

µόνοι σας τον νόµο. 
Τότε, αναθέτετε για πρώτη φορά όλες τις αρµοδιότητες για

τα ασυνόδευτα ανήλικα στην ειδική γραµµατέα ασυνόδευτων
αφαιρώντας τες από το ΕΚΚΑ. Αφαιρείτε, δηλαδή, από το ΕΚΚΑ,
που πέντε χρόνια κάνει αυτή τη δουλειά, τα µητρώα εισερχοµέ-
νων παιδιών, δοµών φιλοξενίας, κατανοµών σε δοµές φιλοξενίας,
πλην της αρµοδιότητας της επιτροπείας. Αυτήν την αφήνετε εκεί,
µε τη διαφορά ότι αυτό είναι κενό πουκάµισο. Είναι ένα άδειο
πουκάµισο. Διότι, όλη τη γνώση που έχει το ΕΚΚΑ του την αφαι-
ρέσατε. Άρα, θα κάνει τώρα την επιτροπεία χωρίς να έχει την
ταυτόχρονη γνώση. Αυτά είναι πρωτοφανή. 

Σε συνέχεια, λοιπόν, του νόµου αυτού, η ειδική γραµµατέας
αντί να συνεργαστεί µε το ΕΚΚΑ, ένα µήνα µετά, τώρα, πρό-
σφατα, για τη δροµολόγηση δράσεων, ζητά από το ΕΚΚΑ να κα-
ταργήσει τις υπηρεσίες για τα ασυνόδευτα ανήλικα και να της
παραδώσει τα µητρώα, τα οποία ειρήσθω εν παρόδω έχει πλη-
ρώσει η «UNICEF» και είναι πρωτότυπα και µοναδικά. Και του
αφήνει την επιτροπεία, όπως είπα, σαν ένα πουκάµισο αδειανό. 

Στο Υπουργείο σας, όµως, δεν υπάρχουν οι απαραίτητες υπη-
ρεσιακές δοµές για τη διαχείριση των µητρώων. Κατά την άποψή
µας, γι’ αυτήν την αλλοπρόσαλλη τακτική θέλετε να πετύχετε µε
έναν σµπάρο δυο τρυγόνια, να ακυρώσετε στην πράξη τον νόµο
για την επιτροπεία. Τι τον χρειαζόµαστε τώρα τον νόµο για την
επιτροπεία; Από την άλλη, θέλετε να διογκώσετε το επιτελικό
κράτος των µετακλητών ή να εφαρµόσετε την προσφιλή σας τα-
κτική των αναθέσεων σε ιδιωτικούς φορείς και ΜΚΟ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Και εδώ σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ. Τουλάχιστον, σ’ αυτήν την
ερώτηση απαντήστε µου: Πώς θα στελεχώσετε τις υπηρεσίες
στην Ειδική Γραµµατεία Ασυνόδευτων Ανηλίκων για να χειρι-
στείτε τα θέµατα που παίρνετε από έναν δηµόσιο φορέα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία συνάδελφε,
κλείστε µε αυτό. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θέλω ακόµη ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πήρατε πάλι πέντε

λεπτά όµως. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Σας ρωτάω, κύριε Υπουργέ: Θα προκηρύ-

ξετε θέσεις ΑΣΕΠ ή κατά την προσφιλή σας µέθοδο θα διορίσετε
χωρίς καµµία διαδικασία µετακλητούς τα «δικά» σας παιδιά; Ή
θα κάνετε αναθέσεις σε ιδιώτες και ΜΚΟ; Το ΕΚΚΑ δεν σας κάνει,
κύριε Υπουργέ. 

Τελειώνω µε αυτό: Κρατήστε αυτά τα νούµερα που θα σας πω
και θα δείτε γιατί έχετε αποτύχει. 

Εκδίδει ανά δεκαπενθήµερο στοιχεία που δείχνουν την ανικα-
νότητα του επιτελικού σας κράτους. Τι αναδεικνύει η σύγκριση
του ΕΚΚΑ των στοιχείων στις 15 Ιουνίου 2019 –ένα χρόνο πριν-
µε 15 Ιουνίου 2020; Τον Ιούνιο του 2019, είχαµε συνολικά στην
Ελλάδα τρεις χιλιάδες οκτακόσια ογδόντα τρία ασυνόδευτα ανή-
λικα µε οκτακόσια τρία από αυτά προς τακτοποίηση. Σας είχαµε
έτοιµες διακόσιες θέσεις, όπως στον Γέρακα κ.τ.λ.. Τα ξέρει η κ.
Αγαπηδάκη. 

Μέσα σ’ έναν χρόνο, κύριε Υπουργέ, τον Ιούνιο του 2020, τα
παιδιά αυξήθηκαν κατά 25%. Είναι σήµερα τέσσερις χιλιάδες
οκτακόσια σαράντα τρία. Αυτά είναι τα νούµερα από το ΕΚΚΑ
που θέλετε να καταργήσετε σ’ αυτήν τη δουλειά. 

Αναλογικά, λοιπόν, έπρεπε να έχετε προς τακτοποίηση πάλι
οκτακόσια παιδιά, όσα είχαµε εµείς αφήσει τον Ιούνιο πέρυσι,
γιατί διακόσιες θέσεις σας τις είχαµε έτοιµες. Και πράγµατι, ετοι-
µάστηκαν. Έχετε, όµως, χίλια τετρακόσια εξήντα δύο. Διπλασιά-
σατε τα παιδιά προς τακτοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εσείς τον χρόνο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτό είναι το επιτελικό σας κράτος. Αυτό

είναι το επίτευγµα της ειδικής γραµµατέως κ. Αγαπηδάκη και
όλων των αντιφατικών και συγκρουόµενων ρυθµίσεων που κά-
νετε εδώ και έναν χρόνο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, αν και µε

στενοχωρείτε. Να το ξέρετε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-
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τανάστευσης και Ασύλου): Λιγότερο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μακάρι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Ο ΣΥΡΙΖΑ κι εσείς, κυρία Φωτίου, βρί-
σκετε µια περιοχή να ασκήσετε κριτική, στην οποία όλοι µας
βραβεύουν. Αυτό είναι από µόνο του πολύ περίεργο. Όταν η αν-
τίληψη που επικρατεί σ’ όλη την Ευρώπη για τον τρόπο που χει-
ριζόµαστε το θέµα είναι ότι για πρώτη φορά έχουν αξιόπιστους
συνοµιλητές που µπορούν να προχωρούν τα προγράµµατα,
εσείς εδώ, σ’ αυτό το σηµείο που όλοι συγχαίρουν, έρχεστε να
βρείτε προβλήµατα. 

Μιλάτε για τον αριθµό των παιδιών που αυξήθηκε. Δεν µπο-
ρείτε να συλλάβετε το γεγονός ότι όταν αυξήθηκαν οι ροές -από
τον Ιούλιο του 2019 λόγω Τουρκίας και της πολιτικής που εφάρ-
µοσε-, αυτό αύξησε αµέσως τον αριθµό των παιδιών; Σταµάτη-
σαν από τον Ιούλιο του 2019…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν µε ακούτε όταν µιλάω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Δεν

σας διέκοψε. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Σταµάτησαν από τον Ιούλιο του 2019
να έρχονται παιδιά; Και είχαν µείνει αυτά τα οποία εσείς είχατε…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Μα, κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Φωτίου, δεν

σας διέκοψε πουθενά και στα έξι λεπτά. Σας παρακαλώ, αφήστε
τον να ολοκληρώσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-
τανάστευσης και Ασύλου): Εποµένως, παρουσιάζετε αριθµούς,
αγνοώντας σκοπίµως να πείτε δηµοσίως ποιοι είναι οι λόγοι που
αυξήθηκε ο αριθµός των ανηλίκων. Δεν είναι από την κακή δια-
χείριση. Είναι γιατί ο συνολικός αριθµός των αφίξεων στη χώρα,
επειδή αυτή ήταν η πολιτική της γείτονος χώρας, αυξήθηκε. Αυτό
όµως δεν το λέτε. Παίρνετε έναν αριθµό και προσπαθείτε να κά-
νετε λάθος συγκρίσεις µόνο για εντυπώσεις. 

Πάµε στην ουσία τώρα και σε µια τελική απάντηση, για να κλεί-
σουµε αυτό το θέµα. Ό,τι θα κάνει η γραµµατεία, ό,τι θα γίνει
στο θέµα των ασυνόδευτων, θα γίνει, όπως έγινε ήδη, µε σεβα-
σµό όλων των διαδικασιών. Η συνεργασία του ΕΚΚΑ είναι απα-
ραίτητη. Υπάρχει. Όπως υπάρχει και η ανάλογη συνεργασία του
Υπουργείου Εργασίας. Και όλα γίνονται -και θα γίνουν- άψογα.
Μην προτρέχετε στο κακό όταν όλα -σας διαβεβαιώνω- θα γίνουν
όπως πρέπει. Και το ίδιο θα γίνει και µε τη στελέχωση της γραµ-
µατείας.

Όλη η αλλαγή έγινε µόνο για έναν λόγο: Για να είµαστε απο-
δοτικότεροι. Για να είµαστε αποτελεσµατικότεροι. Και θα δείτε
ότι και στις νέες συνθήκες που διαµορφώθηκαν λόγω γεγονότων
από τον Ιούλιο του 2019 και µετά που υπήρχε κατακόρυφη αύ-
ξηση, γιατί κάποιοι τους έστελναν, όπως επιχείρησαν και τον
Μάρτιο –γι’ αυτό υπήρξε η κατακόρυφη αύξηση- θα δείτε ότι θα
το διαχειριστούµε. Και θα το διαχειριστούµε πάρα πολύ καλά. 

Σας δίνω ως ένδειξη και ως δείγµα αυτό που θέλετε να αγνο-
είτε. Πως τόσα κράτη ευρωπαϊκά σπεύδουν να συµµετέχουν σ’
αυτήν την προσπάθεια αναγνωρισµένης ευαισθησίας και δηµο-
κρατικότητας; Αν υπήρχε η παραµικρή αµφιβολία θα το έκαναν;
Δεν θα το έκαναν. Εποµένως, αυτό σας δίνει και την απάντηση.
Κάνετε κακώς αντιπολίτευση σε λάθος θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ, και για τον χρόνο.

Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 800/11-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου µε θέµα: «Φαινόµενα υπερσυνωστισµού
αιτούντων άσυλο έξω από την Υπηρεσία Ασύλου».

Κύριε Καµίνη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µια αλληλουχία γεγονότων, κύριε Υπουργέ, την οποία

θέλω να σας αναφέρω. Στις 15 Μαΐου το Υπουργείο βγάζει ένα
δελτίο Τύπου στο οποίο αναφέρει ότι στις 18, τρεις µέρες αργό-
τερα δηλαδή, θα αρχίσει προσωρινά να λειτουργεί και πάλι η
Υπηρεσία Ασύλου. Από την πρώτη µέρα λειτουργίας της άρχισαν

να συρρέουν κάποια πλήθη. Την 1η Ιουνίου η εικόνα ήταν απο-
γοητευτική. Την πήραν είδηση και τα κανάλια, άρχισαν να δείχ-
νουν εικόνες πλήθους συνωστισµένου έξω από την Υπηρεσία
Ασύλου και ουρές. Αναγκάστηκε να πάει και ο ίδιος ο κ. Μητα-
ράκης, ο οποίος είπε ότι οι άνθρωποι αυτοί, ενώ είχαν βγει έγ-
καιρα οδηγίες, ήθελαν οι ίδιοι να έρθουν αυτοπρόσωπα για να
πάρουν πληροφορίες. 

Τι είχε συµβεί; Την ακριβώς προηγούµενη µέρα στις 10 Ιουνίου
είχε βγάλει µια ανακοίνωση το Υπουργείο που έδινε ένα υπό-
δειγµα για την ηλεκτρονική αίτηση καταγραφής των αιτήσεων
ασύλου στα ελληνικά και –διορθώνω- και στα αγγλικά, γιατί στην
ερώτησή µου είχα αναφέρει µόνο τα ελληνικά και για να είµαι δί-
καιος πρέπει να επανορθώσω. 

Την ίδια µέρα αργότερα, έβγαλε ένα νέο δελτίο Τύπου το
Υπουργείο, ουσιαστικά αυτό που έκανε είναι ότι παρέτεινε ως τις
11 Ιουνίου την ισχύ των δελτίων κατάθεσης ασύλου τα οποία
είχαν λήξει ήδη από τις 30 Μαΐου και τα παρέτεινε µέχρι 1η Οκτω-
βρίου. 

Αυτό σηµαίνει ότι επί δέκα, έντεκα ηµέρες υπήρχαν άνθρωποι
οι οποίοι κατείχαν δελτίο αίτησης ασύλου το οποίο ουσιαστικά
δεν είχε παραταθεί. Θα µπορούσε οποιοσδήποτε αστυνοµικός
να τους βρει ουσιαστικά και να τους οδηγήσει σε απέλαση. 

Το ζήτηµα είναι πότε θα ξαναρχίσει να λειτουργεί κανονικά η
Υπηρεσία Ασύλου και αν θα υπάρχει στο εξής µια πλήρης και έγ-
καιρη ενηµέρωση για τόσο κρίσιµα ζητήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Καµίνη.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου κ. Γιώργος Κουµουτσάκος.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Κύριε Καµίνη, θα αποσαφηνίσουµε
τα ζητήµατα που θέσατε ξεκινώντας πρώτα απ’ όλα από το γε-
γονός ότι δεν υπάρχουν πια συµφορήσεις και ούτε θα υπάρξουν.
Δεν υπάρχει πια αυτή η συµφόρηση. Θα λυθεί το ζήτηµα και ούτε
θα υπάρξει. Υπήρξαν κάποιες µέρες που πραγµατικά παρουσιά-
στηκε αυτός ο συνωστισµός. 

Ποιοι είναι οι δύο βασικοί λόγοι; Πρώτον, ήθελαν να ανανεώ-
σουν τα δελτία και να διεκπεραιώσουν ορισµένες διοικητικές εκ-
κρεµότητες που είχανε µε την υπηρεσία. Όπως ξέρετε η Υπη-
ρεσία Ασύλου λόγω κορωνοϊού ασχολείτο µόνο µε ένα κοµµάτι
των αρµοδιοτήτων της. Είχε, λοιπόν, δηµιουργηθεί στον χρόνο
αυτό της, ας πούµε, µειωµένης δράσης λόγω κορωνοϊού της
Υπηρεσίας Ασύλου, ένας µεγάλος αριθµός αυξηµένου ενδιαφέ-
ροντος και αυτό φάνηκε από την προσέλευση εκείνων των ηµε-
ρών στην Υπηρεσία. 

Ο Υπουργός αποφασίζει να υπάρξει παράταση ισχύος των
δελτίων την 1η Οκτωβρίου του 2020. Εποµένως, το ζήτηµα, οι
αγωνίες και ανησυχίες µπορεί να είχαν υπάρξει. Αντιµετωπίζονται
και θεραπεύονται. Ένας αριθµός διοικητικών ενεργειών που χρει-
άζονται έχουν πλέον ψηφιοποιηθεί και στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου, αλλά και σε µια ειδική ιστοσελίδα applications-mi-
grations και επίσης οι φόρµες πλέον βρίσκονται µεταφρασµένες
σε δεκαπέντε γλώσσες και πληροφορίες υπάρχουν και στην ιστο-
σελίδα της ΗΔΙΚΑ. Εν τω µεταξύ, έχει ενισχυθεί και η ασφάλεια,
ώστε να υπάρχει µια εύρυθµη λειτουργία της υπηρεσίας. 

Πράγµατι, λοιπόν, υπήρξε για περιορισµένο χρονικό διάστηµα
λόγω της προηγούµενης, προσαρµοσµένης, στις ανάγκες της
εποχής κορωνοϊού, µειωµένης δράσης της Υπηρεσίας Ασύλου,
αυξηµένος αριθµός ενδιαφεροµένων για την παράταση των δελ-
τίων τους. Αντιµετωπίστηκε. Τα πράγµατα έχουν µπει σε µια τάξη
και µε διαβεβαιώνει η Υπηρεσία Ασύλου ότι πλέον αυτό δεν θα
επαναληφθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριε Καµίνη, έχετε κι εσείς τρία λεπτά στη διάθεσή σας για
τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί ειδικά στις 11 Ιουνίου παρατηρήθηκε τόσο µεγάλη προ-

σέλευση; Αυτό είναι το ενδιαφέρον. Γιατί στις 10 είχε προηγηθεί
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ακριβώς η ανάρτηση της αιτήσεως καταγραφής που ήταν µόνο
στα ελληνικά και στα αγγλικά. Τώρα χαίροµαι που ακούω ότι σε
πάρα πολλές γλώσσες πλέον θα είναι διαθέσιµα τα απαραίτητα
έγγραφα. 

Τώρα µιας και σας έχουµε εδώ, θα θέλαµε να µας πείτε και
δυο λόγια γιατί πληροφορηθήκαµε ότι αναβλήθηκε η πρόταση
της επιτροπής, η εισήγηση, για το πως θα µεταρρυθµιστεί το κα-
θεστώς επιµερισµού της ευθύνης µεταξύ των κρατών µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό που ακούσαµε είναι ότι θα πρέπει να
προηγηθεί µια συµφωνία για το πολυετές δηµοσιονοµικό πλαί-
σιο. Φαντάζοµαι ότι εκεί θα γίνει ένα µεγάλο παζάρι. 

Όµως, επειδή πρόσφατα είχαµε και την ετήσια έκθεση της
Ύπατης Αρµοστείας των Ηνωµένων Εθνών που µας προδιαγρά-
φει ένα πάρα πολύ σκοτεινό µέλλον σε παγκόσµιο επίπεδο για
το προσφυγικό, θα πρέπει να έχουµε και κάποιες απαντήσεις,
κύριε Υπουργέ, για το πώς θα βρεθεί στέγη για τους ανθρώπους
αυτούς οι οποίοι θα έρχονται από τα νησιά, αφού έχουµε πλέον
ταχύρρυθµη διεκπεραίωση των αιτήσεων ασύλου. 

Το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» το οποίο είχε υπολογίσει το Υπουργείο
ότι θα το χρησιµοποιήσει γιατί θα αδειάζουν θέσεις από αναγνω-
ρισµένους πρόσφυγες για να µπουν αιτούντες άσυλο, δεν µπορεί
να γίνει. Αυτοί έχουν κάτσει µέσα πάρα πολύ και δεν φεύγουν.
Και το πρόγραµµα «ΗΛΙΟΣ» από την άλλη πλευρά, το οποίο είναι
προορισµένο να στεγάσει αυτούς οι οποίοι έχουν λάβει το καθε-
στώς του πρόσφυγα, είναι επιβαρυµένο αρκετά γραφειοκρατικά.
Πρέπει ο ενδιαφερόµενος να έχει ΑΦΜ, πρέπει να είναι σε θέση
να βρει διαµέρισµα, πρέπει να είναι σε θέση να καταβάλει προ-
καταβολή, εγγύηση κ.λπ.. 

Έχουµε το πρώτο δείγµα τις τελευταίες µέρες. Αναγκάστηκαν
για πρώτη φορά να στήσουν σκηνές στον καταυλισµό του Ελαι-
ώνα. Μέχρι τώρα είχαµε καταφέρει να έχουµε µόνο κοντέινερς.
Είναι σκηνές για να στεγάσουν έναν µικτό πληθυσµό, εκατόν
εβδοµήντα ανθρώπους που ήρθαν από τη Μόρια και δεν µπο-
ρούσαν να βρουν στέγη και άλλους περίπου εκατόν τριάντα αι-
τούντες άσυλο τους οποίους µάζεψε από εδώ και εκεί η Αστυνο-
µία. 

Θέλω να έχουµε µια χοντρική απάντηση για το πώς προβλέ-
πουµε να λειτουργήσουν από κοινού τα προγράµµατα «ΕΣΤΙΑ»
και «ΗΛΙΟΣ», ούτως ώστε να µην έχουµε και πάλι ανθρώπους
στους δρόµους και στις πλατείες, δεδοµένου ότι είµαστε πια στο
καλοκαίρι και είναι πάρα πολύ πιθανό να έχουµε και αυξηµένες
ροές από τα νησιά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Κύριε Υπουργέ, κι εσείς έχετε τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Με-

τανάστευσης και Ασύλου): Ξεκινώ από το τελευταίο που αναφέ-
ρατε, γιατί πράγµατι είναι ένα ζήτηµα στο οποίο χρειάζεται
διευκρίνιση. Οι ροές µετά τα γεγονότα του Μαρτίου έχουν πα-
ρουσιάσει µια θεαµατική µείωση. Η σθεναρή στάση της χώρας
τον Μάρτιο και η πολιτική που έχει ακολουθηθεί έχουν συµβάλει
πάρα πολύ στο να υπάρξει αυτή η θεαµατική µείωση των ροών.

Όµως, δεν πιστεύω ότι µπορεί καθ’ οιονδήποτε τρόπο να µην
είµαστε σε µια συνεχή εγρήγορση, διότι όπως ξέρετε υπάρχει
µια «δεξαµενή» τεσσάρων εκατοµµυρίων µεταναστών και προ-
σφύγων στη γειτονική χώρα, της οποίας η ηγεσία έχει δείξει ότι
πολύ κυνικά σκεπτόµενη επιχειρεί να αξιοποιήσει αυτή τη δεξα-
µενή για να επιτύχει γεωστρατηγικούς λόγους. Οι επόµενοι
µήνες είναι µήνες που και οι καιρικές συνθήκες επιτρέπουν πλόες
και ροές και έχουµε τον συνδυασµό, λοιπόν, µιας βούλησης της
γειτονικής χώρας και καιρικών συνθηκών. 

Για τον λόγο αυτό η χώρα θα κάνει το καθήκον της. Και το διε-
θνές δίκαιο θα σεβαστεί, αλλά και την ασφάλεια της χώρας θα
προστατέψει. Είµαστε, λοιπόν, όπως σας είπα, σε µια εγρήγορση
να µην υπάρξουν ροές και να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινό-
µενο. 

Τώρα, συµφωνούµε όλοι ότι πρέπει να αποσυµφορηθούν τα
νησιά. Δεν υπάρχει µαγικός τρόπος να γίνει. 

Κάποιοι πρέπει να φύγουν από τα νησιά και να έρθουν στην
ενδοχώρα και ο τρόπος που γίνεται είναι πολύ σηµαντικός.

Την ίδια στιγµή, εκείνοι που έχουν πάρει το άσυλο και έχουν
τύχει διεθνούς προστασίας δεν µπορούν να παραµένουν επ’
άπειρον σε δοµές που είναι προγραµµατισµένες να καλύπτονται
από τους αιτούντες άσυλο, διότι πώς θα µπορέσουµε να βρούµε
θέσεις σ’ αυτούς που έρχονται από τα νησιά στην ενδοχώρα;

Πρέπει, λοιπόν, να γίνουν αλλεπάλληλες κινήσεις. Θεωρώ πως
το γεγονός ότι το πρόγραµµα «ΕΣΤFΙΑ» περνάει στη διαχείριση
του ελληνικού κράτους θα βοηθήσει τελικά. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν θα συνεχίσουµε να έχουµε ανάγκη τη στήριξη των διε-
θνών οργανισµών.

Πιστεύω ότι στο επόµενο χρονικό διάστηµα τα πράγµατα θα
προχωρήσουν καλά. Δεν είναι εύκολα. Είναι δύσκολα. Στην πλα-
τεία Βικτωρίας είχαµε ένα πάρα πολύ µικρό αριθµό που σήµερα
δεν είναι, σε σχέση µε τους ανθρώπους που µε τη βούλησή τους
έφυγαν -εκείνους που έχουν ήδη άσυλο λέω- από τις δοµές, στις
οποίες µέχρι τώρα παρανόµως, αν θέλετε, έµεναν. 

Τίποτα δεν είναι εύκολο στο µεταναστευτικό. Όλα είναι δύ-
σκολα και θέλουν µεγάλη προσοχή στη διαχείρισή τους. 

Όσον αφορά στο ευρωπαϊκό πεδίο, πράγµατι υπάρχει µια ανα-
βολή. Υπάρχει µια αναβολή κατάθεσης του σχεδίου της επιτρο-
πής για το νέο Σύµφωνο Μετανάστευσης και Ασύλου. Λέγεται ότι
µετακινείται προς τα τέλη Ιουλίου. Εάν µε ρωτήσετε προσωπικά,
θα σας έλεγα ότι εγώ και η Κυβέρνηση θα προτιµούσαµε να ξε-
κινήσουµε αυτήν τη διαπραγµάτευση. Πρέπει να µη χαθεί άλλος
χρόνος και η γερµανική προεδρία, που έχει εκ των πραγµάτων
µια ξεχωριστή βαρύτητα, είναι λάθος να χάσει έναν και δύο
µήνες στη διαχείριση αυτού του θέµατος, διότι αν κατατεθεί τον
Ιούλιο η πρόταση, αντιλαµβάνεστε ότι ο Αύγουστος είναι ένας
νεκρός µήνας και έχουµε χάσει δύο και τρεις µήνες. 

Όµως, η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζει δύο
µεγάλες προκλήσεις και το Ταµείο Ανάκαµψης, που εκεί φαίνεται
ότι δεν υπάρχουν συγκλίνουσες απόψεις προς το παρόν, είναι
µείζον θέµα για την οικονοµία και την κοινωνία την ευρωπαϊκή,
αλλά και το πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο. 

Προφανώς από τις Βρυξέλλες έγινε η εξής σκέψη, ότι τρία µε-
γάλα ανοικτά θέµατα αυτήν τη στιγµή θα οδηγούσαν όλη τη συ-
ζήτηση πιθανώς είτε σε αδιέξοδο είτε και συσχετισµό του ενός
µε το άλλο. Υπάρχει, όµως, πάντα και η σκέψη ότι κανείς όταν
µπει µπροστά στο πρόβληµα, τρέχει πιο γρήγορα και θα έπρεπε
να κατατεθεί και το ζήτηµα του συµφώνου, ώστε να βρεθούµε
όλοι µπροστά στις ευθύνες µας στην Ευρώπη. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς θα είµαστε έτοιµοι, είµαστε έτοιµοι
όποια στιγµή και αν κατατεθεί, όπως είχαµε συζητήσει και την
προηγούµενη εβδοµάδα. Οι θέσεις µας είναι σαφείς, οι συµµα-
χίες µας είναι έτοιµες. Θα συνεχίσουµε, βεβαίως, να το παρακο-
λουθούµε και να προσαρµόζουµε ανάλογα µε τις πληροφορίες
που φτάνουν τις Βρυξέλλες αυτά τα οποία πρέπει να προσαρµο-
στούν.

Μένω µόνο σε κάτι που σας είχα πει και την περασµένη εβδο-
µάδα. Για εµάς υποχρεωτικές διαδικασίες συνοριακής εξέτασης
του ασύλου χωρίς υποχρεωτική διαδικασία αλληλεγγύης και δί-
καιης κατανοµής του βάρους δεν νοείται. Είτε θα υπάρξει υπο-
χρεωτικότητα σε όλα είτε δεν θα υπάρξει πουθενά. Αυτή είναι η
βασική µας θέση. Δεν θα υπάρξει τίποτα υποχρεωτικό, αν όλα
δεν θα είναι υποχρεωτικά και µε αυτήν την αρχή θα µπούµε σ’
αυτήν τη διαπραγµάτευση, όποτε και αν αυτή ξεκινήσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Ακολουθεί η τέταρτη µε αριθµό 805/12-6-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του ΜέΡΑ25
κ. Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Κατασκευή ναυπηγείου στο Πέ-
ραµα».

Κυρία Μπακαδήµα, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα! Έχετε
δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Καλησπέρα σας και σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ ειλικρινά που είστε εδώ σήµερα να
απαντήσετε στην ερώτηση που σας έχω καταθέσει, µια ερώτηση
για ένα θέµα που έχει αναδειχθεί τις τελευταίες µέρες και είναι
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εξαιρετικά σηµαντικό για τους κατοίκους όχι µόνο του Περάµα-
τος, αλλά και γενικότερα όλης της περιοχής. 

Να υπενθυµίσω πως αφορµή για να ξεκινήσει όλη αυτή η συ-
ζήτηση και όλες αυτές οι αντιδράσεις υπήρξε η απόφαση του
Σ.τ.Ε. πριν από λίγες µέρες στις 10 Ιουνίου, σύµφωνα µε την
οποία ο ΟΛΠ µπορεί να προχωρήσει και να ιδρύσει ναυπηγείο
στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη του Περάµατος ουσιαστικά
ακυρώνοντας αποφάσεις της περιφέρειας του 2018, οι οποίες
είχαν κινηθεί στην αντίθετη πλευρά.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό κίνησε µια σειρά αντιδράσεων.
Πάρα πολλοί εκπρόσωποι και των εργατών της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής ζώνης Περάµατος, αλλά και πολίτες, φοβούµενοι
πως αν κάτι τέτοιο προχωρήσει, θα µπει λουκέτο σε δύο χιλιάδες
επιχειρήσεις και θα µείνουν στον δρόµο είκοσι χιλιάδες περίπου
κάτοικοι οι οποίοι επεδίωξαν, είχαν µια συζήτηση, µια συνάντηση
µε τον Πρόεδρο του ΟΛΠ. Ο Πρόεδρος του ΟΛΠ δεσµεύτηκε
πως θα τηρήσει τις αρχικές δεσµεύσεις, σύµφωνα µε τις οποίες
δεν προβλέπεται να γίνει ναυπηγείο στο Πέραµα. Διάβασα και
τις δικές σας σχετικές δηλώσεις που επιβεβαιώνουν το ίδιο ακρι-
βώς πράγµα.

Απλώς θα ήθελα να έχω και από αυτό το Βήµα µια διαβεβαί-
ωσή σας πως δεν θα έχουµε καµµία συµπληρωµατική σύµβαση
µε την «COSCO» το επόµενο διάστηµα ούτε αναθεώρηση του
master plan, έτσι ώστε να µην υπάρχει περιθώριο ούτε µελλον-
τικά να προχωρήσει κάτι τέτοιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Μπακαδήµα.
Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ναυτιλίας

και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. Καλη-

σπέρα σας, καλή εβδοµάδα!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω από την πρώτη στιγµή να δηλώσω ότι για την Κυβέρνηση

δεν υπάρχει καµµία σκέψη τροποποίησης της σύµβασης παρα-
χώρησης. Αταλάντευτη και αδιάλειπτη είναι η υποστήριξή µας
στις τετρακόσιες πενήντα επιχειρήσεις και στις χίλιες πεντακό-
σιες υποστηρικτικές επιχειρήσεις που λειτουργούν αυτήν τη
στιγµή στη ζώνη και παρέχουν εργασία σε είκοσι χιλιάδες συµ-
πολίτες µας και επτά χιλιάδες περιοδικές θέσεις απασχόλησης. 

Αυτό που µας ενδιαφέρει ουσιαστικά είναι η βελτίωση των
υποδοµών στη ζώνη. Επιδίωξή µας είναι να ξεπεράσουµε τα προ-
βλήµατα και να δηµιουργήσουµε κίνητρα, έτσι ώστε να προσελ-
κύσουµε τα ελληνόκτητα πλοία στον Πειραιά, αλλά και στη ζώνη
του Περάµατος. 

Υπενθυµίζω -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- ότι σύµφωνα µε
τη σύµβαση παραχώρησης, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.4404/
2016 και αφορά την ναυπηγοεπισκευή, αποτυπώθηκε το από δε-
καετίες ισχύον καθεστώς, δηλαδή ότι ο ΟΛΠ είναι ο εκµισθωτής
των ναυπηγοεπισκευαστικών υποδοµών και δεν έχει καµµία εµ-
πλοκή ή ανάµειξη µε τις ναυπηγικές δραστηριότητες.

Οι δραστηριότητες αυτές εκτελούνται µόνο από τις ναυπηγο-
επισκευαστικές επιχειρήσεις του ν.3551/2007. Είναι οι επιχειρή-
σεις, οι οποίες έχουν στην ουσία ενταχθεί στο συγκεκριµένο
µητρώο.

Εποµένως, σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης, υπάρχουν
συγκεκριµένες δραστηριότητες που το κράτος έχει παραχωρή-
σει στον ΟΛΠ και ο ΟΛΠ τις ασκεί ή τις εκµεταλλεύεται. 

Εποµένως, σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης, δεν υπάρ-
χει η ναυπηγική δραστηριότητα και ο ΟΛΠ δεν έχει το δικαίωµα
ή τη δυνατότητα ίδρυσης ναυπηγείου. Εποµένως, είναι απόλυτο
ξεκάθαρο για εµάς και επιπλέον δεν έχει καµµία σχέση και µε την
παροχή ναυπηγοεπισκευαστικών δραστηριοτήτων. 

Εξάλλου, θυµίζω ότι όταν ενεκρίναµε το αναθεωρηµένο master
plan στο λιµάνι του Πειραιά -και το κάναµε αυτό µόλις τρεις
µήνες αφού είχαµε αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας-, δεν
εγκρίναµε την ίδρυση ναυπηγείου. 

Θέλω, επίσης, να επισηµάνω ότι σύµφωνα και µε το νέο ανα-
θεωρηµένο master plan στο λιµάνι του Πειραιά, περιλαµβάνονται
επενδύσεις πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, µου δίνετε τη δυνατότητα να διευκρινίσω ότι σύµφωνα
µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. 766/2020, δεν δίνεται το δικαίωµα
στον «ΟΛΠ Α.Ε.» να προχωρήσει στην ίδρυση ναυπηγείου. Η δυ-
νατότητα που ουσιαστικά δίνει το Ανώτατο Ακυρωτικό Δικαστή-
ριο είναι να επιτρέπεται η ίδρυση µεταποιητικών δραστηριοτήτων
υψηλής όχλησης στη ζώνη του Περάµατος. Δεδοµένου ότι η
απορριπτική απόφαση της Περιφέρειας Αττικής στο αίτηµα του
ΟΛΠ για ίδρυση ή άδεια ναυπηγείου βασιζόταν στην απαγό-
ρευση της ίδρυσης του ναυπηγείου υψηλής όχλησης στην Ατ-
τική, στην ουσία η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
ανέπεµψε το συγκεκριµένο ζήτηµα στην Περιφέρεια Αττικής.

Εποµένως συµπερασµατικά θέλω να ξεκαθαρίσω τα εξής: Σύµ-
φωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης, δεν προβλέπεται η ίδρυση
ναυπηγείου. Δεύτερον, δεν εγκρίναµε στο νέο αναθεωρηµένο
master plan την ίδρυση ναυπηγείου και επιπλέον, από την πλευρά
της Κυβέρνησης δεν υπάρχει καµµία σκέψη αναθεώρησης της
σύµβασης παραχώρησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για

να δευτερολογήσετε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Θα χρειαστώ πολύ λιγότερο, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μακάρι! 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουρ-

γέ. 
Θα ήθελα να επιβεβαιώσω ότι πράγµατι το Σ.τ.Ε. απεφάνθη

πως δεν επιτρέπεται η ίδρυση νέας δραστηριότητας υψηλής
όχλησης και ότι σε αντίθεση µε αυτό που ίσχυε, ότι δεν µπο-
ρούσε να επιτραπεί η ίδρυση νέας δραστηριότητας υψηλής
όχλησης εντός των ορίων της Περιφέρειας Αττικής, πλέον δεν
υφίσταται και µπορεί να κατατεθεί εκ νέου το αίτηµα από το Υ-
πουργείο Οικονοµικών που είναι και το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουρ-
γείο.

Θα ήθελα, επίσης, να σας ευχαριστήσω πάρα πολύ για την επι-
βεβαίωση πως δεν θα έχουµε ούτε τώρα, αλλά ούτε και µελλον-
τικά ένα νέο ναυπηγείο στο Πέραµα και ελπίζω να είµαστε εδώ
για να µπορέσουµε να συζητήσουµε κάποια άλλη στιγµή για την
ανάγκη και για το περιθώριο στήριξης των εργατών στη ναυπη-
γοεπισκευαστική ζώνη, γιατί είναι ένας κλάδος που έχει χτυπηθεί
πάρα πολύ και πολύ φοβάµαι ότι θα χτυπηθεί και το επόµενο διά-
στηµα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Μπακαδήµα. Δεν µου έχει τύχει ξανά να µιλά κά-
ποιος πενήντα επτά δεύτερα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι ακόµα πιο σύν-
τοµος, διότι ουσιαστικά απάντησα στην πρωτολογία µου.

Νοµίζω πως όλους µάς ενδιαφέρει η ανάπτυξη της ναυπηγοε-
πισκευής ζώνης στο Πέραµα. Άρα, αυτό που πρέπει ουσιαστικά
να προχωρήσει ο «ΟΛΠ Α.Ε.», µια και συµπεριλαµβάνεται στις
υποχρεωτικές επενδύσεις, είναι η βελτίωση των υποδοµών και η
αντιµετώπιση προβληµάτων. Ξέρετε, η ανάπτυξη των συγκεκρι-
µένων υποδοµών συµπεριλαµβάνεται στις υποχρεωτικές επεν-
δύσεις των 55 εκατοµµυρίων ευρώ, συµπεριλαµβανοµένων και
των πλωτών δεξαµενών. Άρα, εκκρεµεί µια επένδυση της τάξεως
περίπου των 24 εκατοµµυρίων ευρώ, όσον αφορά τη βελτίωση
των υποδοµών στη ζώνη. Άρα, αυτός είναι ο στόχος, έτσι ώστε
να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα και να προσελκύσουµε τα
ελληνόκτητα πλοία στην ζώνη του Περάµατος. Αυτός θα πρέπει
να είναι ο κοινός στόχος όλων µας και προς τα εκεί σκοπεύουµε
να πάµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε και να µας ξανάρθετε µε τέτοιους χρόνους.
Και τώρα προχωράµε στις επόµενες δύο ερωτήσεις. Η πέµπτη

µε αριθµό 801/11-6-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα
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Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανεπίτρεπτη συρρίκνωση
των εξεταστικών κέντρων για τις πανελλαδικές εξετάσεις» και η
δεύτερη µε αριθµό 816/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βα-
σίλειου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, µε θέµα: «Γονείς, µαθητές και εκπαιδευτικοί ζητούν να
γίνουν στην Κρήτη οι εξετάσεις των τετρακοσίων τουλάχιστον
υποψηφίων για τα ειδικά µαθήµατα» θα συζητηθούν ταυτόχρονα,
γιατί αναφέρονται στο ίδιο θέµα, χωρίς να επηρεάζονται τα δι-
καιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο της οµιλίας τους σε
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής.

Εγώ δεν τις βλέπω και πολύ ίδιες. Όµως, εν πάση περιπτώσει,
αφού συµφωνήσατε να συζητηθούν ταυτόχρονα, εµένα δεν µου
πέφτει λόγος. 

Τον λόγο έχει τώρα για δύο λεπτά η κ. Σακοράφα. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Συµφω-

νήσαµε, κύριε Πρόεδρε, να συζητηθούν µαζί για να σας διευκο-
λύνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, να
µας ξανάρθετε!

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρία
Υπουργέ, εν µέσω κορωνοϊού η Κυβέρνηση διατυµπάνιζε ότι θα
πάρει όλα τα αναγκαία µέτρα για την προστασία των πολιτών. Οι
πρόσφατες αποφάσεις του Υπουργείου για τα εξεταστικά κέντρα
των πανελλαδικών εξετάσεων από 22 Μαΐου 2020 κινούνται στην
ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση και διαµορφώνουν και µια εντελώς
προβληµατική, θα έλεγα, και µη αποδεκτή κατάσταση. Ειδικό-
τερα, µειώνετε τον συνολικό αριθµό των εξεταστικών κέντρων,
καταργείτε τα εξεταστικά κέντρα των εσπερινών σχολείων και
υποχρεώνετε όλους τους υποψήφιους εργαζόµενους να δώσουν
εξετάσεις στα πρωινά εξεταστικά κέντρα σε ώρες που κανονικά
εργάζονται, καταργείτε για τα ΕΠΑΛ τα περιφερειακά εξεταστικά
κέντρα των µαθητών µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγ-
κες και ορίζετε κέντρα µόνο στην Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη.
Τέλος, καταργείτε και όλα τα περιφερειακά εξεταστικά κέντρα
ειδικών µαθηµάτων εκτός Αθήνας και Θεσσαλονίκης. 

Κυρία Υπουργέ, η πολιτεία οφείλει να εξασφαλίζει ισότιµες
συνθήκες συµµετοχής για όλους τους υποψηφίους, κάτι που ξέ-
ρετε πολύ καλά. Όµως, εσείς µε αυτές τις ενέργειές σας διαµορ-
φώνετε άνισες συνθήκες εξετάσεων για όλες αυτές τις κατη-
γορίες των µαθητών. Και δεν αναφέροµαι στις ιδιαίτερα επιβα-
ρυντικές συνθήκες για τις µετακινήσεις στον καιρό του κορω-
νοϊού, αλλά και ανεξάρτητα από αυτόν. 

Οι υποψήφιοι των παραπάνω κατηγοριών που κατοικούν σε
αποµακρυσµένες περιοχές ή στα νησιά, ακόµα και στην Κρήτη,
υποχρεώνονται σε µετακίνηση που συνεπάγεται και οικονοµική
επιβάρυνση για ταξίδι και διαµονή, αλλά και πρόσθετο παρά-
γοντα άγχους γι’ αυτούς. Αντίστοιχα, για τους υποψηφίους των
εσπερινών σχολείων ανατρέπεται ολοκληρωτικά ο προγραµµα-
τισµός τους. 

Κυρία Υπουργέ, ειλικρινά πιστεύω ότι πρόκειται για θέµα που
δεν αντέχει σε πολιτική ή µικροκοµµατική εκµετάλλευση. Εγώ
τουλάχιστον δεν θα το έκανα ποτέ αυτό. Όµως, η πολιτεία έχει
υποχρέωση να διευκολύνει τη συµµετοχή των µαθητών στις εξε-
τάσεις και να τους εξετάζει όλους ισότιµα, ενώ δεν στέκει καµµιά
δικαιολογία χρηµατικών εξοικονοµήσεων για την επιβολή τέτοιων
συνθηκών στις εξετάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, σας ρωτάµε -και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- αν έχετε την πρόθεση να επανεξετάσετε άµεσα το
θέµα µε την επιβεβληµένη ανάπτυξη των εξεταστικών κέντρων
στην επικράτεια και ιδιαίτερα όσον αφορά στους µαθητές των
εσπερινών λυκείων, στους µαθητές µε αναπηρία και ειδικές εκ-
παιδευτικές ανάγκες και στα ειδικά µαθήµατα.

Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Σακοράφα. 
Καλησπέρα, κύριε Κεγκέρογλου και καλή εβδοµάδα, όπως και

σε εσάς, κυρία Σακοράφα, που το λησµόνησα. 
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, όπως γνωρίζετε και εσείς, αλλά και όλη η Ελ-

λάδα και ιδιαίτερα οι µαθητές και οι γονείς, οι πανελλαδικές εξε-
τάσεις που έχουν ξεκινήσει αποτελούν µια κρίσιµη καµπή, ένα
ορόσηµο στη ζωή των µαθητών. Η πολιτεία λοιπόν οφείλει, όπως
πιστεύω ότι προσπαθεί να κάνει τα πάντα, να εξασφαλίζει τις κα-
λύτερες προϋποθέσεις µέσα στις οποίες θα διαγωνιστούν τα παι-
διά. Είναι, εποµένως, επίκαιρο το θέµα φέτος µε την επιβάρυνση
που έχουµε από τα µέτρα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
να δώσουµε εκείνο το µήνυµα της ασφάλειας, ούτως ώστε τα
παιδιά να διαγωνιστούν απρόσκοπτα.

Οι εξετάσεις για το γραµµικό σχέδιο, τα γαλλικά, τα γερµα-
νικά, τα ιταλικά και όλα τα ειδικά µαθήµατα, όπως λέγονται, δεν
είναι πολυτέλεια ή δεν είναι κάποιες παραεξετάσεις. Είναι συνέ-
χεια των γραπτών εξετάσεων που διεξάγονται. 

Για τους πεντακόσιους εξήντα δύο µαθητές από την Κρήτη
αυτό θα είναι κάτι διαφορετικό, αφού θα αναγκαστούν να µετα-
βούν στην Αθήνα. Και βέβαια, δε θα µεταβούν µόνα τους τα παι-
διά, αλλά µε τους γονείς τους. Με τις συνθήκες, λοιπόν, που
επικρατούν, πιστεύω ότι αυτό θα είναι κάτι πάρα πολύ δύσκολο
και ψυχοφθόρο και θα δηµιουργήσει, κατά την άποψή µου, τε-
ράστια προβλήµατα και άνισες συνθήκες για τους διαγωνιζόµε-
νους που θα µεταβούν στην Αθήνα από όλα τα νησιά, γιατί δεν
είναι µόνο η Κρήτη.

Ωστόσο, πρέπει να πω ότι ο αριθµός των µαθητών που έρχον-
ται από την Κρήτη είναι µεγάλος. Μιλάµε για πεντακόσιους
εξήντα δύο µαθητές. Στο Ηράκλειο είναι τριακόσιοι δεκατέσσε-
ρις, στο Λασίθι τριάντα τέσσερις, στο Ρέθυµνο τριάντα πέντε και
στα Χανιά εκατόν ογδόντα. Μπορεί κάλλιστα να οργανωθεί αυτή
η εξέταση. στο νησί. Άλλωστε, υπάρχει και µια σχετική υποχρέ-
ωση από το Σύνταγµα, ώστε οι ειδικές συνθήκες των νησιών να
λαµβάνονται υπ’ όψιν για κάθε απόφαση ή κανονιστική πράξη
που λαµβάνεται από όλα τα Υπουργεία. Αυτό είναι υποχρέωση
που πηγάζει από το άρθρο 101 του Συντάγµατος. Μάλιστα, ο
Υπουργός που ήταν εδώ πριν από λίγο, ο κ. Πλακιωτάκης, που
είναι υπεύθυνος για τη νησιωτική πολιτική, προΐσταται και ενός
συµβουλίου για την εφαρµογή αυτών των µέτρων σε σχέση µε
την αντιµετώπιση των πρόσθετων προβληµάτων που υπάρχουν
στα νησιά. 

Αυτό, λοιπόν, που θέλουµε να ρωτήσουµε την κυρία Υπουργό
είναι αν προτίθεται να οργανώσει στο νησί την πραγµατοποίηση
των εξετάσεων για τα ειδικά µαθήµατα για τους υποψηφίους από
την Κρήτη.

Και βέβαια, υπάρχουν και οι εξετάσεις που αφορούν τις στρα-
τιωτικές και αστυνοµικές σχολές, τη Σχολή Πυροσβεστικής και
του Λιµενικού, όπου για τα αθλήµατα οι µαθητές µεταβαίνουν
στην Αθήνα. Αντίστοιχα, στη Θεσσαλονίκη, µια και είναι εδώ και
ο κ. Σιµόπουλος, οι εξετάσεις δεν καταργήθηκαν και θα γίνουν
κανονικά. Και καλώς γίνονται, γιατί οι αποστάσεις είναι µεγάλες,
πόσω µάλλον όταν παρεµβάλλεται ο θαλάσσιος αποκλεισµός.
Άρα, για την Κρήτη πρέπει να υπάρξει ειδική µέριµνα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Κεγκέρογλου. 
Στις επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει η Υπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων κ. Νίκη Κεραµέως. 
Κυρία Κεραµέως, έχετε έξι λεπτά στη διάθεσή σας.
Καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ
για τον λόγο.

Καλησπέρα, κύριοι συνάδελφοι. Σας ευχαριστώ πολύ για τις
πραγµατικά επίκαιρες ερωτήσεις σας και την ευκαιρία να απο-
σαφηνίσω µερικά σηµεία όσον αφορά στα εξεταστικά κέντρα.
Ευχαριστώ επίσης θερµά που δεχθήκατε να απαντηθούν από κοι-
νού οι ερωτήσεις σας, καθώς νοµίζω περιέχουν κοινά σηµεία και
αυτό ευνοεί µια σφαιρικότερη συζήτηση επί του θέµατος αυτού
που είναι πολύ σηµαντικό. 

Ξεκινώ µε σηµεία που θίγει η κ. Σακοράφα. Αναφέρετε, κυρία
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συνάδελφε, στην ερώτησή σας ότι µειώνεται ο συνολικός αριθ-
µός των εξεταστικών κέντρων. Τα επίσηµα στοιχεία του Υπουρ-
γείου έχουν ως εξής: Το 2019 λειτούργησαν χίλια ενενήντα δυο
κέντρα. Αυτό περιλαµβάνει τα γενικά λύκεια, τα επαγγελµατικά
λύκεια και τους φυσικώς αδυνάτους. Φέτος είναι χίλια εκατόν πε-
νήντα τέσσερα, ήτοι εξήντα δυο επιπλέον εξεταστικά κέντρα.
Γιατί έγινε αυτό; Για να µπορέσουν να τηρηθούν στο ακέραιο τα
µέτρα προστασίας και πρόληψης που είχαν υπαγορεύσει οι ειδι-
κοί. Θυµίζω ότι οι ειδικοί µάς έχουν υπαγορεύσει ενάµιση µέτρο
απόσταση και αυτό κατ’ αποτέλεσµα οδήγησε σε περισσότερα
εξεταστικά κέντρα. Άρα, έχει αυξηθεί ο συνολικός αριθµός των
εξεταστικών κέντρων σε σχέση µε πέρυσι, ακριβώς προκειµένου
να ανταποκριθούµε στις οδηγίες των ειδικών. 

Δεύτερον, λέτε ότι καταργούνται τα εξεταστικά κέντρα των
εσπερινών λυκείων. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Οι µαθητές των εσπε-
ρινών λυκείων εξετάζονται σε κοινά εξεταστικά κέντρα µε τα ηµε-
ρήσια γενικά λύκεια αλλά σε ξεχωριστές αίθουσες. Εποµένως,
ισχύει και εδώ η συνολική αύξηση σε σχέση µε τα περσινά εξε-
ταστικά κέντρα, όπως ανέφερα προηγουµένως. 

Αναφέρατε επίσης ότι καταργούνται τα εξεταστικά περιφερει-
ακά κέντρα µαθητών µε αναπηρία και ειδικών εκπαιδευτικών
αναγκών για τις εξετάσεις των ΕΠΑΛ και ορίζονται γι’ αυτούς κέν-
τρα µόνο σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Οι
υποψήφιοι µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες ή ει-
δικές µαθησιακές δυσκολίες των ΕΠΑΛ εξετάζονται, κατά περί-
πτωση, προφορικά στα βαθµολογικά κέντρα που έχουν οριστεί
µε υπουργική απόφαση. Σε περίπτωση που οι υποψήφιοι είναι
περισσότεροι από ογδόντα, µε απόφαση µπορεί να ορίζονται τα
ειδικά εξεταστικά κέντρα στην έδρα περιφερειακής εκπαίδευσης
και γραπτά να εξετάζονται οι υποψήφιοι ΕΠΑΛ. Η εξέταση των
υποψηφίων αυτών γίνεται σε ξεχωριστή αίθουσα. Ο χρόνος, µά-
λιστα, εξέτασης µπορεί να παραταθεί µε απόφαση της επιτροπής
του εξεταστικού κέντρου. 

Για τον ορισµό της έδρας των ανωτέρω ειδικών εξεταστικών
κέντρων λαµβάνεται ταυτόχρονα υπ’ όψιν το γεγονός ότι οι υπο-
ψήφιοι για τις εξετάσεις στα ΕΠΑΛ εξετάζονται σε µαθήµατα δια-
φορετικών ειδικοτήτων τα οποία ανέρχονται σε είκοσι πέντε, µε
µικρό αριθµό υποψηφίων σε κάποια από αυτά και ενίοτε υπάρχει
δυσκολία για τον αναγκαίο αριθµό εξεταστών. Πάντως για τις πα-
νελλαδικές του 2020 ορίστηκε επιπλέον βαθµολογικό ειδικό εξε-
ταστικό κέντρο µε αποτέλεσµα κι εκεί να έχουµε αύξηση. Στις
περιπτώσεις όπου υπάρχει ανάγκη µετακίνησης λόγω λίγων υπο-
ψηφίων προβλέπεται δυνατότητα αποζηµίωσης. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των ειδικών µαθηµάτων το οποίο
έχετε θίξει και οι δύο στην ερώτησή σας. Λέει η κ. Σακοράφα ότι
καταργούνται εξεταστικά περιφερειακά κέντρα για ειδικά µαθή-
µατα και ανοίγουν µόνο σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Έως τώρα
προβλεπόταν ότι τα ειδικά µαθήµατα, πλην του µαθήµατος των
Αγγλικών, εξετάζονταν πράγµατι σε εξεταστικά κέντρα Αθήνας
και Θεσσαλονίκης. Ακόµη και πέρσι έτσι έγινε. Πράγµατι σε εξε-
ταστικά κέντρα Αθήνας και Θεσσαλονίκης µόνο για τα Αγγλικά
υπήρχε πρόβλεψη για ειδικά εξεταστικά κέντρα. 

Φέτος όµως οι συνθήκες είναι ιδιαίτερες. Και επειδή ακριβώς
οι συνθήκες είναι ιδιαίτερες, το Υπουργείο Παιδείας ανταποκρί-
νεται στις συνθήκες αυτές και στην αγωνία των υποψηφίων και
των οικογενειών τους αναφορικά µε τις ανάγκες µετακίνησης,
όταν υπάρχει µεγάλος αριθµός υποψηφίων. 

Είµαι στην ευχάριστη θέση να σας ανακοινώσω ότι οργανώ-
νουµε την προσθήκη ορισµένων εξεταστικών κέντρων ανά την
επικράτεια για τα ειδικά µαθήµατα. Με απόφασή µας που ανα-
µένεται να εκδοθεί αύριο συστήνουµε πρόσθετα εξεταστικά κέν-
τρα ειδικά για τα ειδικά µαθήµατα στην Κρήτη µε έδρα το
Ρέθυµνο, στην Ξάνθη και στην Αχαΐα. Το εξεταστικό κέντρο του
Ρεθύµνου θα εξυπηρετήσει υποψηφίους της Κρήτης. Το εξετα-
στικό κέντρο της Ξάνθης θα εξυπηρετήσει υποψηφίους της πε-
ριφερειακής ενότητας και το εξεταστικό κέντρο της Αχαΐας
-Πάτρα και Αγρίνιο- θα εξυπηρετήσει τους υποψηφίους της δυ-
τικής Ελλάδας, Επτάνησα και Ήπειρο. Στη Θεσσαλονίκη θα εξε-
τάζονται υποψήφιοι από τη Θεσσαλία, τη δυτική, κεντρική και
ανατολική Μακεδονία εκτός Ξάνθης. Στα εξεταστικά κέντρα της
Αττικής, µε έδρα την Αθήνα, θα εξετάζονται όλοι οι υπόλοιποι. 

Οι προφορικά εξεταζόµενοι θα εξεταστούν στην Αθήνα και τη
Θεσσαλονίκη. Οφείλω να επισηµάνω ότι γίνονται προσπάθειες
ώστε οι υποψήφιοι που εξετάζονται σε ένα ειδικό µάθηµα ει δυ-
νατόν να µη χρειαστεί να διανυκτερεύσουν στον τόπο εξέτασης. 

Άρα, λοιπόν, παρότι αυτό δεν γινόταν τουλάχιστον τα τελευ-
ταία αρκετά χρόνια, παρότι προβλεπόταν για τα ειδικά µαθήµατα
η εξέταση να γίνεται µόνο σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, εµείς αν-
ταποκρινόµενοι στις ειδικές φετινές συνθήκες προβλέπουµε ει-
δικό εξεταστικό κέντρο και στην Κρήτη και στην Αχαΐα και στην
Ξάνθη. 

Κύριε Κεγκέρολγου, αναφορικά µε την ερώτησή σας σχετικά
µε τις Στρατιωτικές Σχολές, τις Αστυνοµικές Σχολές και τις Σχο-
λές Πυροσβεστικής Ακαδηµίας και Λιµενικού Σώµατος, οφείλω
να επισηµάνω ότι αυτό αποτελεί αρµοδιότητα των Υπουργείων
Εθνικής Άµυνας, Προστασίας του Πολίτη, Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής αντίστοιχα και δεν εµπίπτουν στο πεδίο του
Υπουργείου Παιδείας. Παρ’ όλα αυτά, απ’ όσο ξέρω, έχουν δρο-
µολογηθεί ανακοινώσεις σχετικά µε τις προκαταρκτικές εξετά-
σεις των υποψηφίων σε αυτά τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ και

για την τήρηση του χρόνου.
Κυρία Σακοράφα, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω την κυρία
Υπουργό που είχε την καλοσύνη να ενηµερώσει τόσο αναλυτικά. 

Αυτό που θα επαναλάβω και που είπα προηγουµένως είναι ότι
αυτό το ζήτηµα δεν είναι σίγουρα ένα θέµα στο οποίο µπορούµε
να κάνουµε µικροπολιτική και να το εκµεταλλευόµαστε σ’ αυτήν
την Αίθουσα. 

Θέλω να σηµειώσω κάποια πράγµατα που είπε η κυρία Υπουρ-
γός. Αναφέρθηκε κατ’ αρχήν στο θέµα του αριθµού των εξετα-
στικών κέντρων που είπα ότι µειώνονται. Δεν τα µειώσετε, κυρία
Υπουργέ, αλλά δυστυχώς αυτά είναι σε κέντρα που µπορούν να
πάνε οι µαθητές. Θα είναι πάρα πολύ δύσκολο για παιδιά που
βρίσκονται στην Κρήτη, παραδείγµατος χάριν -όπως σας ανα-
φέρω και στην επόµενη ερώτηση που σας έκανα- να έρθουν στην
Αθήνα να δώσουν εξετάσεις. Είναι ένα τεράστιο ζήτηµα.

Ως προς το θέµα των ΕΠΑΛ είπατε ότι βεβαίως και δίνουν εξε-
τάσεις και δίνουν κανονικά στα κέντρα τους. Ναι, αλλά δίνουν σε
ηµερήσια κέντρα κι αυτά είναι εργαζόµενα παιδιά. Δεν µπορούν
να δίνουν τις ώρες που εργάζονται, γιατί κανονικά δουλεύουν. 

Επίσης, για το θέµα των ΕΠΑΛ είπατε ότι έχουν οριστεί οι
χώροι µε υπουργική απόφαση. Βεβαίως πολύ σωστά το είπατε
αυτό, αλλά πάλι για Αθήνα και Θεσσαλονίκη και όχι για όλη την
περιφέρεια. 

Εγώ αυτό που θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να σας πω είναι ότι
µόνο στην Κρήτη, όπως ανέφερε προηγουµένως ο συνάδελφος,
έχουµε τετρακόσιους ογδόντα υποψηφίους. Προφανώς γνωρί-
ζετε τα στοιχεία και για τις υπόλοιπες περιοχές της χώρας. 

Από ποιοτική άποψη είναι πάρα πολύ σοβαρό για τους κατοί-
κους όλων των νησιών µας και των αποµακρυσµένων περιοχών.
Είναι οι νησιώτες, είναι οι ακρίτες που έχουν κουραστεί να ακούν
ανέξοδα κολακευτικά λόγια -θα µου επιτρέψετε να πω- από όλο
το πολιτικό σύστηµα, όχι µόνο τώρα, όπως το ότι µένουν στον
τόπο τους και φυλάνε Θερµοπύλες και τα λοιπά και τα λοιπά. 

Στην πράξη, λοιπόν, αγωνίζονται να ζήσουν χωρίς γιατρούς,
χωρίς δασκάλους, χωρίς καθηγητές, χωρίς τις αναγκαίες υπο-
δοµές. Δυστυχώς, παρά τις κολακείες φαίνεται ότι θα είναι πάν-
τοτε τα εύκολα θύµατα όσον αφορά την αντιµετώπισή τους από
την πολιτεία, όπως και τώρα. Στην ουσία, λοιπόν, τους αντιµετω-
πίζουµε µε αδιαφορία. Δεν µπορούν να έρθουν. Δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να βρίσκονται εδώ. Δεν θέλω να πω ότι τους αντιµετω-
πίζουµε και µε περιφρόνηση. 

Σε κάθε περίπτωση, κυρία Υπουργέ, το πρόβληµα είναι γνωστό
και σε εσάς σε όλες τις πτυχές του και έχετε την ευθύνη να δώ-
σετε άµεσα τη λύση που επιβάλλεται. Φτιάξτε εξεταστικά κέντρα
στην περιφέρεια για να µπορέσουν όλοι αυτοί οι υποψήφιοι µα-
θητές να έχουν τη δυνατότητα να συµµετάσχουν ανέξοδα, αυτοί
αλλά και οι ίδιες οι οικογένειές τους. Απέναντι σ’ αυτήν την υπο-
χρέωση δεν χωρά καµµία δικαιολογία ούτε για οικονοµικές ούτε
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για οργανωτικές, αλλά ούτε για πρακτικές δυσκολίες. 
Αυτή είναι η ευθύνη της Κυβέρνησης, να ξεπεράσει κάθε εµ-

πόδιο, ώστε να διευκολύνει τη συµµετοχή όλων των υποψηφίων
στις πανελλαδικές εξετάσεις και µάλιστα µε ισότιµους όρους.
Αλλιώς θα µου επιτρέψετε να πω ότι µεροληπτείτε ευθέως και
µάλιστα θεσµικά µε προσβολή σε βάρος µαθητών που κανονικά
θα έπρεπε να έχουν και να βρίσκονται στην προτεραιότητα της
Κυβέρνησής σας και της κάθε Κυβέρνησης οποτεδήποτε γίνον-
ται εξετάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.

Είστε Αντιπρόεδρος και τηρήσατε τον χρόνο.
Κύριε Κεγκέρολγου, έχετε κι εσείς τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ακούστηκαν ευχάριστα αυτά που είπατε. Δεν

έγινε όµως σαφές για ποια µαθήµατα θα υπάρξουν εξεταστικά
κέντρα. Ενώ φαίνεται ότι κάνετε ένα άλµα, ότι αποδέχεστε την
ύπαρξη προβλήµατος και θέλετε να δώσετε λύση, στην ουσία θα
δηµιουργήσετε δευτερογενές πρόβληµα. 

Οι εισηγήσεις των διευθύνσεων ήταν να λειτουργήσουν δύο
εξεταστικά κέντρα εκεί που υπάρχει η µεγάλη µάζα των µαθητών.
Είναι τριακόσιοι δεκατέσσερις στο Ηράκλειο και εκατόν ογδόντα
στα Χανιά. Στο Ρέθυµνο είναι τριάντα πέντε. Αν νοµίζετε ότι αυτή
είναι η επιστηµονική εισήγηση που σας έγινε, θα πω ότι δεν σας
έγινε αυτή η εισήγηση. Αντίθετα, έγινε εισήγηση να λειτουργή-
σουν στα Χανιά και στο Ηράκλειο που είναι η µεγάλη µάζα των
υποψηφίων. Τώρα, εάν εσείς έχετε στον νου σας ότι υπάρχουν
κάποια πράγµατα τα οποία επιβάλλουν να πάτε να κάνετε σ’ ένα
τρίτο µέρος τις εξετάσεις για πεντακόσιους µαθητές που είναι
σε διαφορετικά σηµεία, να µας τα πείτε στη δευτεροµιλία σας.
Σε κάθε περίπτωση το ένα βήµα είναι σωστό, αλλά πιστεύω ότι
πρέπει να το κάνετε ολόκληρο. 

Στην Κρήτη λένε την παροιµία «για µιας δραχµής πιπέρι χάνε-
ται η µαγεριά». Αυτό κάνετε τώρα εσείς. Ποια είναι η λογική τού
να µετακινηθούν οι µαθητές σε άλλη πόλη από αυτήν που είναι
η πλειοψηφία και που είναι τα εξεταστικά κέντρα και λειτουρ-
γούν; Αν µας εξηγήσετε ότι είναι επιστηµονική εισήγηση ή έστω
υπηρεσιακή, εγώ θα το αποδεχτώ. 

Πάντως καταγράφω θετικά την πρόθεσή σας να µην αναγκα-
στούν να µετακινηθούν στην Αθήνα και αρνητικά την πρόθεσή
σας να αναγκαστούν να διανυκτερεύσουν στο Ρέθυµνο πεντακό-
σιες περίπου οικογένειες που θα µπορούσαν να δώσουν εξετά-
σεις τα παιδιά τους στα Χανιά ή στο Ηράκλειο. 

Σε κάθε περίπτωση θα µου πείτε ότι είναι Κρήτη. Μην το βλέ-
πετε, όµως, διαφορετικά, γιατί το πρόβληµα υπάρχει ούτως η
άλλως. Να ξεσπιτωθείς και να υπάρξει αυτή η αναστάτωσή σου
ως υποψήφιος ή υποψήφια λόγω τού ότι υπάρχει οικονοµικό κό-
στος; Δεν ξέρω, δεν µπορώ να εξηγήσω γιατί υπήρξε αυτή η ει-
σήγηση.

Επειδή, όµως, µας είπατε ότι αύριο θα λάβετε τις οριστικές
αποφάσεις, εγώ σας λέω απόψε µε πολλή ηρεµία να επικοινω-
νήσετε η ίδια µε τις διευθύνσεις εκπαίδευσης, µε την περιφερει-
ακή διεύθυνση και να βρείτε την καλύτερη λύση και πράγµατι
εµείς θα χειροκροτήσουµε αυτήν την απόφαση. Να είστε καλά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Κεγκέρογλου.
Κυρία Υπουργέ, έχετε έξι λεπτά στη διάθεσή σας για να µη χά-

σουµε τη µαγεριά.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι. Νοµίζω ότι βλέπετε ότι

υπάρχει κάθε καλή θέληση για να βρούµε λύσεις υπό δύσκολες
αντικειµενικά συνθήκες.

Κυρία Σακοράφα, νοµίζω ότι ήταν σαφές ότι τα εξεταστικά κέν-
τρα έχουν αυξηθεί για συγκεκριµένους λόγους, για να τηρηθούν
επακριβώς τα µέτρα πρόληψης και προστασίας που µας έχουν
υποδείξει οι ειδικοί. Όπως ακριβώς κάναµε µε τη λειτουργία των
σχολείων, έτσι ακριβώς προσαρµοζόµαστε πλήρως στις οδηγίες
των ειδικών και αναφορικά µε τη λειτουργία των εξεταστικών κέν-

τρων.
Επαναλαµβάνω: Φέτος έχουµε εξήντα δύο επιπλέον εξετα-

στικά κέντρα, προκειµένου να ανταποκριθούµε σε αυτές τις αυ-
ξηµένες ανάγκες, όπως έχουν υπαγορευθεί από τους ειδικούς. 

Αναφορικά µε τις εξετάσεις των ΕΠΑΛ, όπως είπα και προ-
ηγουµένως, όλα τα τελευταία χρόνια οι εξετάσεις των ΕΠΑΛ γί-
νονται µε τον τρόπο που εξέθεσα και υπάρχει εδώ πέρα µια
αυξηµένη δυσκολία ακριβώς δεδοµένων των πάρα πολλών µα-
θηµάτων διαφορετικών ειδικοτήτων –είκοσι πέντε- που πρέπει να
βρεθούν σε κάθε εξεταστικό κέντρο και να είναι από διαφορετική
περιφέρεια, προκειµένου να προστατεύεται πλήρως η αντικειµε-
νικότητα και το αδιάβλητο της διαδικασίας. Ακριβώς γι’ αυτόν
τον λόγο προβλέπονται οι συγκεκριµένες δυνατότητες και βε-
βαίως η δυνατότητα αποζηµίωσης σε περίπτωση που προκύπτει
ανάγκη για µετακίνηση όταν είναι άνω των εκατόν είκοσι χιλιοµέ-
τρων το εξεταστικό κέντρο.

Αναφορικά µε την Κρήτη, κύριε Κεγκέρογλου, µε ρωτήσατε
για ποια µαθήµατα. Για όλα τα ειδικά µαθήµατα προβλέπεται η
ρύθµιση αυτή, για όλα τα ειδικά µαθήµατα τα οποία ξεκινούν
αρχές Ιουλίου. Νοµίζω ότι εδώ είναι πολύ σηµαντικό να τονί-
σουµε ότι αυτή η ρύθµιση δεν έχει ξαναγίνει τουλάχιστον τα τε-
λευταία χρόνια. Παραδοσιακά τα ειδικά µαθήµατα δίνονται σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Εµείς, λοιπόν, εδώ πέρα βρήκαµε µια
λύση δεδοµένων των έκτακτων συνθηκών. 

Θέλω να τονίσω εδώ πέρα ότι ο αριθµός των υποψηφίων στην
Κρήτη ήταν πράγµατι µεγαλύτερος σε σχέση µε άλλες περιοχές
και γι’ αυτό ακριβώς προβλέφθηκε µία συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Όσο για το πού ακριβώς θα γίνει εξεταστικό κέντρο ειδικά για
τα ειδικά µαθήµατα, είναι πάρα πολλοί παράγοντες που επιδρούν
σε αυτήν την απόφαση. Είναι ο αριθµός των υποψηφίων, είναι ο
αριθµός των επιτηρητών –πολύ σηµαντικό στοιχείο- όπως επίσης
είναι και οι ιδιαίτερες συνθήκες ειδικά όσον αφορά τα ειδικά µα-
θήµατα, όπως τα µαθήµατα µουσικής εκτέλεσης και ερµηνείας,
που θέλουν ειδικά διαµορφωµένες αίθουσες. Άρα είναι πολλοί
οι παράγοντες εκείνοι που επιδρούν στις αποφάσεις, πάντοτε σε
συνεργασία µε τους περιφερειακούς διευθυντές, για το πού
ακριβώς θα γίνουν τα εξεταστικά κέντρα. 

Νοµίζω ότι κάναµε το καλύτερο που µπορούσαµε να κάνουµε,
σεβόµενοι ακριβώς και τον µεγάλο αριθµό των υποψηφίων και
τις ιδιαίτερες συνθήκες τις φετινές, αλλά και αυτές που αφορούν
ειδικά στα ειδικά µαθήµατα και ανταποκριθήκαµε σε µια πραγ-
µατική ανάγκη. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, όπως είπα προηγουµένως, θεσπί-
σαµε σε τρεις επιπλέον περιοχές εξεταστικά κέντρα στην Κρήτη,
στην Πάτρα, στο Αγρίνιο και στην Ξάνθη. Αυτά θα ανακοινωθούν
αναλυτικά σε υπουργική απόφαση η οποία θα εκδοθεί αύριο και
θα προβλέπει αναλυτικά τις ρυθµίσεις αναφορικά µε τη λειτουρ-
γία των εξεταστικών κέντρων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ

και τους τρεις.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 809/15-6-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η έντονη δυ-
σοσµία πνίγει την καθηµερινή ζωή στις περιοχές Κερατσινίου-
Δραπετσώνας-Πειραιά. Άµεση ανάκληση των αδειών και αποµάκ-
ρυνση των βιοµηχανιών που ρυπαίνουν την περιοχή».

Κυρία Μανωλάκου, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας για την
πρωτολογία σας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Σας ευχαριστώ. 
Δεν είναι σηµερινό το πρόβληµα, αλλά δεν πάει άλλο. Αυτή η

δυσοσµία στη Δραπετσώνα, τη Χαραυγή, τα Ταµπούρια, την Αµ-
φιάλη, τον Πειραιά στο κέντρο του και στην ευρύτερη περιοχή
κρατάει χρόνια. Οι κάτοικοι στην κυριολεξία κατά διαστήµατα
όταν νιώθουν τη δυσοσµία δεν βγαίνουν από το σπίτι, δεν µπο-
ρούν να αναπνεύσουν, φοβούνται στην κυριολεξία να αναπνεύ-
σουν. 

Η επίκαιρη ερώτηση γίνεται µε αφορµή ένα περιστατικό. Πρό-
σφατα σε ένα δηµοτικό σχολείο, στο 2ο της Δραπετσώνας, ήταν
τόσο έντονη η δυσοσµία που τα παιδιά ούτε στο προαύλιο βγή-
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καν -δεν τα άφησαν οι δάσκαλοι- αλλά ούτε και γυµναστική έκα-
ναν. Οι δε γειτονιές πραγµατικά θύµιζαν θάλαµο αερίων. Ήταν
αφόρητη η κατάσταση, δηλαδή τσούξιµο στα µάτια, δύσπνοια
και άλλα που δεν φαίνονται µακροσκοπικά. 

Κύριε Υπουργέ, σήµερα το µεσηµέρι η Αντιπεριφερειάρχης
Πειραιά µάς παρέδωσε και µας έκανε και ανάλυση ο εκπρόσω-
πος των ελέγχων από τον «Δηµόκριτο» -την έχω εδώ µπροστά
µου- και έγινε µάλιστα και εκτενής συζήτηση. Επιβεβαιώθηκε ότι
από τη µια το βενζόλιο ορισµένες φορές είναι εκτός των ορίων,
ειδικά τους ζεστούς µήνες, αλλά και όταν βρίσκεται εντός ορίων,
αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι και ωφέλιµο. Καρκινογόνο είναι. Από
την άλλη υπάρχουν θειούχες πτητικές ουσίες που είναι και αυ-
ξηµένες και τις εισπνέουν καθηµερινά οι κάτοικοι και φωτογρα-
φίζεται ο ένοχος από το χωροταξικό, από το σηµείο που ήταν πιο
έντονο το πρόβληµα. Ο ένοχος είναι η «OIL ONE». 

Oι κάτοικοι, έχοντας εµπειρικά τη χροιά της οσµής στις γειτο-
νιές τους, κάνουν κινητοποιήσεις έξω από την πόρτα της συγκε-
κριµένης βιοµηχανίας και συναντούν την ίδια οσµή. Άρα είναι µια
ρυπογόνα βιοµηχανία που τους προκαλεί τόσα προβλήµατα και
δεν ξέρουµε τι επιπτώσεις µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα
θα υπάρχουν. Απαιτούν την άµεση µετεγκατάσταση των καζα-
νιών της «OIL ONE», αναδεικνύοντας βεβαίως και τις ευθύνες
των κυβερνήσεων, γιατί από το 2013 και η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ ήταν απλόχερες σε
χρηµατοδοτήσεις, αλλά και της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα.
Όλες στήριξαν ποικιλοτρόπως τη συγκεκριµένη εταιρεία µε αδει-
οδοτήσεις, επεκτάσεις δραστηριοτήτων, νέες άδειες αποθήκευ-
σης µαζούτ, πακτωλό επιχορηγήσεων, φωτογραφικές διατάξεις
να περνάνε για την παραµονή των δεξαµενών, µε νοµοθετικό
πλαίσιο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα της. 

Επίσης, η συγκεκριµένη εταιρεία αξιοποίησε πρόσφατο νόµο
της σηµερινής Κυβέρνησης για να ζητήσει τροποποίηση και επέ-
κταση της µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, βεβαίως προς
το χειρότερο. Γιατί αυτό κάνατε µε εκείνο το νοµοσχέδιο. Επιβε-
βαιώνεται, δηλαδή, ακόµα µια φορά ότι η ποιότητα ζωής στις λαϊ-
κές γειτονιές αλλά και συνολικά οι λαϊκές ανάγκες των κατοίκων
παντού και στον Δήµο Κερατσινίου-Δραπετσώνας και των γύρω
δήµων στραγγαλίζονται για την κερδοφορία του συγκεκριµένου
µεγαλοεπιχειρηµατία. 

Τι ζητάµε µε την σηµερινή επίκαιρη; Να µας πείτε άµεσα τι
µέτρα θα πάρετε έχοντας υπόψη και τα αποτελέσµατα τα πιο
συγκεκριµένα του Δηµόκριτου, για να σταµατήσει επιτέλους
αυτή η δυσοσµία που ταλαιπωρεί τόσο πολύ τους κατοίκους µε
ουσίες που µυρίζουν και κάποιες πολύ επικίνδυνες που δεν µυ-
ρίζουν και να ανακληθούν οι άδειες των βιοµηχανιών που ρυπαί-
νουν στην περιοχή, να αποµακρυνθούν οι εγκαταστάσεις τους
και να αποδοθεί το σύνολο των εξακοσίων σαράντα στρεµµάτων
στον λαό της περιοχής µε απαλλοτρίωση όλης της έκτασης
χωρίς αποζηµίωση. Ένας ελεύθερος χώρος στην υπηρεσία των
κατοίκων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κυ-
ρία Μανωλάκου.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Δηµήτριος Οικονόµου. 

Κύριε Οικονόµου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία
λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Να αρχίσω από την αρχή, από την δυσοσµία. Η
δυσοσµία φαίνεται ότι υπάρχει σε κάποιο βαθµό, εννοώ µεγαλύ-
τερο ή µικρότερο ανάλογα µε την πληροφόρηση και προφανώς
είναι ένα πρόβληµα το οποίο χρήζει αντιµετώπισης στον βαθµό
που υπάρχει. Δεν υπάρχει καµµία συζήτηση περί αυτού.

Όµως, πρέπει να δούµε τι δεδοµένα έχουµε. Και επίσης πρέπει
να µην κάνουµε λογικά άλµατα. Θα το αποσαφηνίσω αυτό στη
συνέχεια. Οι σχετικές καταγγελίες υπάρχουν εδώ και πέντε χρό-
νια περίπου. Υπήρχε έγκριση περιβαλλοντικών όρων. Από την
προηγούµενη κυβέρνηση το 2018 δόθηκε παράταση. 

Είπατε τώρα ότι µια συγκεκριµένη επιχείρηση -αυτή την οποία
υπαινίσσεστε εν πάση περιπτώσει- εκµεταλλεύτηκε τις νέες δια-
δικασίες του περιβαλλοντικού νόµου. Αυτές οι διαδικασίες δεν
αφορούν τη συγκεκριµένη επένδυση, αφορούν όλη τη βιοµηχα-

νία και όχι µόνο, αλλά όλες τις δραστηριότητες στην Ελλάδα, οι
οποίες υπόκεινται σε περιβαλλοντική αδειοδότηση. Δεν κάνει τί-
ποτα άλλο από το να µεταφέρει και στην Ελλάδα τις πρακτικές
που υπάρχουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, στις οποίες ευρω-
παϊκές χώρες και στην Ελλάδα σε σχέση µε άλλες χώρες το επί-
πεδο προστασίας του περιβάλλοντος παραµένει πολύ υψη-
λότερο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι είναι τέλειο. Πάντα υπάρχουν πε-
ριθώρια βελτίωσης, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε συγκριτικά πού
είµαστε και πού βρίσκονται οι άλλοι. 

Τι έγινε στη συγκεκριµένη περίπτωση; Το 2018 οι Επιθεωρητές
Περιβάλλοντος έκαναν αυτοψία µετά από καταγγελίες και στο
πόρισµά τους δεν βρήκαν να υπάρχει πρόβληµα οσµών ή κάτι
άλλο. Φέτος, στις 19 Μαΐου, έγινε νέα αυτοψία από τους Επιθε-
ωρητές Περιβάλλοντος µε εντολή του Υπουργού Περιβάλλοντος.
Η αυτοψία αυτή έγινε ενώ οι εγκαταστάσεις ήταν σε λειτουργία.
Σύµφωνα µε το πόρισµα, το οποίο θα συνοψίσω, -νοµίζω ότι αυτό
λέει- δεν έγιναν αντιληπτές οσµές που να παραπέµπουν στην πα-
ραγωγική δραστηριότητα της εγκατάστασης σε ένταση και διάρ-
κεια σχετική µε τις αναφερόµενες οχλήσεις στην ευρύτερη
περιοχή. Έγιναν αντιληπτές εκποµπές µικρής διάρκειας και χα-
µηλής έντασης µε ήπια οσµή υδρογονανθράκων. Αυτό λένε οι
Επιθεωρητές Περιβάλλοντος. Παρά πέρα δεν µπορούν να εντο-
πίσουν τον βαθµό κατά τον οποίον µυρίζει δυσάρεστα ή όχι, γιατί
χρειάζονται ειδικά όργανα τα οποία δεν έχουν οι Επιθεωρητές
Περιβάλλοντος. Θα επανέλθω επ’ αυτού. Αυτό είναι το πόρισµά
τους 

Επίσης υπάρχουν κι άλλες πηγές. Υπάρχει µια µελέτη την
οποία έχει παραγγείλει ο δήµος, που επίσης λέει ότι υπάρχουν
προβλήµατα οσµών και τέτοια, αλλά πάλι δεν εντοπίζει µε συγ-
κεκριµένο τρόπο την πηγή. Υπάρχει µια έρευνα και µια µελέτη
την οποία έχει αναθέσει η Περιφέρεια Αττικής -και σήµερα έγινε
η παρουσίαση- η οποία επίσης δεν εντοπίζει µε συγκεκριµένο
τρόπο την πηγή των οσµών. Έχετε δίκιο ότι αναφέρει ότι το βεν-
ζόλιο ξεπερνάει στην ευρύτερη περιοχή το ελάχιστο όριο, αλλά
για τις οσµές δεν υπάρχει κάποιος συγκεκριµένος εντοπισµός
της πηγής, ούτε για το βενζόλιο υπάρχει συγκεκριµένος εντοπι-
σµός της πηγής. 

Φαίνεται όµως αν κατάλαβα καλά -γιατί εγώ τη διάβασα δια-
γωνίως πριν έρθω στη Βουλή- ότι η πηγή όχι γεωγραφικά, αλλά
κλαδικά, είναι πετρελαιοειδή. Πετρελαιοειδή υπάρχουν βέβαια
στην περιοχή και άλλα. Γεωγραφικά -αν θυµάµαι καλά- προσδιο-
ρίζει µια ζώνη από την οποία είναι πιθανό να προέρχονται οι εκ-
ποµπές αυτές. Αυτά είναι τα δεδοµένα που έχουν µέχρι τώρα.

Τι θα κάνει το Υπουργείο Περιβάλλοντος; Τι κάνει ήδη; Υπάρ-
χουν πολύ λίγα εργαστήρια που έχουν τα ειδικά όργανα µέτρη-
σης των οσµών. Δεν είναι καθόλου εύκολο αυτό πρακτικά. Είναι
το αστεροσκοπείο, είναι ο «Δηµόκριτος», είναι το ΑΠΘ. Αναθέ-
τουµε, λοιπόν στο ΑΠΘ να πάρει όλο το υλικό που υπάρχει -δεν
θα το ξεκινήσει εξ αρχής- και αφού το αξιολογήσει θα γίνουν αυ-
τοψίες και εγκατάσταση σταθµών µέτρησης και µέσα στις µονά-
δες. Ως τώρα οι µετρήσεις που έχουν γίνει ήταν έξω από τις
µονάδες. Ήταν και αυτός ένας λόγος που δεν είναι εύκολο να
εντοπιστούν οι ακριβείς πηγές. Από το ΑΠΘ θα γίνουν µετρήσεις
και µέσα στις µονάδες. Αυτό θα γίνει µέσα στο προσεχές διά-
στηµα. Να µην δεσµευτώ, αλλά µέσα στους επόµενους δύο
µήνες θα έχει γίνει. Με βάση το τι θα προκύψει, θα προβούµε
στις επόµενες κινήσεις που θα περιλαµβάνουν, ανάλογα µε το τι
θα εντοπιστεί, κατασταλτικά µέτρα, κυρώσεις και οτιδήποτε άλλο
χρειαστεί.

Αυτό είναι η εικόνα που έχουµε αυτή τη στιγµή. Για το άλλο
θέµα που θέσατε θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Μα-
νωλάκου για τρία λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, όπως είπατε κι
εσείς, δεν είναι καινούργιο θέµα, είναι µιας πενταετίας. Και βε-
βαίως δεν είναι η πρώτη φορά που το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας το φέρνει µέσα στη Βουλή. 

Θα σας πω ότι η προηγούµενη κυβέρνηση το 2018 µας έδωσε
µία απάντηση, που εντόπιζε µεν το πρόβληµα, αλλά έπρεπε να
εντοπιστεί ποια είναι η πηγή και πρότεινε στρατηγικό σχέδιο µε
κατάλληλη περιοδικότητα και χωρική κατανοµή όπου θα έκανε
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ελέγχους εκεί που υπήρχε δυσοσµία και προµήθεια κατάλληλου
εξοπλισµού για τη δειγµατοληψία και την επεξεργασία των δειγ-
µάτων και θα προωθούσε µία προγραµµατική σύµβαση που θα
υπήρχε συγχρηµατοδότηση από την περιφέρεια και το Πράσινο
Ταµείο. 

Η προγραµµατική σύµβαση υπάρχει, είναι του «Δηµόκριτου».
Βεβαίως δεν υπάρχει χρηµατοδότηση από το Πράσινο Ταµείο.
Κι εµείς θα λέγαµε ότι επειδή έχει αρκετούς πόρους το Πράσινο
Ταµείο να το κάνετε και να το βοηθήσετε να πάει ακόµα πιο γρή-
γορα, πολύ πιο γρήγορα.

Αυτή ήταν η απάντηση του ΣΥΡΙΖΑ, της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.
Όµως εµείς θεωρούµε ότι σε τέτοια ζητήµατα πρέπει να υπάρχει
συνέχεια, γιατί είναι λαϊκά προβλήµατα που πνίγουν τον κόσµο.

Τι µας απαντήσατε εσείς τον όγδοο µήνα του 2019; Ότι -αυτό
που είπατε- οι ελεγκτές περιβάλλοντος διενέργησαν έκτακτο µε-
ρικό έλεγχο στις εγκαταστάσεις της συγκεκριµένης εταιρείας
«OIL ONE». Κατά τον έλεγχο δεν εντοπίστηκε σηµειακή πηγή εκ-
ποµπής των διάχυτων οσµών από τις εν λειτουργία παραγωγικές
αποθηκευτικές εγκαταστάσεις. 

Τι µας λέτε σήµερα; Ότι η χρήση του πρόσφατου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος δεν ήταν φωτογραφική για τη συγ-
κεκριµένη εταιρεία. Βεβαίως, δεν ήταν, αλλά ήταν για όλες τις
επιχειρήσεις, γιατί δώσατε εκπτώσεις στους περιβαλλοντικούς
όρους που πρέπει να τηρούν. Οι πρώτοι και καλύτεροι ήταν ακρι-
βώς αυτοί που διαχειρίζονται απόβλητα πετρελαιοειδών και που
η σηµερινή παρουσίαση της έρευνας του «Δηµόκριτου» ενοχο-
ποιεί κυρίως από πετρελαιοειδή.

Μας λέτε, λοιπόν, ότι θα το αναθέσετε σε µια οµάδα του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου. Εµείς τι ξέρουµε; Ότι το ζήτηµα έχει
πάρει πάρα πολύ µεγάλη έκταση αυτή την περίοδο λόγω επιχει-
ρηµατικών ανταγωνισµών στην περιοχή και γι’ αυτό έχει δηµο-
σιοποιηθεί εκτενέστατα ένα λαϊκό πρόβληµα, που, αν θέλετε, δεν
συνηθίζεται.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας από θέση αρχής στηρίζει
τα συµφέροντα των λαϊκών στρωµάτων και την προστασία της
δηµόσιας υγείας. Επειδή έχω ζήσει αυτές τις οσµές και στη συ-
ναυλία που γινόταν για τον Παύλο Φύσσα και σε συναυλία στον
Πολυχώρο της Δραπετσώνας για τον Πάνο Τζαβέλλα, θα πω ότι
βγαίνουν στιγµιαία, δεν κρατούν πολύ, µε εξαιρέσεις. Είναι σαν
µια στρόφιγγα που λες και την ανοίγεις και εκτονώνονται αέρια
και στη συνέχεια, επανέρχεται στο κανονικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όµως, αυτή η συσσώρευση δεν ξέρουµε τι επιπτώσεις έχει
στη δηµόσια υγεία µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα. Αν θέ-
λετε, ως προς την ποιότητα ζωής αυτών των κατοίκων, στην κυ-
ριολεξία τούς κάνει τον βίο αβίωτο και γι’ αυτό έχουν συχνές
κινητοποιήσεις και εµείς θα τους στηρίζουµε.

Τι ζητάµε από εσάς; Ζητάµε άµεσα και γρήγορα να γίνουν οι
έλεγχοι και συνδυαστικά µε όλα τα ερευνητικά ιδρύµατα, όχι
µόνο τον «Δηµόκριτο». Υπάρχει και το Αστεροσκοπείο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και µε αυτό κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ζητάµε να γίνουν οι έλεγχοι, ούτως ώστε να δοθεί ένα συγκε-

κριµένο πρόγραµµα, να µη βασανίζονται οι κάτοικοι αυτών των
περιοχών και αν χρειαστούν µέτρα που να πρέπει να γίνει µετεγ-
κατάσταση και αυτή να προγραµµατιστεί µε άµεσο και γρήγορο
τρόπο και βεβαίως, η περιοχή εκεί να δοθεί στους κατοίκους για
να αξιοποιηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας για τη

δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ.
Αφού το επαναφέρατε, θα το επαναφέρω και εγώ. Δεν κάναµε

καµµιά έκπτωση στους περιβαλλοντικούς όρους. Αυτό που κά-
ναµε ήταν ότι προβλέψαµε προθεσµίες οι οποίες είναι αντίστοι-
χες µε αυτές που προβλέπονται στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες και εν πάση περιπτώσει, είναι απολύτως συµβατές µε την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία και τις οδηγίες. Δεν κάναµε τίποτα παρα-

πάνω, τίποτα λιγότερο.
Από εκεί και πέρα, νοµίµως κάθε εταιρεία µπορεί να χρησιµο-

ποιεί αυτούς τους κανονισµούς, οι οποίοι δεν κάνουν καµµιά έκ-
πτωση. Το αν µια συγκεκριµένη εταιρεία, από εκεί και πέρα, κάνει
παραβάσεις ή όχι είναι ένα άλλο ζήτηµα το οποίο πρέπει να
δούµε. Προφανώς, όµως, δεν φταίει η γενική νοµοθεσία.

Είπα αναλυτικά την εικόνα που υπάρχει αυτή τη στιγµή από
µετρήσεις. Συνοψίζω στο ότι υπάρχει µια αίσθηση και υπάρχουν
και εκτιµήσεις από έρευνες ότι έχουµε πρόβληµα οσµών λιγό-
τερο βενζολίου σίγουρα, γιατί είναι και αυτό που µπορεί να µε-
τρηθεί πιο εύκολα. Δεν ξέρουµε ακριβώς την πηγή. Αφού δεν
ξέρουµε την πηγή ακριβώς, δεν τίθεται θέµα να κλείσουµε µια
επιχείρηση ή δύο επιχειρήσεις ή τρεις επιχειρήσεις. Για να κλεί-
σει µια επιχείρηση ή για να βάλεις συγκεκριµένα πρόστιµα, πρέ-
πει να έχεις διαπιστωτικές πράξεις οι οποίες καταλογίζουν στη
συγκεκριµένη επιχείρηση την ευθύνη.

Καταλαβαίνω αυτά που λέτε, καταλαβαίνω τη σηµασία για
τους κατοίκους, το συµµερίζοµαι. Δεν αµφιβάλλω καθόλου γι’
αυτά που µου λέτε, αφού λέτε ότι είστε προσωπικός µάρτυς της
δυσοσµίας. Εντάξει. Παρ’ όλα αυτά, το κράτος για να κινηθεί
πρέπει να έχει κάποια στοιχεία, που δεν είναι απλώς οι εκτιµήσεις
κάποιων ανθρώπων. Θα το κάνουµε όµως.

Επειδή άκουσα από κάπου, από κάποιον Βουλευτή του ΚΚΕ
πάλι νοµίζω, δεν βλέπω καλά…

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Άλλο κόµµα είναι, αλλά είπαµε πότε θα
γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Αλεξιάδης από
τον ΣΥΡΙΖΑ είναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Από τον ΣΥΡΙΖΑ; Α, γιατί εµείς θα το κάνουµε σε
δύο µήνες. Εσείς είχατε πέντε χρόνια να το κάνετε και δεν το κά-
νατε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι µόνο αυτό, αλλά τους επιδό-
τησαν κιόλας!

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Παλιό ανέκδοτο αυτό!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Σας απαντάω, λοιπόν, ότι σε δύο µήνες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, όχι

διάλογο!
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Η αλλαγή αυτή έπρεπε να είχε

γίνει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ως προς το άλλο θέµα που αναφέρατε, τι θα
γίνει µε την περιοχή, θυµίζω ότι υπάρχει στις προεκλογικές δη-
λώσεις του Πρωθυπουργού αναφορά στην ανάταξη της περιο-
χής αυτής. Λέει κάτι συγκεκριµένο ο Πρωθυπουργός, ότι θα γίνει
κέντρο καινοτοµίας και θα αποδοθεί και ένα µεγάλο µέρος της
περιοχής σε κοινόχρηστες χρήσεις.

Τι θα κάνουµε εµείς; Αυτή τη στιγµή υπάρχει ήδη σχεδιαστικό
πλαίσιο το οποίο προσδιορίζει τι πρέπει να γίνει στην περιοχή.
Το ρυθµιστικό σχέδιο της Αθήνας αναφέρει συγκεκριµένα ότι
πρέπει να δηµιουργηθεί στην περιοχή, σε εξακόσια σαράντα
στρέµµατα περίπου -τόσο δεν είπατε και εσείς, νοµίζω;- ένας
πόλος µε χρήσεις πολιτισµού, εκπαίδευσης, υγείας, αθλητισµού,
πρασίνου και αναψυχής, επίσης µε χρήσεις άµεσα συνδεόµενες
µε τις λιµενικές δραστηριότητες και µε µέγιστο συντελεστή 0,15.
Το ίδιο λέει και το Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο.

Υπάρχει, λοιπόν, ένα σχεδιαστικό πλαίσιο το οποίο θα ακολου-
θήσουµε. Δεν αναφέρει το σχεδιαστικό πλαίσιο ότι πρέπει όλη η
περιοχή να γίνει ελεύθερος χώρος κ.λπ., αλλά δίνει συγκεκριµέ-
νες κατευθύνσεις, προφανώς σε µια κατεύθυνση πολύ θετική. Σε
αυτή την κατεύθυνση θα κινηθούµε. Μπορεί να τροποποιήσουµε
και λίγο αυτή την κατεύθυνση, αλλά πρέπει να είµαστε µέσα στο
πλαίσιο των κατευθύνσεων που υπάρχουν στον σχεδιασµό. Δεν
θα κάνουµε κάτι διαφορετικό.

Όσο για την απαλλοτρίωση χωρίς αποζηµίωση, αυτά γίνονται
σε ολοκληρωτικά κράτη. Εµείς δεν είµαστε ολοκληρωτικό κρά-
τος.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Διότι είναι υπέρ των λαών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
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και Ενέργειας): Δεν µπορείς να αποζηµιώσεις την ιδιοκτησία κά-
ποιου που δεν σου αρέσει, επειδή δεν σου αρέσει. Ο απέναντι
από το σπίτι µου µε ενοχλεί κάθε µέρα, αλλά δεν διανοούµαι να
απαιτήσω να απαλλοτριώσει το κράτος την ιδιοκτησία του απέ-
ναντι, επειδή δεν αρέσει σε µένα.

Άρα, λοιπόν, θα ακολουθήσουµε τις συγκεκριµένες διαδικα-
σίες. Θυµίζω ότι στις διαδικασίες πολεοδόµησης προβλέπονται
εισφορές, άρα ένα σηµαντικό µέρος της έκτασης, δεδοµένου ότι
πρόκειται και για µεγάλες ιδιοκτησίες, θα περάσει στο δηµόσιο
δωρεάν για αξιοποίηση, αλλά προφανώς δεν τίθεται θέµα να
προχωρήσουµε σε κάτι το οποίο θα είναι παράνοµο. Θα µας διώ-
ξουν και από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Εσάς µπορεί να µη σας πει-
ράζει, εµάς µας πειράζει όµως.

Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πολύ. Όντως, θα έχουµε συνέχεια
συντόµως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υφυπουργέ.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μέτρα για να έχουµε και στη Δρα-
πετσώνα ζωή, κύριε Υπουργέ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Εντάξει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Ευχα-
ριστώ πολύ και τους δύο.

Ο κύριος Υφυπουργός θα πρέπει να µείνει, για να απαντήσει
και στην επόµενη ερώτηση.

Προχωρούµε, λοιπόν, στην τρίτη µε αριθµό 807/15-6-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της
Ελληνικής Λύσης κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Κίνητρα για εισαγωγή ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων και όχι για εγχώρια παραγωγή».

Κύριε Βιλιάρδο, έχοντας και το µεγαλύτερο µέρος της Ελλη-
νικής Λύσης συµπαράσταση, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
Καλησπέρα, καλή εβδοµάδα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 5 Ιουνίου ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε

µέτρα απόσυρσης ΙΧ και προώθησης πωλήσεων ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων, ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ, που θα καταθέσω
στα Πρακτικά. Το γεγονός αυτό συνέπεσε µε την ταυτόχρονη
ανάλογη ανακοίνωση της Γερµανίας την Ηµέρα του Περιβάλλον-
τος.

Εντούτοις, τέτοια κίνητρα δεν υπήρχαν στο αρχικό πρόγραµµα
της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία είχε περικόψει τους τόκους του
προηγούµενου ΕΣΕΚ, του Σχέδιο Ενέργειας δηλαδή του ΣΥΡΙΖΑ
για την ηλεκτροκίνηση, που προέβλεπε 10% στο σύνολο του στό-
λου έως το 2030, δηλαδή πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες ηλε-
κτροκίνητα και όχι 30% πωλήσεις στα νέα έως τότε, οπότε πολύ
λιγότερα. Εκτός αυτού το δίκτυο φορτιστών είναι λιγότερο από
εκατό, σε πλήρη αντίθεση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το γνωρί-
ζετε.

Με τα µέτρα που ανακοινώθηκαν χρηµατοδοτείται µε συνολικά
100 εκατοµµύρια ευρώ η αγορά ηλεκτρικών αυτοκινήτων, µε έκ-
πτωση 5.500 ανά αυτοκίνητο, κάτι που µεταφράζεται σε πωλή-
σεις περίπου είκοσι χιλιάδων ηλεκτροκίνητων ή στο 15% των
ετησίων πωλήσεων αυτοκινήτων, που κυµαίνονται γύρω στις εκα-
τόν είκοσι χιλιάδες.

Τα περισσότερα από αυτά τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα που διατί-
θενται αυτή τη στιγµή στην αγορά είναι γερµανικά και ειδικά της
«VOLKSWAGEN», ελπίζοντας να είναι αξιόπιστες οι µετρήσεις
ως προς την αυτονοµία ή τη δύναµη κινητήρα τους, επειδή, όπως
µας είπε στην ερώτησή µας για το «Dieselgate» ο κ. Γεωργιάδης,
δεν υπάρχει κάποια νοµική προστασία για τους καταναλωτές και
το κράτος, κάτι που ασφαλώς δεν ισχύει. Απλώς ήταν µια υπεκ-
φυγή.

Όµως, τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα µπορεί µεν να είναι φθηνό-
τερα στη χρήση τους, ενώ βελτιώνουν την ποιότητα ζωής της
πόλης λόγω της αποφυγής καυσαερίων και θορύβων, αλλά χρει-
άζονται ηλεκτρισµό. Την ίδια στιγµή, η χώρα µας µε ενεργειακή
αυτοτέλεια άνω του 80% όσον αφορά την ηλεκτροδότηση, η
οποία καλυπτόταν κατά το µεγαλύτερο ποσοστό από λιγνίτη, θα
βρεθεί ηλεκτρικά εξαρτώµενη ενδεχοµένως πάνω από 50% µε
ανεκτίµητες ακόµα ζηµίες για το περιβάλλον τόσο όσον αφορά

την τοποθέτηση όσο και την απόσυρση συστηµάτων ΑΠΕ. 
Σύµφωνα µε µια µελέτη της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας Περιβάλ-

λοντος, την οποία θα καταθέσω, η ηλεκτροκίνηση θα αποτελεί
το 10,6% της ζήτησης ηλεκτρισµού στη χώρα µας το 2050, κάτι
που θα υπερβαίνει τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν
γνωρίζουµε εάν έχετε κάνει ανάλογους υπολογισµούς, όπως θε-
ωρούµε ότι θα έπρεπε. 

Ταυτόχρονα, η Ελλάδα είναι υπερχρεωµένη, αντιµέτωπη µε
µια βαθιά ύφεση, µε δίδυµα ελλείµµατα και µε εθνικές απειλές,
ενώ δεν διαπιστώνεται κάποια αλλαγή στο οικονοµικό µας µον-
τέλο ή κίνητρα, έτσι ώστε να παράγουµε κι εµείς µέρος των τε-
χνολογιών ΑΠΕ. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, ποιος είναι ο
πραγµατικός λόγος των εξαγγελιών στη σηµερινή δύσκολη επο-
χή; Παροχή υπηρεσιών στη Γερµανία; Εκβιασµός λόγω των χρε-
ών µας; 

Δεύτερον, µε δεδοµένη την απολιγνιτοποίηση και την εξάρ-
τησή µας από εισαγόµενες τεχνολογίες ΑΠΕ και φυσικό αέριο,
καθώς επίσης τις απειλές εξ Ανατολών, πώς θα εξασφαλίζεται η
ενεργειακή ασφάλεια της χώρας; Με την ηλεκτροκίνηση θα αυ-
ξηθεί η κατανάλωση ρεύµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Βιλιάρδο. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ενέργειας κ. Δηµήτριος Οικονό-

µου. 
Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ποιοι είναι οι λόγοι για την εξαγγελία; Υπάρχουν πάρα πολλοί.

Ο πρώτος είναι ότι η Ελλάδα διαθέτει έναν από τους πλέον γη-
ρασµένους στόλους αυτοκινήτων σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Νοµίζω ότι είµαστε τέταρτοι από τα κάτω.

Το δεύτερο είναι ότι οι µεταφορές ευθύνονται για το 25% της
ατµοσφαιρικής ρύπανσης. Για ορισµένους ρύπους τα ΙΧ ευθύ-
νονται για πολύ µεγαλύτερο ποσοστό, όπως για παράδειγµα για
το µονοξείδιο του άνθρακα που ευθύνονται περίπου για το 83%
ή για τα αιωρούµενα σωµατίδια που ευθύνονται για το 44%. Άρα,
λοιπόν, η συµβολή και των µεταφορών γενικά και των ΙΧ ειδικό-
τερα είναι τεράστια. 

Το τρίτο είναι ότι οι αρνητικές συνέπειες των εκποµπών είναι
διπλές. Είναι και τοπικές, δηλαδή η ρύπανση της ατµόσφαιρας
στην πόλη, µε αποτέλεσµα προβλήµατα στην υγεία των ανθρώ-
πων, αλλά ταυτόχρονα ένα µέρος εξ αυτών είναι αέρια τα οποία
δηµιουργούν την κλιµατική αλλαγή. 

Η κλιµατική αλλαγή είναι µια τροµακτική απειλή. Όποιος δεν
το έχει καταλάβει, θα πρέπει να το καταλάβει συντόµως. Σας θυ-
µίζω ότι εάν έχουµε µια πολύ µικρή υπέρβαση της αύξησης της
µέσης θερµοκρασίας µέχρι το 2050, δηλαδή αντί να έχουµε 1,5%
έχουµε 2% -αυτή τη στιγµή είµαστε στο όριο-, οι συνέπειες για
όλον τον πλανήτη και για την Ελλάδα θα είναι τροµακτικές µε
απώλειες δισεκατοµµυρίων ανθρώπων. Άρα είναι κάτι µε το
οποίο εµείς δεν παίζουµε η κλιµατική αλλαγή. 

Η ηλεκτροκίνηση στα αυτοκίνητα µειώνει αυτούς τους ρύπους,
οι οποίοι και τοπικά έχουν αρνητικές συνέπειες για την υγεία των
κατοίκων και σε πλανητικό επίπεδο αυξάνουν το πρόβληµα της
κλιµατικής αλλαγής. 

Τι γίνεται, εποµένως; Σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες η λύση
που δίδεται είναι η επιδότηση των ηλεκτρικών αυτοκινήτων. Αυτό
κάνουµε κι εµείς. Αυτό κάνει η Κυβέρνηση, δεν κάνει κάτι διαφο-
ρετικό απ’ αυτό που κάνουν όλοι οι άλλοι και που είναι αυτο-
νόητο, διότι εάν δεν έχουµε ηλεκτρικά αυτοκίνητα, θα συνεχισθεί
η σηµερινή κατάσταση, η οποία είναι άθλια και επιβλαβής. Δεν
καταλαβαίνω, λοιπόν, ποιο είναι το πρόβληµα.

Τώρα, για το θέµα ότι ορισµένα ηλεκτρικά αυτοκίνητα παρά-
γονται από τη Γερµανία. Δηλαδή, τι να κάνουµε; Επειδή παρά-
γονται από τη Γερµανία, να µείνουµε µε το diesel; Μακάρι, να
παράγονται και από άλλους. Μακάρι, η αυξηµένη ζήτηση που
ούτως ή άλλως θα υπάρξει, να δηµιουργήσει µεγαλύτερο αντα-
γωνισµό στην αγορά -όλοι το θέλουµε αυτό, κάθε λογικός άν-
θρωπος- αλλά δεν µπορούµε να πούµε αυτή τη στιγµή ότι εάν
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παράγονται στη Γερµανία, εµείς δεν θα τα πάρουµε, για να τους
µπούµε στο µάτι. Γιατί θα µπούµε στο µάτι σ’ αυτούς, αλλά θα
έχουµε προβλήµατα κι εµείς. Άρα, λοιπόν, αυτό δεν είναι πειστικό
ως επιχείρηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Επειδή τέλειωσε ο χρόνος µου, θα συνεχίσω στη δευτερολο-
γία µου. Δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να δευτε-

ρολογήσετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ για την απάντηση,

κύριε Υπουργέ. 
Δικαιολογίες σίγουρα υπάρχουν. Εν προκειµένω, σήµερα είναι

η κλιµατική αλλαγή. Το ξέρουµε όλοι. Δεν πιστεύουµε, όµως, ότι
είναι οι πραγµατικοί λόγοι αυτοί για τους οποίους πήρατε τη συγ-
κεκριµένη απόφαση. Να σας θυµίσω ότι την ίδια επιδότηση
έδωσε η Γερµανία το 2010 περίπου, όταν τότε έπρεπε να αυξήσει
την παραγωγή της µε τα κανονικά αυτοκίνητα. Εµείς, πάντως,
δεν παράγουµε ηλεκτρικά αυτοκίνητα και αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα της Ελλάδας. 

Πάµε παρακάτω. Ο κ. Μητσοτάκης ανακοίνωσε τα παραπάνω
µε φόντο το πρώτο και µοναδικό ηλεκτρικό αυτοκίνητο, το Enfield
8000, που κατασκευαζόταν επί Γουλανδρή στο Νεώριο. Το αυ-
τοκίνητο αναπτύχθηκε µέσα στην πετρελαϊκή κρίση σε διαγωνι-
σµό της Βρετανικής Υπηρεσίας Ηλεκτρισµού, τον οποίον και
κέρδισε. Στον σχεδιασµό του είχαν συµβάλλει σε µεγάλο βαθµό
Έλληνες επιστήµονες, γεγονός που τεκµηριώνει τις δυνατότητες
το ελληνικό εργατικό δυναµικό. Θέληση δεν υπάρχει. 

Εν τούτοις, έκλεισε το 1975, επειδή η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας τότε δεν το υποστήριξε. Για παράδειγµα, δεν του χο-
ρηγήθηκε ποτέ άδεια, δεν δόθηκαν φορολογικά κίνητρα για να
το πάρει ο Ωνάσης στην «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» και πολλά άλλα, όπως
δήλωσαν στελέχη της εταιρείας σε ντοκιµαντέρ που γυρίστηκε
µε το συγκεκριµένο θέµα.

Το 1995 κατέρρευσε η πολύ επιτυχηµένη «ΤΕΟΚΑΡ» στον Βό-
λο, η εταιρεία που είχε το πρώτο εργοστάσιο της «NISSAN» στην
Ευρώπη. Επίσης, η «ΒΙΑΜΑΞ» και άλλες µικρότερες, η «ΕΛΒΟ»
που µπορεί να κατασκευάσει λεωφορεία, αλλά είναι ανενεργή,
ενώ ακόµη η «NAMCO» προσπαθεί να ξεκινήσει ξανά το PONY.
Πρόκειται στην κυριολεξία για εγκλήµατα. 

Το να φωτογραφίζεται ο κ. Μητσοτάκης µε το Enfield 8000
είναι ντροπή, κατά την άποψή µας. Θα ήταν πιο έντιµο να ανα-
κοινώσει τη στήριξη των γερµανικών ηλεκτροκίνητων µε φόντο
ένα γερµανικό αυτοκίνητο, όπως ο κ. Χατζηδάκης στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης. Θα έπρεπε να επενδύσει στην ανάπτυξη της
ελληνικής παραγωγής αυτά τα 100 εκατοµµύρια, αν µη τι άλλο,
να στηρίξει το ηλεκτρικό τρίκυκλο, που είναι στη φάση της αδει-
οδότησης, όχι να υπηρετεί τα γερµανικά συµφέροντα. Αυτό θα
ήταν ένα πραγµατικό σχέδιο ανάπτυξης για την Ελλάδα, η οποία
µπορεί µεν, αλλά υποφέρει ανέκαθεν από τις κυβερνήσεις της. 

Το να ανακοινώνετε 5% µείωση στον φορολογικό συντελεστή
από κέρδη που θα έχει µια εταιρεία, όταν και εάν θα βρει κεφά-
λαια για να ξεκινήσει την παραγωγή, είναι εντελώς ανόητο. Εκτός
αυτού, ποια εταιρεία έχει κέρδη τα πρώτα χρόνια για να πληρώ-
σει φόρο; 

Είναι ντροπή να ανήκει η Ελλάδα σε εκείνες τις ελάχιστες
χώρες στην Ευρώπη, όπως για παράδειγµα µαζί µε την Αλβανία,
που δεν παράγουν ούτε καν εξαρτήµατα αυτοκινήτων σε σύνολο
διακοσίων ενενήντα οκτώ εργοστασίων στην Ευρώπη, σύµφωνα
µε στοιχεία της Ένωσης των Ευρωπαϊκών Βιοµηχανιών Αυτοκι-
νήτων, τα οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά, παρά το ότι υπάρ-
χουν προτάσεις από εγχώριες εταιρείες, ενώ σε µερικούς τοµείς
των ηλεκτρικών αυτοκινήτων, όπως στην παραγωγή µπαταριών,
επιτρέπονται ενισχύσεις, πόσω µάλλον όταν η Τουρκία αποτελεί
τον κύριο παραγωγό αυτοκινήτων για την Ευρωπαϊκή Ένωση µε
4% των εισαγωγών της ή µε 24,6 δισεκατοµµύρια και µάλιστα
αδασµολόγητων, έχοντας ήδη παρουσιάσει ηλεκτρικό αυτοκί-
νητο δικής της σχεδίασης. 

Επενδύσεις χρειάζεται η Ελλάδα στην παραγωγή, αφού µόνο
έτσι θα σταµατήσουν οι νέοι µας να εγκαταλείπουν την πατρίδα

τους απογοητευµένοι. Ο Πρωθυπουργός, όµως, καλεί τους Γερ-
µανούς να ωφεληθούν από το κλείσιµο των µονάδων λιγνίτη ανε-
ρυθρίαστα. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, σκοπεύετε να πα-
ρέχετε κεφάλαια ή να επενδύσετε µέσω κρατικών βιοµηχανιών
στην παραγωγή ηλεκτρικών οχηµάτων, εκµεταλλευόµενοι τις
προσπάθειες των ερευνητών του χώρου; 

Δεύτερον, αναζητάτε ξένους επενδυτές πρόθυµους να επεν-
δύσουν στην παραγωγή ηλεκτρικών αυτοκινήτων στην Ελλάδα ή
απλώς στηρίζετε τις εξαγωγές γερµανικών; Υπάρχει κάποιο νέο
από τον κ. Γεωργιάδη, που ήθελε να φέρει το εργοστάσιο της
«VOLKSWAGEN» στην Ελλάδα ή σχετικά µε τις συζητήσεις που
διεξήγαγε µε την «ΤΕSLΑ», η οποία έχει εργαστήριο στον «Δη-
µόκριτο»; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να δευ-

τερολογήσετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ. 
Κύριε Βιλιάρδο, επειδή δεν άκουσα πολύ καλά, είπατε κρατι-

κών ή ηλεκτρικών; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ιδιωτικών εταιρειών, προφανώς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Όχι κρατικών εργοστασίων; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι, βέβαια. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Επειδή δεν το άκουσα καλά, γι’ αυτό σας ζήτησα
να το διευκρινίσετε. 

Επειδή θέσατε πολλά θέµατα, θα πρέπει να απαντήσω τµηµα-
τικά. Για τα γερµανικά αυτοκίνητα απάντησα. Δεν κάνει µόνο η
Γερµανία, ούτε θα κάνει µόνο η Γερµανία ηλεκτρικά αυτοκίνητα.
Εν πάση περιπτώσει, εάν κάνει µόνο η Γερµανία ηλεκτρικά αυτο-
κίνητα, κακό της κεφαλής µας. Πρέπει να κάνουµε και εµείς.

Έχετε απόλυτο δίκιο. Έκλεισαν εργοστάσια τα οποία στο πα-
ρελθόν παρήγαγαν µε τον άλφα ή βήτα τρόπο αυτοκίνητα, αλλά
έχει καταρρεύσει η εθνική βιοµηχανία γενικά. Τα εργοστάσια αυ-
τοκινήτων είναι ένα µικρό υποσύνολο της βιοµηχανίας που έχει
καταρρεύσει. Η κατάρρευσή της οφείλεται στον λαϊκισµό µε τον
οποίο αντιµετωπίστηκε η βιοµηχανία επί τριάντα-σαράντα χρό-
νια, από όλες τις πλευρές. 

Άρα, λοιπόν, είναι ένα γενικότερο πρόβληµα υπαρκτό. Απλώς
θέλω να πω ότι µία από τις πρώτες προτεραιότητες της Κυβέρ-
νησης είναι η αύξηση του ποσοστού της βιοµηχανίας στο Ακα-
θάριστο Εγχώριο Προϊόν. Είναι και ευρωπαϊκός στόχος αλλά και
εθνικός. Για να γίνει αυτό, παίρνει µία σειρά από µέτρα τα οποία
θα τα δείτε πολύ σύντοµα. Ήδη υπάρχουν, αλλά υπάρχουν και
άλλα σηµαντικά.

Πάντως είναι βασική κυβερνητική προτεραιότητα. Συµφω-
νούµε εδώ επί του στόχου. Εντάξει, µπορεί να διαφωνήσουµε
στα µέσα. Όταν υπάρξει συγκεκριµένο θέµα, να το συζητήσουµε.

Όσον αφορά την ενεργειακή ανεξαρτησία της χώρας, κοι-
τάξτε, όταν περιορίζεται η κυκλοφορία των γηρασµένων αυτοκι-
νήτων, τα οποία καίνε πολύ µεγάλες ποσότητες υγρών καυσίµων,
αυτό αυξάνει την ενεργειακή ανεξαρτησία της χώρας, δεν τη µει-
ώνει. Με τι αντικαθίστανται αυτά τα εισαγόµενα πετρελαιοειδή;
Διότι είναι εισαγόµενα. Αντικαθίστανται µε ηλεκτρική ενέργεια,
µε ηλεκτροπαραγωγή, η οποία σε µεγάλο βαθµό είναι εγχώρια.
Είναι σε µεγάλο βαθµό εγχώρια και θα είναι σε ακόµη µεγαλύ-
τερο βαθµό, γιατί για την Κυβέρνηση έχει µεγάλη προτεραιότητα
και παίρνει συγκεκριµένα µέτρα, µέσω των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Άρα, λοιπόν, αντικαθιστούµε ένα εισαγόµενο καύσιµο,
το οποίο αυξάνει την ενεργειακή εξάρτηση της χώρας µας, µε
ηλεκτροπαραγωγή, η οποία σε µεγάλο βαθµό είναι εσωτερικής
προελεύσεως. Άρα δεν ισχύει αυτό που είπατε.

Από εκεί και πέρα, τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι και πολύ πιο
αποδοτικά ενεργειακά. Άρα αυτό µειώνει και τη γενική κατανά-
λωση ενέργειας. Αυτό έχει σηµασία και αν δούµε σε πλανητικό
επίπεδο για την κλιµατική αλλαγή και βέβαια, από την άποψη της
ανεξαρτησίας της Ελλάδας.
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Να κλείσω εδώ µε το θέµα της απολιγνιτοποίησης. Κοιτάξτε,
το να µιλάµε σοβαρά για την κλιµατική αλλαγή και να υποστηρί-
ζουµε ότι πρέπει να συνεχιστεί η εκµετάλλευση του λιγνίτη, είναι
πράγµατα εξ ορισµού αντιφατικά. Η κλιµατική αλλαγή είναι απο-
λύτως µέγιστη προτεραιότητα, ίσως η σηµαντικότερη προτεραι-
ότητα παγκοσµίως και το κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων -πιο
γρήγορα µάλιστα από ό,τι είµαστε υποχρεωµένοι- είναι µια συ-
νεισφορά της Ελλάδας πρώτα από όλα σε αυτόν τον παγκόσµιο
στόχο. Πέραν αυτού, όµως, υπάρχουν και άλλες πτυχές στο ζή-
τηµα.

Μία πτυχή είναι ότι οι µονάδες που χρησιµοποιούν λιγνίτη
έχουν πολύ µεγάλο κόστος και έχει πάψει να είναι συµφέρουσα
η λειτουργία τους. Απόδειξη αυτού είναι ότι µέσα σε έναν χρόνο
η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη έπεσε από το 32%
στο 4% της συνολικής παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας και το
µερίδιο των ΑΠΕ αυξήθηκε από το 27% στο 4%. Είπα, λοιπόν,
32% µε 4% και 27% µε 44%. Άρα βλέπουµε ότι µέσα σε λιγότερο
από έναν χρόνο µε τα µέτρα που έχει πάρει η Κυβέρνηση η απο-
λιγνιτοποίηση βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη. Δεν είναι κάτι που θα
γίνει στο µέλλον. Γίνεται αυτή τη στιγµή µε προφανείς θετικές
συνέπειες και οικονοµικές και αναπτυξιακές. 

Θυµίζω, επίσης, και τα τεράστια ποσά που εισέρχονται από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους ακριβώς επειδή πήραµε την πρωτοβουλία να
προχωρήσουµε στην απολιγνιτοποίηση. Και φυσικά, αυξάνεται
ήδη το µερίδιο των ΑΠΕ. Άρα, λοιπόν, συµβάλλει συν τοις άλλοις,
πέρα από όλα τα άλλα θέµατα και στην ανεξαρτησία της χώρας
από τα εισαγόµενα καύσιµα και στην κλιµατική αλλαγή. 

Όσον αφορά, δε -θα επανέλθω εδώ, γιατί ξέχασα να σας το
πω προηγουµένως και θα κλείσω-, τα µέτρα που παίρνουµε στο
πεδίο της ζήτησης για τα ηλεκτροκίνητα, είναι µία πτυχή των µέ-
τρων. Μια άλλη πτυχή είναι τα µέτρα που προβλέπει ο αναπτυ-
ξιακός νόµος για τη δηµιουργία βιοµηχανικών µονάδων. Η
αύξηση των ηλεκτροκίνητων θα αυξήσει τη ζήτηση στην αγορά,
άρα θα κάνει πιο βιώσιµη είτε την παραγωγή ενδεχοµένως ηλε-
κτρικών αυτοκινήτων σε κάποιο βάθος χρόνου είτε την παρα-
γωγή ανταλλακτικών και όλου του φάσµατος της παραγωγικής
αλυσίδας που συνδέεται µε την ηλεκτροκίνηση. 

Οι υποδοµές που απαιτούνται για την ηλεκτροκίνηση, δηλαδή
τα καλώδια κ.λπ., παράγονται σε µεγάλο βαθµό εδώ πέρα στην
Ελλάδα και θα παράγονται ακόµη περισσότερο. 

Άρα, λοιπόν, και σε επίπεδο οικονοµικής βάσης τα µέτρα που
παίρνει η Κυβέρνηση ωθούν σε µια ανάπτυξη και της βιοµηχανίας
µας. Καταλαβαίνω ότι οι ανησυχίες είναι εύλογες και καλοπρο-
αίρετες, αλλά νοµίζω ότι δεν έχουν βάση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υφυπουργέ. Ευχαριστώ και τους δύο.
Κύριε Βιλιάρδο, έχετε να καταθέσετε για τα Πρακτικά κάποια

έγγραφα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προχωρούµε στην
πρώτη µε αριθµό 815/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Έντο-
νες διαµαρτυρίες καλλιτεχνών για τον αποκλεισµό τους από το
Πρόγραµµα “Όλη η Ελλάδα ένας Πολιτισµός”».

Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. Καλη-
σπέρα σας και καλή εβδοµάδα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Επίσης, κύριε Πρό-
εδρε. Σας ευχαριστώ πολύ.

Όπως είπατε το θέµα είναι «Έντονες διαµαρτυρίες καλλιτε-
χνών για τον αποκλεισµό τους από το πρόγραµµα “Όλη η Ελ-
λάδα ένας Πολιτισµός”».

Κύριε Πρόεδρε, τις προηγούµενες ηµέρες η Υπουργός Πολι-

τισµού εξήγγειλε ένα νέο πιλοτικό πρόγραµµα µε την ονοµασία
«Όλη η Ελλάδα ένας Πολιτισµός», µε δράσεις σύγχρονου πολι-
τισµού στους αρχαιολογικούς χώρους και στους ανοιχτούς χώ-
ρους των µουσείων, ενεργοποιώντας τους εποπτευόµενους
φορείς του Υπουργείου. Μετά τις συγκεκριµένες εξαγγελίες,
έχουν προκύψει έντονες αντιδράσεις από τον καλλιτεχνικό
κόσµο, τα σωµατεία, τον Πανελλήνιο Σύνδεσµο Διοργανωτών
Πολιτιστικών Εκδηλώσεων, την Πανελλήνια Οµοσπονδία Θεάµα-
τος και Ακροάµατος και από τους εκπροσώπους του κινήµατος
«Support Art Workers», οι οποίοι µε επιστολές τους καταγγέλ-
λουν το Υπουργείο Πολιτισµού για αδιαφάνεια, απευθείας ανα-
θέσεις προς τους εποπτευόµενους φορείς και σε συγκεκριµέ-
νους παραγωγούς, δηµιουργώντας την αίσθηση ενός κλειστού
κυκλώµατος, έλλειψης σχεδίου και προχειρότητας στον καλλιτε-
χνικό σχεδιασµό.

Παρά τις επικοινωνιακές προσπάθειες του Υπουργείου να µας
πείσει ότι λειτουργεί µε γνώµονα τις ανάγκες της πλειοψηφίας
του καλλιτεχνικού κόσµου αλλά και της κοινωνίας, το µόνο που
κατάφερε είναι να ενώσει το σύνολο των ανθρώπων του πολιτι-
σµού απέναντι στις πολιτικές του Υπουργείου. Της ζητούν, λοι-
πόν, να αποσύρει το συγκεκριµένο σχέδιο και να το διαµορφώσει
σε συνεργασία µε το σύνολο του καλλιτεχνικού κόσµου.

Με βάση τα παραπάνω, ερωτάται η κυρία Υπουργός αν σκο-
πεύει να εισακούσει τις αντιδράσεις του συνόλου των καλλιτε-
χνών και να διαµορφώσει ένα σχέδιο το οποίο να ανταποκρίνεται
στις ανάγκες της εποχής. 

Και για να προλάβω παρανοήσεις και παρεξηγήσεις, θα ήθελα,
κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσω πως δεν είµαστε εδώ ως κριτικοί
τέχνης. Δεν κρίνουµε πρόσωπα και τα έργα τους. Κρίνουµε τον
τρόπο που έγιναν οι αναθέσεις και το αν δόθηκε δηµόσιο χρήµα
µε ίδιες ευκαιρίες σε όλους τους πολίτες, διαφανώς. Μπορούσαν
όλοι οι Έλληνες πολίτες να διεκδικήσουν τις αναθέσεις διαφα-
νώς ή αποφασίστηκαν πίσω από κλειστές πόρτες;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ.
Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.
Κυρία Μενδώνη, καλησπέρα σας. Καλή εβδοµάδα. Έχετε τρία

λεπτά στη διάθεσή σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Καλή εβδοµάδα εύχοµαι.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Βουλευτά. Είναι σαφές ότι η υγειονο-

µική κρίση δηµιούργησε πρωτόγνωρες συνθήκες για όλους, τις
οποίες η Κυβέρνηση διαχειρίστηκε µε απόλυτη επιτυχία, λαµβά-
νοντας διεθνώς τα εύσηµα για τους χειρισµούς της. 

Από την αρχή της κρίσης η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Πο-
λιτισµού φρόντισε να αντιµετωπίσει τα σύνθετα προβλήµατα που
αφορούσαν τους δηµιουργούς και τους καλλιτέχνες, καθώς βρι-
σκόµαστε µπροστά σε αχαρτογράφητο τοπίο και µε ποικιλία ερ-
γασιακών σχέσεων που σε πολλές περιπτώσεις αφορούν στη
γκρίζα ή και στη µαύρη εργασία. Παράλληλα, φρόντισε για τη
λήψη αναπτυξιακών µέτρων για τον πολιτιστικό και δηµιουργικό
κλάδο και την παραγωγή και διάχυση περιεχοµένου υψηλής ποι-
ότητας, ώστε να µην διακοπεί η πρόσβαση των πολιτών στον πο-
λιτισµό.

Τονίζω για πολλοστή φορά ότι οι εργαζόµενοι στους τοµείς
του πολιτισµού αντιµετωπίστηκαν από την Κυβέρνηση µε το ίδιο
ενδιαφέρον µε το οποίο αντιµετωπίστηκαν όλοι οι εργαζόµενοι.
Η πανδηµία του κορωνοϊού έδωσε την αφορµή το Υπουργείο Πο-
λιτισµού να επισπεύσει τη διαµόρφωση του προγράµµατος «Όλη
η Ελλάδα ένας Πολιτισµός», ορµώµενος από δύο αναγκαιότητες.

Η πρώτη ήταν, βγαίνοντας από την ταλαιπωρία του κορωνοϊού
και µπαίνοντας στην κανονικότητα, να προσφέρουµε σε όσο το
δυνατόν περισσότερες περιοχές της Ελλάδος -άρα, σε όσο το
δυνατόν περισσότερους πολίτες και επισκέπτες της χώρας- πο-
λιτιστικές εκδηλώσεις υψηλής ποιότητας και αισθητικής.

Η δεύτερη ήταν να δηµιουργηθούν προϋποθέσεις απασχόλη-
σης σε καλλιτέχνες, δηµιουργούς, τεχνικούς και σε υποστηρι-
κτικό προσωπικό που φέτος έχουν πράγµατι προβλήµατα στην
εργασιακή τους απασχόληση. Έτσι, απευθυνθήκαµε στους επο-
πτευόµενους φορείς του Υπουργείου και εκείνοι µε τη σειρά
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τους σε άλλους φορείς, µε τους οποίους συνεργάζονται και στην
ελεύθερη αγορά, προκειµένου να διαµορφωθεί το φετινό πρό-
γραµµα, το οποίο προφανώς λαµβάνει υπ’ όψιν του και όλα τα
πρωτόκολλα ασφαλούς λειτουργίας των αρχαιολογικών χώρων
και των εκδηλώσεων.

Σηµειώνω ότι το Υπουργείο Πολιτισµού έχει την απόλυτη δυ-
νατότητα να αναθέσει σε εποπτευόµενους φορείς τον οποιοδή-
ποτε προγραµµατισµό για τον οποιονδήποτε σκοπό που δεν
αντιβαίνει στο καταστατικό του οργανισµού. Άλλωστε, σύµφωνα
µε τη νοµοθεσία που διέπει τους εποπτευόµενους φορείς του
Υπουργείου, οι καλλιτεχνικοί διευθυντές των πολιτιστικών φο-
ρέων είναι οι αποκλειστικά αρµόδιοι για την κατάρτιση του καλ-
λιτεχνικού προγραµµατισµού τον οποίο σχεδιάζουν πάντοτε
ελεύθερα στο πλαίσιο του εγκριθέντος από το Υπουργείο προ-
ϋπολογισµό.

Επιπλέον, έχουν το αδιαµφισβήτητο κύρος να αναθέτουν νό-
µιµα, σύµφωνα µε τα προσωπικά τους κριτήρια, σε καλλιτέχνες
και δηµιουργούς την παραγωγή καλλιτεχνικών έργων, όπως ορί-
ζεται από τον νόµο.

Ξέρουµε πολύ καλά ότι οι εκδηλώσεις αυτές έχουν ήδη αγκα-
λιαστεί από έναν ευρύτατο κόσµο. Οι εκδηλώσεις αυτές δεν θα
έχουν εισιτήριο. Το µόνο αντίτιµο θα είναι το εισιτήριο εισόδου
στον αρχαιολογικό χώρο. Όταν ζήτησα από τους εποπτευόµε-
νους φορείς να αναλάβουν την παραγωγή του συγκεκριµένου
προγράµµατος, έδωσα µόνο µία οδηγία: Να χρησιµοποιήσουν
στον µέγιστο βαθµό εξωτερικούς συνεργάτες από την ελεύθερη
αγορά, προκειµένου να δοθεί απασχόληση σε ανθρώπους, οι
οποίοι φέτος θα απασχοληθούν λιγότερο από το σύνηθες. 

Αυτό αποτιµάται στις συγκεκριµένες παραστάσεις σε επτακό-
σιους πενήντα καλλιτέχνες και τεχνικό προσωπικό και σε περίπου
πεντακόσια άτοµα εντόπιους συνεργάτες. Δηλαδή, οι εξωτερικοί
συνεργάτες των εποπτευόµενων φορέων ανέρχονται σε ποσο-
στό 91%. Το 91% είναι από την ελεύθερη αγορά. Επαναλαµβάνω,
αυτή ήταν η µοναδική οδηγία την οποία έδωσα. 

Είναι φανερό ότι µε τα σηµερινά δεδοµένα, όπως διαµορφώ-
θηκαν από την πανδηµία, µόνο οι εποπτευόµενοι φορείς του
Υπουργείου µπορούσαν να φέρουν σε πέρας το πρόγραµµα,
διότι διαθέτουν την αναγκαία τεχνογνωσία, τα µέσα και τα εργα-
λεία.

Όπως έχω πολλές φορές πει, το συγκεκριµένο πρόγραµµα
σχεδιάστηκε για να αποτελέσει έναν ετήσιο θεσµό και όχι να έχει
προσωρινό χαρακτήρα. Για αυτό ήδη έχω ανακοινώσει ότι για το
επόµενο έτος, το 2021, θα ανοίξει η πλατφόρµα από 1η Οκτω-
βρίου µέχρι τέλος Νοεµβρίου, προκειµένου να υποστηριχθεί η
ανοιχτή πρόσκληση η οποία θα εκδοθεί. Αυτός θα είναι ο κανό-
νας. 

Ωστόσο, φέτος λόγω του περιορισµένου χρόνου, το πρό-
γραµµα θα έπρεπε να υλοποιηθεί µε τη διαδικασία την οποία πε-
ριέγραψα µέσω των εποπτευόµενων φορέων. Είναι µια διαδικα-
σία απολύτως νόµιµη, η οποία γίνεται µε απόλυτη διαφάνεια. 

Η διαδικασία λοιπόν, η οποία ήταν επιβεβληµένη δεν ήταν άλλη
από την ανάθεση του έργου της επιλογής στους πλέον αρµόδι-
ους, δηλαδή στους καλλιτεχνικούς διευθυντές των εποπτευόµε-
νων φορέων. Η συνεργασία µε τους καλλιτεχνικούς διευθυντές
εξασφάλισε, αφ’ ενός διαφάνεια, αφ’ ετέρου τη βεβαιότητα ότι
θα έχουµε ένα ποιοτικό πολιτιστικό καλοκαίρι, εκτός, κύριε Βου-
λευτά, αν εσείς ή ο ΣΥΡΙΖΑ αµφισβητεί πέρα από τις ικανότητες
και το ήθος του Λιγνάδη, του Κουµεντάκη, του Βακαρέλη, του
Τσιαλή, της Τσιάρα, της Τσοκάνου, του Κολοβού. Αν είναι έτσι,
να το πείτε ευθέως. Διαφορετικά, ούτε αδιαφάνεια υπάρχει ούτε
προγράµµατα πίσω από κλειστές πόρτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας για τη

δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κυρία Υπουργέ,

διαβάσατε αυτό που είχατε σηµειώσει χωρίς να πάρετε υπ’ όψιν
σας ότι προηγουµένως είπα ότι εδώ δεν είµαστε ως κριτικοί τέ-
χνης, αλλά είµαστε για άλλη δουλειά, για το πώς µοιράζετε τα
λεφτά του δηµοσίου εσείς. Αφήστε στην άκρη λοιπόν και τον Λι-
γνάδη και τον Κουµεντάκη και τους πάντες.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Εσείς το είπατε, όχι εµείς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Θα σας απαντήσω

λοιπόν µε τα λόγια των ίδιων των εργαζοµένων.
Μιλήσατε για διακόσιες πενήντα µία εκδηλώσεις σε έντεκα πο-

λιτιστικούς φορείς που θα συνεργαστούν και θα φιλοξενηθούν
σε εκατόν έντεκα αρχαιολογικούς χώρους. Όχι ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, οι «Support Art Workers» απαντούν ότι
µετά την παρουσίαση του προγράµµατος «Όλη η Ελλάδα ένας
Πολιτισµός», που ενώ αρχικά είχε παρουσιαστεί ως πρόγραµµα
διακοσίων εκδηλώσεων, τελικά περιέχει πενήντα πέντε παραγω-
γές. 

Ξέρετε, το πλήθος των παραγωγών ενδιαφέρει. Διότι εκεί θα
δουλέψει ο κόσµος. Αν µια παραγωγή παιχτεί πεντακόσιες φο-
ρές, είναι κάτι. Το σηµαντικό όµως είναι να υπάρχει µεγάλο εύ-
ρος παραγωγών, ώστε να διοχετευθεί ένα µεγάλο καλλιτεχνικό
δυναµικό. Εν πάση περιπτώσει, αυτά είναι θέµατα που τα γνωρί-
ζει η πιάτσα. Θα έπρεπε µία Υπουργός Πολιτισµού να έχει πλη-
ροφορηθεί γύρω από αυτά.

Λένε οι εργαζόµενοι: «Καταλήγουµε στο συµπέρασµα ότι η πο-
λιτική του Υπουργείου Πολιτισµού δεν έχει ως στόχο την ανά-
πτυξη και την προάσπιση του πολιτισµού ούτε τη στήριξη των
εργαζοµένων σε αυτόν». Επαναλαµβάνω, ότι αυτά δεν είναι δικά
µου λόγια, είναι των εργαζοµένων. «Στην πραγµατικότητα αρκεί-
ται στο επικοινωνιακό καµουφλάζ των προβληµάτων που ανα-
δείχθηκαν έντονα λόγω της πανδηµίας».

Συνεχίζουµε, λοιπόν. Μιλάτε για 2 εκατοµµύρια συνολικό προ-
ϋπολογισµό. Και µας λέτε ότι θα είναι όλα τα επόµενα καλοκαίρια
και αυτό το πρόγραµµα και άλλα ωραία και ελπιδοφόρα. Η απάν-
τηση είναι ότι το κονδύλι των 2 εκατοµµυρίων ευρώ είναι πολύ
µικρό σε σχέση µε τα 15 εκατοµµύρια που είχατε υποσχεθεί στην
αρχή. Τα ξεχάσατε τώρα. Δεν υπάρχουν. Το µόνο που γνωρί-
ζουµε, λοιπόν, είναι ότι αποκλείεται η συντριπτική πλειονότητα
των εργαζοµένων στο παραγόµενο «ανεξάρτητο» πολιτιστικό
αγαθό. 

Το πρόγραµµα αυτό διαφηµίστηκε ως πρωτοβουλία του
Υπουργείου Πολιτισµού και η υλοποίησή του γίνεται από τους
εποπτευόµενους οργανισµούς µε τον ίδιο τρόπο που γίνεται ο
προγραµµατισµός του καλλιτεχνικού έργου του προγράµµατος,
δηλαδή όχι µε ανοιχτή πρόσκληση ενδιαφέροντος, αλλά µε
απευθείας αναθέσεις από τους ίδιους τους οργανισµούς, µία
εποχή που το αίτηµα της διαφάνειας είναι πιο επιτακτικό από
ποτέ.

Έτσι λοιπόν είπαµε ότι θα αναλάβουν το Εθνικό Θέατρο, η Λυ-
ρική Σκηνή όλη αυτή την ιστορία. Σας απαντούν, λοιπόν, το Διοι-
κητικό Συµβούλιο του Σωµατείου Ελλήνων Δηµιουργών «ΜΕΤ-
ΡΟΝ», το Διοικητικό Συµβούλιο του Σωµατείου Δηµιουργών
«ΑΣΜΑ 450», το Διοικητικό Συµβούλιο Του Πανελλήνιου Σωµα-
τείου Ελλήνων Τραγουδιστών, το Διοικητικό Συµβούλιο του Πα-
νελληνίου Συνδέσµου Διοργανωτών Πολιτιστικών Εκδηλώσεων.

Και αφού λένε όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι ότι οι ανακοινώσεις
του Υπουργείου για αυτές τις δράσεις τους εξέπληξαν αρνητικά,
συνεχίζουν λέγοντας ότι αντί το Υπουργείο Πολιτισµού να ορίσει
διαδικασίες και προθεσµίες διαφανείς ως προς την κατάθεση
προτάσεων καλλιτεχνικών δράσεων και να συστήσει µια επι-
τροπή υψηλού κύρους, πάντα σε συνεργασία µε τους Έλληνες
καλλιτέχνες για να τις αξιολογήσει, προτίµησε τις απευθείας ανα-
θέσεις διοργάνωσης καλλιτεχνικών εκδηλώσεων από τις οποίες
απουσιάζει το µεγαλύτερο µέρος των σηµαντικών δηµιουργών
και ερµηνευτών που δραστηριοποιούνται µε επιτυχία στον χώρο.

Οι ίδιοι οι δηµιουργοί συνεχίζουν: «Η εξωφρενική αυτή εξέλιξη
µας υποχρεώνει σε κάθετη καταγγελία των επιλογών του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού που θεωρούµε αυταρχικές, κατ’ ουσίαν παρά-
νοµες και εκτός τόπου και χρόνου». Δεν ξέρω τι έχετε να απα-
ντήσετε για αυτές τις κατηγορίες στους δηµιουργούς.

«Ζητούµε την πλήρη ακύρωσή τους…» λένε οι δηµιουργοί και
τη σε νέα και υγιή βάση αναθεώρηση της πρωτοβουλίας, η οποία
-υποτίθεται- πως επιλέχθηκε προς ενίσχυση των Ελλήνων καλλι-
τεχνών λόγω της τεράστιας επιβάρυνσης της εργασίας τους
εξαιτίας της πανδηµίας. 

Και καταλήγουν, λέγοντας ότι «το χρήµα που διαχειρίζεται το
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Υπουργείο Πολιτισµού θυµίζουµε πως ανήκει σε όλον τον ελλη-
νικό λαό και δεν αποτελεί προσωπική περιουσία κανενός παρά-
γοντα». 

Κάνουν κι άλλες διαπιστώσεις. Θα σας καταθέσω και µία επι-
στολή είκοσι περίπου ΑΜΚΕ, την επιστολή όλων των σωµατείων
και τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που λένε ότι ο τζίρος στις τέχνες και
στην ψυχαγωγία έχει µειωθεί κατά 93%.

Καταλήγουν λοιπόν όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι, το σύνολο των
εργαζοµένων και καταγράφουν απουσία οποιασδήποτε προκή-
ρυξης και απευθείας ανάθεση σε συγκεκριµένους φορείς. Δια-
πιστώνει τη δηµιουργία µιας απόλυτα κεντροποιηµένης επιτρο-
πής. Διαπιστώνει πως δηµιουργείται µια συνθήκη συγκέντρωσης
εξουσίας γύρω από συγκεκριµένους καλλιτεχνικούς διευθυντές
που αποφασίζουν, ποιος θα το κάνει. Εσείς η ίδια είπατε, σύµ-
φωνα µε τα προσωπικά τους κριτήρια. Επισηµαίνουν τη συνεχι-
ζόµενη υποτίµηση του κλάδου του σύγχρονου χορού. Σηµειώ-
νουν την παρουσία καλλιτεχνών σε παραπάνω από µία παραγω-
γές και καταγγέλλουν προχειρότητα στον καλλιτεχνικό σχεδια-
σµό.

Κυρία Υπουργέ, δεν µας κάνει εντύπωση. Ζούµε στην εποχή
και έχουµε την Κυβέρνηση των απευθείας αναθέσεων.

Διαφηµίσεις στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, καµπάνια τουρι-
σµού, απολύµανση φυλακών, στα πάντα, στην τέχνη οι δράσεις
πάνε µε κατευθείαν ανάθεση. Επάξια, λοιπόν, φέρετε το όνοµα
της Κυβέρνησης που λειτουργεί αποκλειστικά µε κατευθείαν
αναθέσεις. 

Δεν υπάρχουν ίσες ευκαιρίες για τη διεκδίκηση της φροντίδας
από το δηµόσιο. Πρέπει να πούµε ότι δεν είναι αποδεκτό να απο-
φασίζει η Κυβέρνηση ποιος θα καρπώνεται τον δηµόσιο πλούτο
και ποιος θα αποκλείεται, γιατί απλώς οι δουλειές γίνονται µε
απευθείας ανάθεση σε όποιους προκρίνει η Κυβέρνηση, το
Υπουργείο, οι εποπτευόµενοι φορείς µέσω των διορισµένων από
την Κυβέρνηση διευθυντών. 

Είναι ώρα να τελειώσει και γενικά η Κυβέρνηση αυτή τη συνή-
θεια των απευθείας αναθέσεων, αυτόν τον εθισµό στις απευθείας
αναθέσεις και πολύ περισσότερο στο χώρο της τέχνης. 

Όλοι οι καλλιτέχνες είναι απέναντί σας και περιµένουν να εν-
διαφερθείτε. Δεν έχετε ενδιαφερθεί ακόµα. Είναι ανακοινώσεις
και διακηρύξεις που κάνετε, που απασχολούν και αφορούν πολύ
λίγους. Είχα την ευκαιρία κι άλλες φορές να σας το πω και συνε-
χίζετε να κάνετε σαν να µην καταλαβαίνετε τι συµβαίνει. Αυτό
που συµβαίνει είναι ότι το κρατικό χρήµα πάει σε συγκεκριµένους
ανθρώπους και οι άλλοι Έλληνες πολίτες δεν έχουν δικαίωµα να
διεκδικήσουν ένα µερίδιο από αυτή την ιστορία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-
ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρία Μενδώνη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας για τη δευ-

τερολογία.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ.
Είναι τουλάχιστον αστείο να δεχόµαστε ηθικοπλαστικού τύπου

συµβουλές, αν ανατρέξουµε και µόνο στη χθεσινή και τη σηµε-
ρινή επικαιρότητα µε τους παντός είδους διαλόγους οι οποίοι
δεν έχουν βγει στη δηµοσιότητα από τα προηγούµενα χρόνια της
δικής σας διακυβέρνησης. 

Από την άλλη πλευρά, οµολογώ ότι βλέπω µια αδυναµία στην
πρόσθεση, διότι έχουµε απαντήσει κατ’ επανάληψη για τα 15
εκατοµµύρια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: …..(δεν ακού-
στηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκουρολιάκο,
δεν σας διέκοψε πουθενά. Σας παρακαλώ!

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κύριε Σκουρολιάκο, εκπλήσσοµαι διότι φαίνεται ότι παρά
τις απαντήσεις, γραπτές και προφορικές, τις οποίες έχετε λάβει,
δεν είστε σε θέση να αθροίσετε ούτε τις προκηρύξεις ούτε τις
προσκλήσεις, για να δείτε ότι ξεπερνούν τα 15 εκατοµµύρια,

έχουν φτάσει στα 21, ότι υπάρχουν παντού επιτροπές, ότι υπάρ-
χουν παντού προκηρύξεις και προσκλήσεις. Όµως φαίνεται ότι
η µνήµη σας είναι πάρα πολύ βραχεία ή µπερδεµένη. 

Όπως, επίσης, λίγο να ανατρέξει κανείς σε ένα λεξικό βλέπει
τη διαφορά της λέξης «παραγωγή» µε «εκδήλωση». Διότι µιλή-
σαµε για διακόσιες πενήντα µία εκδηλώσεις, είναι διακόσιες
εξήντα µία στην ουσία. Είναι άλλο οι εκδηλώσεις και άλλο οι πα-
ραγωγές. Οι παραγωγές είναι εξήντα µία. Οι εκδηλώσεις οι
οποίες λέγονται και δράσεις, λέγονται και παρουσιάσεις, είναι
διακόσιες εξήντα µία. Οι καλλιτεχνικοί οργανισµοί οι οποίοι εµ-
πλέκονται είναι δώδεκα, οι αρχαιολογικοί χώροι είναι εκατόν
δέκα εννέα και οι περιφερειακές ενότητες είναι σαράντα τρεις.
Δηλαδή ένα πρόγραµµα το οποίο διαχέεται σε όλη την Ελλάδα.
Ένα αυτό.

Δεύτερο, για να καθησυχάσω την όψιµη ανησυχία σας για τον
καλλιτεχνικό κόσµο, πέρα από τα ηθικοπλαστικά, θα σας θυµίσω
ότι µε τη δηµιουργία του θεσµού υλοποιούνται προγραµµατικές
δηλώσεις. Δηλαδή και να µην ήταν η πανδηµία, ο θεσµός θα γι-
νόταν, διότι αυτό το έχουµε πει στις προγραµµατικές δηλώσεις. 

Είτε θέλετε είτε δεν θέλετε, η Ελλάδα έχει ένα µοναδικό συγ-
κριτικό πλεονέκτηµα. Διαθέτει ένα µοναδικό δίκτυο αρχαιολογι-
κών χώρων και µνηµείων οι οποίοι µπορούν να φιλοξενούν σύγ-
χρονες δράσεις και δηµιουργίες όλων των µορφών τέχνης. Η σύ-
ζευξη και η συνοµιλία του πολιτιστικού αποθέµατος µε τη σύγ-
χρονη δηµιουργία οδηγεί στην αναβάθµιση του πολιτιστικού
αγαθού, αλλά και του τουριστικού προϊόντος και της τουριστικής
ταυτότητας της χώρας. 

Αυτό, κύριε Σκουρολιάκο, έχουµε ανάγκη σήµερα περισσό-
τερο από ποτέ και αυτό γιατί πρέπει να εκµεταλλευτούµε το συγ-
κριτικό µας πλεονέκτηµα για την ενίσχυση της οικονοµίας µας.
Όταν χάρη στους χειρισµούς αυτής της Κυβέρνησης τους οποί-
ους, ω του θαύµατος, επικροτεί και η πλειοψηφία των δικών σας
ψηφοφόρων, η Ελλάδα αναδείχτηκε διεθνώς ως ένας απολύτως
ασφαλής προορισµός. 

Το πρόγραµµα, λοιπόν, αυτό, κύριε Σκουρολιάκο, σύµφωνα µε
τις προγραµµατικές µας δηλώσεις αυτόν τον σκοπό έχει να ανα-
δείξει και να συµβάλλει µε αυτόν τον τρόπο. 

Επαναλαµβάνω, όσο και αν θέλετε να εθελοτυφλείτε: Έχει
αξιοποιηθεί το 91% του συνόλου του ανθρώπινου δυναµικού από
την ελεύθερη αγορά που σε άλλη περίπτωση δεν θα είχαν δου-
λειά. Επειδή, λοιπόν, επιµείναµε και στα 15 εκατοµµύρια και σε
διάφορα άλλα τα οποία διαβάζατε, σας λέω ότι το πρόγραµµα
αυτό είναι ανεξάρτητο των 15 εκατοµµυρίων. Αυτό το έχουµε πει
και το έχουµε ξαναπεί. Προφανώς έχετε µια δυσκολία να το κα-
τανοήσετε. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, το ενδιαφέρον το δικό σας για τον
πολιτισµό αποτυπώνεται στο ύψος των δαπανών της γενικής κυ-
βέρνησης που διέθεσε η κυβέρνησή σας το 2018 για τον πολιτι-
σµό και ήταν µόλις 0,3%. Το αποτέλεσµα ήταν η Ελλάδα να είναι
στην τελευταία θέση των πολιτιστικών δαπανών των κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό δεν το λέω εγώ, κύριε
Σκουρολιάκο. Το λέει Η EUROSTAT. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Εκτίθεστε…
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Σταµατήστε το ποιος εκτίθεται και ποιος δεν εκτίθεται.
Το κρίνουν άλλοι. 

Σε κάθε περίπτωση, ελάτε µε σωστά στοιχεία, χρησιµοποιών-
τας τους αριθµούς και τα πραγµατικά δεδοµένα και όχι αυτά τα
οποία θέλετε να διαστρεβλώνετε, για να δούµε. Στο τέλος θα
φανεί. 

Άλλωστε να σας πω και κάτι; Το έχω ξαναπεί και άλλη φορά.
Είστε µόνοι σας εδώ και υπερασπίζεστε την πολιτιστική πολιτική
των κυβερνήσεών σας και του κόµµατός σας. Τέσσερις Υπουργοί
Πολιτισµού εκ των οποίων οι τρεις ήταν υποψήφιοι, δεν κατάφε-
ραν να εκλεγούν Βουλευτές. Κάτι λέει αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 804/12-6-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Ελλη-
νικής Λύσης κ. Βασίλειου Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Υψηλές προµήθειες τραπεζών
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και 30% υποχρέωση ηλεκτρονικών συναλλαγών επί του εισοδή-
µατος».

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε υποβάλαµε αρχικά την ερώ-

τηση στο Υπουργείο Οικονοµικών που θεώρησε ως αναρµόδιο
να απαντήσει, κάτι µε το οποίο δεν συµφωνούµε. Θα ήθελα να
σας παρακαλέσω προκαταβολικά να µην ισχυριστείτε πως δεν
µπορείτε να επέµβετε στις χρεώσεις των τραπεζών λόγω της ιδε-
ολογίας σας περί ελεύθερης αγοράς. Δεν πρόκειται για ελεύ-
θερη αγορά, αλλά για ένα ολιγοπώλιο, αφού οι τέσσερις µεγάλες
ελέγχουν πάνω από το 90%. 

Εκτός αυτού, έχουν στηριχθεί µε χρήµατα των φορολογουµέ-
νων, µε πάνω από 40 δισεκατοµµύρια ευρώ που προστέθηκαν
στο χρέος, συν τα 17 δισεκατοµµύρια των αναβαλλόµενων φό-
ρων που θα πληρώσουµε εµείς, συν τα 12 δισεκατοµµύρια του
σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ». Το γεγονός αυτό σηµαίνει πως έχετε κάθε
δικαίωµα επέµβασης ως εκπρόσωπος των Ελλήνων. Πόσο µάλ-
λον όταν αισχροκερδούν, όπως θα τεκµηριώσουµε στη συνέχεια. 

Τέλος, στηρίζονται επιπλέον µε το 30% της υποχρεωτικής δα-
πάνης του εισοδήµατος που επέβαλε το κράτος, κάτι που είναι
απαράδεκτο και αντίθετο µε τους κανόνες της ελεύθερης αγο-
ράς. 

Το θέµα τώρα των υψηλών τραπεζικών προµηθειών έχει απα-
σχολήσει επανειληµµένα. Αναφέρθηκε κατά την ενηµέρωση της
Βουλής από τον κ. Στουρνάρα τον Φεβρουάριο, που υποστήριξε,
ενδεχοµένως βασιζόµενος στην τελευταία αξιολόγηση της Κοµι-
σιόν, που θα καταθέσω µεταφρασµένη στα Πρακτικά, πως οι
προµήθειες είναι χαµηλές. Εντούτοις, ναι µεν η µελέτη διαπιστώ-
νει πως οι προµήθειες είναι χαµηλές σε σχέση µε την Ευρώπη,
αλλά παραδέχεται πως οφείλεται στο ότι οι τράπεζες δεν έχουν
έσοδα από bank insurance ή από διαχείριση κεφαλαίων όπως οι
µεγάλες ευρωπαϊκές τράπεζες. Πρόκειται, λοιπόν, για τη µισή
αλήθεια που ισοδυναµεί µε µισό ψέµα. 

Σηµειώνουµε εδώ πως µε εντολή των δανειστών, οι τράπεζες
πούλησαν τις περιφερειακές τους δραστηριότητες και σε µεγάλο
βαθµό τις θυγατρικές τους στην αναδυόµενη αγορά των Βαλκα-
νίων, στην οποία οι ελληνικές επιχειρήσεις µαζί µε τις τράπεζες
είχαν αξιοσηµείωτη δραστηριότητα που χάθηκε µαζί µε τα κέρδη
τους. 

Για παράδειγµα η Εθνική Τράπεζα είχε καθαρά έσοδα από
προµήθειες 686 εκατοµµύρια ευρώ το 2009 σε επίπεδο οµίλου
και 259 εκατοµµύρια ευρώ στην τράπεζα, όπως θα καταθέσω στα
Πρακτικά, ενώ στη χρήση του 2019 είχε µόλις 255 εκατοµµύρια
ευρώ σε επίπεδο οµίλου και 224 στην τράπεζα. Εποµένως οι προ-
µήθειες αναλογικά, ως ποσοστό επί των εσόδων, ασφαλώς έχουν
αυξηθεί. 

Το σύνολο των προβλέψεων από προµήθειες των τεσσάρων
συστηµικών τραπεζών ανήλθαν το 2019 στο 1,25 δισεκατοµµύριο
ευρώ, όσο περίπου το 2018 ή στο 16,6% των εσόδων τους, σε
υψηλότερο αναλογικά επίπεδο από το 2009 που αποτελούσαν το
13,9% των εσόδων τους. Ειδικότερα, οι προµήθειες από τις κάρ-
τες και από τις συναλλαγές της λιανικής τραπεζικής υπολογίζεται
πως υπερέβαιναν τα 500 εκατοµµύρια ευρώ το 2019 ή το 7% πε-
ρίπου των συνολικών εσόδων τους. 

Στην ουσία, οι τράπεζες έχουν χάσει πολλές τραπεζικές εργα-
σίες µε αποτέλεσµα να χρεώνουν υψηλότερες προµήθειες στις
υπόλοιπες. 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον, έχετε σκοπό να
περιορίσετε τις προµήθειες των τραπεζών, ειδικά όσον αφορά
τις ηλεκτρονικές συναλλαγές, πόσο µάλλον όταν οι συναλλαγές
αυτές επιβάλλονται µέσω των φορολογικών προστίµων και κινή-
τρων; Δεύτερον, είσαστε σε θέση να το επιβάλλετε ή όχι αφού
οι τράπεζες έχουν πλέον αφελληνιστεί;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Βιλιάρδο.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυ-

ρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης.
Κύριε Γεωργιάδη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα! Έχετε

τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, έχει πολύ ενδιαφέρον ο τρόπος µε τον ο-
ποίο θέσατε την ερώτηση στην πρωτολογία σας, διότι, πέραν της
γραπτής ερώτησης που καταθέσατε, προσπαθείτε να καταλά-
βετε και τι θα πούµε εµείς. Ας κάνουµε µια ελεύθερη κουβέντα
αφήνοντας για λίγο το αν πήραν 1,2 δισεκατοµµύριο ή 1,3 δισε-
κατοµµύριο και ας πάµε στον πυρήνα της συζητήσεώς σας.

Έρχεστε στη Βουλή -και όχι µόνο εσείς, αλλά και άλλοι συνά-
δελφοι από άλλα κόµµατα και νοµίζω ότι είναι η τρίτη φορά που
απαντώ στην ίδια ερώτηση- και ισχυρίζεστε ότι είναι υπερβολικές
οι χρεώσεις των τραπεζών. Αυτό δεν είναι το βασικό επιχείρηµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Το τεκµηρίωσα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Η τεκµηρίωσή σας ήταν ότι οι δανειστές µας
έβαλαν να πουλήσουµε τις περιφερειακές επενδύσεις των ελλη-
νικών τραπεζών. Είναι αληθές εν µέρει ή εν όλω. Αυτό, όµως, δεν
αφορά την προκειµένη συζήτηση και το ότι αφού έχουν µικρότε-
ρες γενικές δραστηριότητες, υπό την έννοια αυτή γίνονται πε-
ρισσότερες ηλεκτρονικές συναλλαγές. 

Ακούστε, λοιπόν. Η συζήτηση περί τραπεζών είναι η πιο εύκολη
συζήτηση να κάνει ένας Βουλευτής. Για ποιο λόγο; Διότι όλοι οι
άνθρωποι θέλουν να παίρνουν τα πράγµατα τζάµπα και όλοι οι
άλλοι να παίρνουν λεφτά. Άρα, τι λέει ο ελληνικός λαός σήµερα;
Ο µισός λέει: «Πιέστε τις τράπεζες να δώσουν δάνεια». Μάλιστα,
ο ΣΥΡΙΖΑ λέει και χωρίς κριτήρια και όποιος µπαίνει στην τρά-
πεζα να βγαίνει µε λεφτά. Ο άλλος µισός ελληνικός λαός λέει να
µην πληρώνουµε τίποτα στην τράπεζα γιατί θέλουµε να τα παίρ-
νουµε τσάµπα. Αυτή την κουβέντα θα κάνουµε τώρα σοβαρά;
Εδώ είναι Βουλή. Δεν θα κάνουµε αυτά που λένε τώρα στα κα-
φενεία. 

Η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή: Δεν είναι υπερβολικές οι
χρεώσεις στην Ελλάδα, τελεία. Γιατί δεν είναι υπερβολικές; Γιατί
πρέπει να βάλουµε ένα κριτήριο πώς θα κρίνουµε αν είναι υπερ-
βολικές οι χρεώσεις. 

Είµαστε, λοιπόν, σε µια τραπεζική ένωση. Δεν είµαστε µόνοι
µας. Συγκρινόµαστε µε µια άλλη οικογένεια τραπεζών µε τις αν-
τίστοιχες συστηµικές τράπεζες των υπολοίπων χωρών της Ευ-
ρωζώνης. 

Πάµε, λοιπόν, να συγκρίνουµε όχι µόνο -προσέξτε- ως ποσο-
στό επί του τζίρου, ας το πω έτσι. Διότι αυτό που είπατε εσείς
και απάντησε στον κ. Παπαδηµούλη η αρµόδια επιτροπή της Κο-
µισιόν είναι ότι στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα αυτό αναλογεί
κατά το ήµισυ σε σχέση µε το ευρωπαϊκό. Δηλαδή, σε ένα συνο-
λικό τζίρο των ευρωπαϊκών συστηµικών τραπεζών από τα κόµι-
στρα, από τις προµήθειες που βάζουν για τις συναλλαγές και τις
ηλεκτρονικές και τις µη ηλεκτρονικές, όλες οι υπόλοιπες ευρω-
παϊκές τράπεζες εισπράττουν το 35% του τζίρου τους από αυτές
τις συναλλαγές, ενώ οι ελληνικές τράπεζες εισπράττουν το 16%
του τζίρου τους από αυτές. Άρα, στο πρώτο κριτήριο, στη σύγ-
κριση, είµαστε κάτω από το µισό. Όσον αφορά, όµως, και µονα-
διαία είµαστε κάτω από το µισό.

Ωραία, λοιπόν. Είµαστε µια οικογένεια τραπεζών µε άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες και σε µια συγκεκριµένη χρέωση είµαστε -µε
όποιο κριτήριο να το πάρεις- κάτω από το µισό και συνεχώς ανα-
παράγουµε τη συζήτηση ότι έχουµε υπερβολικές χρεώσεις; Τι
θέλετε τώρα; Θέλετε από τη µια να πιέζουµε τις τράπεζες να δί-
νουν δάνεια και, από την άλλη, να λέµε στις τράπεζες να λειτουρ-
γήσουν µε ζηµίες και, από την τρίτη, να λέµε ότι οι τράπεζες
έχουν πρόβληµα και πρέπει να κάνουµε ανακεφαλαιοποίηση
επειδή κοκκίνησαν και να γυρνάµε γύρω-γύρω από την ουρά
µας;

Η Κυβέρνηση έκανε παρέµβαση στις τραπεζικές χρεώσεις.
Μείωσε τις τραπεζικές χρεώσεις. Πήρανε πίσω τραπεζικές χρε-
ώσεις που είχαν εξαγγείλει, ακριβώς γιατί τις θεωρούσαµε υπερ-
βολικές. Αυτά έγιναν τον Νοέµβριο του περασµένου έτους. Μετά
από αυτές τις παρεµβάσεις, λοιπόν, οι τραπεζικές χρεώσεις στην
Ελλάδα είναι πολύ κάτω του ευρωπαϊκού µέσου όρου. 

Πάµε τώρα και σε ένα τελευταίο. Υπάρχει ένα ειδικό σηµείο
των ηλεκτρονικών συναλλαγών. Τα στοιχεία που µπορούµε να
έχουµε σήµερα είναι στοιχεία του 2019. Και εγώ δεν θέλω να σας
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κοροϊδέψω γιατί σας σέβοµαι. Προφανώς µέσα στη διάρκεια της
κρίσης -εννοώ της τελευταίας, του COVID-19 οι ηλεκτρονικές συ-
ναλλαγές έχουν αυξηθεί πάρα πολύ. 

Άρα, υπό την έννοια αυτή, µία συζήτηση για το αν υπό το νέο
δεδοµένο της µεγάλης αύξησης των ηλεκτρονικών συναλλαγών
θα έπρεπε στο κοµµάτι αυτό των τραπεζικών χρεώσεων να υπάρ-
χει µια ευνοϊκότερη αντιµετώπιση του πελάτου, αυτή είναι µια λο-
γική επί της αρχής συζήτηση. 

Ως προς τον µεταξύ τους ανταγωνισµό που σπεύδετε να τον
ακυρώσετε, εγώ θα πω ότι ως αρµόδιος Υπουργός έχουµε δια-
τάξει, όπως ξέρετε, έλεγχο για τον ανταγωνισµό των τραπεζών.

Αν θυµάστε, πριν από µερικούς µήνες είχε γίνει και έφοδος
της Επιτροπής Ανταγωνισµού σε όλα τα γραφεία των µεγάλων
συστηµικών τραπεζών, κάτι που δεν είχε γίνει ποτέ στο παρελθόν
στην Ελλάδα. Έχουν συλλεγεί τα στοιχεία. Θα βγάλει υπόµνηµα
η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Εγώ δεν µπορώ να έρθω εδώ στη
Βουλή και να πω άκριτα ότι δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, γιατί
αν δεν λειτουργεί ο ανταγωνισµός, πρέπει να βάλω και πρόστιµα,
πρέπει να είµαι αµείλικτος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το αν λειτουργεί ή όχι ο ανταγωνισµός δεν
θα µου το πείτε ούτε εσείς, όµως. Θα µου το πει ο αρµόδιος.
Ποιος είναι αρµόδιος; Η Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Εάν βγάλει η Επιτροπή Ανταγωνισµού πόρισµα ότι έχουν εναρ-
µονισµένες πρακτικές, να είστε απολύτως βέβαιος ότι θα είµαστε
εκεί να δράσουµε µε τρόπο που δεν θα χρειάζεται να µας υπο-
δείξει κανένας. Ξέρουµε καλά να κάνουµε τη δουλειά µας και
ποια είναι ευθύνη µας, αλλά αυτό θα στηριχθεί σε πραγµατικά
στοιχεία και όχι απλώς γιατί πρέπει να το πούµε στη Βουλή προς
άγραν εντυπώσεων.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ, για

την απάντηση. Θα σας παρακαλέσω µόνο να διαβάσετε στα Πρα-
κτικά αυτά που θα καταθέσω, γιατί φυσικά τα ποσοστά που λέω
είναι προφορικά και δεν µπορεί κανείς να τα ακολουθήσει.

Αυτό που είπατε για τις ηλεκτρονικές συναλλαγές είναι, πράγ-
µατι, πάρα πολύ ενδιαφέρον και µακάρι να κάνετε κάτι στον
τοµέα αυτόν. Εµείς αυτό που θέλουµε είναι να γίνει κάτι καλύ-
τερο για την Ελλάδα.

Τώρα, στη δευτερολογία µου, οι προµήθειες των τραπεζών
φαίνονται ποσοστιαία µεν χαµηλές ως προς το σύνολο των εσό-
δων τους, όχι µόνο επειδή έχουν χαθεί πολλές τραπεζικές εργα-
σίες, όπως σας είπα προηγουµένως, αλλά επιπλέον λόγω του ότι
είναι πολύ υψηλότερα τα έσοδά τους από τόκους συγκριτικά µε
άλλες χώρες.

Η Ελλάδα έχει τα υψηλότερα καθαρά περιθώρια τόκων στην
Ευρώπη. Θα το αποδείξω καταθέτοντάς το στα Πρακτικά, τα
οποία υπολογίζονται ως προς τα τοκοφόρα στοιχεία του ενερ-
γητικού των τραπεζών.

Σύµφωνα µε τις πρόσφατες ανακοινώσεις των τραπεζών, κυ-
µαίνονται περίπου στο 2,5%, όπως θα το δείτε. Το ποσοστό αυτό
είναι πολύ υψηλότερο από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που εκτιµάται στο 1,45% από την Ευρωπαϊκή Τραπεζική Αρ-
χή, όπως θα το καταθέσουµε, επίσης, στα Πρακτικά.

Μάλιστα, το καθαρό περιθώριο τόκων είναι διαχρονικά υψηλό
στην Ελλάδα, άνω του 2%, γεγονός που σηµαίνει πως το ποσο-
στό των προµηθειών των τραπεζών στα συνολικά τους κέρδη
που κυµαίνεται στο 16% συνυπάρχει µε το διπλάσιο ποσοστό
από τις τοκοφόρες εργασίες των τραπεζών συγκριτικά µε τις
άλλες ευρωπαϊκές τράπεζες.

Εάν, λοιπόν, τα περιθώρια από τις τοκοφόρες εργασίες τους
µειώνονταν στα ευρωπαϊκά επίπεδα, στο 1,4% δηλαδή περίπου,
τότε οι προµήθειές τους ως ποσοστό επί του συνόλου θα αυξά-
νονταν στο 24%, τεκµηριώνοντας πως είναι καθαρά αριθµητικό
θέµα, οπότε τα νούµερα µπορούν να πουν τη µισή αλήθεια ή το

µισό ψέµα.
Συµπερασµατικά, λοιπόν, δεν είναι µόνο υψηλές οι προµήθειες

των ελληνικών τραπεζών, αλλά και τα περιθώριά τους από τους
τόκους, δολοφονώντας στην κυριολεξία την ανταγωνιστικότητα
των επιχειρήσεών µας, καθώς επίσης χωρίς να προσφέρουν τη
χρηµατοδότηση που χρειάζεται η οικονοµία µας για να αναπτυχ-
θεί, σύµφωνα µε τον πίνακα από τη µελέτη του ΣΕΒ, που θα κα-
ταθέσουµε επίσης, στα Πρακτικά. Εκτός αυτού, δεν έχουν εξυ-
γιανθεί τα κόκκινα δάνεια –και ούτε πρόκειται- ενώ θα αυξηθούν
από την ύφεση που προβλέπεται.

Την ίδια στιγµή, οι τράπεζες έχουν µειώσει σηµαντικά τα λει-
τουργικά τους έξοδα, έχοντας περιορίσει το προσωπικό τους
κατά 40%, από εξήντα έξι χιλιάδες σε σαράντα χιλιάδες, τα κα-
ταστήµατά τους κατά 50%, από τέσσερα εκατό στα δύο διακόσια
-θα πω γιατί- και τα ΑΤΜ από οκτώµισι χιλιάδες στα πέντε τρια-
κόσια, µε µεγάλες διαφορές σχετικά µε άλλες χώρες, όπως θα
καταθέσουµε, επίσης, στα Πρακτικά, µε τον πληθυσµό ανά τρα-
πεζικό κατάστηµα, ανά ΑΤΜ και ανά τραπεζικό υπάλληλο.

Λογικά, λοιπόν, παρατηρείται συνωστισµός στα καταστήµατά
τους και ταλαιπωρία των πελατών τους, ενώ επένδυσαν 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ οι τράπεζες στα ηλεκτρονικά τους συστήµατα
εις βάρος των δανειοδοτήσεών τους.

Εποµένως η Ελλάδα, όπως συµβαίνει σε πολλούς άλλους το-
µείς, έχει τη χειρότερη τραπεζική εξυπηρέτηση µε το µεγαλύ-
τερο κόστος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ οι τράπεζες στηρίζο-
νται σκανδαλωδώς από την Κυβέρνηση, από όλες τις κυβερνή-
σεις µέσω της φορολογικής υποχρέωσης που επέβαλε η τελευ-
ταία για ηλεκτρονικές πληρωµές ίσες µε το 30% των εξόδων των
Ελλήνων. Ακριβώς γι’ αυτό ήθελα να κάνω την ερώτηση στο
Υπουργείο Οικονοµικών, όπως σας είπα στην αρχή.

Ακόµη δε και η επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας κατηγόρησε τις τακτικές αυτές της Κυβέρνησης όσον αφορά
την απαγόρευση των µετρητών, όπως θα καταθέσουµε, επίσης,
στα Πρακτικά.

Οι ερωτήσεις µας εδώ στο συγκεκριµένο είναι οι εξής: Γιατί
πριµοδοτείτε µέσω των προµηθειών και των υψηλών επιτοκίων
την ανέξοδη κερδοσκοπία των τραπεζών αντί να παρέχουν αντα-
γωνιστικές χρηµατοδοτήσεις που να καλύπτουν τις ανάγκες της
πραγµατικής οικονοµίας; Γιατί τις υποστηρίζετε µέσω των φορο-
λογικών κινήτρων ή των ποινών στη µη χρήση πλαστικού χρήµα-
τος;

Δεύτερον, θα µειώσετε τη φορολογική ποινή για το 30% ηλε-
κτρονικών συναλλαγών επί των εισοδηµάτων, ειδικά λόγω της
πανδηµίας, έτσι ώστε να στηρίξετε τα νοικοκυριά, τους χαµηλό-
τερους και κυρίως τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που υποφέ-
ρουν;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βιλιάρδο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, θα ξεκινήσω από το τελευ-
ταίο. Είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών και άρα
δεν µπορώ να σας πω τι θα κάνουµε. Μπορώ, όµως, να σας πω
γιατί το κάναµε. Δεν το κάναµε για να ενισχύσουµε τις τράπεζες.
Κάνετε πολύ µεγάλο λάθος. Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές δεν
ωφελούν τις τράπεζες, αλλά το κράτος, αυτό το ίδιο κράτος που
υπηρετείτε και εσείς. Για ποιο λόγο; Διότι όταν κάνεις ηλεκτρο-
νική συναλλαγή, δεν µπορείς να κρύψεις το εισόδηµά σου και τις
δαπάνες σου. Άρα οι ηλεκτρονικές συναλλαγές πολεµούν κατά
βάση τη φοροδιαφυγή, το µαύρο χρήµα.

Είστε πολύ έξυπνος -και το πιστεύω- για να µην το καταλαβαί-
νετε. Εάν µπορούσαµε να κάνουµε 100% ηλεκτρονικές συναλλα-
γές και δεν υπήρχαν καθόλου µετρητά, δεν θα υπήρχε µαύρο
χρήµα στην Ελλάδα. Αυτό είχε επιτευχθεί εν µέρει και ήταν µία
θετική παράπλευρη απώλεια των capital control στην πρώτη πε-
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ρίοδο µετά το δηµοψήφισµα, που είχαν στραφεί όλοι στις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές και έτσι µειώθηκε σε µεγάλο βαθµό το
µαύρο χρήµα.

Άρα το κίνητρο δεν είναι η ωφέλεια των τραπεζών. Το κίνητρο
είναι η ωφέλεια του κράτους. Και δεν µπορεί να είστε υπέρ του
µαύρου χρήµατος και της παραοικονοµίας και να είστε Βουλευ-
τής. Προφανώς κάποια παρεξήγηση υπάρχει µεταξύ µας. Άρα
πάρτε το πίσω όλο αυτό το κοµµάτι, είναι ντροπή. 

Πάµε τώρα στο µείζον, που είναι οι συναλλαγές. Κάνατε µία
πολύ ωραία τοποθέτηση. Τι είπατε; Αφού από την πρωτολογία
φάνηκε ότι το κοµµάτι των συναλλαγών-προµηθειών δεν βγαίνει,
γυρίσατε στο αν οι ελληνικές τράπεζες χρεώνουν παραπάνω τό-
κους από ό,τι οι άλλες ευρωπαϊκές τράπεζες. Να, µια ωραία ερώ-
τηση για να κάνετε. Δεν είναι τέτοια η σηµερινή ερώτηση. Εγώ
θα ήθελα να γίνει αυτή η συζήτηση στη Βουλή, σχετικά µε το εάν
δηλαδή οι ελληνικές τράπεζες έχουν τελικά µεγαλύτερο περιθώ-
ριο επιτοκίου από ό,τι οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Είναι προφα-
νές ότι έχουν υψηλότερο επιτόκιο. Όµως, δανείζονται και ακρι-
βότερα το χρήµα που δανείζουν. Έχουν, ή τουλάχιστον είχαν
µέχρι πρόσφατα, µεγαλύτερο country risk απ’ ό,τι οι άλλες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, γεγονός που προσθέτει επιπλέον στο επιτόκιό
τους. Άρα η αλήθεια και εδώ πρέπει λογικά να είναι κάπου στη
µέση, αλλά δεν είµαι βέβαιος ότι έχετε τελείως άδικο. Θέλω να
είµαι ειλικρινής. Όµως, αυτή θα είναι µία καλή συζήτηση και πολύ
χρησιµότερη για τους πολίτες από αυτή που έρχεται και επανέρ-
χεται ξανά και ξανά περί των συναλλαγών την οποία έχουµε
απαντήσει εκατόν πενήντα φορές. 

Τώρα, όσον αφορά το τελευταίο, ότι το κάνετε από αγάπη
στην Ελλάδα, θα ήθελα να σας πω ότι όλοι εδώ αγαπάµε την Ελ-
λάδα. Και όποιος αγαπάει την Ελλάδα, προφανώς και δεν θέλει
να καταστραφούν οι τράπεζες. Αυτό το ζήσαµε. Αυτό, περί του
τραπεζικού, ότι σκανδαλωδώς οι κυβερνήσεις ευνοούν τις τρά-
πεζες, το ζήσαµε το 2015. Είµαστε και κοντά στην επέτειο του
βδελυρού δηµοψηφίσµατος. Άρα, λοιπόν, όλοι γνωρίζουµε το πιο
γελοίο και αποτυχηµένο δηµοψήφισµα όλων των εποχών, όλων
των κρατών, όλων των πλανητών, όλων των γαλαξιών! Και τι κα-
ταλάβαµε µετά από αυτό το δηµοψήφισµα; Ότι αν πέσουν οι τρά-
πεζες, πέφτει όλο το κράτος. Τότε το κατάλαβαν! Διότι όταν
πέφτουν οι τράπεζες, πέφτουν οι καταθέσεις µας και αν πέσουν
οι καταθέσεις µας, κλείνουµε όλοι. Άρα, λοιπόν, αφήστε τώρα
τον λαϊκισµό εδώ σε εµάς. Τα έχουµε ζήσει αυτά. Οι τράπεζες
στηρίχθηκαν από όλες τις κυβερνήσεις, όπως σωστά το είπατε,
στο µέτρο που αν έπεφταν, θα µας έπαιρναν όλους µαζί τους.
Και πήγαν να πέσουν κυρίως γιατί είχαν υποχρεωθεί να έχουν τα
διαθέσιµά τους σε οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία
κουρεύτηκαν κατά το διάστηµα του PSI και του πρώτου µνηµο-
νίου.

Άρα, λοιπόν, επιστρέφουµε τώρα στη συζήτηση των κανονικών
ανθρώπων. Ναι θα έχουµε τράπεζες, ναι οι τράπεζες θα έχουν
χρεώσεις, ναι οι τράπεζες πρέπει να έχουν κέρδη και ναι δεν θέ-
λουµε τράπεζες που να είναι προβληµατικές. Γιατί αν έχουµε
τράπεζες χωρίς κέρδη και τράπεζες προβληµατικές, καταστρέ-
φεται η δική µας τσέπη, η δική µας οικονοµία.

Το να συζητήσουµε τώρα αν λειτουργεί, επαναλαµβάνω, ο µε-
ταξύ τους ανταγωνισµός, πολύ ευχαρίστως. Όταν βγει το πόρι-
σµα της Επιτροπής Ανταγωνισµού και το έχουµε, σας διαβε-
βαιώνω ότι θα κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Όµως, µέχρι να
έχουµε αυτό το πόρισµα, ό,τι λέµε εδώ είναι κουτσοµπολιό. Και
εγώ ως Υπουργός Ανάπτυξης δεν θα κάνω κουτσοµπολιό για το
αν λειτουργεί ή όχι ο ανταγωνισµός µεταξύ των τραπεζών. Όταν
καταλήξουν οι υπεύθυνοι για το αν λειτουργεί ή όχι ο ανταγωνι-
σµός, θα κάνουµε αυτή τη συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Περιττό να σας πω ότι a priori στη φάση που είµαστε τώρα,
µέχρι να βγει το πόρισµα, εγώ ως Υπουργός θα σας πω ότι, κατά
τη γνώµη µου, λειτουργεί η αγορά. Διότι αν πίστευα κάτι άλλο,
θα είχαµε µεγάλο πρόβληµα. Παρά ταύτα, αναµένουµε το πόρι-
σµα της Επιτροπής Ανταγωνισµού και τότε εδώ θα είµαστε να
συζητήσουµε για τον περί µεταξύ τους ανταγωνισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τέλος, προχωρούµε
τώρα στην πέµπτη µε αριθµό 820/15-6-2020 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, µε θέµα: «Σηµαντικές προτάσεις των επιχειρηµατι-
κών φορέων της Περιφέρειας Κρήτης, για στήριξη εργασίας και
επιχειρήσεων».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής επέλεξε από

την πρώτη στιγµή να έχει µία υπεύθυνη στάση µπροστά σε αυτή
την κρίση. Με την εµπειρία και του 2009 στηρίξαµε τις επιστηµο-
νικές εισηγήσεις, κρίναµε τις κυβερνητικές αποφάσεις, αλλά ταυ-
τόχρονα προτείναµε µέτρα και δράσεις που θα οδηγήσουν ή θα
οδηγούσαν στην ελάφρυνση των χαµηλών και µεσαίων οικονο-
µικά στρωµάτων και κυρίως στην αντιµετώπιση του ύψους της
ύφεσης.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να πούµε ότι σήµερα υπάρχουν οι
ευρωπαϊκές προϋποθέσεις και είναι στο χέρι µας να αντιµετωπί-
σουµε την κρίση, παρά το γεγονός ότι η κατάσταση είναι πάρα
πολύ δύσκολη και δεν µιλάµε για µια απλή υπόθεση.

Μετά από αυτή την πρώτη φάση, µε ψυχραιµία και αξιολογών-
τας την απόδοση των µέτρων, µπορούµε να πούµε ότι υπάρχουν
πάρα πολλά κενά, υπάρχουν κοινωνικές οµάδες, εργαζόµενοι,
επαγγελµατίες και επιχειρήσεις που δεν έχουν την ανάλογη στή-
ριξη. Βεβαίως, έχουν υπάρξει και µέτρα για τα οποία η αξιολό-
γηση είναι θετική και θα αναφερθώ συγκεκριµένα.

Αυτό που θέλουµε εµείς σήµερα είναι να ενισχύσουµε τα
µέτρα που πάνε καλά και να διορθώσουµε τα προβλήµατα εκεί
που δεν πάνε. Διότι επενδύουµε στο να πετύχουν τα µέτρα, κύριε
Υπουργέ. Εµείς δεν επενδύουµε στην αποτυχία των µέτρων, γιατί
η αποτυχία των µέτρων θα πλήξει την ευρεία µάζα των πολιτών
και κυρίως τους αδύναµους και τους µικροµεσαίους.

Με αυτή, λοιπόν, την υπεύθυνη στάση µας σας λέµε ότι θα
πρέπει να δοθεί η δυνατότητα να συµµετάσχουν στο µέτρο της
επιστρεπτέας προκαταβολής που έχει πετύχει -γιατί δεν παρεµ-
βαίνουν άλλοι, είναι άµεσο και χωρίς γραφειοκρατία- περισσότε-
ρες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες χωρίς αποκλεισµούς.

Όσον αφορά το ζήτηµα που έχει να κάνει µε το ΤΕΠΙΧ ΙΙ που
είναι πάρα πολύ σηµαντικό και τις εκατόν οκτώ χιλιάδες αιτήσεις
που ανακοινώθηκαν προ ηµερών ότι είχαν υποβληθεί, από τις
οποίες εγκρίθηκαν οι δέκα χιλιάδες εκατόν είκοσι πέντε, θα ήθελα
να πω ότι αφορούν ένα σοβαρό ποσό 1,29 δισ., 1.290.000.000,
αλλά οι ανάγκες είναι πολύ περισσότερες. Θα πρέπει, λοιπόν, το
πακέτο να ενισχυθεί οικονοµικά.

Και εδώ υπάρχει µία αντίφαση. Όλοι λένε ότι οι τράπεζες
φταίνε που δεν εγκρίνουν και έχουν σφιχτά κριτήρια. Μα, τα σφι-
χτά κριτήρια των τραπεζών σε αυτή την περίπτωση υπάρχουν
γιατί δεν είναι απεριόριστο το ποσό. Αν στείλουν  όλα τα δάνεια
στην Αναπτυξιακή Τράπεζα, προφανώς δεν θα υπάρχει η δυνα-
τότητα να γίνει η αξιολόγηση και η ικανοποίησή τους. Άρα χρει-
άζεται αύξηση του προϋπολογισµού του ΤΕΠΙΧ από άλλους
τοµείς.

Όσον αφορά τώρα τις επιταγές, δόθηκε µία λύση, αλλά ήταν
προσωρινή και ως προσωρινή δεν είχε µεγάλες επιπτώσεις. Τώ-
ρα στο νοµοσχέδιο των οικονοµικών συζητείται η επέκταση
αυτού του µέτρου. Όµως, δυστυχώς, το πρόβληµα δεν είναι να
ελαφρύνουµε µόνο αυτόν που πληρώνει. Το πρόβληµα είναι και
γι’ αυτόν που έχει στα χέρια του την επιταγή και δεν θα πάρει τα
λεφτά. Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται ένα ενδιάµεσο χρηµατοδοτικό
εργαλείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λέγαµε παλιότερα, και ισχύει, για το µέτρο της προεξόφλησης
των επιταγών. Τώρα είναι της µετεξόφλησης, να πάρει δηλαδή
τα χρήµατα στην ώρα τους αυτός που τα δικαιούται και να τα
πληρώσει ο άλλος, όταν βεβαίως µπορεί µε την αντίστοιχη επι-
βάρυνση και µέσα από το χρηµατοδοτικό εργαλείο µε τις αντί-
στοιχες εγγυήσεις. Αυτό το εργαλείο δεν το έχουν οι τράπεζες.
Έχουν το εργαλείο της προεξόφλησης, αλλά δεν έχουν το ερ-
γαλείο της µετεξόφλησης.
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Και κλείνω την πρωτοµιλία µου αναφέροντας µία κουβέντα για
την Αναπτυξιακή Τράπεζα. Δυστυχώς µε είκοσι, είκοσι πέντε
άτοµα η Αναπτυξιακή Τράπεζα δεν µπορεί να παίξει τον ρόλο της
ούτε αυτόν που υπάρχει από τον ιδρυτικό νόµο ούτε αυτόν που
περιέγραψαν και οι ενδιάµεσοι νόµοι που την επισηµοποίησαν
και την έθεσαν σε λειτουργία. Χρειάζεται µία ευρύτερη στήριξη.

Περιµένουµε, λοιπόν, τις απαντήσεις σας για να δώσουµε τη
δυνατότητα και στην Αναπτυξιακή Τράπεζα να στηρίξει την επι-
χειρηµατικότητα, αλλά ταυτόχρονα να δούµε µέτρα που θα στη-
ρίξουν την εργασία και τις µικρές επιχειρήσεις, διότι εκεί είναι το
πρόβληµα σήµερα και το βάθος της ύφεσης πρέπει να είναι όσο
το δυνατόν µικρότερο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς γνωρίζετε ότι
το εννοώ. Ποτέ δεν θα πίστευα ότι εσείς ειδικά θα λαϊκίζατε ή
δεν θα ήσασταν στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Δεν έχω λόγο
να το κρύψω. Με τον κ. Κεγκέρογλου µε συνδέει φιλία και εκτί-
µηση. Τον εκτιµώ γι’ αυτά που κάνει αυτά τα χρόνια στη Βουλή
και είναι πολύ άξιος σε αυτά που κάνει.

Γι’ αυτό και θα σας απαντήσω συγκεκριµένα σε ένα προς ένα
όσα µε ρωτάτε. Θέλω την προσοχή σας, κύριε συνάδελφε, για
να έχουµε και µια εποικοδοµητική συζήτηση.

Ως προς την επιστρεπτέα προκαταβολή δόθηκε παράταση σή-
µερα µέχρι τις 26 του µηνός. Έχουν διευρυνθεί και τα κριτήρια
γιατί µπαίνουν και οι επιχειρήσεις χωρίς εργαζόµενους, δηλαδή
αυτές που έχουν ταµειακή µηχανή, παραδείγµατος χάριν, οι οδη-
γοί ταξί ή οι καντίνες. Ποιοι δεν µπαίνουν, δηλαδή, µόνο; Οι ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες που είναι άλλο πράγµα.

Άρα, η κριτική που δεχθήκαµε την πρώτη περίοδο της επιστρε-
πτέας προκαταβολής ότι επειδή είχαµε συνδέσει την επιστρε-
πτέα προκαταβολή µε τον αριθµό των εργαζοµένων κι άρα
είχαµε αποκλείσει τις ατοµικές επιχειρήσεις χωρίς εργαζόµε-
νους, απαντήθηκε µε τον δεύτερο κύκλο. Άρα σε έναν µεγάλο
βαθµό απαντούµε ήδη στην ερώτησή σας.

Να πω ότι καλώ πραγµατικά όλες τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις να κάνουν αίτηση για να λάβουν την επιστρεπτέα προκατα-
βολή. Είναι εύκολο το εργαλείο αυτό. Τα λεφτά πιστώνονται απ’
ευθείας µέσω του Taxisnet στον λογαριασµό τους. Είναι µια άµε-
ση ρευστότητα, εύκολη για τις επιχειρήσεις.

Το λέω διότι µου συνέβη το εξής. Ήµουν προσκεκληµένος σε
µια τηλεοπτική εκποµπή ένα βράδυ στο «KONTRA» µε τον κ.
Παππά. Είχε βγει ένας επιχειρηµατίας, ένας εστιάτορας από την
Πλάκα. Είχε πει «εγώ θέλω δύο χιλιάρικα για να ανοίξω το µαγαζί
µου και δεν µου τα δίνει η Κυβέρνηση». Κι όταν τον ρώτησα «γιατί
σας κόψαµε από την επιστρεπτέα προκαταβολή;» µου απήντησε
στον αέρα «δεν έκανα αίτηση». Άµα δεν κάνεις αίτηση πώς θα
πάρεις τα λεφτά; Άρα, λοιπόν, να κάνουν αίτηση οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις. Είναι εύκολο το εργαλείο. Τα λεφτά που δίνουµε
τώρα είναι πάρα πολλά. Δίνουµε 1,4 δισεκατοµµύρια. Άρα θα πά-
ρουν σοβαρά ποσά οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις.

Πάµε στο κοµµάτι των επιταγών που αναφέρατε. Θέλω να στα-
θούµε σε αυτό. Έχετε µεν δίκιο αλλά δεν είναι τόσο απλό όσο
λέτε. Τι λέτε κι έχετε δίκιο; Μιλάτε για εκ νέου παράταση εβδο-
µήντα πέντε ηµερών που δίνουµε στην εγγραφή στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ»
για τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις, τα ταξιδιωτικά γραφεία και
τις εποχικές επιχειρήσεις, δηλαδή αυτό το κοµµάτι του κύκλου
που πλήττεται από τον τουρισµό.

Θα το πω λίγο πρακτικά για να καταλάβει ο κόσµος. Μια ξενο-
δοχειακή επιχείρηση έβαζε συνήθως επιταγές στις 15 - 20 Ιου-
νίου. Για ποιον λόγο; Δούλευαν από τέλος Απριλίου, αρχές
Μαΐου, µάζευαν ένα ρευστό, πλήρωναν τις επιταγές τους γι’ αυτά
που είχαν κάνει κατά το προηγούµενο διάστηµα. Φέτος που δεν
είχαν ανοίξει στις 15 Ιουνίου αλλά ανοίγουν την 1η Ιουλίου ή εν
µέρει κάποιοι στις 15 Ιουνίου, καταλαβαίνετε ότι αυτό σηµαίνει
ότι δεν έχουν µαζέψει τα λεφτά για να πληρώσουν τις επιταγές
τους. Γι’ αυτό δίνεται αυτή η παράταση. Κι αυτό συµπαρασύρει
τα ταξιδιωτικά γραφεία.

Αυτό συµπαρασύρει όλα τα καταστήµατα που έχουν µείωση

του τζίρου σε σχέση µε πέρυσι, κύριε Πρόεδρε, άνω του 50%.
Άρα µε αυτή την έννοια είναι εποχικές επιχειρήσεις. Πλήττονται
καίρια λόγω του πλήγµατος του τουρισµού. Σε αυτούς δίνουµε
παράταση εβδοµήντα πέντε ηµερών για να γραφτούν στον «ΤΕΙ-
ΡΕΣΙΑ».

Λέτε τώρα ότι «σώζει αυτούς και καλά το κάνετε αλλά εδώ
έχουµε πρόβληµα µε τον κοµιστή ο οποίος δεν έχει τα λεφτά».
Ξέρετε πόσα χρήµατα είναι οι επιταγές µηνιαίως; Πάνω από 6 δι-
σεκατοµµύρια. Οι επιταγές στην Ελλάδα είναι ένας ελληνικός
τρόπος, λίγο γκρίζος, της καλύψεως της ελλείψεως τραπεζικού
δανεισµού. Είναι µια έµµεση µορφή δανεισµού από επιχείρηση
σε επιχείρηση µέσω της επιταγής. Το ποσό είναι τεράστιο. Δεν
θα είχαµε χρήµατα για ένα τέτοιο εργαλείο. Αυτό που λέτε είναι
ένα εγγυοδοτικό εργαλείο, σαν αυτό που φτιάξαµε, κάθε µήνα.
Δεν είχαµε αυτά τα λεφτά για να γίνει. Ούτε θα µπορούσε να
γίνει. Γιατί αν πας άκριτα και πεις «όποιος έχει κόψει επιταγή,
αυτή προεξοφλείται µε εγγύηση του κράτους» ξέρετε πόσες επι-
ταγές θα σκάσουν και θα µείνουν στο κράτος; Πάλι εκεί θα πρέ-
πει να µπουν τραπεζικά κριτήρια για το ποια επιταγή πληρώνεται
και ποια όχι. Άρα πάλι πάµε στην ουσία σε έναν τρόπο τραπεζι-
κού δανεισµού γιατί δάνειο είναι αυτό που ζητάτε. Αυτό πραγµα-
τικά το εξετάσαµε πάρα πολύ µε τον κ. Τσακίρη. Δεν βγαίνει ο
λογαριασµός και δεν γίνεται.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να ξεκινήσουµε µια ειλι-

κρινή συζήτηση η οποία εκ των πραγµάτων θα γίνει το επόµενο
διάστηµα. Οι σοβαρές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
µε το Ταµείο Ανάκαµψης, αλλά και µε τις διευκολύνσεις που µας
δίνει και τα πρόσθετα προγράµµατα, πρέπει να αξιοποιηθούν µε
τον καλύτερο τρόπο για να έχουµε τη µικρότερη δυνατή ύφεση.
Θεωρώ ότι εκεί έχουν όλοι λόγο. Εσείς πρέπει να κάνετε έναν
παραπάνω κόπο, να ακούτε τις προτάσεις και να τις διερευνάτε.
Γιατί σαφώς όταν θα κάνουµε το λογαριασµό δεν θα είναι ποιος
θα κερδίσει πολιτικά αλλά πόσες επιχειρήσεις θα έχουν κλείσει,
πόσοι άνθρωποι θα έχουν χάσει την εργασία τους. Εκεί όλοι
έχουν µερίδιο ευθύνης.

Είναι δύσκολη η κατάσταση αλλά είναι και καλές οι προϋπο-
θέσεις. Επιµένω σε αυτό. Να µη θυµίσω το 2009. Κατ’ αρχάς το
πολιτικό κλίµα ήταν τέτοιο, µε τους µισούς να παλεύουν να δο-
θούν λύσεις και τους άλλους µισούς να µην τους αφήνουν. Τώρα
δεν µπορεί να γίνει αυτό γιατί είχαµε την πρότερη διακυβέρνηση
και από τον ΣΥΡΙΖΑ. Οπότε και ο ΣΥΡΙΖΑ συναινεί µε τον τρόπο
του στο να βρεθούν λύσεις. Η Ευρώπη ανταποκρίθηκε. Το 2009
σφύριζε αδιάφορα. Έχουµε πλεονάσµατα. Ματωµένα µεν από
την υπερφορολόγηση αλλά έχουµε τα πλεονάσµατα. Άρα έχουµε
καλές προϋποθέσεις. 

Ταυτόχρονα όµως έχουµε κι ένα δύσκολο πρόβληµα, διότι δεν
εξαρτάται µόνο από εµάς ο τουρισµός που κτυπήθηκε. Παρα-
δείγµατος χάριν, όλη η ευρωπαϊκή και η παγκόσµια οικονοµία
δεν εξαρτάται µόνο από εµάς. Άρα, λοιπόν, καλές προϋποθέσεις
έχουµε, δύσκολο πρόβληµα, άρα πρέπει να αξιοποιήσουµε µε
τον καλύτερο τρόπο τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχουν στη
διάθεσή µας. 

Πρέπει να αυξήσετε το ποσό του ΤΕΠΙΧ. Δεν γίνεται. Το ύψος
του ΤΕΠΙΧ, όπως είναι τώρα, δεν θα καλύψει τις ανάγκες. Πρέπει
εποµένως το πρώτο πράγµα που θα κάνετε να είναι η αύξηση
του ύψους του ΤΕΠΙΧ.

Το δεύτερο, θα πρέπει στο θέµα των επιταγών το τραπεζικό
εργαλείο να ενισχυθεί µε εγγύηση ενός ποσοστού και από το
κράτος. Κύριε Υπουργέ, αυτό θέλω να το ξαναδείτε. Το τραπε-
ζικό εργαλείο, µετ’ εξόφλησης επιταγών από τον υπόχρεο και
εξόφλησης στην ώρα της για τον κοµιστή, να ενισχυθεί µε συ-
νεγγύηση του δηµοσίου. Συνεγγύηση κι όχι µόνο εγγύηση. Αυτό
θα διευκολύνει τα πράγµατα. Δεν µπορεί να λυθεί το πρόβληµα
µε τις παρατάσεις που κάνουµε.

Όπως είπατε είναι τεράστιο. Πράγµατι είναι τεράστιο. Είπα
στον κ. Σκυλακάκη, που του έκανα ακριβώς την ίδια ερώτηση την
Παρασκευή, γιατί είναι συναρµόδιος, ότι ο µηχανικός που έκανε
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ανακαίνιση στο ξενοδοχείο και ο άνθρωπος έχει την επιταγή στα
χέρια, αλλά θα την εισπράξει µετά από εξήντα µέρες. Σύµφωνα
µε τον νόµο που θα ψηφίσουµε τις επόµενες µέρες -θα ψηφί-
σουµε όλοι νοµίζω τη συγκεκριµένη διάταξη- δεν έχει την απαλ-
λαγή από τις τράπεζες. Εκεί ο άνθρωπος έχει υποχρέωση να πάει
να πληρώσει. Εάν κάνατε επέκταση της αναστολής στο δηµόσιο
και στις τράπεζες θα ήταν µια µορφή στήριξης αυτών. Εξετάστε
τουλάχιστον αυτό µε τις τράπεζες.

Δεν µπορεί να παρεµβαίνουµε στον ιδιώτη µηχανικό και να του
λέµε «όχι δεν θα εισπράξεις τα λεφτά σου, θα τα εισπράξεις µετά
από εξήντα µέρες» και στην ιδιωτική τράπεζα να µη µπορούµε
να επέµβουµε. Ιδιώτης ο ένας, ιδιώτης και ο άλλος. Με συγχω-
ρείτε.

Πάµε στο θέµα που έχει να κάνει µε την επιστρεπτέα προκα-
ταβολή. Απλό εργαλείο. Χρειάζεται όµως περισσότερα χρήµατα.
Δεν γίνεται. Τα 2 δισεκατοµµύρια συνολικά δεν θα καλύψουν τις
ανάγκες. Τώρα αν το πάτε σταδιακά, είναι άλλο θέµα. Πάντως
χρειάζονται και άλλα χρήµατα στο συγκεκριµένο µέτρο.

Το µέτρο αυτό πράγµατι ο Μιχάλης Κατρίνης, που είναι υπεύ-
θυνος ανάπτυξης από εµάς, το αξιολόγησε από την πρώτη
στιγµή ότι θα πετύχει σε ένα βαθµό. Και του είπα «κάτσε, φρένο.
Σε βλέπω µεγάλο υποστηρικτή του µέτρου της επιστρεπτέας
προκαταβολής». Έβαλα φρένο εγώ στον Μιχάλη για το ότι εκτί-
µησε ότι το µέτρο θα πετύχει. Και πράγµατι πέτυχε. 

Όµως έχει ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε το ύψος. Έχει
ζητήµατα σχετικά µε τη σοβαρή χρηµατοδότηση για µια επιχεί-
ρηση η οποία αποκλείεται από τα άλλα. Γιατί καταφεύγουµε εκεί;
Γιατί δεν µπαίνουν µέσα τραπεζικά κριτήρια. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο. Ζητάµε ενίσχυση και αυτού. 

Κλείνω µε µια λεπτοµέρεια που έχει να κάνει µε τη ρύθµιση.
Δείτε τη. Λέει η ρύθµιση για τις επιταγές ότι δεν είναι µόνο αυτοί
οι κωδικοί. Σας λέω ότι τα τουριστικά λεωφορεία, παραδείγµατος
χάριν, δεν υπάγονται στην αναστολή πληρωµής των επιταγών
σύµφωνα µε τους κωδικούς.

Λέει, όµως, η ρύθµιση η τελευταία ότι όσες επιχειρήσεις θα
έχουν το 50% του τζίρου τους τον Ιούλιο, τον Αύγουστο και τον
Σεπτέµβριο, τότε υπάγονται στο µέτρο.

Θέλω να σας πω ότι τα περισσότερα τιµολόγια των επιχειρή-
σεων που δουλεύουν το καλοκαίρι και παρέχουν υπηρεσίες κό-
βονται τον Οκτώβριο. Μόλις τελειώσει η σεζόν γίνεται η εκκα-
θάριση και ενώ έπαιρναν προκαταβολή τους άλλους µήνες, είναι
τον Οκτώβριο. Άρα θα πρέπει να προσθέσετε τουλάχιστον τον
Οκτώβριο και θα υπάρχει δικαιοσύνη στην αντιµετώπιση αυτών
των ανθρώπων. Είναι η πρακτική αυτή. Τον Οκτώβριο κόβονται
τα τιµολόγια για τις δραστηριότητες του καλοκαιριού. Είναι δε-
κάδες τα προβλήµατα.

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, οι χειριστές των µηχανηµάτων των
εταιρειών επίγειας εξυπηρέτησης, των αεροπορικών εταιρειών,
µού είπαν ότι δεν υπάγονται στα µέτρα των εργαζοµένων για τον
τουρισµό. Είναι µια κατηγορία ανθρώπων που είναι αρκετοί σε
όλη την Ελλάδα κι όµως δεν υπάγονται. 

Εποµένως χρειάζεται να ξαναδούµε τα µέτρα, να κάνουµε µια
σοβαρή ακτινογραφία και να προχωρήσουν τα Υπουργεία Εργα-
σίας, Ανάπτυξης και Οικονοµικών στην αναθεώρηση των µέτρων
στην κατεύθυνση στήριξης αυτών που έχουν πετύχει και βεβαίως
της διόρθωσης αυτών που δεν έχουν πετύχει και αξιοποίησης µε
τον καλύτερο τρόπο των εργαλείων που µας έχει δώσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Υπουργέ, αν µου επιτρέπετε, πριν απαντήσετε θα ήθελα

πάνω σε αυτά που είπε ο κ. Κεγκέρογλου να κάνω µία επιπλέον
ερώτηση: Γιατί τα µέτρα που έχουν παρθεί για τις ξενοδοχειακές
επιχειρήσεις δεν έχουν επεκταθεί και για τις επιχειρήσεις εστία-
σης;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Οι επιχειρήσεις εστίασης, εάν συνδέονται µε αυτό που λέµε
εποχικό κύκλο του τουρισµού, εµπίπτουν στην κατηγορία της µεί-
ωσης του τζίρου άνω του 50%. Εάν, δηλαδή, έχεις ένα εστιατό-

ριο που έχει γενικώς δουλειά γιατί έχει δουλειά, αυτό δεν εµπί-
πτει γιατί έχει δουλειά και πρέπει να πληρώσει τις υποχρεώσεις
του για να λειτουργήσει η αγορά. Εάν έχεις ένα εστιατόριο που
δουλεύει µόνο από τον τουρισµό και άρα αυτόµατα επειδή δεν
έχεις τουρισµό πέφτει κάτω από το 50%, µπαίνει στη ρύθµιση.
Αυτή είναι η σωστή απάντηση. Έχουµε κάνει στη ρύθµιση µια γε-
νική διατύπωση, ώστε να πιάσουµε όλες τις περιπτώσεις των επι-
χειρήσεων εκείνων που έχουν πραγµατικά πληγεί λόγω του
τουρισµού, ασχέτως ΚΑΔ και ασχέτως τού πώς τις ονοµατίζουµε,
για να πάµε σ’ ένα αντικειµενικό κριτήριο.

Κύριε συνάδελφε, σε αυτό το αντικειµενικό κριτήριο λέτε κάτι.
Δεν λέω ότι είναι λάθος αυτό που λέτε. Πιθανόν να έχετε δίκιο,
δηλαδή ότι ειδικά για τα τουριστικά λεωφορεία το µέτρο έπρεπε
να µπει τον Οκτώβριο. Δεν ξέρω πόσο εύκολο είναι αναλογιστικά
να γίνει αυτό. Θέλω να το εξετάσω, δεν θέλω να είµαι άδικος µε
τους ανθρώπους. Το αντίθετο. Φαντάζοµαι ότι µε κάποιον τρόπο
θα φαίνεται ότι Ιούνιο µε Ιούνιο έχουν λιγότερους επιβάτες, γιατί
κάπου καταγράφουν τους επιβάτες. Δεν γίνεται αλλιώς. Αν δεν
έχουν τους επιβάτες καταγεγραµµένους τα λεωφορεία, κάνουν
φοροδιαφυγή. Άρα κάπου τους έχουν γραµµένους, άρα µε κά-
ποιον τρόπο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το τιµολόγιο κόβεται. Έναν µήνα
µετά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το τιµολόγιο µπορεί να µπει έναν µήνα, αλλά
µόνο από την κίνηση των επιβατών θα µπορούσαν να αποδείξουν
οι λογιστές τη µείωση του τζίρου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο νόµος, όµως, λέει τιµολόγιο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εντάξει. Στην ερώτηση που θα κάνετε στη
Βουλή, βάλτε για τα τουριστικά λεωφορεία να είναι το επιβατο-
λόγιο και να τους πιάσετε και να τελειώνουµε. Εγώ το δέχοµαι
ως µια πραγµατική αγωνία. Εγώ δεν θέλω να αδικήσω κανέναν
συµπολίτη µας. Θέλω όποιον µπορούµε να βοηθήσουµε που έχει
πραγµατικό πρόβληµα, να τον βοηθήσουµε.

Μια γενική παρατήρηση πριν κλείσω µε τα του ΤΕΠΙΧ: Πράγ-
µατι, κύριε Κεγκέρογλου, το πολιτικό κλίµα του παρόντος χρόνου
είναι πολύ διαφορετικό σε σχέση µε το 2010. 

Φέρνω ένα παράδειγµα που µου έκανε µεγάλη εντύπωση. Σή-
µερα διάβασα ένα άρθρο του κ. Καµπουράκη που είχε µια φω-
τογραφία από ένα πανό που του είχαν στα Χανιά της Κρήτης επί
έναν-ενάµιση χρόνο και δεν τον άφηναν να πάει στην Κρήτη.

Γιατί νοµίζετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι κατηγορού-
σαν τον Καµπουράκη επί ενάµιση χρόνο και δεν τον άφηναν να
πάει στα Χανιά; «Έξω ο Καµπουράκης από τα Χανιά που υποστη-
ρίζει από το «MEGA», το κανάλι της διαπλοκής, τον µνηµονιακό
νόµο Ραγκούση». Προσέξτε: Επί ενάµιση χρόνο δεν µπορούσε
να πάει ο Καµπουράκης στα Χανιά γιατί υποστήριζε από το
«MEGA» τον µνηµονιακό νόµο Ραγκούση και αυτοί πήραν όλον
τον Ραγκούση από εκεί, οι µνηµονιολάγνοι, οι δήθεν αγανακτι-
σµένοι, γιατί τα φέρνει έτσι η ζωή και αλλάζουν τα πράγµατα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είχαν «λίπος» τότε. Τώρα δεν
έχουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ -ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Επειδή θέλω να είµαι µαζί σας καλόπιστος,
δείτε πώς γίνονται οι παρεξηγήσεις στη Βουλή, κύριε Κατρίνη:
Μου γράφει ο συνάδελφός σας κ. Κεγκέρογλου στην επίκαιρη
ερώτηση: «Αριθµός 4. Επιτάχυνση των διαδικασιών ενεργοποί-
ησης των µικροχρηµατοδοτήσεων, microfinancing». Είναι το νο-
µοσχέδιο που εισάγεται στην Ολοµέλεια την Τετάρτη. Είχε
ξεκινήσει από τον κ. Γιάννη Δραγασάκη, εµείς το συνεχίζουµε και
ψηφίζεται.

Δεν έχει περάσει ένας µήνας που αντιδικούσα µε τον κ. Κα-
τρίνη, ο οποίος µου έλεγε δηµόσια ότι το νοµοσχέδιο για τις µι-
κροπιστώσεις είναι οµολογία αποτυχίας της κυβερνητικής πολι-
τικής. Διαλέγεις: Ή είναι οµολογία αποτυχίας της κυβερνητικής
πολιτικής οι µικροπιστώσεις ή πρέπει να επιταχύνουµε την ψή-
φισή του –σε δύο µέρες ψηφίζεται- που λέτε εσείς. Το λέω αυτό
διότι αν κάνουµε τη συζήτηση καλόπιστα, θα βγάλουµε άκρη. Αν
κάνουµε τη συζήτηση κακόπιστα, δεν θα βγάλουµε άκρη. Τέλος.

Πάω στο ΤΕΠΙΧ. Για να καταλάβουµε λίγο τι συµβαίνει, σωστά
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είπατε ότι έχουν δοθεί µέχρι σήµερα 1,2 δισεκατοµµύρια. Θα δο-
θούν περίπου άλλα 800 εκατοµµύρια. Θυµίζω ότι ο αρχικός προ-
γραµµατισµός ήταν για 1,3 δισεκατοµµύρια, δηλαδή περίπου
όσα έχουµε δώσει µέχρι τώρα. Αυξήσαµε τον προγραµµατισµό
αυτόν, αυξήσαµε τα λεφτά, το πήγαµε στα 2 δισεκατοµµύρια και
πράγµατι –έχετε δίκιο, κύριε Κεγκέρογλου- οι αιτήσεις ήταν πολύ
περισσότερες.

Οφείλω να σας πω, χωρίς να µπορώ αυτή τη στιγµή να σας
ανακοινώσω κάτι –γιατί δεν το έχω ως λύση- ότι µας απασχολεί
στο Υπουργείο Ανάπτυξης τι θα κάνουµε. Προσέξτε για ποια κα-
τηγορία: Για εκείνες τις επιχειρήσεις που οι τράπεζες τελικά τους
ενέκριναν το ΤΕΠΙΧ, δηλαδή τους έκριναν αξιόχρεους, αλλά
µέχρι να φτάσει η αίτηση από την Αναπτυξιακή Τράπεζα, είχαν
τελειώσει τα λεφτά. Αυτοί είναι οι πιο αδικηµένοι. Αυτή είναι κα-
τηγορία επιχειρήσεων που τελικά έπρεπε να το πάρουν, αλλά δεν
πρόλαβαν να το πάρουν γιατί πήγε η αίτησή τους καθυστερη-
µένα από την τράπεζα. Αυτή είναι µια ειδική κατηγορία. Θα µε-
τρήσουµε πόσοι είναι, θα δούµε για τι λεφτά µιλάµε, θα δούµε τι
µπορούµε να βρούµε, γιατί δεν σας λέω ότι έχω και τα δισεκα-
τοµµύρια από την τσέπη µου για να τα βγάζω –δεν είναι τόσο εύ-
κολο- αλλά δέχοµαι ότι είναι µια ευθύνη µας να βρούµε και γι’
αυτούς τους ανθρώπους µια βέλτιστη λύση.

Παρά ταύτα θα σας πω κλείνοντας –και αυτό απαντά εν µέρει
και σε αυτό που είπατε για τις επιταγές προηγουµένως, για τον
κοµιστή- ότι η σειρά των µέτρων που έχουµε θέσει έχει µια λο-
γική, µια χρονική αλληλουχία. Δεν φτιάξαµε µεν ειδικό εργαλείο
για τις επιταγές, αλλά φτιάξαµε το ΤΕΠΙΧ και τα εγγυοδοτικά για
να µπορέσουν οι επιχειρήσεις που είναι αξιόχρεες να πάρουν
χρήµατα και δεν βάλαµε αναστολή επιταγών. Βάλαµε αναστολή
εγγραφής στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ», ώστε να έχεις έναν λόγο παραπάνω
να πας να πληρώσεις. Αν, λοιπόν, πάρεις χρήµατα µε τα εργαλεία
που έχουµε βγάλει είτε της επιστρεπτέας προκαταβολής είτε του
ΤΕΠΙΧ είτε του εγγυοδοτικού, έχεις έναν λόγο παραπάνω να πας
να πληρώσεις την επιταγή σου, γιατί εµείς αυτό που θέλουµε να
δώσουµε στην αγορά ως κατεύθυνση είναι ότι αν µπορείς να την
πληρώσεις, να την πληρώσεις και να µην κάνεις χρήση καµµίας
αναστολής.

Να σας πω για να ξέρετε. Αυτό το µήνυµα, που έβγαλα µε µε-
γάλη αγωνία την ώρα της µεγάλης κρίσης τον Μάρτιο µε αρχές
Απριλίου, η αγορά το εκτίµησε. Ξέρετε από τις επιταγές που δώ-
σαµε αναστολή και µπήκαν σε ηλεκτρονική πλατφόρµα και πή-

ραν την προστασία, πόσο τοις εκατό πληρώθηκε; Το 87%, ενώ
είχαν προστασία, την πλήρωνε την επιταγή του. Άρα δεν είναι
όσοι έχουν επιταγές ούτε άνθρωποι που δεν θέλουν να πληρώ-
σουν ούτε τίποτα. Πρέπει να τους δοθεί η ευκαιρία να βρουν τον
χρόνο για να µαζέψουν τα λεφτά και να πληρώσουν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το «SURE» δεν το πήρατε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αυτό κάνουµε µε τη ρύθµιση. Εγγυοδοτικά
εργαλεία, επιστρεπτέα προκαταβολή, ΤΕΠΙΧ, αναστολή λίγο πα-
ραπάνω στον χρόνο, να µαζέψεις τα λεφτά να πληρώσεις την επι-
ταγή σου. 

Εν πάση περιπτώσει, εάν δούµε ότι το µέτρο, όπως λέτε, έχει
πολλαπλά προβλήµατα -δεν είχε την περασµένη φορά, θα δούµε
τώρα, αλλάζουν τα δεδοµένα- εδώ είµαστε. 

Να σας πω µόνο για να ξέρετε, για να µη λέµε µεταξύ µας
πράγµατα, ότι, ναι, η Ευρώπη είναι σε πολύ καλύτερο κλίµα απ’
ό,τι το 2010 και, ναι, θέλει να βοηθήσει κ.λπ., αλλά λεφτά εµείς
από την Ευρώπη δεν έχουµε πάρει ακόµα. Θα πάρουµε. Όταν
πάρουµε τα λεφτά, να συζητήσουµε πώς θα τα ξοδέψουµε. Προς
το παρόν το θέµα είναι να τα πάρουµε. Δεν ξέρουµε πόσα θα πά-
ρουµε, εφόσον ακόµα συζητούν οι ηγέτες για να αποφασίσουν,
ούτε ξέρουµε µε τι όρους θα τα πάρουµε. Ας τελειώσει η συζή-
τηση και µετά ας συζητήσουµε πώς θα τα ξοδέψουµε. Πρώτα να
τα πάρουµε. Είναι καλύτερο το κλίµα στην Ευρώπη, το δέχοµαι,
είναι πολύ καλύτερο το κλίµα, αλλά µη σπεύδουµε να ξοδεύουµε
αυτά που δεν έχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ξεκίνησαν οι δικαιολογίες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν είναι δικαιολογίες. Η πραγµατικότητα
είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ και τους
δύο.

Πάντως στο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου δεν υπάρχει
δευτερολογία. Στο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Κεγκέρογλου για τις
µετεξοφλήσεις υπάρχει λύση. Σκεφθείτε απλά. Να µην το κου-
βεντιάσουµε τώρα. Είναι εγγυοδοσία της εγγυοδοσίας της εγ-
γυοδοσίας. Αν το δείτε έτσι, θα δείτε ότι υπάρχει λύση. Να µη
βάλουµε φυλακή και τον µηχανικό που έχει δανειοδοτηθεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 20/10/4-5-2020 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.κ. Γεωργίου Τσίπρα,
Νικόλαου Παππά, Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου, Ιωάννη
Δραγασάκη, Ιωάννη Σαρακιώτη, Παναγιούς (Γιώτας) Πούλου,
Ολυµπίας Τελιγιορίδου, Ελευθέριου Αβραµάκη, Αθανασίου
(Νάσου) Αθανασίου, Τρύφωνα Αλεξιάδη, Σταύρου Αραχωβίτη,
Θεοδώρας (Δώρας) Αυγέρη, Σωκράτη Βαρδάκη, Καλλιόπης
Βέττα, Δηµήτριου Βίτσα, Όλγας Γεροβασίλη, Χρήστου Γιαν-
νούλη, Ιωάννη Γκιόλα, Θεόδωρου Δρίτσα, Σουλτάνας Ελευθεριά-
δου, Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη, Χουσεϊν Ζεϊµπέκ, Νικόλαου
Ηγουµενίδη, Διονυσίου- Χαράλαµπου Καλαµατιανού, Ευφροσύ-
νης (Φρόσως) Καρασαρλίδου, Ειρήνης (Νίνας) Κασιµάτη, Χαρού-
λας (Χαράς) Καφαντάρη, Σπυρίδωνα Λάππα, Κυριακής Μάλαµα,
Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη, Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου, Αν-
δρέα Μιχαηλίδη, Κωνσταντίνου Μπάρκα, Αθανασίου (Θάνου)
Μωραϊτη, Μαρίας- Ελίζας (Μαριλίζας) Ξενογιαννακοπούλου,
Αθανάσιου (Σάκη) Παπαδόπουλου, Γεωργίου Παπαηλιού, Αικα-
τερίνης Παπανάτσιου, Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα, Ιωάννη Ραγ-
κούση, Νεκτάριου Σαντορινιού, Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρλέτη,
Ελισσάβετ (Μπέττυς) Σκούφα, Νικόλαου Συρµαλένιου, Μερόπης
Τζούφη, Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη, Σωκράτη Φάµελ-
λου, Νικολάου Φίλη, Θεανώς Φωτίου, Δηµητρίου (Τάκη) Χαρίτου,
Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη, Ραλλίας Χρηστίδου και Γεώργιου Ψυ-
χογιού προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα:
«Ενίσχυση Επιχειρήσεων. Αξιοποίηση νέων δυνατοτήτων».

Λοιπόν, για να είµαστε καλά συνεννοηµένοι, από τους Βουλευ-
τές ο κ. Τσίπρας έχει δέκα λεπτά οµιλία και πέντε λεπτά δευτε-
ρολογία. Ο κ. Παππάς, ο κ. Σαρακιώτης, η κ.Τζάκρη και η κ. Πα-
ναγιού έχουν πέντε λεπτά πρωτολογία, τρία λεπτά δευτερολογία.
Ο κ. Καλαµατιανός και η κ. Τελιγιορίδου έχουν τρία λεπτά πρω-
τολογία και δύο λεπτά δευτερολογία. Όλοι αυτοί µπορούν να
αξιοποιήσουν τη δευτερολογία τους. Αν δεν µου το πουν, θα το
κάνω µόνος µου. 

Τώρα, εκ µέρους της Κυβέρνησης ο κ. Γεωργιάδης ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης και Επενδύσεων έχει είκοσι λεπτά πρωτολογία,
δέκα λεπτά δευτερολογία, πέντε λεπτά τριτολογία. Ο κ. Τσακί-
ρης, Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων, έχει δέκα λεπτά
πρωτολογία και πέντε λεπτά δευτερολογία.

Όσον αφορά τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους: Από τον
ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Τζανακόπουλος έχει δώδεκα λεπτά, έξι λεπτά και
τρία λεπτά αντίστοιχα πρωτολογία, δευτερολογία και τριτολογία.
Οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, δηλαδή ο κ. Μπουκώ-
ρος, ο κ. Κατρίνης, ο κ. Καραθανασόπουλος, ο κ. Βιλιάρδος και
ο κ. Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25 στον βαθµό που θέλουν -φαν-
τάζοµαι θα θέλουν- να πάρουν τον λόγο, µπορούν να µιλήσουν
έξι λεπτά. 

Αυτό που θα πρέπει να είναι σε όλους γνωστό είναι ότι τη συ-
ζήτηση -για να µην µπλέξουµε το λέω- την κλείνει ο Υπουργός.
Δηλαδή, µη φτάσουµε να κάνει και την τριτολογία του και µετά
κάποιος θυµηθεί ότι δεν έχει µιλήσει και ζητήσει ξανά τον λόγο.
Δεν θα του δοθεί έτσι. Τη συζήτηση την κλείνει ο Υπουργός, δη-
λαδή µε τα πέντε λεπτά της τριτολογίας. 

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής Β’ Δυτικής Ατ-
τικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεώργιος
Τσίπρας για δέκα λεπτά. Και είναι ο µόνος ο οποίος µπορεί να
µιλήσει, εκτός από τον Υπουργό, από το Βήµα. Όλοι οι άλλοι θα
µιλήσουν από τις θέσεις τους.

Ορίστε, κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εισαγωγικά θα κάνω ένα σχόλιο, επειδή έχει σχέση µε την

ερώτηση. Πληροφορήθηκα ότι ο κ. Γεωργιάδης προηγουµένως
είπε πως οι ελληνικές τράπεζες χρηµατοδοτούν µε υψηλότερα
επιτόκια σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές, διότι δανείζονται ακριβό-
τερα. Εάν είναι σωστό και δεν µε έχουν πληροφορήσει λάθος,
εννοείται ότι δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Τα επιτόκια δανεισµού από

την ΕΚΤ εν µέσω πανδηµίας είναι αρνητικά. Αρνητικά επιτόκια
και υψηλά επιτόκια χρηµατοδότησης, δεν υπάρχει ως έννοια.
Κάτι άλλο συµβαίνει. 

Έρχοµαι στην επερώτηση. Στην ύφεση, λοιπόν, είναι γνωστό -
δεν το παραδέχεται η Κυβέρνηση- ότι είχαµε µπει ήδη το τελευ-
ταίο τρίµηνο του 2019. Είχαµε δύο συνεχόµενα τρίµηνα ύφεσης,
άρα ύφεση. 

Όµως, µέσα στην πολύ µεγαλύτερη ύφεση που αντιµετωπί-
ζουµε λόγω της πανδηµίας για το 2020, ανοίγει ταυτόχρονα κι
ένα παράθυρο ευκαιρίας. Και αυτό είναι το πιο σηµαντικό ζήτηµα
που αφορά τη συγκεκριµένη επερώτηση. Είναι ένα παράθυρο ευ-
καιρίας για ένα πλήθος προβληµατικών επιχειρήσεων που είτε
ανήκουν στο δηµόσιο είτε έχει άµεσο έννοµο συµφέρον το δη-
µόσιο -ας πούµε λόγω χρεών προς το δηµόσιο- είτε σε κάθε πε-
ρίπτωση υπάρχουν λόγοι δηµοσίου συµφέροντος για κρατική
ενίσχυση προς τις επιχειρήσεις αυτές. 

Όπως γνωρίζετε η Ευρωπαϊκή Ένωση εν µέσω πανδηµίας για
να αντιµετωπίσει τις οικονοµικές επιπτώσεις απ’ αυτή, πρώτον,
έχει παγώσει το άρθρο 107 της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί κρα-
τικών ενισχύσεων. Δεύτερον, µε αναθεώρηση επί το ευνοϊκότερο
των κατευθυντήριων γραµµών του 2014 πάλι από την Κοµισιόν
σχετικά µε τις κρατικές ενισχύσεις, αυξήθηκε η δυνατότητα που
υπήρχε από παλιά µε άλλες µορφές για εξαίρεση επιχειρήσεων
από την απαγόρευση χρήσης κρατικής ενίσχυσης για τη διά-
σωση επιχειρήσεων ιδιαίτερου δηµοσίου συµφέροντος. 

Συγκεκριµένα, στις 7 Απριλίου η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επανε-
ξέτασε τη νοµοθεσία για όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σχετικά µε τη στήριξη προβληµατικών επιχειρήσεων. Στόχος
κατά την Κοµισιόν είναι η διασφάλιση ότι το κρατικό κεφάλαιο
διατίθεται εκεί που υπάρχει µεγαλύτερη ανάγκη. Σύµφωνα µε την
Κοµισιόν στόχος, λοιπόν, αυτών των κατευθυντήριων γραµµών
είναι να διασφαλίσουν ότι οι κρατικές ενισχύσεις που χορηγούν-
ται στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξυπηρετούν πραγµα-
τικά το δηµόσιο συµφέρον. Παράδειγµα αυτού αναφέρεται από
την Κοµισιόν η διάσωση επιχείρησης η οποία θα εµπόδιζε τις κοι-
νωνικές δυσχέρειες που προκαλούνται λόγω της παύσης λει-
τουργίας της σε µία περιοχή που έχει ήδη υψηλό ποσοστό ανερ-
γίας. 

Να θυµίσω εδώ ότι ο κ. Γεωργιάδης και άλλοι Υπουργοί της
Κυβέρνησης στο «Επενδύω στην Ελλάδα» στην αιτιολογική έκ-
θεση αναφέρονταν για παράδειγµα -προκειµένου να προωθή-
σουν αντιπεριβαλλοντικές διατάξεις- στο ότι η δυτική Αττική είναι
µια περιοχή µε υψηλά ποσοστά ανεργίας. 

Συνεπώς τα υψηλά ποσοστά ανεργίας είναι αιτιολογία για κα-
τάργηση διατάξεων και ρυθµιστικού πλαισίου που αποσκοπούσε
στην προστασία του περιβάλλοντος, αλλά τα ίδια αυτά υψηλά
ποσοστά ανεργίας δεν είναι µάλλον επαρκής λόγος δηµοσίου
συµφέροντος για την κρατική ενίσχυση και διάσωση επιχειρή-
σεων. 

Σύµφωνα µε την Κοµισιόν πάντα επιτρέπεται σε εταιρείες που
αντιµετωπίζουν επικείµενη κατάρρευση να παραµείνουν στην
αγορά για αρκετό χρόνο, προκειµένου να ετοιµάσουν ένα σχέδιο
αναδιάρθρωσης. Και µετά το πέρας των έξι µηνών θα πρέπει το
σχέδιο αναδιάρθρωσης να κοινοποιηθεί στην επιτροπή και να εγ-
κριθεί η ενίσχυση ως ενίσχυση αναδιάρθρωσης. Σήµερα, λοιπόν,
αυτό το παράθυρο ευκαιρίας ανοίγει πολύ περισσότερο λόγω
της πανδηµίας. 

Στην απάντησή σας στην από 3 Απριλίου γραπτή µας ερώ-
τηση, -αντίστοιχη περίπου- κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε για
τις προβληµατικές και κρατικές και µη κρατικές επιχειρήσεις που
η κρατική ενίσχυσή τους αποτελεί όρο επιβίωσης και διάσωσης
και η διαµόρφωση µιας βιώσιµης προοπτικής αποτελεί δηµόσιο
συµφέρον. Αναφερθήκατε µονάχα στην πλευρά που έχει να κάνει
µε την πενιχρή ενίσχυση των επιχειρήσεων που επλήγησαν µε τα
περιοριστικά µέτρα, αλλά δεν είπατε τίποτα γι’ αυτό το παρά-
θυρο ευκαιρίας και για την αξιοποίηση της σηµερινής -προσω-
ρινά- ευνοϊκής κατάστασης στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη
διάσωση προβληµατικών και µη µεγάλων επιχειρήσεων που η
επιβίωσή τους συνδέεται µε το δηµόσιο συµφέρον. Για την ακρί-
βεια έχετε αναφερθεί µέχρι τώρα µονάχα στην «AEGEAN», σε
καµµία άλλη.
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Μέσω του ήδη υπάρχοντος πλαισίου και τις κατευθυντήριες
γραµµές σχετικά µε τις κρατικές ενισχύσεις προβληµατικών µη
χρηµατοπιστωτικών επιχειρήσεων του 2014 που αναθεωρήθη-
καν, υπάρχει η δυνατότητα αναδιάρθρωσης επιχειρήσεων µε
κρατικό δανεισµό τουλάχιστον. Ωστόσο µέχρι σήµερα η Κυβέρ-
νηση δεν έχει εξαγγείλει κανένα µέτρο για την κάλυψη προβλη-
µατικών επιχειρήσεων. 

Πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως Γερµανία, Γαλ-
λία, Ιταλία κ.λπ., έχουν ευθέως διακοινώσει αφ’ ενός ότι θα προ-
στατέψουν κρατικές ή και ιδιωτικές επιχειρήσεις σε στρατηγι-
κούς τοµείς παραγωγής, αφ’ ετέρου ότι, εάν χρειαστεί, θα κρα-
τικοποιήσουν επιχειρήσεις που κινδυνεύουν λόγω της πανδηµίας
µε απευθείας ενίσχυση µε ίδια κεφάλαια.

Χώρες µε µεγάλες παραγωγικές δυνατότητες και βαριά βιο-
µηχανία βλέπουµε ότι εκµεταλλεύονται τη χαλάρωση αυτού του
πλαισίου και προχωρούν σε αντίστοιχα µέτρα. Και δεν είναι µόνο
χώρες όπως η Γερµανία, είναι χώρες όπως η Πορτογαλία µε αν-
τίστοιχη -ας το πούµε- οικονοµία µε εµάς, οι οποίες είναι ιδιαί-
τερα γαλαντόµες στην ενίσχυση-διατήρηση της παραγωγικής
τους βάσης. 

Ρωτάµε λοιπόν: Το ενδιαφέρον για την «AEGEAN» θα επεκτα-
θεί σε επιχειρήσεις του δηµοσίου, σε επιχειρήσεις που υφίσταν-
ται άµεσο έννοµο συµφέρον του δηµοσίου ή σε επιχειρήσεις που
για στρατηγικούς λόγους πρέπει να κρατηθούν ανοιχτές και να
έχουν ένα βιώσιµο µέλλον;

Στα µέσα Απριλίου από την DG Comp εγκρίθηκαν ορισµένες
δαπάνες κρατικής ενίσχυσης. Να σας αναφέρω ενδεικτικά: Γερ-
µανία 850 δισεκατοµµύρια, Γαλλία 300 δισεκατοµµύρια, Ισπανία
100 δισεκατοµµύρια, Ιταλία 25 δισεκατοµµύρια, Πολωνία 22 δι-
σεκατοµµύρια, Πορτογαλία 16 δισεκατοµµύρια, Αυστρία 15 δι-
σεκατοµµύρια κ.ο.κ.. Και η Ελλάδα 2 δισεκατοµµύρια! Αυτά τον
Απρίλιο. Τώρα έχουν αυξηθεί σε κάτι παραπάνω από 4 δισεκα-
τοµµύρια. Η αναλογία παραµένει περίπου στα ίδια επίπεδα. 

Είναι στοιχεία από το «BLOOMBERG» και το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τσίπρας καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 9 Ιουνίου του 2020 η Πορτογαλία γνωστοποίησε στην Κο-
µισιόν εγχείρηµα µε βάση το οποίο θα έδινε κρατική ενίσχυση
1,2 δισεκατοµµυρίων στην κρατική αεροπορική εταιρεία «TAP».
Περιµένει ακόµα απάντηση, αλλά το ιδιαίτερο στοιχείο του εν-
διαφέροντος εδώ είναι ότι η εταιρεία αυτή δεν είχε προβλήµατα
µέσα στην πανδηµία. Ήταν µια προβληµατική επιχείρηση πριν τις
31-12-2019. 

Στις 8 Μαΐου του 2020 στην Κροατία η Κοµισιόν ενέκρινε 40
εκατοµµύρια για διάσωση, πάλι για προβλήµατα που, ναι µεν εν-
τάθηκαν µέσα στην πανδηµία, αλλά τα προβλήµατα αυτά υπήρ-
χαν πριν τις 31 Δεκεµβρίου. Η εταιρεία αυτή λέγεται «DURO
DAKOVIC», είναι τεχνική εταιρεία.

Έρχοµαι έτσι στα της Ελλάδας. Θα µείνω σε τρία παραδείγ-
µατα. Άλλοι συνάδελφοι θα θέσουν και τα υπόλοιπα. ΕΑΒ: Η Κυ-
βέρνηση, αντί να ενισχύσει τις αναπτυξιακές προοπτικές της
ΕΑΒ, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα πε-
ρικόπηκαν µη µισθολογικές παροχές των εργαζοµένων στη µο-
ναδική αεροπορική βιοµηχανία της χώρας, που ισοδυναµούν
περίπου µε δυόµισι µισθούς τον χρόνο. Μπορώ να σας αναφέρω
αναλυτικά τι περικόπηκε.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι ότι υπάρχει
κίνδυνος να µείνουν πίσω όλες οι εργασίες κατασκευαστικών
προγραµµάτων και συντήρησης, όπως τα πυροσβεστικά αερο-
σκάφη SL 215, που τα χρειαζόµαστε για τη θερινή περίοδο, οι
αναβαθµίσεις αεροσκαφών F-16 σε Viper, των αεροσκαφών P-
3B, των αεροσκαφών C-130 κ.ά..

Επιπλέον, η «LOCKHEED MARTIN», που έχει συµβάσεις µε ορι-
σµένα από αυτά, µετά από αυτά τα γεγονότα, υπάρχουν πληρο-
φορίες ότι σκέφτεται το ενδεχόµενο να αποσυρθεί από τη
σύµβαση, διότι ο χρόνος παράδοσης έχει πολύ µεγάλη σηµασία,
η δε εταιρεία να απωλέσει περίπου 150 εκατοµµύρια.

Ξεκίνησα από την ΕΑΒ για έναν λόγο: Από όλες τις προβληµα-
τικές και µη επιχειρήσεις είναι η εταιρεία εκείνη του δηµοσίου

που έχει τις µεγαλύτερες προοπτικές ανάπτυξης λόγω τεχνογνω-
σίας και της ιδιαίτερα αυξηµένης ζήτησης τα τελευταία χρόνια
στην ευρύτερη περιοχή και των Βαλκανίων και της Μέσης Ανα-
τολής.

Αντί, λοιπόν, να την ενισχύσετε -και έχει ανάγκη ενίσχυσης και
επενδυτικών προγραµµάτων και από το δηµόσιο- προχωράτε σε
µια ενέργεια που υπονοµεύει κατάφωρα το µέλλον της εταιρείας.
Από ό,τι φαίνεται, αυτό δεν το αντιλαµβάνονται, δεν το γνωρίζουν
ή είναι δύσκολο να το καταλάβουν ο κ. Σταϊκούρας και ο κ. Γε-
ωργιάδης.

Όµως, υπάρχει εδώ και κάτι χειρότερο, που αποτυπώνει παν-
τελή άγνοια. Όταν έγινε η διαπραγµάτευση της ΕΑΒ µε τη «LOCK-
HEED MARTIN», συµφωνήθηκε το κόστος της εργατοώρας της
εταιρείας, προκειµένου να αναλάβει η ΕΑΒ τις εργασίες αναβάθ-
µισης των F-16 σε Viper.

Με τα νέα δεδοµένα, εάν δεν παρθεί πίσω η απόφαση του
Υπουργού Οικονοµικών, υπάρχει το ενδεχόµενο να ζητηθεί από
τη «LOCKHEED MARTIN» η περικοπή της εργατοώρας, µε συνέ-
πεια µείωση του ανταλλάγµατος.

Δεύτερο παράδειγµα: Ναυπηγεία Ελευσίνας. Γνωρίζει ο
Υπουργός πολύ καλά ότι, όπως επιλύθηκε το ζήτηµα της βιωσι-
µότητας και ανάπτυξης των Ναυπηγείων στο Νεώριο της Σύρου,
προχωρήσαµε στη δροµολόγηση αντίστοιχης επίλυσης για τα
Ναυπηγεία Ελευσίνας, µε την υπογραφή µνηµονίου κατανόησης
ανάµεσα σε επενδυτή, στις τράπεζες, στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και ευρύτερα στο δηµόσιο. Οι τράπεζες δεν υπέγραψαν.
Είχαµε, όµως, τη συναίνεσή τους.

Από τότε διατυµπανίζετε σε όλους τους τόνους ότι το πρό-
βληµα θα επιλυθεί. Είχε δεσµευτεί ο Πρωθυπουργός σας στη
ΔΕΘ τον Σεπτέµβρη, από αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Παπαθανάσης
είχε πει «µη µιλάτε για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας, όπου να ’ναι θα
το επιλύσουµε». Και φτάνουµε σε ένα σηµείο όπου ο κ. Γεωργιά-
δης επανειληµµένα, όχι µια φορά απειλεί ότι, αν δεν βρεθεί λύση
µέσα στους επόµενους τρεις µήνες, µέχρι τον Μάρτη -δεν θυµά-
µαι- θα κλείσει η επιχείρηση ή θα πάει σε εκκαθάριση.

Ποιους ακριβώς απειλεί ο Υπουργός; Τον επενδυτή, τον σηµε-
ρινό ιδιοκτήτη, τους εργαζόµενους µήπως;

Η ερώτηση, λοιπόν, προς τον κ. Γεωργιάδη είναι η εξής: Θα
προχωρήσει η επένδυση που είχε δροµολογήσει η προηγούµενη
κυβέρνηση; Εάν για οποιονδήποτε λόγο δεν προχωρήσει, δε-
σµεύεστε για τη βιωσιµότητα των ναυπηγείων µέσω οποιουδή-
ποτε σχήµατος κρατικής ενίσχυσης, µετά από µετοχοποίηση
οφειλών προς το δηµόσιο και τις τράπεζες; Δεσµεύεται, δηλαδή,
ο Υπουργός, σε αντίθεση µε ό,τι απείλησε, ότι τα ναυπηγεία θα
κλείσουν, ότι αυτά, πρώτον, δεν θα κλείσουν, δεν θα χαθούν τα
δεδουλευµένα των εργαζοµένων, που αγγίζουν τα 20 εκατοµµύ-
ρια και δεν θα πάνε τα ναυπηγεία σε εκκαθάριση;

Ένα τελευταίο στοιχείο που αφορά τον µεγάλο ωκεανό των µι-
κροµεσαίων επιχειρήσεων. Σε ό,τι αφορά τα νοµικά πρόσωπα,
εκατόν εξήντα τρεις χιλιάδες επιχειρήσεις, περίπου το 64% του
συνόλου είναι είτε ζηµιογόνες είτε υποβάλλουν µηδενική δή-
λωση. Αυτές οι επιχειρήσεις, πρώτον, δεν είναι ζόµπι. Δηλώνουν
τζίρο 91 δισεκατοµµύρια, που αντιστοιχεί περίπου στο 35% του
συνολικού ΑΕΠ της οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στην εθνική αναπτυξιακή στρατηγική, που κληρονόµησε η δική
σας Κυβέρνηση από εµάς, προβλεπόταν το Ταµείο Αναδιάρθρω-
σης Επιχειρήσεων, ειδικά για τέτοιες επιχειρήσεις, µε πόρους
που προβλέπονται στα 400 εκατοµµύρια κ.λπ.. Αυτό προ κορω-
νοϊού, χωρίς να υπάρχει καθόλου στον ορίζοντα αυτό το ενδε-
χόµενο.

Το ερώτηµα είναι αν ενεργοποιήσετε τέτοιου είδους εργαλεία
ακριβώς για αυτές τις επιχειρήσεις, οι οποίες δεν έχουν πρό-
σβαση στο συστηµικό τραπεζικό σύστηµα. Στις 12 Ιουνίου δε -
είναι πολύ πρόσφατο- η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έστειλε στα κράτη-
µέλη για διαβούλευση µια πρόταση για να επεκταθεί παραπέρα
το προσωρινό πλαίσιο που είχε εγκριθεί στις 19 Μαρτίου. Ο στό-
χος είναι τα κράτη-µέλη να µπορούν να ενισχύσουν µικρές και
πολύ µικρές επιχειρήσεις, µε βάση τις δυσκολίες που αντιµετω-
πίζουν εν µέσω πανδηµίας.
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Η ερώτηση είναι αν έχετε σχολιάσει, αν έχετε διαβουλευτεί σε
σχέση µε την πρόταση της 12ης Ιουνίου και αν σκοπεύετε µε κά-
ποιον τρόπο να το χρησιµοποιήσετε.

Ενηµερωτικά και τελειώνω, η Βεστάγκερ, η πολύ γνωστή περί
τα ζητήµατα της DG Comp, είπε ότι οι µικρές και πολύ µικρές
επιχειρήσεις αντιµετωπίζουν τεράστιες προκλήσεις σήµερα σαν
αποτέλεσµα του κορωνοϊού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσίπρα, πρέπει να
ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι κρίσιµη η επιβίωσή τους για την ανάκαµψη ολόκληρης

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εν ολίγοις, για να µην πολυλογώ,
πήραν τα µέτρα αυτά και της 12ης Ιουνίου, που στάλθηκε η πρό-
ταση, ακριβώς για να µπορέσουν να σώσουν τις µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις, διότι τις θεωρούν κρίσιµες. Εδώ θα κάνουµε
κάτι τέτοιο ή τις θεωρούµε ζόµπι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οι άλλοι µε µπαζούκας, εµείς µε νεροπίστολα, κύριε Υπουργέ!

Είναι απολύτως προφανές ποια είναι η επιλογή και δεν µπορεί
κανείς να το εξηγήσει. Διότι εάν υπάρχει κάποιος ο οποίος πα-
ρακολουθεί τις διεθνείς αναλύσεις, τη διεθνή ειδησεογραφία και
την οικονοµική ανάλυση ανά τον κόσµο, εδώ και τέσσερις µήνες
η Ελλάδα κατατάσσεται στις χώρες του ύψιστου κινδύνου, µε
βάση τις συνέπειες που θα υποστεί από το κλείσιµο λόγω κορω-
νοϊού.

Τι θα περίµενε κανείς; Να τα αναγνώσει αυτά µια πολιτική ηγε-
σία, να συνειδητοποιήσει το µέγεθος του προβλήµατος και να
δράσει ανάλογα. Καθόµασταν και κοιτούσαµε το τι κάνουν οι
άλλες χώρες. Πραγµατικά, είναι αποκαρδιωτικό το θέαµα.

Πείτε µου εσείς. Πανηγυρίζατε στο Twitter µαζί µε τον κ. Σταϊ-
κούρα ότι εγκρίθηκαν οι εγγυήσεις ύψους 2 δισεκατοµµυρίων
για τις ελληνικές επιχειρήσεις. Μάλιστα. Μας λέτε κιόλας ότι έχει
πάει και πολύ καλά το πρόγραµµα. Μια οικονοµία ανάλογου µε-
γέθους της Ελλάδας, η Πορτογαλία έχει πάει στα 15-16 δισεκα-
τοµµύρια. Τι ξέρουν αυτοί που δεν ξέρουµε εµείς; Θα µας
εξηγήσετε; Θα φέρετε ένα πειστικό επιχείρηµα γιατί είναι τόσο
µικρής κλίµακας η παρέµβαση και κακοσχεδιασµένη, βεβαίως.

Και για την επιστρεπτέα προκαταβολή ικανοποιηµένοι είστε.
Στρεβλά και η επιστρεπτέα προκαταβολή. Θα σας πω ένα παρά-
δειγµα: Εταιρεία δικηγορική µε δύο εργαζόµενους -ένας εργα-
ζόµενος καθαριότητας, ένας εργαζόµενος µε διοικητικά καθήκο-
ντα- 150.000 επιστρεπτέα προκαταβολή. Εταιρεία που είναι στη
µεταποίηση, µε εκατό εργαζόµενους, 4.000 επιστρεπτέα προκα-
ταβολή.

Μη µε κοιτάτε µε απορία. Ζητήστε ακριβώς το ποιος έχει πάρει
τι. Τα ζητάµε και εµείς και πρέπει να τα ζητήσουµε και εδώ ελπί-
ζουµε να έχετε και διαφορετική στάση από τις τράπεζες. Διότι
έχει γίνει ο κακός χαµός. Έχουν ειδοποιηθεί άνθρωποι να πάνε
για να τους εγκριθεί το δάνειο και µόλις πέρασαν το κατώφλι,
τους είπαν «ξέρετε, δεν εγκρίνεται, διότι µας ήρθε εντολή από
πάνω ότι ό,τι είναι κάτω από 200.000 να το κόβουµε».

Εµείς τα ακούµε µόνο; Εσείς δεν τα ακούτε; Δεν τα ξέρετε;
Δεν µιλάτε µε τον κόσµο των επιχειρήσεων. Μιλάτε µε τον κόσµο
των επιχειρήσεων. Τι τους λέτε; Νίπτετε τας χείρας σας; Έχουν
αναλάβει οι τράπεζες την αναπτυξιακή στρατηγική; Θα αποφα-
σίσουν οι τράπεζες ποιος ζει και ποιος πεθαίνει; Θα αποφασί-
σουν οι τράπεζες ποιος κλάδος θα στηριχθεί και ποιος κλάδος
δεν θα στηριχθεί;

Ποιος, δηλαδή, κάνει τις επιλογές σε αυτή τη χώρα; Εκτός αν
είναι δικές σας επιλογές, είστε ικανοποιηµένοι µε αυτές και
κακώς βάζουµε και εµείς στο στόµα µας τις «κακοµοίρες» τις
τράπεζες, οι οποίες -ειρήσθω εν παρόδω- έχουν µέχρι τον Μάιο
πάρει ρευστότητα, ειδικά για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, 28
δισεκατοµµύρια ευρώ. Επαναλαµβάνω, 28 δισεκατοµµύρια ευ-
ρώ. Και τι οµολογούν στις συζητήσεις τους; Ότι από αυτά έχουν
διοχετευτεί στην αγορά 4 δισεκατοµµύρια ευρώ, εκ των οποίων
τα 3,5 δισεκατοµµύρια στους πελάτες που τους χαρακτηρίζουν
οι ίδιοι «ΑΑΑ».

Τι θα γίνει µε αυτή την ιστορία; Πάλι τα ίδια; Ο ίδιος κύκλος;
Ερχόµαστε και στο νοµοσχέδιο για τις µικροπιστώσεις και πάει
και η αρµοδιότητα για τις µικροπιστώσεις, η ρύθµιση, στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος, ενώ υπάρχει η τοποθέτηση Ντράγκι, που λέει
ότι υπάρχει κίνδυνος σύγκρουσης συµφερόντων. Εδώ ήµασταν
µε τον Υφυπουργό των Οικονοµικών κ. Ζαββό και του διάβασε ο
Βουλευτής µας λέξη προς λέξη την επιστολή Ντράγκι. Γιατί το
κάνετε αυτό; Ποιος ο λόγος; Θεωρείτε ότι είναι αποτελεσµατικός
ο τρόπος που έχουν κινηθεί οι τράπεζες µέχρι στιγµής; Εµείς δεν
το θεωρούµε.

Και κάτι άλλο θέλω να πω για τις µικροπιστώσεις. Προσέξτε,
κύριε Υπουργέ, και µην επικαλεστείτε το νοµοσχέδιο που παρα-
λάβατε, διότι στο νοµοσχέδιο που παραλάβατε δεν είχε ολοκλη-
ρωθεί η διαβούλευσή του και, βεβαίως, δεν ήταν σε συνθήκες
κορωνοϊού. Σε συνθήκες κορωνοϊού θα υπάρχει, όπως το ξέρετε
ήδη, τεράστια ζήτηση για ρευστότητα. Εάν αφήσετε εκεί πέρα
µία αγορά αχαλίνωτη, απλώς θα σπρώξετε τον κόσµο ο οποίος
είναι απελπισµένος για πολύ µικρά ποσά ρευστότητας, πολύ
µικρά ποσά, σε µία αγορά µε τα επιτόκια εκτιναγµένα. 

Έχουν αφεθεί κάποια υπονοούµενα από τον κ. Σταϊκούρα κατά
τη διάρκεια της συζήτησης, ότι θα φέρετε µία ρύθµιση, για να
υπάρξει «ταβάνι» στο επιτόκιο, ότι το κάνουν και άλλες χώρες.
Το έχει κάνει και η Γαλλία, το έχει κάνει και η Ιταλία, το έχει κάνει,
εάν δεν απατώµαι, και η Αυστρία. Άρα, λοιπόν, εδώ πέρα περι-
µένουµε πραγµατικά να υπάρξει µία παρέµβαση, η οποία να είναι
δραστική. 

Τέλος, θα θέλαµε να σας ρωτήσουµε τι συµβαίνει και µε προ-
οπτική προσφυγής στον ESM. Ανοίγει τέτοια κουβέντα; Γιατί
κάπου είπε ο κ. Σταϊκούρας «υπό τις παρούσες συνθήκες δεν θέ-
λουµε να πάµε». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ο ESM έχει καταστατικό. Και το καταστατικό του ESM σηµαίνει
πρόγραµµα. Οι σχετικές αποφάσεις της Κοµισιόν κάνουν λόγο
ευγενικά αλλά ρητά για εποπτεία στην τραπεζική σταθερότητα,
στη δηµοσιονοµική ισορροπία και τις µεταρρυθµίσεις. Και οι µε-
ταρρυθµίσεις, οι οποίες ευγενικά διατυπώνονται εκεί, αλλά βι-
αίως θα εισαχθούν και στο ελληνικό νοµικό πλαίσιο, είναι κατά
µείζονα λόγο κάποιες ιδιωτικοποιήσεις, φαντάζοµαι, και η άρση
προστασίας της πρώτης κατοικίας. 

Προσέξτε, δεν συζητάµε, όπως συζητούσαµε, πριν από τρεις
µήνες. Η κατάσταση έχει πολλά καινούργια στοιχεία. Σκεφτείτε
έξω από τα συνηθισµένα νεοφιλελεύθερα κουτιά. Αυτή τη στιγµή
που µιλάµε, στη Γερµανία η κρατική παρέµβαση είναι θηριώδης.
Οι «FINANCIAL TIMES» την περασµένη εβδοµάδα έγραψαν ότι η
Γερµανία οδεύει προς ένα µοντέλο κρατικού καπιταλισµού. Δεν
είναι παράνοµη καµµία κουβέντα και κρατικής συµµετοχής και
δηµόσιας παρέµβασης. Θα σας έλεγα κιόλας, γιατί να µη συζη-
τήσουµε ανοιχτά το πώς η δηµόσια περιουσία µπορεί να γίνει
αναπτυξιακός µοχλός, αντί να είναι η πρώτη ύλη για εκχώρηση
και εκποίηση, η οποία απλώς θα φέρει κάποια διευκόλυνση πρό-
σκαιρη και ταµειακή;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Παππά, ολοκλη-
ρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Χρειάζεται, λοιπόν, επ’ ευκαιρία και αυτής της συζήτησης να

αναλάβετε δεσµεύσεις, οι οποίες θα σηµατοδοτούν µία σοβαρή
αλλαγή πορείας τόσο ως προς το µέγεθος της παρέµβασης αλλά
και ως προς την ποιότητά της. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Ο κ. Σαρακιώτης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 
Ο πρώτος οµιλητής συνάδελφος, ο κ. Γιώργος Τσίπρας, ανα-

φέρθηκε διεξοδικά στους τρόπους µε τους οποίους η ελληνική
Κυβέρνηση, όπως πράττουν άλλες χώρες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, µπορεί να σώσει µεγάλες εµβληµατικές ελληνικές επι-
χειρήσεις, όπως δηλαδή συµβαίνει στην Ιταλία, στη Γερµανία,
στη Γαλλία και σε λοιπές χώρες. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΕ’ - 22 ΙΟΥΝΙΟΥ 2020 15259



Δεν θα αναφερθώ στα εργαλεία, αλλά θα αναφερθώ σε µία απ’
αυτές τις εταιρείες, µε την οποία οφείλει η Κυβέρνηση να ασχο-
ληθεί ουσιαστικά και να δει όλη αυτή την κρίση που έχει προκύ-
ψει ως ευκαιρία για τη διάσωση της εταιρείας. Θα ασχοληθώ
συγκεκριµένα µε τη «ΛΑΡΚΟ», τη µεγαλύτερη εταιρεία παραγω-
γής σιδηρονικελίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και µία από τις πέντε
µεγαλύτερες στον κόσµο. Τη «ΛΑΡΚΟ», η οποία είναι γνωστή σε
όλους τους πελάτες της παγκοσµίως για την τεχνογνωσία που
κατέχει και την ποιότητα του υλικού που εξάγει, αλλά και για τη
συνέπειά της. 

Ας δούµε τώρα πώς µεταχειριστήκατε αυτόν τον κολοσσό από
την ηµέρα ανάληψης της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα
Δηµοκρατία. Βγάλατε από τα συρτάρια ένα σχέδιο του 2014, ένα
σχέδιο το οποίο δεν είχε γίνει δεκτό τότε ούτε από τη διοίκηση,
την οποία είχατε ορίσει εσείς µε απόφασή σας. Εν συνεχεία ανέ-
λαβε ο Υπουργός Ενέργειας, ο κ. Χατζηδάκης, τη σταδιακή απα-
ξίωσή της µέσω δηλώσεων. Θυµόµαστε όλοι ότι έλεγε από το
πρωί µέχρι το βράδυ ότι η «ΛΑΡΚΟ» µολύνει, ότι η «ΛΑΡΚΟ» είναι
µία από τις χειρότερες επιχειρήσεις στη χώρα, ότι οι εργαζόµενοί
της είναι υψηλόµισθοι. Μόνο που δεν τους παροµοίασε µε τα
golden boys, ας πούµε, της ΔΕΗ. Εργαζοµένους, η πλειοψηφία
των οποίων δουλεύουν µέσα σε καµίνια για 1.000 ευρώ τον µήνα.

Εν συνεχεία και πριν έρθει η τροπολογία του Φεβρουαρίου του
2020, καταφέρατε να προκαλέσετε µε τη διοίκηση που είχατε
ορίσει µια τεράστια ζηµιά στην εταιρεία, καθώς πουλούσε µε µι-
κρότερη τιµή από τη χρηµατιστηριακή, καθώς εκβιαζόταν από
τους πελάτες της η «ΛΑΡΚΟ» λόγω του ότι είχαν διαρρεύσει τα
σχέδιά σας για εκποίηση της εταιρείας, για την απαξίωσή της,
µε αποτέλεσµα να έχουµε ανανέωση των συµβολαίων εξαγωγής
νικελίου µε µία τεράστια έκπτωση. 

Αξίζει να σηµειωθεί εδώ ότι παρά το γεγονός ότι τέσσερα χρό-
νια κρατήθηκε ζωντανή αυτή η εταιρεία, ενώ είχε φτάσει η τιµή
του νικελίου σε ιστορικό χαµηλό στις 7.500 µε 8.000 το 2015 και
το 2016 αντίστοιχα και κόστος παραγωγής ήταν 14.000 µε
15.000, είχατε την τύχη, την οποία δυστυχώς δεν εκµεταλλευτή-
κατε, τον Σεπτέµβρη να παρουσιάσει την υψηλότερη τιµή σε όλη
την πενταετία το νικέλιο µε την τιµή του να ανέρχεται στα 18.000
δολάρια. Δυστυχώς δεν κάνατε τίποτα για να το εκµεταλλευτείτε
και φτάνουµε στην επαίσχυντη τροπολογία του Φεβρουαρίου του
2020, την οποία ψήφισαν µόνο οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Βέβαια, κάποιοι εξ αυτών σήµερα, όταν επισκέπτονται τους
εργαζοµένους της εταιρείας, λένε ότι δεν ξέραµε τι ψηφίσαµε,
νοµίζαµε ότι ήταν προς το συµφέρον της εταιρείας. Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, όχι του ΣΥΡΙΖΑ.

Ποια κατάσταση επικρατεί σήµερα στη µεγαλύτερη µεταλλευ-
τική βιοµηχανία της χώρας; Μειώσεις µισθών οι οποίες φτάνουν
στο 40%, εργολάβοι οι οποίοι συνεργάζονταν χρόνια µε την εται-
ρεία, µεταφορείς αλλά και προµηθευτές απλήρωτοι. Αξίζει να ση-
µειωθεί εδώ ότι σε όλους αυτούς, οι οποίοι είχαν µια µόνιµη
συνεργασία µε την εταιρεία, η ορισθείσα διοίκηση από τη Νέα
Δηµοκρατία και πριν την ψήφιση της τροπολογίας τους έλεγε και
τους διαβεβαίωνε ότι δεν θα χάσουν ούτε 1 ευρώ: «Βάλτε πλάτη
και δεν θα χαθεί κανένα χρηµατικό ποσό». Και αναφέροµαι τώρα
σε εργολάβους, οι οποίοι έχουν είτε έναν εκσκαφέα είτε µετα-
φορείς µε ένα ή δύο φορτηγά. Δηµιουργήθηκαν χρέη από 5.000
και 10.000 ευρώ µέχρι 100.000 και 150.000 ευρώ και µετά την
ψήφιση της τροπολογίας ο διαχειριστής τούς ενηµερώνει να ξε-
χάσουν τα οφειλόµενα ποσά και «εάν θέλετε, ελάτε να συνεχί-
σουµε τη συνεργασία από το µηδέν», χωρίς καµµία υποχρέωση
της εταιρείας να καταβάλει αυτά τα χρηµατικά ποσά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου,
κύριε Πρόεδρε.

Σήµερα, πέραν των άλλων, η εταιρεία δεν παράγει. Θα ανα-
φέρω τη µηνιαία παραγωγή των προηγούµενων ετών. Το 2013
παρήγαγε χίλιους τετρακόσιους τόνους. Το 2015 και το 2016 πα-
ρήγαγε χίλιους τετρακόσιους είκοσι πέντε τόνους. Το 2017 πα-
ρήγαγε χίλιους τετρακόσιους τόνους. Σήµερα η εταιρεία δεν
παράγει ούτε τριακόσιους τόνους. Αναρωτιέµαι, τι σχέδιο είναι
αυτό που έχετε εκπονήσει και έχετε θέσει σε λειτουργία σήµερα,

να σωθεί µια εταιρεία παράγοντας το 20% που παρήγαγε όλα τα
προηγούµενα χρόνια; Με ποιον µαγικό τρόπο, πραγµατικά ανα-
ρωτιέµαι, θα σώσετε αυτή την εταιρεία;

Εσείς ήσασταν που λέγατε προεκλογικά ότι θα φέρετε επεν-
δύσεις κ.λπ.. Δυστυχώς δεν το βλέπω να γίνεται επιτυχώς µέχρι
τώρα, να έχει αίσια έκβαση η προσπάθειά σας. Όµως, για ποιες
επενδύσεις θα συζητήσουµε, όταν έρχεται µία από τις µεγαλύ-
τερες εταιρείες, µία από τις ελάχιστες βαριές βιοµηχανίες της
χώρας, αυτή τη στιγµή να βρίσκεται στο χείλος του γκρεµού;

Πάνω από χίλιοι διακόσιοι εργαζόµενοι και πάνω από δέκα χι-
λιάδες ΑΦΜ τα οποία εµπλέκονται µε την εταιρεία είναι αντιµέ-
τωποι µε την καταστροφή. Υποσχόσασταν και καλύτερες δου-
λειές, περισσότερες δουλειές. Γι’ αυτά µιλήστε στους ανθρώ-
πους στο εργοστάσιο στη Λάρυµνα, στα Σέρβια στην Κοζάνη,
στο Κόκκινο της Βοιωτίας και πείτε τους τι λέγατε προεκλογικά
για τις καλύτερες και τις καλύτερα αµειβόµενες εργασίες.

Κύριε Υπουργέ, η «ΛΑΡΚΟ» παράγει ένα 100% ελληνικό προ-
ϊόν, µε ελληνική τεχνογνωσία, από το ελληνικό χώµα, µε Έλληνες
εργάτες και µηχανικούς και ελληνικές πρώτες ύλες. Άρα πριν ξε-
κινήσουµε να ψάχνουµε για επενδυτές, οι οποίοι θα τονώσουν
την ελληνική οικονοµία, ας δούµε τι συµβαίνει στις µεγάλες, τις
ισχυρές επιχειρήσεις, οι οποίες ήδη δραστηριοποιούνται στη
χώρα µας για πολλές δεκαετίες, όπως αυτή της «ΛΑΡΚΟ».

Έχετε περισσότερη ευθύνη, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, σχετικά µε αυτή την εταιρεία, καθώς εσείς ήσασταν που
την οδηγήσατε στον γκρεµό, καθώς το 2006 υπερδιπλασιάσατε
την τιµή του ρεύµατος και αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό για
µια εταιρεία της οποίας το µεγαλύτερο µέρος του κόστους πα-
ραγωγής είναι η ΔΕΗ. Πώς να µη δηµιουργήσει, δηλαδή, οφειλές
προς τη ΔΕΗ; Υπόγραψε τα συµβόλαια, το περίφηµο hedging.
Κλειδώσατε την τιµή σε ένα χαµηλό επίπεδο. Υπερδιπλασιάστηκε
η τιµή και έχασε η εταιρεία γύρω στα 500 εκατοµµύρια ευρώ, τα
οποία εφόσον διέθετε σήµερα, δεν θα είχε κανένα οικονοµικό
πρόβληµα. Και οδηγήσατε -θυµόµαστε- στην καταδικαστική από-
φαση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το 2014, για την επιστροφή
υποτιθέµενων κρατικών ενισχύσεων.

Το ερώτηµα είναι απλό και ένα: Θέλετε τη «ΛΑΡΚΟ»; Θέλετε
να υπάρχουν βαριές βιοµηχανίες στη χώρα µας; Είναι ξεκάθαρο
και αναµένουν την απάντησή σας εργαζόµενοι και επιχειρηµατίες
οι οποίοι συνδέονται µε την εταιρεία σε πέντε νοµούς της χώρας
µας.

Υπάρχουν νέα δεδοµένα. Ο κ. Τσίπρας τα ανέλυσε. Οφείλετε
να τα χρησιµοποιήσετε. Οφείλετε την ίδια στοργή και την ίδια
αγάπη που δείχνετε για τις τράπεζες αλλά και εταιρείες όπως
την «AEGEAN», που καλά κάνετε και τη στηρίζετε, να τη δείξετε
για τη µεγαλύτερη εταιρεία παραγωγής νικελίου στην Ευρώπη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ, κύ-

ριε Σαρακιώτη.
Η κ. Τζάκρη έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
Κυρία Τζάκρη, θα κάνετε χρήση της δευτερολογίας σας;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα σας κουράσω αναφερό-

µενη στο θεσµικό πλαίσιο που δηµιουργήθηκε από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή κάτω από τις δυσµενείς συνθήκες της πανδηµίας
του κορωνοϊού, που µάστισε και µαστίζει την ευρωπαϊκή οικονο-
µία. Εύχοµαι µόνο και ελπίζω να µη µας απασχολήσει -τουλάχι-
στον όχι σε αυτή την ένταση- την επόµενη χρονιά.

Ήδη η Γερµανία έχει διανύσει πολύ δρόµο και µέσα σε λίγους
µήνες από χώρα πρωταθλήτρια της λιτότητας έχει µετατραπεί
στον µεγαλύτερο ανοιχτοχέρη της Ευρώπης, µε ένα πρόγραµµα
που κόβει την ανάσα ύψους 130 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή
το 10% του ΑΕΠ της µόνο για τώρα, που µπορεί σταδιακά να
φτάσει µόνο για φέτος στο 30%, για τη διάσωση των επιχειρή-
σεων και τη διατήρηση των θέσεων εργασίας. Ακόµη και ο Πρό-
εδρος της Γαλλίας, ο Εµµανουήλ Μακρόν, εγκατέλειψε το σχέδιό
του για τον πρωταθλητισµό του ιδιωτικού τοµέα, τον οποίο υπε-
ρασπιζόταν µέχρι σήµερα, µε µια πιο προσεγµένη προσέγγιση
που αγκαλιάζει τη σταθερότητα του δηµοσίου τοµέα και τις επι-
χειρήσεις που στηρίζουν τις κρατικές ενισχύσεις.

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα -και το «δυστυχώς»
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πάει στην κακή συγκυρία που βιώνουµε- συνέπεσε η πανδηµία
του κορωνοϊού µε τη δική σας διακυβέρνηση. Και αυτό γιατί στην
Κυβέρνησή σας εκτός από πολιτικές προκαταλήψεις και δογµα-
τισµούς δεν έχετε κανένα άλλο σχέδιο. Άλλωστε, ποτέ δεν είχατε
σχέδιο συνολικά ως Δεξιά και για αυτό και έχετε ρίξει τόσες πολ-
λές φορές τη χώρα στα βράχια. Και δεν κυβερνήσατε ούτε µία
φορά, ανεξαρτήτως και ασχέτως της καλής ή κακής συγκυρίας,
χωρίς να αφήσετε πίσω σας τη χώρα κατεστραµµένη.

Βέβαια, στο µυαλό το δικό σας η µετάβαση από τις κεραλοι-
φές και τις τραγωδίες του Αισχύλου, τις οποίες µας πουλούσατε
από τις τηλεοράσεις στις µπουλντόζες του Ελληνικού, συνιστά
από µόνο του, κύριε Υπουργέ, µία τεράστια πρόοδο. Θέλω, ό-
µως, να σας πω ότι στην Ελλάδα του σήµερα και γενικά στις ανα-
πτυγµένες χώρες, η πρόοδος δεν συντελείται ούτε µε σκαψίµατα
ούτε µε µπετόβεργες, πολλώ δε µάλλον δεν συντελείται µε γκρέ-
µισµα και κατεδαφίσεις. Τώρα, µάλιστα, που θα ξεκινήσει από
εσάς το µεγάλο, το τιτάνιο έργο στο Ελληνικό µε τις δαπάνες
του δηµοσίου, βέβαια -πάντα- που θα διαρκέσει, σύµφωνα µε τις
δικές σας εξαγγελίες, τριάµισι χρόνια, νοµίζω ότι µπορούµε να
σας αποδώσουµε και τυπικά το προσωνύµιο «Άδωνις Γεωργιά-
δης - ο µεγάλος κατεδαφιστής της ανάπτυξης». Και αν δεν σας
αρέσει αυτό και θέλετε να πάµε σε ένα προσωνύµιο µε περισσό-
τερο παιδική υφή, µπορούµε να σας πούµε και «Άδωνις Γεωρ-
γιάδης - ο Ροµπέν των χαλασµάτων».

Είναι προφανές ότι στο µυαλό σας δεν έχετε κανένα, µα κα-
νένα απολύτως σχέδιο για την ανάπτυξη. Το σχέδιό σας, µάλι-
στα, για την ενίσχυση του ιδιωτικού τοµέα δεν είναι καν σχέδιο.
Θα έλεγα ότι είναι περισσότερο ένα σχεδιάγραµµα καταγεγραµ-
µένο σε ένα κοµµάτι χαρτί, στο οποίο αποτυπώνετε ποιος έχει
τις µεγαλύτερες άκρες στην Κυβέρνησή σας για να πάρει το
χρήµα. Δεν έχετε ασχοληθεί καθόλου µε την παραγωγή, καθό-
λου µε τη µεταποίηση, καθόλου µε τη βιοµηχανία και, βεβαίως,
µε τους τοµείς των σύγχρονων τεχνολογιών. Και ακριβώς λόγω
των προκαταλήψεών σας δεν έχετε στο µυαλό σας και κάποιο
σχέδιο για την ενίσχυση ζωτικής σηµασίας κλάδων, όπως ο κλά-
δος της αµυντικής βιοµηχανίας.

Ο τοµέας αυτός πέραν του ότι µοχλεύει σηµαντικές δυνάµεις
σύγχρονων τεχνολογιών, είτε από το εσωτερικό είτε από το εξω-
τερικό, συντηρεί και µια σειρά επιχειρήσεων υπεργολαβικά, κα-
θώς συνεργάζεται µε πληθώρα επιχειρήσεων του ιδιωτικού
τοµέα, όπως συµβαίνει πάντοτε σε αυτές τις περιπτώσεις. Ήδη
οι ευρωπαϊκές αναπτυγµένες βιοµηχανίες στηρίζονται θεµελιω-
δώς σε κρατικές ενισχύσεις είτε µέσω παραγγελιών αµυντικού
υλικού είτε µέσω µετατροπής καθαρά πολιτικών προγραµµάτων
σε προγράµµατα διττής φύσης, δηλαδή πολιτικά και αµυντικά,
προκειµένου να χρηµατοδοτηθούν απευθείας µε κρατικές ενι-
σχύσεις. Και έτσι αναπτύσσεται µε ανταγωνιστικούς όρους η βιο-
µηχανία και η µεταποίηση και οι ευρωπαϊκές χώρες κερδίζουν
τον δύσκολο στίβο των τεχνολογιών αιχµής, πολλώ δε µάλλον
τώρα που αυτή η δυνατότητα παρέχεται πλουσιοπάροχα εξαιτίας
της χαλάρωσης των κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις από την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Ένα ακόµα σχέδιο το οποίο θα µπορούσε να δώσει προοπτική
στη χώρα και προφανώς δεν είναι ένα σχέδιο που συναγωνίζεται,
που ανταγωνίζεται τις µεγάλες δυνάµεις της Δύσης, θα ήταν να
καταγραφούν και να συνδεθούν οι επιχειρήσεις του ιδιωτικού
τοµέα που σχετίζονται παραγωγικά µε το αντικείµενο της άµυ-
νας, παραδείγµατος χάριν, η βιοµηχανία του µετάλλου, η βιοµη-
χανία του αλουµινίου, µε λίγα λόγια βαριές βιοµηχανίες στον
τοµέα της µεταποίησης, να µοχλευτούν κονδύλια από την έρευνα
και να στραφούν σε µικρές επιχειρήσεις καινοτοµίας. Όλο αυτό
αφ’ ενός θα δώσει σε επίπεδο εργασίας πολλές σταθερές και
καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, και σε επίπεδο επιχειρήσεων
και παραγωγικότητας θα δηµιουργήσει παραγωγικές επιχειρή-
σεις που µπορούν να εξάγουν σε αναπτυσσόµενες χώρες και βέ-
βαια, να αλλάξει και την αµυντική στρατηγική και τη δυναµική της
ίδιας της χώρας.

Εδώ, λοιπόν, µπορούµε να έχουµε ένα παράδειγµα ενάρετης
σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, όπου ο δηµόσιος το-
µέας αξιοποιεί στο έπακρο τις δυνατότητες του ιδιωτικού, µο-
χλεύοντας κονδύλια για την άµυνα, την έρευνα και κρατικές ενι-

σχύσεις, δίνοντας έτσι µια εξαιρετική προοπτική προφανώς
στους τοµείς της άµυνας αλλά και στην εισαγωγή στην οικονοµία
νέων τεχνολογιών.

Το σχέδιο, βέβαια, αυτό για την ενίσχυση της αµυντικής βιο-
µηχανίας, όπως ανέφερα, βρίσκεται εκτός των δικών σας δυνα-
τοτήτων να το αντιληφθείτε και του αξιακού σας συστήµατος να
ασχοληθείτε µε αυτό, γιατί εσείς ασχολείστε µόνο µε ζητήµατα
που σας δίνουν εύκολα και γρήγορα δελτία Τύπου και άλλα
πράγµατα -ξέρετε εσείς. Έτσι, λοιπόν, το πρώτο πράγµα που
πράξατε αµέσως µετά την έναρξη ισχύος του νέου καθεστώτος
κρατικών ενισχύσεων, ήταν να δώσετε ενίσχυση σε µια επιχεί-
ρηση, την «AEGEAN», επί της ουσίας, δηλαδή, ένα ιδιωτικό µο-
νοπώλιο που δηµιούργησε η δική σας Κυβέρνηση, µε τα πιο
ακριβά εισιτήρια στην Ευρώπη στις εσωτερικές πτήσεις, προκει-
µένου οι µεγαλοµέτοχοί της -που σχετίζονται όλοι µε το δικό σας
κόµµα- και κάθε χρόνο µοιράζονται µέχρι τώρα υψηλά κέρδη από
µερίσµατα, να βγουν αλώβητοι, να µη βάλουν καθόλου το χέρι
στη δική τους τσέπη, εκτός βέβαια από τα λεφτά που δόθηκαν -
για να το πω αυτό και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση- για τη
διατήρηση των θέσεων εργασίας.

Κύριε Γεωργιάδη, την ώρα που όλη η Ευρώπη σχεδιάζει το
µέλλον της στη µετακορωνοϊό εποχή, εσείς επί της ουσίας θέτετε
τις βάσεις η Ελλάδα να παραµείνει στον αιώνα τον άπαντα η
χώρα του ήλιου και του τουρισµού, ενώ θα µπορούσε κάλλιστα
να είναι και κάτι περισσότερο από αυτό. Μαζί µε αυτό, δηλαδή
µια τουριστική χώρα, και µια αναπτυγµένη τεχνολογικά και µετα-
ποιητικά χώρα. Αντιθέτως, εσείς βάζετε τις βάσεις για την επό-
µενη οικονοµική κρίση της Ελλάδας, που για εµάς, δυστυχώς,
δεν θα είναι µια κρίση αλλά θα είναι το τελειωτικό χτύπηµα.

Βέβαια, προς τα έξω θα είναι όλα τέλεια. Χρησιµοποιείτε ήδη
αυταρχικές µεθόδους που χρησιµοποιούν χώρες οι οποίες δεν
υπολήπτονται ολωσδιόλου τη δηµοκρατία. Από τη µία στο εσω-
τερικό υπάρχει η κρίση, η ανεργία και η φτωχοποίηση και από
την άλλη έχετε µετατρέψει τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης -µε το
αζηµίωτο βέβαια- σε φερέφωνο µιας µαγικής ανύπαρκτης εικό-
νας.

Το επόµενο στάδιο, βέβαια, θα είναι η βία και ο αυταρχισµός
να µη συνδέονται µε την -αν θέλετε- «εθελοντική» και µε το αζη-
µίωτο πάντα προβολής µιας µαγικής εικόνας, αλλά µε την άµεση
σύνδεση των επιχειρηµατικών και κυβερνητικών συµφερόντων
σε ένα ενιαίο αφήγηµα πολιτικού και οικονοµικού αυταρχισµού. 

Είναι προφανές ότι εσείς ως µια ακραία νεοφιλελεύθερη Κυ-
βέρνηση, προετοιµάζετε µεθοδικά το έδαφος µέσω δηµοσιευµά-
των για να απαλλαγείτε από κάθε εµπλοκή του δηµόσιου χώρου
στο όνοµα µιας άκρατης και ως τώρα ακραίας και µονόπλευρης
στήριξης του ιδιωτικού κεφαλαίου, το οποίο απόλαυσε επί µα-
κρόν µεγάλα κέρδη και κρατικές επιχορηγήσεις και τώρα έρχεται
να κοινωνικοποιήσει τις ζηµίες του. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, και µε την αξιοπιστία που µας δίνει το µε-
γάλο ταµείο που σας παραδώσαµε, επειδή καταργήσαµε τη µίζα
σε όλα τα επίπεδα της δηµόσιας ζωής, έχουµε µια ξεκάθαρα πα-
τριωτική θέση στο θέµα της ανάγκης ενίσχυσης της ελληνικής
κρατικής βιοµηχανίας. 

Και για εµάς είναι σαφές ότι η αµυντική βιοµηχανία που βρί-
σκεται σε πλήρη λειτουργία και µε δηµόσια εγγυηµένο και ανα-
διαρθρωµένο το δανειακό της χαρτοφυλάκιο, µπορεί να είναι
ισότιµος εταίρος των µεγάλων διεθνών αµυντικών βιοµηχανιών
µε τις οποίες εκ των πραγµάτων πρέπει να συνεργαστούµε και
να εισάγουµε τεχνογνωσία, για να σχεδιάσουµε από κοινού τις
βέλτιστες εκδοχές αµυντικών συστηµάτων και να διασφαλίσουµε
όχι µόνο την παραγωγική τους αυτάρκεια αλλά και δεκάδες χι-
λιάδες άµεσες και έµµεσες θέσεις εργασίας.

Νοµίζω όµως ότι έχετε την υποχρέωση -και θα πρέπει να µας
το αποδείξετε αυτό και θα φέρετε ακέραιη την ευθύνη να το πρά-
ξετε- να προχωρήσετε στην άµεση και στοχευµένη ενίσχυση,
εξυγίανση και αναδιάρθρωση της ελληνικής αµυντικής βιοµηχα-
νίας, ούτως ώστε αυτή να γίνει αναπτυξιακός µοχλός για την ανά-
πτυξη και του ιδιωτικού τοµέα και όχι πτωχευµένο λάφυρο στα
χέρια των ξένων παραγόντων και σας καλούµε να µας αποδεί-
ξετε ότι το έχετε κατανοήσει.

Νοµίζω ότι κατέστη σαφές εκ µέρους και των συναδέλφων και
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του ΣΥΡΙΖΑ ότι εµείς δεν θα συµπράξουµε στο ξεπούληµα της
αµυντικής µας βιοµηχανίας σαν να είναι µια κοινή εταιρεία τρο-
φίµων ή µια επιχείρηση µεταφορικού έργου. Τα χρήµατα είναι
του ελληνικού λαού και πρέπει να θωρακίσουν το µέλλον του ελ-
ληνικού λαού, να αποφέρουν ασφάλεια και κέρδη και όχι εξαρ-
τήσεις και µισθούς πείνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κυρία Τζά-
κρη. 

Τον λόγο έχει η κ. Πούλου για πέντε λεπτά, εκτός αν κάνει χρή-
ση της δευτερολογίας της. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Μάλλον, θα χρειαστεί να µη
δευτερολογήσω. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει τελικά ή όχι η κατεύθυνση από την
Κοµισιόν για χαλάρωση των µέτρων σταθερότητας; Υπάρχει ή
όχι δυνατότητα στήριξης των στρατηγικής εθνικής σηµασίας επι-
χειρήσεων των µελών κρατών; Ποια είναι η στρατηγική της Κυ-
βέρνησης για την ανάπτυξη τους; Υπάρχει δυνατότητα διάσωσής
τους βάσει ενός master plan, χωρίς να θεωρηθεί κρατική ενί-
σχυση και χωρίς κατά συνέπεια καταλογισµού προστίµων στο ελ-
ληνικό κράτος;

Απαντήστε, γιατί χιλιάδες εργαζόµενοι και ο ελληνικός λαός
περιµένουν µια απάντηση. Άλλα διαβάζουµε να συµβαίνουν σε
ευρωπαϊκές χώρες και άλλα βλέπουµε να συµβαίνουν στη χώρα
µας.

Η Κυβέρνησή σας δεν έχει καταστρώσει ένα ολοκληρωµένο
σχέδιο για τη διάσωση και την παραγωγική αναδιάρθρωση των
µεγάλων επιχειρήσεων µε στρατηγική σηµασία για την ελληνική
οικονοµία. Ή µήπως έχει; Παρουσιάστε το.

Είναι φανερό ότι παρά τα µεγάλα λόγια σας, στην πραγµατι-
κότητα η πολιτική που έχετε ασκήσει µέχρι σήµερα είναι πολιτική
εκποίησης εταιρειών που διαχειρίζονται εθνικό πλούτο και δηµό-
σια αγαθά στο ιδιωτικό κεφάλαιο. Τα παραδείγµατα είναι πολλά:
ΑΔΜΗΕ, ΔΕΠΑ, η πρόσφατη εκδήλωση των προθέσεων σας για
την ΕΥΔΑΠ κ.τ.λ..

Το αίτηµά σας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού των
3 δισεκατοµµυρίων συνολικά, όταν άλλες χώρες µε αντίστοιχες
οικονοµίες, όπως για παράδειγµα η Πορτογαλία, έχουν την έγ-
κριση για 13 δισεκατοµµύρια, αποδεικνύει ότι το σχέδιό σας είναι
η προνοµιακή ενίσχυση του ιδιωτικού τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, το αίτηµα των 3 δισεκατοµµυρίων συµπερι-
λαµβάνει µήπως και την Ελληνική Αεροπορική Βιοµηχανία, την
ΕΑΒ ή τη «ΛΑΡΚΟ»; Απ’ ό,τι διαβάζουµε, όχι. 

Πολλές φορές από αυτό το Βήµα έχουµε µιλήσει για τη στρα-
τηγική σηµασία των δύο αυτών επιχειρήσεων. Θα προβείτε
µήπως σε συµπληρωµατικό αίτηµα για να τις διασώσετε και να
τις αναπτύξετε αξιοποιώντας τα νέα ευρωπαϊκά εργαλεία αντί να
τις απαξιώνετε;

Ειδικά σε ό,τι αφορά στην ΕΑΒ, η οποία είναι στον Νοµό Βοι-
ωτίας στην εκλογική µου περιφέρεια, η απαξίωση αυτή γίνεται
µε την περικοπή µισθών κατά 10% και άλλων εργασιακών κεκτη-
µένων, την άρνηση του επιδόµατος βαρέων και ανθυγιεινών
ασφαλιστικών συµβολαίων απαιτητών από την «LOCKHEED
MARTIN» κ.α.. 

Αναλογίζεστε τις επιπτώσεις για το ελληνικό δηµόσιο από την
πιθανή ακύρωση των συµβολαίων µε την «LOCKHEED MARTIN»
και την απώλεια των εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων δολαρίων συ-
ναλλάγµατος και την απώλεια της πολύτιµης τεχνογνωσίας; Ανα-
λογίζεστε επίσης τον κίνδυνο αναστολής των κατασκευαστικών
προγραµµάτων αναβαθµίσεων αεροσκαφών και τη συντήρηση
των πυροσβεστικών αεροσκαφών εν µέσω αντιπυρικής περιό-
δου; Δεν θέλω να επεκταθώ και στις επιπτώσεις που αφορούν
στην ετοιµότητα της Πολεµικής Αεροπορίας σε µία περίοδο κρί-
σιµη για την πατρίδα µας. 

Οι εργαζόµενοι, κύριε Υπουργέ, περιµένουν τη δικαίωσή τους
µε την υπογραφή της συλλογικής σύµβασης εργασίας τους. Πε-
ριµένουν, επίσης, κυρίως το σχέδιό σας για την ανάπτυξη της
Ελληνικής Αεροπορικής Βιοµηχανίας.

Επίσης, αντίστοιχης εθνικής σηµασίας και πλούτου είναι η
«ΛΑΡΚΟ». Είναι µοναδική εταιρεία. Τα είπαν οι συνάδελφοι πριν.
Ο κ. Σαρακιώτης, αναφέρθηκε αναλυτικά. Θα ήθελα όµως και
εγώ να µεταφέρω την αγωνία των πολιτών της περιοχής µου. Ξέ-

ρετε, οι έξι νοµοί επηρεάζονται οικονοµικά από τη δραστηριό-
τητα της «ΛΑΡΚΟ».

Σήµερα, λοιπόν, είναι ανάστατες οι τοπικές κοινωνίες. Χίλιοι
διακόσιοι εργαζόµενοι είναι στον δρόµο. Προµηθευτές είναι σε
απόγνωση, γιατί είναι απλήρωτοι για τα δεδουλευµένα. 

Θέλετε να προστατέψετε τον ορυκτό εθνικό πλούτο και την
βαριά βιοµηχανία; Θέλετε να προστατεύσετε τις θέσεις εργα-
σίας; Δεν θέλετε, κύριε Υπουργέ. Δεν καταφέρατε να βάλετε τις
µπουλντόζες στο Ελληνικό έναν χρόνο τώρα. Δεν καταφέρατε
όµως ούτε επενδύσεις να φέρετε. Το µόνο που φαίνεται ότι σχε-
διάζετε, είναι να ξεπουλάτε τον εθνικό πλούτο. 

Θέλω να αναφέρω, αν και ο κ. Σαρακιώτης για τη «ΛΑΡΚΟ»
αναφέρθηκε αναλυτικά, ότι, κύριε Υπουργέ, κατά την πανδηµία
τα µέτρα προστασίας των εργαζοµένων ήταν ελάχιστα έως ανύ-
παρκτα και αυτό δεν είναι µόνο κατά την πανδηµία. Και για την
ασφάλεια της εργασίας των εργαζοµένων δεν υπάρχουν µέτρα.
Πραγµατικά θα είστε υπεύθυνοι αν συµβεί οποιοδήποτε εργατικό
ατύχηµα.

Και κάτι τελευταίο για να κλείσω, γιατί είναι πρόσφατο. Γνωρί-
ζετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, τα κατα-
στήµατα, κυρίως, εστίασης πανελλαδικά στενάζουν, γιατί έχουν
συσσωρευµένες υποχρεώσεις αυτού του διαστήµατος. Και δεν
φτάνει αυτό. Σε µια επίδειξη, πραγµατικά, νόµου και τάξης και
επαναφοράς στην κανονικότητα τους επιβάλλετε τεράστια υπέ-
ρογκα πρόστιµα.

Αναφέροµαι και σε ένα συµβάν που σήµερα δηµιουργήθηκε
στη Λιβαδειά, όπου επιβλήθηκαν πρόστιµα σε πενήντα µικροεπι-
χειρηµατίες. Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ: Σωστά, να σεβαστού-
µε τα µέτρα µας. Όµως, τι γίνεται µε τα τεστ; Τι γίνεται µε τα
αεροδρόµια που ανοίγουν; Τι γίνεται µε τους τουρίστες που δεν
εξετάζονται;

Νοµίζω ότι ο σχεδιασµός σας για την επαναφορά στην κανο-
νικότητα πάσχει, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Καλαµατιανός έχει

τον λόγο για τρία λεπτά, εκτός αν πάρει και τον χρόνο από τη
δευτερολογία του. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Μάλλον, θα
τον χρειαστώ. 

Η συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, αξιότιµοι, κύριοι συνάδελφοι, της
σηµερινής επίκαιρης επερώτησης είναι µια ευκαιρία για να κα-
ταρρεύσουν κάποιοι µύθοι και µυθεύµατα. Πρώτα απ’ όλα, είναι
µια ευκαιρία για να καταρρεύσει το µύθευµα ότι –δήθεν- η συν-
τηρητική παράταξη, η Νέα Δηµοκρατία, µεριµνά για την επιχει-
ρηµατικότητα και –δήθεν- η Αριστερά δεν ενδιαφέρεται για τις
επιχειρήσεις.

Για να µην παρεξηγηθώ, βέβαια, αναφέροµαι στη µεσαία και
µικρή επιχειρηµατικότητα, που αποτελεί τη µεγάλη πλειοψηφία
των επιχειρήσεων στη χώρα µας, το 90% σύµφωνα µε στοιχεία.
Επίσης, αναφέροµαι και στις λεγόµενες στρατηγικές επιχειρή-
σεις του ιδιωτικού, του δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, που αποτελούν µοχλούς ανάπτυξης και ευηµερίας για τον
τόπο µας.

Μέχρι τώρα, εν µέσω πανδηµίας, η Κυβέρνηση δεν ενδιαφέρ-
θηκε να στηρίξει αυτές τις επιχειρήσεις. Αντιθέτως, λειτούργησε
µε τη λογική του «θα δούµε αργότερα», «το κρατάµε εφεδρείες
για αργότερα», που οδηγεί στην ανοσία της αγέλης στην οικο-
νοµία. Εσείς εφαρµόζετε τη λογική ότι το µεγάλο ψάρι τρώει το
µικρό. Αυτή η αντίληψη κυριαρχεί, η –δήθεν- αυτορρύθµιση της
αγοράς, το αόρατο χέρι της αγοράς, η ρήση «καπιταλισµό
έχουµε, τι να κάνουµε;», οι επιχειρήσεις ζόµπι που πρέπει να εξα-
λειφθούν, σύµφωνα µε τα λεγόµενά σας.

Αυτή η αντίληψη έχει µια ενεργητική σκοπιά. Με τις ενέργειες
των αρµόδιων Υπουργείων φροντίσατε να δηµιουργήσετε τις κα-
τάλληλες συνθήκες, ώστε οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις να
αφεθούν στη µοίρα τους στη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης.

Το ίδιο συνεχίζετε όµως και τώρα, µε αποτέλεσµα χιλιάδες έµ-
ποροι και βιοτέχνες να έχουν αφεθεί στην τύχη τους, παρ’ όλο
που είδαν τους τζίρους τους να εκµηδενίζονται αλλά και την πο-
λυαναµενόµενη ρευστότητα να µοιάζει µε µακρινό όνειρο. 

Υπάρχει και µια άλλη σκοπιά, όµως, µια διαφορετική οπτική,
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που αφορά τις στρατηγικές επιχειρήσεις, εκείνες που λόγω κα-
κοδιαχείρισης και κατασπατάλησης των κυβερνήσεων έως το
2015 έχουν ανάγκη στήριξης, καθώς αποτελούν στρατηγικά και
συγκριτικά πλεονεκτήµατα για τη χώρα µας. 

Εκεί συνεχίζετε να επιτελείτε ένα έγκληµα διά παραλείψεως,
όπως λέµε στα νοµικά. Όπως τονίζουµε µε την ερώτηση και το
γνωρίζετε καλά, από 19 Μαρτίου 2020 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
υιοθέτησε το προσωρινό πλαίσιο υποστήριξης, και µε αυτό µε-
τέβαλε άρδην το πλαίσιο για την κρατική ενίσχυση σύµφωνα µε
το άρθρο 107 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Το πλαίσιο παρέχει σήµερα σπουδαίες δυνατότητες, όπως
αναφέρθηκαν προηγουµένως από τον κ. Τσίπρα. Την απευθείας
κρατική εγγύηση και τις φορολογικές ελαφρύνσεις, την απευ-
θείας κρατική ενίσχυση σε ίδια κεφάλαια µε µετοχοποίηση χρέ-
ους, την απευθείας χορήγηση κρατικών δανείων µε προνοµια-
κούς όρους σε µεγάλη κλίµακα και χωρίς δηµοσιονοµικό όριο και
άλλες. 

Όλα αυτά τα χρήσιµα εργαλεία επιχειρούν να διευκολύνουν
τη διάσωση κρίσιµων για το δηµόσιο συµφέρον επιχειρήσεων του
δηµοσίου ή του ιδιωτικού τοµέα µε κρατικό δανεισµό, που µπορεί
να φτάσει µέχρι και την κρατικοποίηση µέρους των επιχειρήσεων
αυτών. 

Επιτέλους, η ευρωπαϊκή τεχνοδοµή αρχίζει να αντιλαµβάνεται
τη κρισιµότητα της κρατικής παρέµβασης στην οικονοµία. Αντι-
λαµβάνεται τη λειτουργία της παρέµβασης αυτής όχι µε όρους
παρασιτισµού αλλά µε όρους επιβίωσης των ίδιων των οικονο-
µιών που υφίστανται τις συνέπειες της κρίσης. Δεν είναι τυχαίο
ότι όλες σχεδόν οι κυβερνήσεις στην Ευρώπη κινούνται γρήγορα
και δραστικά, µε γνώµονα την άµεση στήριξη των επιχειρήσεων.
Αναγνωρίζουν ότι η κατάρρευσή τους θα συµπαρασύρει, όχι
µόνο τις εθνικές οικονοµίες, αλλά και τις ευρωπαϊκές προς την
καταστροφή. 

Σε αντίθεση µε ότι συµβαίνει στην Ευρώπη, στην Ελλάδα η Κυ-
βέρνηση δεν είχε εξαγγείλει κανένα µέτρο για την κάλυψη προ-
βληµατικών επιχειρήσεων. Ακόµα και το περίφηµο πρόγραµµα
«SURE»,που ξεκίνησε να λειτουργεί από τις 15 Ιουνίου στη χώρα
µας, µετατράπηκε σε ένα κακέκτυπο επιδότησης των ευέλικτων
µορφών απασχόλησης. Περισσότερο απορρυθµίζει την αγορά
εργασίας και συνεπώς την οικονοµία και λιγότερο ενισχύει τους
εργαζόµενους και τις επιχειρήσεις. 

Ακόµη και κυβερνήσεις από την ίδια ιδεολογική µήτρα µε εσάς
έλαβαν πολύ πιο προωθηµένα µέτρα στήριξης εργασίας, αντι-
λαµβανόµενες ότι χωρίς πραγµατική στήριξη της εργασίας µε
αξιοπρεπείς συνθήκες δουλειάς, οι επιχειρήσεις θα οδηγηθούν
στην ύφεση και τον αφανισµό. Αναφέρθηκαν τα παραδείγµατα.
Δεν χρειάζεται να επεκταθώ. 

Παράλληλα, θέσπισαν σε άλλες χώρες έκτακτους µηχανι-
σµούς αναπλήρωσης εισοδήµατος για τις ευάλωτες οµάδες του
πληθυσµού, τους επισφαλείς εργαζόµενους, τους ανέργους και
άλλους. Απαγόρευσαν τις απολύσεις και τις µετατροπές συµβά-
σεων στην προσπάθειά τους να ελέγξουν την γενίκευση των ευέ-
λικτων µορφών απασχόλησης. Παράλληλα, είναι ενδεικτικό ότι
πολλές χώρες δαπάνησαν πολλαπλάσιο του ΑΕΠ για τη στήριξη
των εργαζοµένων και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε σύγ-
κριση µε την Ελλάδα. 

Αλλά ας δεχτούµε ότι οι αξιοπρεπείς συνθήκες δουλειάς και
εργασίας δεν είναι στην προτεραιότητά σας. Για τις επιχειρήσεις
τι έχετε να πείτε; Η Κυβέρνηση αιτήθηκε µόλις 4,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού, τη στιγµή
που άλλες κυβερνήσεις έχουν ζητήσει και έχουν εγκριθεί γι’
αυτές εκατοντάδες δισεκατοµµύρια. Δεν έχετε κάνει γνωστό αν
έχετε καταθέσει φάκελο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού για την ενίσχυση των επιχειρήσεων και την εκµετάλλευση
των νέων εργαλείων. Δεν έχετε προβεί σε εξαγγελίες για άµεση
ενίσχυση ασθενών επιχειρήσεων που χρειάζονται αναδιάρθρωση
καθώς και για ασφάλιση εξαγωγών στις εξαγωγικές επιχειρήσεις.
Υπάρχει αδράνεια, λοιπόν, και αδιαφορία η οποία φαίνεται να
διακατέχει τις ενέργειές σας και η οποία δεν είναι καθόλου τυ-
χαία. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι οι επιχειρήσεις στρατηγικής σηµασίας,
όπως η ΔΕΗ, η «ΛΑΡΚΟ», η ΕΑΒ, τα ΕΑΣ, τα Ναυπηγεία Σκαρα-

µαγκά και Ελευσίνας, είναι επιχειρήσεις που µπορούν να διασω-
θούν µε αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Το ερώτηµα, βέβαια,
είναι συγκεκριµένο. Θέλετε να τις σώσετε και να θέσετε υπό όχι
λειτουργικό αλλά ήπιο εποπτικό έλεγχο του κράτους; Δεν το βλέ-
πουµε. Μάλλον δεν είναι στις προτεραιότητές σας. Θέλετε σκε-
λετούς και απαξίωση για τις σηµαντικές αυτές µονάδες παρα-
γωγής, γιατί επιθυµείτε να τις απαξιώσετε και να τις χαρίσετε στα
ιδιωτικά συµφέροντα. Η αλήθεια είναι ότι αν µπορούσατε, θα
ιδιωτικοποιούσατε τα πάντα. Έχετε τοποθετηθεί άλλωστε και δη-
µόσια γι’ αυτό. Η πραγµατικότητα, όµως, δεν µπορεί να είναι ει-
κονική. Οι εργαζόµενοι στις επιχειρήσεις αυτές και οι πολίτες της
χώρας παρακολουθούν και βγάζουν τα συµπεράσµατά τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Είµαστε δύο διαφορετικοί κόσµοι. Εσείς επιµένετε στις απο-
τυχηµένες νεοφιλελεύθερες πρακτικές ιδιωτικοποιήσεων και ξε-
πουλήµατος δηµόσιας περιουσίας. Εµείς είµαστε υπέρ της
δίκαιης ανάπτυξης για την Ελλάδα, υπέρ της προόδου και της
ευηµερίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς, κύριε Καλα-

µατιανέ.
Τον λόγο έχει η κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου από την Καστοριά για

τρία λεπτά, εκτός αν θέλει και τη δευτερολογία της. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την υγει-

ονοµική κρίση υπάρχει µεγάλη ανησυχία για την πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας και δηµιουργείται ένα κλίµα ανασφάλειας και
αβεβαιότητας. Μάλιστα το κλίµα αυτό αρχίζει και αποτυπώνεται
στις προσφιλείς για εσάς δηµοσκοπήσεις και σιγά σιγά φαίνεται
ότι ανατρέπεται η υπεροχή που δήθεν έχετε. 

Το κλίµα, λοιπόν, αυτό φαίνεται ότι δηµιουργεί µια µεγάλη
ύφεση, παρ’ όλο που το µέγεθός της δεν µπορεί η Κυβέρνηση
ούτε να το αναλύσει ούτε να το προβλέψει ή στην καλύτερη πε-
ρίπτωση γι’ αυτή δεν θέλει να το αποκαλύψει καθώς, συνεχώς
από βδοµάδα σε βδοµάδα, από τα πλέον επίσηµα χείλη ακούµε
για ύφεση 0%, 1% ,10%. Περηφανεύεται η Κυβέρνηση ότι στο
πρώτο τρίµηνο είχε ύφεση 0,9%. Μαθαίνουµε τώρα ότι οι προ-
βλέψεις του Υπουργείου Οικονοµικών, είναι για βαθιά ύφεση της
τάξεως του 16% για το δεύτερο τρίµηνο. 

Ενώ υπάρχουν όλα αυτά τα δεδοµένα, η Κυβέρνηση θα πρέπει
να είχε δώσει ιδιαίτερη βαρύτητα στη στήριξη των κρίσιµων το-
µέων της οικονοµίας, αλλά εξακολουθεί αµετανόητα να είναι ο
κήρυκας της αυτορρύθµισης της αγοράς. Και αυτό αποδεικνύε-
ται από το ότι µένουν αναξιοποίητες οι δυνατότητες που δίνει
πλέον η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε το προσωρινό πλαίσιο στήριξης
για την ενίσχυση των επιχειρήσεων εθνικής στρατηγικής σηµα-
σίας. 

Ενώ οι διευρυµένες αυτές δυνατότητες αξιοποιούνται στο έπα-
κρο σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, η ελληνική Κυβέρνηση αφήνει
αυτές τις επιχειρήσεις που υπάρχουν στη χώρα µας στο έλεος
του Θεού και στην ιερότητα των νόµων της αγοράς. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα, θα επανέλθω και θα ενισχύσω αυτό που εί-
πανε και άλλοι συνάδελφοι πριν, καθώς υπάρχει και ένα ιδιαίτερο
ενδιαφέρον στην εκλογική µου περιφέρεια την Καστοριά, είναι η
«ΛΑΡΚΟ». 

Το µόνο που έκανε η Νέα Δηµοκρατία για να αντιµετωπίσει τα
σοβαρά προβλήµατα της εταιρείας, είναι να βάλει έναν ειδικό
διαχειριστή και το αποτέλεσµα της δουλειάς του να µετακυλήσει
τις ευθύνες της Κυβέρνησης στις πλάτες των εργαζοµένων. 

Η «ΛΑΡΚΟ», λοιπόν, που για δεκαετίες έχει προσφέρει στην
ελληνική οικονοµία και στις τοπικές κοινωνίες όπου δραστηριο-
ποιείται, δεν έχει αυτή τη στιγµή ούτε θεσµική αλλά ούτε οικο-
νοµική στήριξη. Η σηµερινή Κυβέρνηση επιχειρεί την απαξίωσή
της. Δίνει µια προθεσµία για την πτώχευση. Μειώνει τους µι-
σθούς των εργαζοµένων. Καταργεί επιδόµατα εορτών και α-
δείας. Δείχνει και µια αδράνεια και αδιαφορία για την πληρωµή
των οφειλών σε εργαζόµενους, σε προµηθευτές, σε µεταφορείς
αυτοκινητιστές και σε εργολάβους. Και όλα αυτά γίνονται στο
πλαίσιο µιας παλιάς γνωστής τακτικής για την απαξίωση αυτών
των επιχειρήσεων µε στόχο την ιδιωτικοποίηση ή αλλιώς το ξε-
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πούληµά της. 
Δίνεται, λοιπόν, παράταση ενός έτους, δίνονται 35 εκατοµµύ-

ρια ευρώ και ανακοινώνεται από την Κυβέρνηση ότι αναζητείται
επενδυτής, που θα πάρει το τµήµα καθαρό βαρών και θα διαλέξει
και τους εργαζοµένους. Μαθαίνουµε µάλιστα από δηµοσιεύµατα
ότι όσον αφορά την ιδιωτικοποίηση της εταιρείας, γίνονται συ-
ζητήσεις για να δοθεί σε εταιρεία στην Βόρεια Μακεδονία. Να
δοθεί το µεταλλείο της Καστοριάς στην Βόρεια Μακεδονία! Αυτό
συζητά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτός είναι ο πα-
τριωτισµός της! Κρεµάλες για τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έξω
από τα γραφεία τους για τη Συµφωνία των Πρεσπών αλλά τώρα
που δίνουµε τον ορυκτό πλούτο, business as usual. 

Μάλιστα ακούγονται και άλλα σενάρια, υπάρχουν κι άλλα δη-
µοσιεύµατα για ενδιαφέρον αγοράς της εταιρείας από fund και
από τον κ. Μιωνή. Με ποιους όρους άραγε; 

Γενικώς, από ότι φαίνεται από τον τρόπο που κινείται η Κυβέρ-
νηση για την αντιµετώπιση αυτής της οικονοµικής κρίσης, δεν
υπάρχει ενδιαφέρον για το δηµόσιο συµφέρον ούτε για το εθνικό
θα πρόσθετα.

Εξάλλου αν σας ενδιέφερε αυτό, δεν θα κάνατε το ίδιο που
κάνετε µε τη «ΛΑΡΚΟ» και µε άλλες εταιρείες στρατηγικής ση-
µασίας, όπως µε τη ΔΕΗ, που αντί να τη στηρίξετε, της προδια-
γράφετε το χειρότερο µέλλον χωρίς σχέδιο, χωρίς πρόγραµµα
µε στόχο, όπως είπε ο Πρωθυπουργός σε συνέντευξή του στην
«BUILD». Επειδή κάνουµε γρήγορη απολιγνιτοποίηση, να ευνοη-
θούν γερµανικές εταιρείες για φωτοβολταϊκά. 

Τη στιγµή, λοιπόν, που όλες οι ευρωπαϊκές χώρες προσπα-
θούν να εξασφαλίσουν την ενεργειακή ασφάλεια, την ενεργειακή
επάρκεια και να µην οδηγήσουν τους πολίτες τους σε ενεργειακή
φτώχεια όπως κάνει, για παράδειγµα, η Γερµανία που αρνείται
να δώσει δεσµευτική χρονολογία απολιγνιτοποίησης, εµείς τα
κάνουµε όλα βιαστικά, γιατί πρέπει να προχωρήσουµε το σχέδιο
της ιδιωτικοποίησης. 

Η πολιτική σας, λοιπόν, και στη ΔΕΗ σε αυτή την κρίση παρα-
µένει σε επίπεδο εξαγγελιών και όχι ουσίας, χωρίς βιώσιµο σχέ-
διο, µε ανυπαρξία περιφερειακής ανάπτυξης και χωρίς κανένα
σχεδιασµό. 

Έχετε πολλά εργαλεία στα χέρια σας. Πρέπει να αξιοποιήσετε
τις δυνατότητες που υπάρχουν σήµερα και αυτό πρέπει να το κά-
νετε πριν να είναι αργά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυ-

ρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης για είκοσι λεπτά. 
Σας θέλω ψύχραιµους από αριστερά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Γιατί να µην είναι ψύχραιµοι, κύριε Πρόεδρε;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα προσπα-

θήσω, αφού πω τις γενικές αρχές της πολιτικής µας, να απαντή-
σω σε ένα προς ένα στα ζητήµατα τα οποία τέθηκαν επί του
συγκεκριµένου και όχι γενικά και αφαιρετικά, για να κάνουµε ει
δυνατόν µια συζήτηση της προκοπής.

Θα µου επιτρέψετε σε εισαγωγικά να πω ορισµένα πράγµατα. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ). 
Πρώτα απ’ όλα, κυρία Τελιγιορίδου, δεν περίµενα ότι σήµερα

θα υπήρχε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ που θα έλεγε στη Βουλή το
όνοµα Μιωνή. Δεν περίµενα. 

Γι’ αυτό, όµως, αγαπητέ κύριε Παππά, επειδή πιστεύω -πάντα
το πίστευα- ότι οι ερωτήσεις στη Βουλή έχουν πάντα το στοιχείο
της επικαιρότητας, καθώς η Βουλή δεν µπορεί να είναι ξεκοµ-
µένη από την πραγµατικότητα, θα κάνω σχόλιο στο πέρας της
οµιλίας µου, για να σας δώσω την ευκαιρία αν θέλετε να πάρετε
τον λόγο επί προσωπικού και να υπάρχει η κατάθεση γνώµης σας
και στη Βουλή, αφού θέσω, όπως καταλαβαίνετε, εύλογα ερω-
τήµατα. Άρα, να είστε έτοιµος γιατί µε αυτό θα κλείσω, αφού µου
έδωσε και την πάσα η κ. Τελιγιορίδου, έχοντας µάλλον άγνοια
κινδύνου. 

Πάω λίγο τώρα επί των συγκεκριµένων εισαγωγικών.
Για να γίνει η συζήτηση καλόπιστα, κύριε Τσίπρα, πρέπει να

σταµατήσετε να έρχεστε και να διαστρεβλώνετε αυτά που λέµε
και ενώ είστε από έξω, να πήρε κάτι το αυτί σας και να λέτε άλλα
πράγµατα. Με τον κύριο συνάδελφο µιλάγαµε για τα επιτόκια δα-
νεισµού των τραπεζών κατά τα προηγούµενα χρόνια και για το
αν ήταν µεγαλύτερο το κέρδος τους όλα τα προηγούµενα χρόνια
που µετράγαµε τις χρεώσεις. Εκεί να το ρωτήσατε. Για να που-
λήσετε εξυπνάδα µπήκατε µέσα και είπατε: «Άκουσα µε έκπληξη
τι είπε ο Γεωργιάδης, ενώ τώρα µέσα στον COVID-19 τα επιτόκια
έχουν µηδενιστεί, είναι ίδια». 

Ναι, τα επιτόκια των ελληνικών τραπεζών, τα επιτόκια δανει-
σµού τους δηλαδή, έχουν µειωθεί πάρα πολύ και είναι περίπου
όµοια µε των ευρωπαϊκών τραπεζών χάρη στη δικιά µας Κυβέρ-
νηση και όχι χάρη στη δικιά σας. Άρα, µιλάγαµε για τη δικιά σας
αποτυχία και ήρθατε σε αυτά που κάναµε εµείς. Θερµά συγχα-
ρητήρια. Εγγραφείτε στη Νέα Δηµοκρατία να µάθετε και πώς γί-
νονται.

Κλείνω, λοιπόν, αυτό. Η συζήτηση να γίνεται επί των πραγµα-
τικών και αν θέλετε να παρεµβαίνετε στις συζητήσεις, να ακούτε
και τι λέµε.

Πάµε τώρα στις γενικές αρχές πριν πάω στα συγκεκριµένα.
Όλη η συζήτηση της επίκαιρης επερωτήσεως κατά τον τρόπο
που εξελίχθηκε από τους συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν ήταν τίποτα περισσότερο
παρά µια προσπάθεια να βγάλετε τα ιδεολογικά σας εσώψυχα
και την αποτυχία της ιδεολογίας σας κατά το διάβα της διακυ-
βερνήσεώς σας πάνω στην εποχή του COVID-19.

Γελάει ο κ. Τζανακόπουλος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί να κλαίω;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Καλά κάνει και γελάει, γιατί δεν γνωρίζει ότι
σήµερα δικάστηκε ο Παναγιώτης Λαφαζάνης.

Σήµερα δικάστηκε ο σύντροφός σας, κύριε Τζανακόπουλε, -
γελάστε λίγο παραπάνω- Παναγιώτης Λαφαζάνης και πρώην
Υπουργός σας από ένα κατηγορητήριο που του φόρτωσε ποια
κυβέρνηση νοµίζετε; Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Γελάστε τώρα, κύριε Τζανακόπουλε, λίγο ακόµα που ο Πανα-
γιώτης Λαφαζάνης πήγε στο εδώλιο του δικαστηρίου από εσάς
και έρχεστε και γελάτε στη Βουλή. Έτσι;

Άρα, τι έγινε; Έρχεται ο καλός, συµπαθέστατος κατ’ όψιν –δεν
τον ξέρω ιδιαίτερα- κ. Καλαµατιανός και µας είπε τα απίστευτα:
Αποτυχηµένες νεοφιλελεύθερες συνταγές, ξεπούληµα δηµόσιας
περιουσίας κ.λπ..

Πίστευα, πραγµατικά, ότι µετά από τα τεσσεράµισι χρόνια δια-
κυβερνήσεώς σας και την υπερψήφιση από τον ΣΥΡΙΖΑ του Υ-
περταµείου Αποκρατικοποιήσεων,  θα είχατε σταµατήσει να λέτε
αυτές τις κοινοτοπίες, γιατί όταν εκπροσωπείς ένα κόµµα που
έχει ψηφίσει την για έναν αιώνα απόδοση όλης της δηµόσιας πε-
ριουσίας σε ένα υπερταµείο που διαχειρίζονται ξένοι για να το
κάνουν ό,τι θέλουν και δεν µπορεί ο αρµόδιος Υπουργός Ανά-
πτυξης –εγώ- να ασκήσω την παραµικρή εποπτεία σε οτιδήποτε
έχετε µεταφέρει εκεί, πάει πολύ, κύριε, να έρχεστε εδώ και να
λέτε αυτά.

Άρα, για να κάνουµε µια λογική συζήτηση αν θέλετε και αξιώ-
νετε σεβασµό από τους συνοµιλητές σας, θα λέτε σοβαρά επι-
χειρήµατα: Ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας στην Ελλάδα έκανε
µόνο ένας, ο ΣΥΡΙΖΑ, για εκατό χρόνια στο υπερταµείο. 

Γελάστε όσο θέλετε. Δεν πειράζει. Άλλωστε, έτσι γελάγατε και
µε τις δηµοσκοπήσεις προ των εκλογών, µας λέγατε πόσο έξω
πέφτουν. Χάσατε έξι, εφτά, οχτώ, εννιά φορές από τον Μητσο-
τάκη, δεν ξέρω πόσες. Θα χάσετε άλλες τόσες και θα συνεχίσετε
να γελάτε. 

Εδώ ακούσαµε από την κ. Τελιγιορίδου το αµίµητο, ότι οι δη-
µοσκοπήσεις τώρα δείχνουν –λέει- ότι ο ελληνικός λαός ξυπνάει.
Εγώ γενικά δεν αναφέροµαι σε δηµοσκοπήσεις, γιατί θεωρώ ότι
δεν έχουν κανένα νόηµα στην παρούσα πολιτική συγκυρία.
Έχουµε να λύσουµε τα προβλήµατα των ανθρώπων. Όταν κλεί-
σει η τετραετία, θα έρθει ο ελληνικός λαός και θα δώσει στον κα-
θένα τον λογαριασµό που του αξίζει. 

Όµως, όταν χάνετε κατά µέσο όρο στις δηµοσκοπήσεις µε εί-
κοσι µονάδες, το να έρχεστε στη Βουλή και να µιλάτε για δηµο-
σκοπήσεις, δεν καταλαβαίνετε ότι είναι λίγο γελοίο; Αφήστε τις
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δηµοσκοπήσεις. Χάνετε µε είκοσι µονάδες. Σας έχουµε double
score σε όλες. Δεν πειράζει.

Πάµε παρακάτω να µιλήσουµε επί των ιδεολογικών. Πάµε
τώρα στο ιδεολογικό, για να πάµε µετά στα συγκεκριµένα και να
κλείσω µε το θέµα του κ. Παππά και του κ. Μιωνή και όσα έχει
ήδη σήµερα η επικαιρότητα για το παρακράτος ΣΥΡΙΖΑ. 

Τι λέει εδώ αυτή η επερώτηση; Λέει αν προτίθεται η Κυβέρ-
νησή µας να κάνει χρήση των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής που ελήφθησαν εν µέσω COVID, που πράγµατι, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή πήρε αποφάσεις γι’ αυτήν την περίοδο να
βγούµε από την κανονική πορεία των κρατικών ενισχύσεων, για
να επιτραπεί στις ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, υπό κάποιους όρους
και προϋποθέσεις, να µπορέσουν να ενισχύσουν επιχειρήσεις
στρατηγικού χαρακτήρα που τους ενδιαφέρει να σώσουν στις
χώρες τους, παραδείγµατος χάριν -λέω το πιο γνωστό παρά-
δειγµα- τη «LUFTHANSA» από τη γερµανική κυβέρνηση. Κι αυτό
το εργαλείο που αποφάσισε να θεσπίσει η Ευρώπη για αυτού του
τύπου τις εταιρείες σας ακούω εδώ και τόσα λεπτά και µου το
λέτε αν θα το χρησιµοποιήσουµε για την ΕΑΒ, αν θα το χρησιµο-
ποιήσουµε για τη «ΛΑΡΚΟ», αν θα το χρησιµοποιήσουµε για τα
ναυπηγεία. 

Με συγχωρείτε. Σας έδωσε κανένας την εντύπωση ότι η Ευ-
ρώπη είπε να πηγαίνουν οι κυβερνήσεις και να δίνουν χρήµατα
σε προβληµατικές και ζηµιογόνες επιχειρήσεις; Αυτή είναι η δου-
λειά της Ευρώπης;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η τελευταία απόφαση αυτό λέει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όχι, κύριε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είσαι αδιάβαστος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Και αν το λέει η Ευρώπη, η ελληνική Κυβέρ-
νηση τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων δεν θα τα πε-
τάξει, κύριε Παππά. Εντάξει; Τελειωµένη κουβέντα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτό πες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εσείς θέλετε, λοιπόν, να πάρουµε τα λεφτά
των φορολογουµένων και να τα πετάξουµε. Γιατί; Για να κάνετε
εσείς το κοµµάτι σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είναι για πέταµα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πάµε να δούµε µία-µία τις επιχειρήσεις που
αναφέρατε.

Πάω στην πρώτη, την πιο σηµαντική, την ΕΑΒ. Μεγάλος πόνος
σάς έπιασε για την ΕΑΒ. Εγώ όση ώρα µιλάγατε, κάθισα να δω
τι έγινε στην τετραετία ΣΥΡΙΖΑ στην ΕΑΒ. 

Πάµε να δούµε τι έγινε. Τζίρος: τον παραλάβατε στα 80 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο, τον παραδώσατε στα 50 εκατοµµύρια τον
χρόνο. Μεγάλο ενδιαφέρον είχατε για την ΕΑΒ! Εργαζόµενοι,
µισοί στην ΕΑΒ. Χρέος, 30% πάνω στην ΕΑΒ. 

Αφού είχατε τόσο µεγάλο ενδιαφέρον για την ΕΑΒ και κυβερ-
νούσατε τεσσεράµισι χρόνια, γιατί µας την παραδώσατε στα
µαύρα της τα χάλια και σίγουρα πολύ χειρότερη από ότι την πα-
ραλάβατε; 

Ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Καλά, εδώ είναι το αµίµητο. Την εται-
ρεία αυτή ο προκάτοχός µου στο Υπουργείο Ανάπτυξης κ. Πι-
τσιόρλας την είχε βάλει σε ειδική εκκαθάριση, µε νόµο, που
ψηφίσατε εσείς, οι του ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα, έχετε πάει στα δικα-
στήρια, έχετε προχωρήσει τη διαδικασία, έχετε προσλάβει την
εταιρεία που κάνει την εκκαθάριση, έχετε προχωρήσει σε µετα-
τάξεις εργαζοµένων. Αυτά, από εµένα περιµένατε να τα ακού-
σετε;

Έρχεστε εσείς, σε µία εταιρεία, που εσείς οι ίδιοι εκκαθαρί-
σατε και µάλιστα, ξεκινήσατε τη διαδικασία του δηµόσιου διε-
θνούς διαγωνισµού, για να βρεθεί ιδιώτης επενδυτής -γι’ αυτήν
την εταιρεία µιλάµε- να πείτε στη δική µας Κυβέρνηση γιατί δεν
παίρνουµε χρήµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό για να αγο-
ράσουµε εµείς την εταιρεία, που εσείς εκκαθαρίσατε και βγάλατε
σε δηµόσιο διεθνή διαγωνισµό. Με συγχωρείτε, κύριοι, αλλά αν
αυτό δεν λέγεται πολιτική απάτη -λέω το «πολιτική» για λόγους
ευγένειας- δεν ξέρω πώς λέγεται. 

Επαναλαµβάνω: ο κ. Στέργιος Πιτσιόρλας είναι ο Υπουργός

που έβγαλε τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά σε ειδική εκκαθάριση.
Τώρα µου λέει ο ΣΥΡΙΖΑ γιατί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, γιατί το
κράτος δεν παίρνει τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά; Καλά, είστε µε τα
καλά σας; 

Πάµε τώρα στο ακόµα καλύτερο, στα ναυπηγεία Ελευσίνας.
Πρώτα απ’ όλα, όσον αφορά τα ναυπηγεία Ελευσίνας, ρώτησε
και ο κ. Τσίπρας αν θα συνεχίσουµε την πορεία και τη συµφωνία,
που είχε προκρίνει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Μάλιστα. Εδώ, λοιπόν,
να σας πιστώσω, κύριε Τσίπρα, ότι πράγµατι, η κυβέρνηση Τσί-
πρα, ο κ. Φλαµπουράρης και ο κ. Αλέξιος Τσίπρας, είχαν υπο-
γράψει µία προσυµφωνία -ας το πούµε έτσι- µία έκφραση
πολιτικής βούλησης για να περάσουν τα ναυπηγεία Ελευσίνας
στην εταιρεία «ONEX». 

Προσέξτε, όχι να επιδοτηθούν τα ναυπηγεία Ελευσίνας από
τον κρατικό προϋπολογισµό και να αγοραστούν από το κράτος,
αλλά να πουληθούν τα ναυπηγεία Ελευσίνας στην εταιρεία
«ONEX». Φαρδιά πλατιά από κάτω είναι η υπογραφή του Αλέξη
Τσίπρα και του Αλέκου Φλαµπουράρη. Πάρα πολύ ωραία!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν ανήκουν στο κράτος, σε ιδιώτη ανή-
κουν!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Σωστά! Όµως, εσείς αναφέρατε την Ελευ-
σίνα. Σας λέω, λοιπόν, γι’ αυτή τη συµφωνία που αναφέρατε, ότι
γι’ αυτή την εταιρεία υπάρχει προσύµφωνο -µε υπογραφή Τσί-
πρα και Φλαµπουράρη- που λέει: εµείς προκρίνουµε να περάσει
αυτή η εταιρεία στην εταιρεία «ONEX». Μάλιστα. Πάρα πολύ
καλώς κάµατε! 

Αυτή τη συµφωνία, λοιπόν, που εσείς προκρίνατε και θέλατε
να γίνει, αλλά δεν µπορέσατε να την κάνετε -γιατί, ως γνωστόν,
είµαστε και στην εποχή τού «δεν προλάβαµε»- εµείς θα την ολο-
κληρώσουµε, όπως την ολοκληρώσαµε και στο Νεώριο Σύρου,
που όταν παραλάβαµε την εξουσία, είχατε ξεκινήσει πράγµατι τη
διαδικασία, αλλά είχε κολλήσει και τώρα ολοκληρώθηκε και πη-
γαίνει πάρα πολύ καλά. Εγώ να σας πιστώσω ότι εσείς κάνατε τη
µισή δουλειά και εµείς την άλλη µισή. 

Στα ναυπηγεία Ελευσίνας συνεχίζει η διαδικασία και µάλιστα,
είχαµε και εξαιρετικά καλές εξελίξεις, τις οποίες θα σας ανακοι-
νώσουµε επίσηµα -δεν θέλω να το κάνω εδώ- από την αµερικα-
νική πλευρά, που πράγµατι προχωράει αυτό το σχέδιο, όπως το
έχουµε πραγµατικά αποφασίσει. Φαίνεται ότι τους επόµενους
µήνες θα έχουµε το οριστικό πέρασµα αυτής της εταιρείας στην
εταιρεία «ONEX» και θα έχουµε σηµαντικές συνεργασίες. 

Βεβαίως, χαίροµαι -επαναλαµβάνω, σ’ αυτό συνδράµατε κι
εσείς- γιατί θα έχουµε την αµερικανική σηµαία στα ναυπηγεία
Ελευσίνας και κάθε 4η Ιουλίου θα πηγαίνουµε µαζί να πανηγυρί-
ζουµε, που οι φίλοι µας από τις Ηνωµένες Πολιτείες θα έχουν τα
ναυπηγεία Ελευσίνας, µε τη βοήθεια και του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Εγώ γεννήθηκα φιλοαµερικάνος και παραµένω φιλοαµερικά-
νος. Εσείς πηγαίνατε στις πορείες κατά της Αµερικής, αλλά µετά
το γυρίσατε. Δεν πειράζει, καλό ήταν που το γυρίσατε. Εγώ συµ-
φωνώ και µου αρέσει να ωριµάζουν οι άνθρωποι και να πήζει το
µυαλό τους. Άρα, λοιπόν, συναντήθηκαν οι δρόµοι µας και θα πη-
γαίνουµε µαζί τα δύο κόµµατα κάθε 4η Ιουλίου στα ναυπηγεία
Ελευσίνας να πανηγυρίζουµε, που οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής θα πάρουν τα ναυπηγεία. 

Δεν είπατε ότι πρέπει να τα πάρει το κράτος, όπως λέτε ξαφ-
νικά σήµερα που θυµηθήκατε το κοµµουνιστικό σας παρελθόν.
Κυβερνήσατε τώρα, κάνατε και το επόµενο βήµα στη ζωή!

Να ανακεφαλαιώσω, λοιπόν, ως προς τις γενικές αρχές. Θα
σας πω µια βασική διαφορά µε την Πορτογαλία. Όσον αφορά
στην Πορτογαλία, όταν λέτε είναι 16 δισεκατοµµύρια, έχει βάλει
µέσα 1,2 δισεκατοµµύρια για την αεροπορική της εταιρεία. Δώ-
σαµε εµείς έστω και 1 ευρώ στην «AEGEAN» και δεν το ήξερα;
Ούτε 1 ευρώ δεν δώσαµε, ούτε µισό ευρώ! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Από τα 2 µέχρι τα 15;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα έρθω µετά στα νούµερα. Δεν έχω τελει-
ώσει. Είµαστε ακόµα στις γενικές αρχές. 

Σας λέω λοιπόν, ότι εµείς, ευτυχώς, είχαµε µία εταιρεία, την
«AEGEAN», που ούτε χρειάστηκε ούτε µας ζήτησε κρατική ενί-
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σχυση. Πήγε µόνη της µε το γενικό εγγυοδοτικό εργαλείο, που
βγάλαµε για όλες τις επιχειρήσεις του ελληνικού κράτους, µε τα
οικονοµικά στοιχεία που είχε και πήρε το δάνειο που ήθελε από
τις ελληνικές τράπεζες, όπως το πήραν όλες οι άλλες επιχειρή-
σεις, µε τους ίδιους όρους και µε ευθείες προϋποθέσεις. Δεν
πήρε απολύτως καµµία κρατική ενίσχυση. Το γεγονός ότι εµείς
είχαµε µία εταιρεία που δεν χρειαζόταν κρατική ενίσχυση και οι
Πορτογάλοι είχαν µία εταιρεία που χρειάστηκε κρατική ενίσχυση,
µας καθιστά εµάς λιγότερους των Πορτογάλων; Έλα, Χριστέ και
Παναγία!

Όµως, πάµε και σε ένα τελευταίο γενικό -για να συνεννοη-
θούµε και να απαντήσω- σχετικά µε το αν έχουν αλλάξει οι όροι
της δηµοσιονοµικής προσαρµογής και τα άλλα, που άκουγα προ-
ηγουµένως.

Δεν ξέρω αν το έχετε καταλάβει, αλλά η Ελλάδα µόλις εξέρ-
χεται µιας µεγάλης οικονοµικής κρίσεως. Προφανώς, οι διαθέσι-
µοι πόροι της Ελληνικής Δηµοκρατίας είναι εξαιρετικά λιγότεροι
των υπολοίπων ευρωπαϊκών χωρών. Διότι η Ελλάδα, εξέρχεται
µιας κρίσεως πολύ µεγαλύτερης, ενώ οι άλλες χώρες, που δεν
είχαν ΣΥΡΙΖΑ το 2015-2019, είχαν πέντε χρόνια ανάπτυξης. Εµείς
είχαµε πέντε χρόνια ύφεσης. Το ίδιο είναι; Άρα, λοιπόν, έπρεπε
εµείς να µπορέσουµε να καλύπτουµε τις ανάγκες µας µε τα πολύ
λιγότερα χρήµατα που είχαµε.

Ας δούµε, λοιπόν, τι έχουµε κάνει µέχρι τώρα. Θέλω να το ξε-
καθαρίσω για να µη γίνει καµµία παρεξήγηση. Προσωπικά ως
Υπουργός Ανάπτυξης δεν έχω την παραµικρή διάθεση να χρησι-
µοποιήσω χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, για να δώσω
απλώς χρήµατα σε ζηµιογόνες επιχειρήσεις, µόνο και µόνο για
να ζήσουν µερικούς µήνες παραπάνω και να κάνετε εσείς πραγ-
µατικότητα τα κοµµουνιστικά σας όνειρα. 

Οι επιχειρήσεις που θα ζήσουν θα είναι οι επιχειρήσεις που
µπορούν να ζήσουν και οι επιχειρήσεις, που δεν µπορούν να ζή-
σουν, θα αναδιαρθρωθούν και θα γίνουν επιχειρήσεις, που µπο-
ρούν να ζήσουν, γιατί έτσι δουλεύει το οικονοµικό σύστηµα, στο
οποίο ζούµε. Μπορεί αυτό το σύστηµα να µην σας άρεσε στα
νιάτα σας, αλλά για να κρατήσετε τις καρεκλίτσες σας, προσαρ-
µοστήκατε µια χαρά σ’ αυτό. Αυτό το σύστηµα ονοµάζεται: κα-
πιταλισµός. Άρα, εγώ δεν πρόκειται να πετάξω σε καµµία εται-
ρεία χρήµατα φορολογουµένων. Τελεία! 

Τι θα κάνουµε; Τα χρηµατοδοτικά µας εργαλεία υπάρχουν, για
να βοηθήσουν πράγµατι όλες τις ικανές και υγιείς επιχειρήσεις
να επιβιώσουν και να αντιµετωπίσουν τη ζηµιά, που προκλήθηκε
από τον COVID, επιχειρήσεις δηλαδή που ήταν υγιείς µέχρι τον
COVID και που, λόγω αυτού του απρόβλεπτου γεγονότος και
αυτής της απρόβλεπτης συµφοράς, χρειάζονται οικονοµική ενί-
σχυση, φυσικά µέσω των χρηµατοδοτικών εργαλείων που έχουµε
εξαγγείλει, όπως είναι το ΤΕΠΙΧ ΙΙ, η επιστρεπτέα προκαταβολή,
το εγγυοδοτικό ταµείο. Ερχόµαστε δηλαδή να θεραπεύσουµε µε
ρευστότητα επιχειρήσεις, που ήταν υγιείς προ της συµφοράς και
όχι απλώς να πάµε να δώσουµε χρήµατα, για να µεγαλώσουµε
τις ζηµίες των επιχειρήσεων, που είχαν ζηµίες πριν. 

Δεν µπαίνω καθόλου στην κουβέντα για τη «ΛΑΡΚΟ», πρώτα
απ’ όλα γιατί δεν είναι αρµοδιότητα του δικού µου Υπουργείου,
αλλά κυρίως γιατί κάποτε στη ζωή και στη Βουλή πρέπει να µι-
λάµε µε ειλικρίνεια. Η «ΛΑΡΚΟ» παράγει ζηµίες εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Ζηµίες παρήγαγε και επί ΣΥΡΙΖΑ. Το λέω για να
µην παρεξηγηθώ. Και τα τεσσεράµισι χρόνια ΣΥΡΙΖΑ -κάθε
χρόνο- η «ΛΑΡΚΟ» είχε τεράστιες ζηµίες. Όσον αφορά το γιατί,
είναι µια µεγάλη συζήτηση, αλλά δεν είναι της παρούσης. Όµως,
µιλάµε για µία ακραία ζηµιογόνα επιχείρηση.

Η ιδέα ότι ξεπουλάµε κάποιον εθνικό πλούτο σε µία επιχείρηση
που χάνει εκατοντάδες εκατοµµύρια τον χρόνο, χρωστάει στη
ΔΕΗ, δεν πληρώνει ρεύµα, δεν κάνει τίποτα, εντάξει, ας έρθουµε
πάλι στον πραγµατικό κόσµο. Είναι µία ακραία ζηµιογόνα επιχεί-
ρηση. Το γιατί, είναι άλλης τάξεως συζήτηση. 

Πάµε, λοιπόν, να συγκεφαλαιώσουµε ως προς την ουσία. Η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει θέσει σε εφαρµογή,
πρώτη απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, µία σειρά χρηµατοδοτι-
κών εργαλείων που, κύριε Παππά, δεν είναι 2 δισεκατοµµύρια.
Τα µετράτε λάθος!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Για τις εγγυήσεις είπα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν είναι 2 δισεκατοµµύρια. Είναι 2 δισεκα-
τοµµύρια ρευστό η επιστρεπτέα προκαταβολή, άµεσο χαµηλό-
τοκο δάνειο στις επιχειρήσεις. Είναι 2 δισεκατοµµύρια µοχλευ-
µένα µέσω του ΤΕΠΙΧ ΙΙ από τις συστηµικές και τις υπόλοιπες
τράπεζες, µέσω του τραπεζικού συστήµατος στις επιχειρήσεις.
Είναι 7 δισεκατοµµύρια από το εγγυοδοτικό ταµείο µοχλευµένα,
πάλι προς επιχειρήσεις. Άρα, 7 και 2, µας κάνουν 9 και 2, µας κά-
νουν 11. Η Πορτογαλία 13 δισετακατοµµύρια, η Ελλάδα 11. Αυτή
είναι η διαφορά στην παρέµβασή µας. Όλα τα άλλα που λέτε,
είναι για να χάνουµε χρόνο µεταξύ µας. 

Άλλωστε, θα σας απαντήσω και στο άλλο το οποίο, νοµίζω, ότι
το είπε η κ. Τελιγιορίδου, αλλά δεν είµαι σίγουρος. Είπε: επαί-
ρονται και υπερηφανεύονται ο κ. Γεωργιάδης και ο κ. Σταϊκούρας
για την ύφεση 0,9% του πρώτου τριµήνου, αλλά ο κ. Σταϊκούρας
µάς προειδοποίησε εδώ για µεγάλη ύφεση, για βουτιά 16% στο
δεύτερο τρίµηνο. Αν κάνω λάθος, διορθώστε µε. Νοµίζω ότι αυτό
είπατε επί λέξει. Ξέρετε πόση ήταν η ύφεση στο Ηνωµένο Βασί-
λειο τον µήνα Απρίλιο; Ξέρετε; Ήταν -20,4%. 

Δεν µου λέτε, ξέρετε πόσο µεγαλύτερη διαφορά έχει, να κινεί-
ται µία οικονοµία, όταν όλοι οι δυνητικοί της πελάτες είναι σε
ανάπτυξη; Αναφέροµαι στα έτη 2015-2019. 

Όταν προφανώς, µπορείς να πουλήσεις περισσότερες εξαγω-
γές, γιατί αναπτύσσονται οι οικονοµίες που είναι πελάτες σου.
Όταν µπορείς να έχεις περισσότερους τουρίστες, γιατί έχουν πε-
ρισσότερο διαθέσιµο εισόδηµα οι χώρες πελάτες σου. Όταν
µπορείς να πουλήσεις περισσότερες υπηρεσίες, γιατί έχουν πε-
ρισσότερα χρήµατα οι χώρες πελάτες σου. Και πόσο διαφορε-
τικό είναι να κινείται η οικονοµία σου, όταν όλοι οι άλλοι έχουν
τεράστια ύφεση; 

Κυρία Τελιγιορίδου, λοιπόν, για να το επαναλάβω, αν ο κ. Σταϊ-
κούρας είπε για µεγάλη ύφεση της τάξης του 16%, θα είναι πάν-
τως 4% λιγότερη από το Ηνωµένο Βασίλειο. Θεωρείτε απο-
τυχηµένη την οικονοµία του Ηνωµένου Βασιλείου; 

Επιτέλους, ας σοβαρευτείτε, λίγο εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ. Ζούµε µια
παγκόσµια συµφορά. Όπως και στο υγειονοµικό σκέλος, η Ελ-
λάδα κατάφερε να µας κάνει υπερήφανους και να είµαστε µέχρι
σήµερα -να χτυπήσω ξύλο - σε µια πάρα πολύ καλή θέση, πολύ
καλύτερη των άλλων χωρών. 

Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και µε την οικονοµία µας. Το πρώτο
τρίµηνο του 2020 η ελληνική οικονοµία είχε τη µικρότερη ύφεση
σε όλη την Ευρωζώνη κι αποτέλεσε τη θετική έκπληξη των αγο-
ρών γι’ αυτό που  πέτυχε. Μπορώ να σας πω τώρα ότι στο µε-
γάλο κοµµάτι που όλους µας ανησυχεί, που είναι ο τουρισµός,
τα βήµατα που ακολουθεί η ελληνική οικονοµία αποτελούν πα-
ράδειγµα προς µίµηση για τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.
Όλοι γυρνάνε στην Ελλάδα να δουν τι κάνουµε, για να το κάνουν
κι αυτοί. Γι’ αυτό και ανοίξαµε γρηγορότερα από τους άλλους.
Γι’ αυτό κι έχουµε και τους πρώτους τουρίστες, περισσότερους
από τους άλλους. 

Φυσικά, το τελικό µας αποτέλεσµα δεν θα εξαρτηθεί µόνο από
τις δικές µας δυνατότητες. Θα εξαρτηθεί από το πώς θα πάνε
και οι άλλοι. Αν δηλαδή, η Βόρεια Ευρώπη -να χτυπήσω ξύλο-
έχει ένα δεύτερο κύµα πανδηµίας, προφανώς σ’ αυτή την περί-
πτωση θα έχει µεγαλύτερο πρόβληµα ο ελληνικός τουρισµός,
καθώς οι πελάτες µας δεν θα µπορούν να έρθουν. Αυτό όµως
φαντάζοµαι να µην το χρεώσετε, κύριε Καλαµατιανέ, στην ελλη-
νική Κυβέρνηση που δεν θα έχει καταφέρει να αντιµετωπίσει τον
COVID και στη Βόρεια Ευρώπη! Φαντάζοµαι ότι θα µας το χαρί-
σετε αυτό! Εκεί δεν έχουµε την ευθύνη διακυβέρνησης εµείς.

Αν κρίνουµε, λοιπόν, τις επιδόσεις της Ελλάδας µας -κι αυτό
είναι κοµµάτι περηφάνειας για όλους τους Έλληνες- αυτό το δύ-
σκολο πρώτο εξάµηνο του 2020, δύσκολο για όλη την ανθρωπό-
τητα σε όλον τον πλανήτη, η Ελλάδα καταφέρνει να είναι στις
πρώτες θέσεις στην αντιµετώπιση του COVID και στις πρώτες
θέσεις στο πως εξελίσσεται η οικονοµία µας. 

Μέχρι σήµερα, κύριε Τσίπρα. Τι να κάνουµε; Εµείς δεν κά-
νουµε µεγαλόστοµες δηλώσεις ότι θα αλλάξουµε την Ευρώπη
και θα κάναµε δηµοψηφίσµατα, που οδήγησαν σε capital control,
για να κάνουµε κωλοτούµπα την άλλη µέρα. Είµαστε λίγο πιο
προσγειωµένοι στην πραγµατικότητα. Είπαµε ότι είναι η διαφορά
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Δεξιάς και Αριστεράς, λογικής και συναισθήµατος. 
Είχα υποσχεθεί ότι το κλείσιµο της σηµερινής µου οµιλίας δεν

µπορεί παρά, κύριε Παππά, να έχει ένα στοιχείο επικαιρότητας.
Ωραίες οι δηλώσεις στις κάµερες. Αλλά εκεί δεν υπάρχει αντίλο-
γος. Βγαίνεις και µιλάς µόνος σου.

Τι είπατε, λοιπόν, στα φρικώδη που ακούσαµε σήµερα; Σή-
µερα ακούσαµε, αυτή τη στιγµή ο ελληνικός λαός ακούει στα
δελτία ειδήσεων, ακούει στα site, πατάει το play και ακούει τη
φωνούλα σας να µιλάτε εσείς µε τον κ. Μιωνή. Τώρα δεν σας
αρέσει. Η κ. Τελιγιορίδου µάς τον είπε περίπου κακό. Μιλάγατε
µε µια οικειότητα µαζί του και ολίγον µε ελαφρά γλώσσα, άρα
δείγµα εγγύτητας ψυχολογικής, συναισθηµατικής και φιλικής, θα
έλεγα. Λέτε απίστευτα πράγµατα. Ότι ο κ. Παπαγγελόπουλος
είχε συµφέροντα. Ότι κάποιοι έβγαζαν λεφτά απ’ όλη αυτή την
ιστορία. Τι απαντήσατε; Απαντήσατε κατά βάση δυο πράγµατα.
Το πρώτο ότι είναι συρραφή. Θα το κρίνουν οι τεχνικές υπηρε-
σίας της ελληνικής αστυνοµίας και της ελληνικής δικαιοσύνης,
στις οποίες φαντάζοµαι θα προσφύγετε. Γιατί αν κάποιος έχει
παραποιήσει τα λεγόµενά σας, υπάρχει τεχνικός τρόπος να δια-
πιστώσει την παραποίηση. Έχετε όλα τα νόµιµα δικαιώµατα να
κάνετε ό,τι θέλετε στον κ. Μιωνή. 

Το δεύτερο που είπατε, είναι ότι είναι προϊόν παράνοµης κα-
ταγραφής. Αυτό αξίζει τον κόπο να το σκεφτούµε εδώ στη Βουλή
λίγο περισσότερο. Δεν µου λέτε, κύριε Παππά, όταν ο κ. Μπαλ-
τάκος γράφτηκε σε βίντεο από τον κ. Κασιδιάρη, προφανώς πα-
ράνοµα, κι άκουγε όλη η Βουλή το ηχητικό, εκδιώχθηκε ο
Μπαλτάκος από τον Αντώνη Σαµαρά σε 25 δευτερόλεπτα. Ετέθη
από κανέναν από τη Νέα Δηµοκρατία ότι αυτή η καταγραφή ήταν
παράνοµη; Αυτό που µας νοιάζει είναι αν είναι παράνοµη ή νό-
µιµη η καταγραφή ή αν εσείς είχατε γνώση ότι ο Παπαγγελό-
πουος έβγαζε λεφτά κι έκανε «δουλίτσες» µε τη δικαιοσύνη;
Γιατί, κύριε Παππά, αν πράγµατι εσείς ένας Υπουργός της κυ-
βερνήσεως Τσίπρα, παραδέχεστε σε ένα τρίτο πρόσωπο ότι ο
Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης της κυβέρνησης Τσίπρα
έκανε «δουλίτσες» κι έβγαζε λεφτά για δικαστικές αποφάσεις και
το µόνο που έχετε να κάνετε γι’ αυτό είναι να λέτε «συγγνώµη,
δεν ήξερα» τότε αυτό -µε συγχωρείτε- είναι εικόνα ενός βαθέως
παρακράτους, σήψης και διαφθοράς, που δεν έχει προηγούµενο
στη Μεταπολίτευση.

Ακούστε τώρα και το αµίµητο. Τι βρήκατε να πείτε για να βγά-
λετε το σηµερινό άγος από πάνω σας; Είπατε το αµίµητο ότι πρέ-
πει να απαντήσει ο κ. Σαµαράς για µια µίζα 2,6 εκατοµµυρίων
ευρώ κ.λπ.. Δεν µου λέτε. Μήπως αυτή η υπόθεση είναι αυτή που
αρχειοθέτησε η κ. Τουλουπάκη επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ναι. Έτσι ήρθαν και τα έγγραφα στη Βουλή.
Είναι υπόθεση που αρχιοθετήθηκε από την κ. Τουλουπάκη, γιατί
δεν βρήκε κανένα στοιχείο κατά του κ. Σαµαρά ούτε κατά του κ.
Παπασταύρου ούτε κατά του κ. Μιωνή που τώρα κάνετε ότι δεν
τον ξέρετε, αλλά τότε προφανώς, ήταν κολλητός σας φίλος. 

Κύριε Παππά, εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής. Δεν περίµενα ότι
θα έρθετε στη Βουλή σήµερα. Με εντυπωσιάζει ότι ήρθατε. Με
εντυπωσιάζει ότι γελάτε. Σήµερα, η ελληνική κοινωνία είναι σο-
καρισµένη από την εικόνα ενός θλιβερού παρακράτους. Μας
είχαν κατηγορήσει για την «NOVARTIS», ότι ήταν στηµένο από
τον κ. Τζανακόπουλο και κάποιους άλλους όλο αυτό. Το ξέραµε
από τότε. Βεβαίως, µε ψάχνει η κ. Τουλουπάκη ,την οποία εσείς
διορίσατε και που σήµερα απαρνιέστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ελεγχόµενος δεν είσαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Λίγη ηρεµία. Είπαµε να

έχουµε το στοιχείο της επικαιρότητας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σε ψάχνουν; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Το ότι µε ψάχνουν κατ’ αρχάς, επειδή είστε
δικηγόρος, φαντάζοµαι να ξέρετε ότι δεν είναι κατηγορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, κύριε
Τζανακόπουλε, µη γίνεται προκλητική η συζήτηση, παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Φαντάζοµαι να το ξέρετε αυτό, κύριε Τζανα-
κόπουλε. Γιατί εφόσον ξέρατε να πάτε εκείνο το βράδυ στον

Άρειο Πάγο να ενηµερωθείτε, έστω εξωδίκως και απρεπώς,
κάπως, κάτι ξέρετε για το ότι µε ψάχνουν. Το ότι µε ψάχνουν εδώ
και δυο χρόνια επί δική σας διακυβερνήσεως και δεν µου έχουν
βρει τίποτα -αλλιώς θα µου είχαν ασκήσει δίωξη- κάτι θα έπρεπε
να σας λέει. Άρα, περιµένω. Κάτι θα ξέρετε εσείς. Αφού µιλάτε
µε την κ. Τουλουπάκη, όπως φάνηκε την περασµένη εβδοµάδα,
κάτι ξέρετε. Μην ανησυχείτε. Πλησιάζει η ώρα, που κάθε κατερ-
γάρης θα πάει στον πάγκο του. Έχει φανεί πια που πάει το
πράγµα. Έχει καταλάβει ο ελληνικός λαός. Το Ειδικό Δικαστήριο
είναι κοντά και θα δούµε και για ποιους. 

Για να επανέλθω όµως σε εσάς, κύριε Παππά, θέλω να µας
πείτε επισήµως στην ελληνική Βουλή αν ο διάλογος είναι πραγ-
µατικός, τι εννοούσατε λέγοντας ότι κάποιοι βγάζουν λεφτά απ’
αυτή την υπόθεση, ότι ο κ. Παπαγγελόπουλος είχε δική του
ατζέντα που χάλαγε την κεντρική ατζέντα «του µαγαζιού», εννο-
ώντας την κυβέρνηση Τσίπρα. Μαγαζί ήταν η κυβέρνηση Τσίπρα;
Ήταν µαγαζί παραγωγής δικαστικών αποφάσεων, εκδιώξεων και
µιζών; Αυτό ήταν η κυβέρνηση Τσίπρα; Αυτό ήταν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, ξεφεύ-
γετε. Σας παρακαλώ, όλους. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όλα αυτά, κύριε Παππά, να µας τα πείτε µε
θάρρος στη Βουλή, αφού ήρθατε. Να τα ακούσει ο ελληνικός
λαός, που τώρα ακούει το ηχητικό ντοκουµέντο και να µάθουµε
κι εµείς, που µας ταλαιπωρήσατε µε τα διάφορα παραδικαστικά
της διακυβερνήσεώς σας, τι ακριβώς έκανε ο κ. Παπαγγελόπου-
λος εκεί. Ο κ. Μιωνή λέει ότι εσείς δεν είχατε καµµία εµπλοκή.
Το δέχοµαι. Αλλά ξέρατε. Έτσι λέει το ηχητικό. Δεν είχατε εµ-
πλοκή λέει ο κ. Μιωνή, αλλά ξέρατε ότι κάποιοι έκαναν δουλί-
τσες. 

Και ρωτώ: αν το ξέρατε δεν έπρεπε κάτι να κάνετε εσείς ως
Υπουργός και µάλιστα της Αριστεράς που µάχεστε για τις υψη-
λές ιδέες και τα υψηλά ιδανικά; 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό. 
Στη διαδικασία των επίκαιρων επερωτήσεων δεν υπάρχει προ-

σωπικό. Ο κ. Παππάς, που βλήθηκε επανειληµµένως, έχει τον
λόγο για να απαντήσει. Θα του δοθεί και περισσότερος χρόνος.
Ο κ. Τζανακόπουλος επίσης.

Παρά το γεγονός ότι είπα στον κ. Τσακίρη ότι θα πάρει τον
λόγο, νοµίζω ότι θα πρέπει να ολοκληρωθεί αυτός ο κύκλος για
να πάρετε, κύριε Τσακίρη, τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν κι άλλοι,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Βεβαίως υπάρχουν κι
άλλοι. Θα έχετε όλοι την ευκαιρία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι δεν θα µιλήσουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα µιλήσουν και οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο κ. Γεωργιάδης, κύριε Πρόεδρε, είναι
προφανές ότι κάθε φορά που ανεβαίνει στο Βήµα αποδεικνύει
δύο-τρία πράγµατα. Το πρώτο είναι ότι διέπεται από πολιτική
σκέψη νηπίου πραγµατικά, δηλαδή αναµασάει δύο-τρία στερεό-
τυπα σε οποιαδήποτε πολιτική στιγµή και να βρισκόµαστε. Σα να
µην έχει υπάρξει ο κορωνοϊός, σα να µην έχουν αλλάξει οι απο-
φάσεις της Ευρώπης, έρχεται εδώ και λέει ότι ακόµα και η Ευ-
ρώπη να λέει ότι πρέπει να κάνουµε παρεµβάσεις, εµείς δεν
πρόκειται να κάνουµε, γιατί είναι πεταµένα λεφτά. Να τα ακούει
αυτά ο επιχειρηµατικός κόσµος την ώρα που του κλείνουν την
πόρτα είτε στην επιστρεπτέα είτε στα άλλα εγγυοδοτικά εργα-
λεία ότι εµπίπτει στην κατηγορία αυτού που εσείς λέτε «ζόµπι»
και «πεταµένα λεφτά». Αυτή είναι η λογική σας και το είπατε ευ-
θαρσώς. Σας ευχαριστούµε! Πιστεύω ότι ο πολιτικός διάλογος
πραγµατικά έχει πάει παρακάτω!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Συγγνώµη. Δευτερολογία είναι αυτό ή επί
προσωπικού;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Επί προσωπικού τώρα, αντιλαµβάνοµαι
πάρα πολύ τη θέση σας. Είστε ελεγχόµενος για την υπόθεση
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«NOVARTIS», έχει καταρρεύσει ο ισχυρισµός σας ότι εκεί υπήρχε
σκευωρία. Νοµίζω ότι κι εσείς το οµολογήσατε, διότι έχετε πάει
διά του Μιωνή και διευρύνατε ένα κατηγορητήριο και φέρνει
τώρα ο Μιωνής. Εµείς είµαστε το παρακράτος, ο Μιωνής µε κα-
τέγραφε. Εµείς είµαστε το παρακράτος. Αλήθεια τώρα! Μιλάµε
σοβαρά; Τι λέει ο καψερός εκεί; Ότι ο Παπασταύρου -λέει- είναι
κολλητός µε τη σύζυγο του Πρωθυπουργού και δεν θα έλεγε
ποτέ κακή κουβέντα γι’ αυτήν και έρχεται αυτή η –παρανόµως,
βεβαίως- κτηθείσα συνοµιλία. Ποια ηµέρα; Την ηµέρα που απο-
καλύπτεται ότι υπάρχει τεκµηριωµένη µαρτυρία για 2,6 εκατοµ-
µύρια ευρώ προς τον κ. Παπασταύρου. 

Ρωτάµε σε ποιες τσέπες πήγαν αυτά τα λεφτά, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Έχετε εσείς καµµία πληροφόρηση; Διότι αν είχαµε δέκα
Παπασταύρου, 2,6 επί 10 ίσον 26. Έτσι δεν είναι; Και δεν λέει
µόνο αυτά. Λέει και άλλα. Δεν τα λέτε, όµως. «Μου ζήτησε να
διοριστεί πρόξενος ο άνθρωπος της Ελλάδος στο Ισραήλ». Εµείς
είµαστε το παρακράτος! Και µε κατέγραφε και έρχεται και τα λέει
αυτά και πατάει τα κορδόνια του, βεβαίως. Μαζί µ’ αυτόν κι εσείς
πατάτε τα κορδόνια σας, διότι ακριβώς αποδεικνύετε ότι κάτι
ήξερε κι αυτός, κάτι ήξερε και ο κολλητός του, ο οποίος είναι
αδελφικός φίλος της συζύγου του κ. Μητσοτάκη, αλλά δεν υπάρ-
χει περίπτωση ποτέ να µιλήσουν. 

Όσο για τις δουλειές, εκεί είναι και τα κρίσιµα και τα πετσο-
κοµµένα επιχειρήµατα, που σας δίνουν εδώ να φωνάζετε λες και
πουλάτε νανογιλέκα -µη γελάς- εκεί ακριβώς εννοούσα τις δου-
λειές που έκανε από τότε ο Παπασταύρου µε τον Μιωνή και τους
φώναζε ο κ. Σαµαράς στο Μαξίµου. Πρόκειται για την προσωπο-
ποίηση της πολιτικής δειλίας. Ο κ. Σαµαράς φώναξε στο Μαξίµου
τον Φιλιππάκη και του είπε «µη γράφεις για τα παιδιά, µας έχουν
βοηθήσει». Γιατί; Μεσολάβησε ο κ. Σαµαράς, έγινε συµφωνητικό
µε την παρέµβαση του κ. Σαµαρά. Τι έχει γίνει; Φοβάται το τζάµι
για τον κορωνοϊό και δεν έρχεται να µιλήσει; Δεν του έχετε µε-
ταλαµπαδεύσει λίγο πολιτικό θάρρος;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πώς σας βοήθησε ο κ. Μιω-
νής;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν θυµάστε το ύφος του κ. Σαµαρά
εδώ µέσα που µας εγκαλούσε για τα πάντα και µας έλεγε ότι τα
λέει αυτός «παντελονάτα» και αντρίκια; Πού είναι τόσες µέρες;
Ακούγεται το όνοµά του στο πανελλήνιο. Να έλθει εδώ να µας
πει πώς µεσολάβησε, ποιο ήταν το αποτέλεσµα της διαµεσολά-
βησης, πώς έχουν βοηθήσει αυτά τα χρυσά παιδιά τη Νέα Δηµο-
κρατία, γιατί έπρεπε να σταµατήσουν να γράφουν τα µέσα
ενηµέρωσης. Δεν θέλετε κι εσείς να τα µάθετε αυτά ή ήσασταν
έξω από τη λούπα της πληροφόρησης τότε και δεν ξέρετε τι γι-
νόταν; Αυτό µπορεί και να το δεχθώ. 

Δεν ξέρω πότε µπήκατε στον εσωτερικό κύκλο του κ. Σαµαρά,
αλλά επαναλαµβάνω: Αυτή η δήθεν συγκλονιστική αποκάλυψη
γίνεται τις µέρες που αποκαλύπτεται -πρώτον- ότι η βασική µάρ-
τυρας κατηγορίας για τα περί σκευωρίας είναι συνδικαιούχος µε
τον σύζυγό της σ’ έναν λογαριασµό, ο οποίος έχει λάβει λεφτά
από τη «NOVARTIS» και ο σύζυγός της, βεβαίως έχει µόνο για το
2018 ζηµιώσει το ελληνικό δηµόσιο κατά 1,7 εκατοµµύρια ευρώ
και όταν έρχεται βεβαίως, η τεκµηρίωση ότι 2,6 εκατοµµύρια
ευρώ πέταξαν τρεις φορές τον γύρο της γης σε διάφορους φο-
ρολογικούς παραδείσους και κατέληξαν σ’ έναν λογαριασµό του
κ. Παπασταύρου. Πατάτε τα κορδόνια σας, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτό, κύριε Γεωρ-
γιάδη. Ανοίξαµε άσχηµη φάµπρικα. 

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά την ανοίξατε εσείς. Δεν
συζητάµε πλέον για την επερώτηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλει να παίξει στα κανά-
λια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μισό λεπτάκι. Δεν ξέρω
πού θέλει να παίξει ο καθένας, όµως δεν συζητάµε πλέον για την
επερώτηση. 

Εγώ θα σας δώσω τον λόγο, κύριε Υπουργέ, και µετά θα µπού-
µε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, για να είµαστε εν-
τάξει και µε τη διαδικασία. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Παππά, πρώτον, εγώ αν ήµουν στη θέ-
ση σας και είχα ζητήσει από κάποιον να καταθέσει κατά της συ-
ζύγου κάποιου πολιτικού µου αντιπάλου …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι είναι αυτά που λες;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αυτά λέει το ηχητικό, αυτά ακούνε τα αυτιά
µου ότι λέτε, αυτά ακούνε τα αυτιά µας ότι λέτε, «πες κάτι για τη
Μαρέβα».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτός ανέφερε τη Μαρέβα συνέχεια.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εγώ αν το είχα κάνει αυτό, κύριε Παππά, στον
λόγο της τιµής µου, θα ντρεπόµουν να βγω από το σπίτι µου.
Στοχοποιήσατε την κ. Μαρέβα Γκραµπόφσκι–Μητσοτάκη επί τρία
χρόνια, της κάνατε τριακόσιους ελέγχους, βάλατε λυτούς και δε-
µένους για να τη σπιλώσετε, µόνο και µόνο για να πλήξετε τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. Ούτε αυτό σας βγήκε, όµως. Και σ’ αυτό
αποτύχατε. Αυτά ακούµε στα ηχητικά σήµερα µε τα αυτάκια µας,
επαναλαµβάνω. 

Δεύτερον: Πάµε τώρα στα περί Σαµαρά. Ξέρετε, κύριε Παππά,
ωραίες οι θεωρίες και πώς από τη σουπιά πετάτε το µελάνι, για
να θολώσετε αυτά που ακούµε, αλλά δεν υπάρχει κανένα ηχητικό
Σαµαρά να κάνει καµµία διαµεσολάβηση. Ένα ηχητικό Παππά
υπάρχει µόνο να κάνει διαµεσολάβηση για τον Παπαγγελόπουλο
για να πάρει λεφτά ο Φιλιππάκης. Άλλο δεν υπάρχει.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Γιατί δεν έρχεται να τα πει εδώ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Άρα, λοιπόν, κύριε Παππά, αφήστε τι θα κάνει
και τι δεν θα κάνει ο Σαµαράς …

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πες του να έρθει. Ξέρουµε τι θα κάνει.
Την πάπια.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ας µείνετε στο τι κάνατε εσείς, κύριε Παππά,
και γιατί κάνατε διαµεσολάβηση και πόσα λεφτά λέγατε να δώσει
στον Παπαγγελόπουλο ή στον Φιλιππάκη ή σε ποιον άλλον ο
Μιωνής. Αυτό είναι που έχει ενδιαφέρον να ακούσει ο ελληνικός
λαός και αν αυτό είναι στα καθήκοντα του Υπουργού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πού ν’τος; Τον περιµένω να έρθει.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Το αν έχει πολιτικό θάρρος ή όχι ο Σαµαράς,
δεν θα το κρίνετε εσείς, κύριε Παππά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τι λες τώρα;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Το έχει κρίνει η πολιτική του διαδροµή όλο
αυτό το διάστηµα που ο ελληνικός λαός τον τίµησε µε όλα τα
αξιώµατα. Ξέρετε τι άλλο τον έχει κρίνει; Η φράση που θα σας
πάει µέχρι τέλους, όπως και σας πάει, διότι κύριε Παππά –σας
το είπα και πριν και δεν το καταλάβατε- επειδή µιλήσατε για πα-
ρακράτος και ότι σας έγραφαν, δεν µου λέτε: Μήπως ξέρετε; Το
Σάββατο στα «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» ακούγαµε άλλα ηχητικά; Πώς
έγραφε η ΕΥΠ επί ΣΥΡΙΖΑ τον Πάνο Καµµένο; Το ακούσατε αυτό;
Τα ηχητικά, που ο ΣΥΡΙΖΑ και η ΕΥΠ επί ΣΥΡΙΖΑ κατέγραφε το
κύκλωµα της νύχτας µε εµπλοκή του τότε Υπουργού Άµυνας και
της συζύγου του τα ακούσατε; Το Σάββατο στα «ΠΑΡΑΠΟΛΙ-
ΤΙΚΑ» ήταν. Δεν τα ακούσατε ούτε αυτά τα ηχητικά;  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είναι έτσι. Λες ψέµατα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αυτό δεν ήταν παρακράτος, αυτό ήταν κρά-
τος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με συγχωρείτε, κύριε
Υπουργέ. Θα παρέµβω, γιατί ανοίξαµε όλη την ατζέντα των πα-
ραπολιτικών σε εφηµερίδες, σε ραδιόφωνα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Παππά, σήµερα είστε βαριά εκτεθειµέ-
νος στον ελληνικό λαό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σώπα µωρέ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων): Αυτά που ακούγεται να λέγονται σ’ έναν επιχειρη-
µατία από το στόµα ενός Υπουργού για άλλον συνάδελφό του
Υπουργό, τον κ. Παπαγγελόπουλο -γιατί όσο και αν θολώνετε εδώ
το κλίµα, όποιος έχει αυτιά ακούει- είναι αδιανόητα πράγµατα.
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Όσον αφορά δε, τη φοβερή καταγγελία, «µου φαίνεται ότι».
Αυτό λέει. Η τεκµηριωµένη καταγγελία, που λέτε, της µάρτυρος,
είναι στο κείµενο «µου φαίνεται ότι». Είναι σαν το ίδιο µε τη «NO-
VARTIS», που είδαµε πώς ακολούθησε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Α, είναι «µου φαίνεται ότι».
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Επαναλαµβάνω: Αυτήν τη συγκλονιστική
δήθεν, κατάθεση η κ. Τουλουπάκη την έβαλε επί ΣΥΡΙΖΑ στο αρ-
χείο, γιατί δεν βρήκε τίποτα. Άρα καµµία συγκλονιστική κατάθεση
δεν υπάρχει. Ξέρετε µόνο τι µένει από την όλη ιστορία; Ότι µέσα
στο Μέγαρο Μαξίµου και στα Υπουργεία, οι Υπουργοί του Τσί-
πρα έκαναν «δουλίτσες» και τους µεσολαβητές µε επιχειρηµα-
τίες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ντρέπεσαι λίγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν ντρέπεσαι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αυτό έµεινε κι αυτό που έχει µείνει είναι πολύ
άσχηµο, γιατί σήµερα ,όσο και να κουνάτε το κεφάλι σας, κύριοι,
αυτά ακούει ο ελληνικός λαός στα δελτία, βλέπει στα sites και
παντού. Δεν µπορείτε πλέον να τα αρνηθείτε. Ακούει ότι ο κ. Πα-
παγγελόπουλος έβγαζε πολλά λεφτά, κατά τον Νίκο Παππά και
είχε άλλη ατζέντα, που χάλαγε την ατζέντα του «µαγαζιού», δη-
λαδή του Τσίπρα. Ούτε σ’ αυτό απαντήσατε, δηλαδή ποια ήταν
η ατζέντα του «µαγαζιού» και τι «µαγαζί» είχε ο Τσίπρας, εν πάση
περιπτώσει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συγνώµη, αλλά να µεί-

νουµε σε ένα πλαίσιο. Τη µια φορά, η κ. Τουλουπάκη είναι η
σωστή και το βάζει στο αρχείο. Την άλλη φορά, η κ. Τουλουπάκη
είναι η σκευωρός και κάνει ό,τι κάνει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θέλετε; Γιατί αν θέλετε
να απαντήσετε σε µένα, κύριε Γεωργιάδη, θα πρέπει να σας πω
και µε τον ρόλο µου ως Προέδρου, ότι πήρατε ένα θέµα που
αφορά την ελληνική οικονοµία πριν λίγο και το κάνατε παραπο-
λιτικό. Θέλετε να το συζητήσουµε µε το Προεδρείο; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όχι δεν θα κλείσετε.
Όταν θα σας δώσω τον λόγο µετά για την δευτερολογία σας, θα
µιλήσετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εντάξει, µε την δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Τζα-
νακόπουλος. Ελπίζω να µείνουµε από εδώ και πέρα λίγο στο
θέµα, αν και φαντάζοµαι ότι τώρα πια…

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πραγµατικά πάρα πολύ δύσκολο να ακολουθήσει κανείς

την προτροπή του κ. Γεωργιάδη να κάνουµε σοβαρή συζήτηση
µε δεδοµένο ότι συµµετέχων στη συζήτηση είναι και ο κ. Γεωρ-
γιάδης. Καταλαβαίνετε ότι αυτό αποτελεί από µόνο του µια αντί-
φαση. 

Σήµερα ήταν δεδοµένο ότι θα επιχειρούσε να εκτρέψει τη συ-
ζήτηση, διότι κι εγώ αν ήµουν στη θέση του κι άκουγα συγκεκρι-
µένες πολιτικές κριτικές για την κυβέρνηση για τον τρόπο µε τον
οποίο έχει διαχειριστεί την ελληνική οικονοµία όλο το τελευταίο
διάστηµα, θα προτιµούσα αντί να απαντώ για το χαρτοφυλάκιό
µου και για την πραγµατική πολιτική ατζέντα, θα επιχειρούσα να
στρέψω σε διάφορες άλλες ατραπούς την συζήτηση.

Επιχείρησα να ακούσω µε προσοχή τον κ. Γεωργιάδη. Είναι
δεδοµένο ότι ο τρόπος µε τον οποίο συνοµιλεί µε το Κοινοβούλιο
έχει στοιχεία παραδοξολογίας, αντιφάσεων, έλλειψης επιχειρη-
µάτων, φωνές, κραυγές, οδυρµοί. Εν πάση περιπτώσει σε αυτό
που µοιάζει µε επιχειρηµατολογική λογική σκέψη θα επιχειρήσω
να δώσω κάποιες απαντήσεις. Καταλαβαίνω ότι είναι εξαιρετικά
δύσκολο.

Κατ’ αρχάς διότι ο κ. Γεωργιάδης δεν έχει καταλάβει για ποιο
πράγµα συζητάµε σήµερα. Θεωρεί, κάνοντας συγκρίσεις µε την
περίοδο 2015-2019, ότι το ευρωπαϊκό πλαίσιο είναι το ίδιο. Κύριε

Γεωργιάδη, να σας ενηµερώσω ότι το ευρωπαϊκό πλαίσιο έχει
αλλάξει. Ζήτηµα πρώτο: Έχει ανασταλεί το Σύµφωνο Σταθερό-
τητας. Για ποιο λόγο αποφάσισε η Ευρώπη να αναστείλει το Σύµ-
φωνο Σταθερότητας, επειδή έτσι της ήρθε, για πλάκα; Δηλαδή
µία από τις ιδρυτικές -αν θέλετε- δοµικές, πυρηνικές, ένα από τα
πυρηνικά χαρακτηριστικά της ευρωπαϊκής αρχιτεκτονικής ανα-
στέλλεται. Γιατί; Διότι αντιλαµβάνεται η Ευρώπη παρά το γεγο-
νός ότι έχει αντιφάσεις, ότι πρέπει να µετατοπιστεί σε µία πολύ
πιο παρεµβατική πολιτική, σε µία πολιτική ενίσχυσης της οικονο-
µίας η οποία δεν θα περιορίζεται από το Σύµφωνο Σταθερότη-
τας. Για ποιο λόγο; Για να µειώσει την υφεσιακή τάση. Αυτό κάνει
αυτήν τη στιγµή η Ευρώπη. 

Το δεύτερο πράγµα που κάνει είναι ότι κινητοποιεί η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα ένα τεράστιο πρόγραµµα επαναγοράς
στη δευτερογενή αγορά κρατικών οµολόγων για τον ίδιο λόγο,
για να ενισχύσει τη ρευστότητα. Το τρίτο πράγµα που κάνει και
το οποίο εσείς δεν καταλάβατε -δεν ξέρω αν το ξέρετε καν- είναι
ότι αναστέλλει την ισχύ του άρθρου 107 της συνθήκης για τη λει-
τουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά το δίκαιο του αν-
ταγωνισµού, την κρατική ενίσχυση ιδιωτικών επιχειρήσεων. Γιατί
το κάνει αυτό; Το κάνει αυτό για να δώσει χώρο στα κράτη-µέλη
να ενισχύσουν µε συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά εργαλεία επιχει-
ρήσεις που έχουν ανάγκη. 

Και σας ρωτάει ο ΣΥΡΙΖΑ: Ποιο είναι το σχέδιό σας για να αξιο-
ποιήσετε ακριβώς αυτήν την µεγάλη θεσµική αλλαγή και τη µε-
γάλη ευκαιρία που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση στα κράτη-µέλη και
στην Ελλάδα για να ενισχυθούν συγκεκριµένες επιχειρήσεις,
χωρίς να περιορίζεστε από το δίκαιο των κρατικών ενισχύσεων
και να επιλύσετε προβλήµατα, τα οποία κάποια απ’ αυτά είναι
χρόνια και βεβαίως όλα επιδεινώνονται λόγω της συγκυρίας µε
τον COVID-19;

Και έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι δεν θα πετάξετε τα λεφτά
του ελληνικού λαού, ότι δεν είναι για πέταµα τα λεφτά του ελλη-
νικού λαού! Δηλαδή θέλετε να µου πείτε ότι έχετε τη δυνατότητα
–το παραδεχτήκατε- να διασώσετε επιχειρήσεις, έχετε το θε-
σµικό πλαίσιο, έχετε τη ρευστότητα, αλλά επιλέγετε να µην το
κάνετε! Αυτό είναι κορυφαία στιγµή πολιτικού κυνισµού. Δηλαδή
παρά το γεγονός ότι έχουµε τη δυνατότητα ως ελληνική κυβέρ-
νηση εξαιτίας του νέου θεσµικού πλαισίου που λειτουργεί  η Ευ-
ρώπη να διασώσουµε επιχειρήσεις, να διασώσουµε θέσεις
εργασίας, να εξυγιάνουµε µε συγκεκριµένα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία τη «ΛΑΡΚΟ», την ΕΑΒ, την ΕΑΣ κι επίσης να δηµιουργή-
σουµε όρους για ακόµα καλύτερη και ακόµη πιο αποτελεσµατική
λειτουργία ιδιωτικών επιχειρήσεων, εσείς λέτε ότι τίποτα απ’ όλα
αυτά δεν θα κάνουµε, διότι αυτό είναι πέταµα των χρηµάτων του
Έλληνα φορολογούµενου. 

Αυτό να πάτε να το πείτε και στους εργαζόµενους εκεί στις
επιχειρήσεις και στις οικογένειές τους. Νοµίζω ότι θα το εκτιµή-
σουν δεόντως. Εξαιρετική πολιτική δήλωση του Υπουργού Οικο-
νοµίας της Ελληνικής Δηµοκρατίας ότι η διάσωση επιχειρήσεων,
η διάσωση θέσεων εργασίας, το γεγονός ότι έχουµε τη δυνατό-
τητα να στηρίξουµε χιλιάδες οικογένειες και δεν το κάνουµε,
είναι πολιτική επιλογή πια της Κυβέρνησης και όχι αποτέλεσµα
συγκεκριµένων περιορισµών εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Και για να έρθουµε τώρα στα συγκεκριµένα. Η Γερµανία, η
Πορτογαλία, η Σουηδία, η Γαλλία, η Αυστρία όλοι αυτοί πετάνε
τα χρήµατα των φορολογουµένων! Και είπατε και κάτι άλλο. Εί-
πατε -κάνοντας αυτά τα εξαιρετικά προωθηµένα µαθηµατικά στα
οποία επιδίδεστε εδώ και αρκετό καιρό όχι µόνο εσείς, αλλά το
σύνολο της Κυβέρνησης- ότι η Πορτογαλία έχει δώσει 13 δισε-
κατοµµύρια και εµείς δώσαµε 11 δισεκατοµµύρια. Και πάλι τα
µπερδεύετε και πάλι διαστρεβλώνετε και πάλι επιχειρείτε να θο-
λώσετε τα νερά.

Μιλάµε για τα εγκεκριµένα σχέδια από την Επιτροπή Ανταγω-
νισµού, από την Κοµισιόν. Η Πορτογαλία έχει 13 δισεκατοµµύρια
και εσείς κύριε Γεωργιάδη, ο Υπουργός Οικονοµίας, 2 δισεκα-
τοµµύρια. Αφήστε τα υπόλοιπα τις µοχλεύσεις, το πώς τα 14 γί-
νονται 24 ή 54 και 84. Αφήστε τα αυτά στην άκρη. Πόσα έχει
εγκρίνει η Κοµισιόν; Έχει εγκρίνει 2 δισεκατοµµύρια. Αυτή είναι
η απάντηση. Τελεία και παύλα. Όλα τα υπόλοιπα είναι για να δη-
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µιουργείτε εντυπώσεις και να θολώνετε τα νερά.
Είπατε και κάτι άλλο. Οι πόροι –λέτε- είναι εξαιρετικά λιγότεροι

στην Ελλάδα απ’ ότι στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης. Ή δεν
ξέρετε τι λέτε ή λέτε επίτηδες ψέµατα. Και θα σας εξηγήσω γιατί.
Αυτήν τη στιγµή η Ελλάδα έχει ένα «µαξιλάρι» ρευστότητας.
Έχουν περάσει καµιά δεκαπενταριά µέρες από την τελευταία δή-
λωση του κ. Σταϊκούρα ότι το µείωσε από τα 41 δισεκατοµµύρια
στα 32 δισεκατοµµύρια. Τώρα φαντάζοµαι ότι θα έχει πάει στα
20 δισεκατοµµύρια. Περιµένουµε τον κ. Σταϊκούρα να µας πει
πόσο είναι. Αυτό το «µαξιλάρι» το είχε εξασφαλίσει η προηγού-
µενη κυβέρνηση και υπολογιζόταν περίπου στα 40 δισεκατοµµύ-
ρια ή 37 δισεκατοµµύρια ή 38 δισεκατοµµύρια ανάλογα µε την
στιγµή στην οποία γινόταν ο υπολογισµός, άλλες στιγµές υπο-
λογιζόταν γύρω στα 41 δισεκατοµµύρια. 

Προσέξτε να δείτε πώς ήταν δοµηµένο. Τα 15,6 δισεκατοµµύ-
ρια ήταν πράγµατι κλειδωµένα απλώς και µόνο για την εξυπηρέ-
τηση του ελληνικού χρέους. Δηλαδή ήταν το έµβασµα το οποίο
έκανε ο ESM, ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Σταθερότητας, το
οποίο µπορούσε να χρησιµοποιηθεί µόνο υπό την προϋπόθεση
της έγκρισης από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας και
µόνο για τη µείωση του ελληνικού χρέους. Θαυµάσια. Μένουν
άλλα 25 δισεκατοµµύρια.

Αυτή η ρευστότητα, λοιπόν, της τάξης του 15% του ΑΕΠ είναι
πρωτοφανής για ευρωπαϊκή χώρα. Δηλαδή η Ελλάδα είχε τη δυ-
νατότητα να προχωρήσει σε αυξηµένη δηµοσιονοµική δαπάνη
µε το δεδοµένο ότι είχε ανασταλεί το Σύµφωνο Σταθερότητας,
πολύ µεγαλύτερη από τις υπόλοιπες χώρες και -προσέξτε ποια
είναι η λεπτοµέρεια- χωρίς να αυξήσει ούτε κατά ένα ευρώ το
δηµόσιο χρέος της. 

Αυτό το πλεονέκτηµα είχατε ως Κυβέρνηση, αλλά καταφέρατε
το αδιανόητο. Ποιο ήταν το αδιανόητο στην αρχή της κρίσης του
COVID-19; Το αδιανόητο ήταν και να µη στηρίξετε την ελληνική
οικονοµία και να σπαταλήσετε το µισό «µαξιλάρι». Μπορείτε να
µου πείτε πώς το καταφέρατε αυτό το πράγµα; Δηλαδή, ούτε αυ-
ξήσατε τις δαπάνες του προϋπολογισµού, ούτε τις επιχειρήσεις
ενισχύσατε, ούτε σοβαρά προγράµµατα στήριξης της εργασίας
-θα έρθουµε εκεί, στην κεντρική πολιτική επιλογή την οποία έχετε
κάνει- έχετε δηµιουργήσει και το «µαξιλάρι» εξαφανίσατε. Πού
πήγαν αυτά; Θα απαντήσετε ή θα αρχίσετε πάλι εδώ το σόου και
τις ιστορίες. Απαντήστε ένα, δύο, τρία, τέσσερα καθαρά.

Πάµε τώρα στην ύφεση. Πανηγυρίσατε κιόλας ότι η Ελλάδα
δεν είναι σε ύφεση ή εν πάση περιπτώσει, έχει µικρότερη ύφεση.
Κατ’ αρχάς, ως Υπουργός Οικονοµίας, θα έπρεπε να γνωρίζετε
ένα πολύ συγκεκριµένο πράγµα. Ποιο είναι αυτό; Ότι η ελληνική
οικονοµία, όταν υπάρχουν διακυµάνσεις του διεθνούς εµπορίου,
είναι η τελευταία που επηρεάζεται. Δεν έχει τα δοµικά χαρακτη-
ριστικά της Μεγάλης Βρετανίας, µε την οποία εδώ προσπαθή-
σατε να κάνετε έναν παραλληλισµό, που αποδεικνύει τη βαθύ-
τατη άγνοιά σας για τους µηχανισµούς της παγκόσµιας οικονο-
µίας.

Όταν, λοιπόν, µια χώρα δεν είναι εκτεθειµένη στις διακυµάν-
σεις του διεθνούς εµπορίου, όπως η Αγγλία, όπως οι Ηνωµένες
Πολιτείες, όπως η Γερµανία, είναι προφανές ότι στην πρώτη
φάση της κρίσης θα έχει µικρότερη ύφεση.

Όµως, κρατήστε και µικρό καλάθι, κύριε Γεωργιάδη, διότι η
αυταρέσκειά σας είναι σε απόλυτη αναντιστοιχία µε αυτό το
οποίο συµβαίνει στην πραγµατική οικονοµία και θα το βρείτε
µπροστά σας. Εγώ για το καλό σας το λέω.

Για το καλό σας το λέω, κύριε Γεωργιάδη. Δεν αντιστοιχεί αυτό
το πάρτι, το νέο success story το οποίο ήρθατε εδώ να ανακοι-
νώσετε µε πλείστη αλαζονεία και αυταρέσκεια σε σχέση µε αυτό
το οποίο συντελείται σήµερα στην ελληνική οικονοµία, που είναι
µια τεράστια οικονοµική καταστροφή, πρωτοφανής, χειρότερη
ακόµα και από αυτή που η παράταξή σας προκάλεσε µαζί µε το
ΠΑΣΟΚ το 2010, εκτός αν τότε δεν ήσασταν, γιατί θυµάµαι κάτι
βίντεο που τότε λοιδορούσατε τον Κώστα Καραµανλή. Τώρα, βε-
βαίως, είστε στο ίδιο κόµµα. Καλό είναι αυτό. Εν πάση περιπτώ-
σει, είναι µια µετατόπιση για σας. Καλό, λοιπόν, για σας, κακό
για τον κ. Καραµανλή ενδεχοµένως. Αυτό δεν ξέρω ποιος µπορεί
να το κρίνει.

Πάµε, όµως και λίγο παρακάτω. Εσείς δεν είχατε ύφεση το

πρώτο τρίµηνο του 2020. Είχατε από το πρώτο του 2019. Θα µας
πείτε γιατί; Τι έγινε; Είχατε ύφεση πριν τον κορωνοϊό. Και γι’ αυτό
ο ΣΥΡΙΖΑ φταίει και γι’ αυτό ο κορωνοϊός φταίει; Η µοναδική
χώρα της οποίας η οικονοµία συρρικνώθηκε το τελευταίο τρί-
µηνο του 2019 σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση ποια ήταν;
Η Ελλάδα. Με ποια κυβέρνηση; Του κ. Μητσοτάκη. Με ποιον
Υπουργό Οικονοµίας; Τον κ . Γεωργιάδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πείτε κάτι για αυτό; Τι έφταιξε; Τι έφταιξε που εσείς θα
φέρνατε την απογείωση της ελληνικής οικονοµίας, 4% ανάπτυξη,
θα γινόταν εδώ µια έκρηξη επενδυτική και όλα αυτά.

Τι συνέβη, κύριε Γεωργιάδη;
Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, όλα αυτά σε συνδυασµό µε την

ακραία αντεργατική πολιτική, ακραία ταξική πολιτική, που καθο-
δηγείται από τις ιδεοληψίες υµών και των οµοίων σας, που λένε
«µόνο αν κατεδαφιστεί η αγορά εργασίας, αν εκκαθαριστεί κάθε
εργατικό δικαίωµα, µόνο αν µειωθούν οι µισθοί…».

Μειώνετε τους µισθούς µε δική σας ψήφο και δίνετε το σήµα
στην αγορά και στον ιδιωτικό τοµέα να προχωρήσει σε συνολική
µείωση µισθών. Μειώσατε 20% τους µισθούς µε δική σας ψήφο
για να συµµετέχουν στο πρόγραµµα και δώσατε σήµα σε όλη την
αγορά «ξεκινήστε να µειώνετε µισθούς». Ξέρετε τι γίνεται στην
αγορά εργασίας; Θέσεις πλήρους απασχόλησης οι οποίες γίνον-
ται µερικής απασχόλησης, µειώσεις µισθών, απολύσεις. Γίνεται
στην κυριολεξία πογκρόµ εναντίον των εργαζοµένων µε δικό σας
σύνθηµα.

Αυτά, σε συνδυασµό µε την απόλυτη ανεπάρκεια µε την οποία
χειριστήκατε την έκτακτη ανάγκη της ελληνικής οικονοµίας, δη-
µιουργούν εκρηκτικό µείγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τζανακόπουλε,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και δεν µπορείτε να διαχει-
ριστείτε αυτό το εκρηκτικό µείγµα, αλλά και ένα άλλο εκρηκτικό
µείγµα. Ξέρετε ποιο είναι το άλλο εκρηκτικό µείγµα; Ότι πρωτα-
γωνιστήσατε εσείς προσωπικά σε µια θεωρία περί της δήθεν
σκευωρίας για τη «NOVARTIS», η οποία έχει καταρρεύσει τρεις-
τέσσερις συνεχόµενες φορές τις τελευταίες εβδοµάδες, πρώτον,
µε το γεγονός ότι ο σύζυγος της κύριας µάρτυρος η οποία στη-
ρίζει αυτά τα αδιανόητα που λέτε, φαίνεται να έχει προκαλέσει
ζηµία 1,7 εκατοµµυρίων ευρώ στο ελληνικό δηµόσιο λόγω των
ειδικών σχέσεων που έχει µε τη «NOVARTIS». Μιλώ για τον σύ-
ζυγο της κ. Ράικου.

Δεύτερον, αφού ο κ. Σαµαράς έχει τόσο µεγάλο πολιτικό θάρ-
ρος, αφού είναι τέτοιος τεράστιος πολιτικός ηγέτης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τζανακόπουλε,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Βίτσα, επιτρέψτε
µου. Δεν διακόψετε ούτε τον Υπουργό ούτε κανέναν άλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έδωσα σε όλους λίγο
χρόνο παραπάνω. Σας παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εικοσιπέντε λεπτά µίλησε
ο Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ωραία. Εσείς µε δώδεκα
θα πάτε στα δεκαπέντε. Αυτό λέω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στα δεκαπέντε τελειώνω.
Φέρεται να έλαβε 2,6 εκατοµµύρια ευρώ συνεργάτης του. Γιατί

δεν έρχεται εδώ να αντιπαρατεθεί στην προκαταρκτική επιτροπή;
Μυστικότητα θα υπάρχει. Γιατί δεν έρχεται; Τι φοβάται; Ποιον
φοβάται;

Όµως και κάτι άλλο ήρθε πρόσφατα στη δηµοσιότητα, το
οποίο φαίνεται ότι σας εξυπηρετεί να το αντιπαρέλθετε. Τα 20
εκατοµµύρια που έδωσε ο κ. Πέτσας και δε µας λέει πού τα έδω-
σε. Πού τα έδωσε ο κ. Πέτσας αυτά τα 20 εκατοµµύρια;

Μήπως, λοιπόν, έχετε πειστεί κάπως στην Κυβέρνηση και αρ-
χίζετε τους αντιπερισπασµούς και έχετε και το θράσος εσείς,
κύριε Γεωργιάδη, ο απόλυτος βραχίονας της άκρας δεξιάς µέσα
στη Νέα Δηµοκρατία, να κάνετε µαθήµατα στην Αριστερά περί
παρακράτους; Εσείς; Θα κάνετε εσείς µαθήµατα σε µας για το
παρακράτος;

Λοιπόν, φαίνεται ότι είστε πολύ πιεσµένος, είστε πολύ αγχω-

15270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µένος, όπως πιεσµένη και αγχωµένη είναι και η Κυβέρνηση µε
όλα όσα έρχονται και µε όλα όσα θα δουν το φως της δηµοσιό-
τητας, παρά τα 20 εκατοµµύρια που µοίρασε ο κ. Πέτσας στους
φίλους του και στους φίλους σας, κύριε Γεωργιάδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ πολύ.
Θα πω κάτι που λέει ο κ. Αβδελάς συνήθως. Μη µε φέρνετε σε

δύσκολη θέση.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα σας απαντήσει επί
προσωπικού. Θα σας δώσω τον λόγο επί προσωπικού -τι να κάνω
τώρα;- και θα βάλετε και τα δικά µου, αν θέλετε, γιατί εγώ πρό-
κειται να αποχωρήσω από την Έδρα...

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν γίνεται, όµως, αυτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ε, δεν γίνεται. Έτσι ξε-

κινήσαµε. Μην κοιτάτε το ρολόι σας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Βουλή είναι, δεν χρειάζεται ρολόι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είστε ο Προεδρεύων της συζήτησης και

έχει ξεφύγει η διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ. Συγγνώµη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είναι δέκα η ώρα και δεν έχουµε µιλήσει

µε τα θέµατα προσωπικού και τις ανταλλαγές.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς ανοίξαµε αυτή τη συ-

ζήτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν ακούω, κύριε Κα-

τρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Εσείς θα

αποχωρήσετε και εµείς θα παραµείνουµε και θα περιµένουµε να
µιλήσουµε.

Εσείς κατηγορήσατε πριν ορθά ότι εξετράπη η συζήτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δώσατε, λοιπόν, τον λόγο και συνεχίζετε

να αναπαράγετε αυτήν την εκτροπή µε την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν βλέπω να υπάρχει

καµµία εκτροπή.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λίγο υποµονή! Θα τα πεί-

τε στη δευτερολογία σας! Αφού θα παραµείνετε!
Δεν γίνεται αυτό, κύριε Πρόεδρε! Περιµένουµε να µιλήσουµε

κάποια στιγµή!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Χάνουµε χρόνο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Όλοι περιµένουµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε δύο λεπτά για το προσωπικό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, µόνο µια αναφορά στο κό-
σµιο και σωστό σχόλιό σας εν µέρει. Είπατε γιατί να γίνει αυτή η
συζήτηση που κάναµε προηγουµένως µε τα ηχητικά του κ.
Παππά.

Η φράση «επίκαιρη επερώτηση» εµπεριέχει την «επερώτηση»
την οποία συζητάµε, εµπεριέχει και το «επίκαιρη». Η Βουλή δεν
ζει σε γυάλινο σωλήνα. Ζει στον πραγµατικό κόσµο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Απαγορεύεται από τον Κανονισµό της
Βουλής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα το να είναι σήµερα ο κ. Παππάς στη
Βουλή και να µην του δοθεί η δυνατότητα να απαντήσει για αυτά
που συζητάει όλη η Ελλάδα είναι σχεδόν χυδαίο. Έπρεπε να γίνει
αυτή η συζήτηση και ο ελληνικός λαός να αξιολογεί αυτά που
είπε και αυτά που είπα, γιατί έτσι λειτουργεί η δηµοκρατία.

Είπε, όµως, ο κ. Τζανακόπουλος, που µίλησε για το καλό µου
µε µεγάλο πόνο ψυχής και ανέφερε -για να έρθω στο προσωπικό-
ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κατέστρεψαν την Ελλάδα,
αλλά τότε ο κ. Γεωργιάδης δεν ήταν στη Νέα Δηµοκρατία και διά-
φορα τέτοια.

Έτσι δεν είπατε, κύριε Τζανακόπουλε;
Ήταν, όµως, στο ΠΑΣΟΚ η κ. Τζάκρη, που καθόταν λίγο παρα-

πίσω σας. Τώρα έτυχε να έχει φύγει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και τι έγινε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Πείτε µου, κύριε Τζανακόπουλε: Όταν συνε-
χώς αναφέρετε την αλλαγή κόµµατος από µένα, για όσους έχουν
έρθει από το ΠΑΣΟΚ στον ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν κάνετε την ίδια ερώ-
τηση, αφού κατέστρεψε το ΠΑΣΟΚ την Ελλάδα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και για σας θετικά το σχο-
λίασα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Γιατί δεν ρωτάτε τον κ. Σπίρτζη γιατί κατέ-
στρεψε την Ελλάδα; Γιατί δεν ρωτάτε τον κ. Ραγκούση γιατί κα-
τέστρεψε την Ελλάδα; Γιατί δεν ρωτάτε την κ. Τζάκρη γιατί
κατέστρεψε την Ελλάδα, αφού είπατε ότι το ΠΑΣΟΚ κατέστρεψε
την Ελλάδα προ ολίγου;

Η απάντηση είναι πολύ απλή. Γιατί στη διαστρέβλωση είστε
καλός, αλλά όχι και τόσο καλός!

Για να το κλείσω, κύριε Τζανακόπουλε, ακούστε. Η «καραµέλα»
περί ακροδεξιάς έχει φορεθεί σε εµένα σχεδόν από την πρώτη
ηµέρα της πολιτικής µου διαδροµής. Την έχουν χρησιµοποιήσει
κατά καιρούς όλοι οι πολιτικοί µου αντίπαλοι. Όλα αυτά τα χρό-
νια ο ελληνικός λαός µε επανεκλέγει συνεχώς Βουλευτή και η
πολιτική µου σταδιοδροµία πηγαίνει από το καλό στο καλύτερο.
Δεν σας προβληµατίζει, λοιπόν, ότι µάλλον αυτή η «καραµέλα»
δεν πιάνει, να βρείτε καµιά άλλη; 

Ως προς το µείζον δε, που είπατε τι θα λένε οι επιχειρηµατίες,
που είπα να πετάξουµε τα λεφτά του ελληνικού λαού….

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Οι εργαζόµενοι, είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Καλά, αυτό είναι πολι-

τικό. Να το πείτε στη δευτερολογία σας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν ήξερα ότι επιχειρηµατολογείτε για τους
επιχειρηµατίες της «ΛΑΡΚΟ», του Σκαραµαγκά και της Ελευσίνας
και των άλλων επιχειρήσεων που είπατε. Εξήγησα πολύ καλά για
την κάθε εταιρεία, για τα µεν ναυπηγεία –να µην τα επαναλαµ-
βάνω- που εσείς θέσατε υπό εκκαθάριση, επί κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για τη δε «ΛΑΡΚΟ» αυτά που είπα και όλοι ξέρουµε. 

Ασφαλώς και είµαστε µαζί µε τους εργαζοµένους και οι θέσεις
εργασίας των εργαζοµένων, κύριε Τζανακόπουλε, θα διασφαλι-
στούν και στη «ΛΑΡΚΟ» και στα ναυπηγεία και αλλού, όταν οι επι-
χειρήσεις θα βρουν βιώσιµη λύση, για να συνεχίσουν κερδοφόρα
τη λειτουργία τους. Γιατί, εάν απλώς πηγαίνει µία κυβέρνηση και
δίνει λεφτά για να ζήσουν άλλους δύο µήνες, µετά από δύο
µήνες τελειώνουν τα λεφτά και πάλι είναι οι εργαζόµενοι στον
αέρα.

Εµείς πονάµε για τους εργαζοµένους, γι’ αυτό και θέλουµε να
βρούµε πραγµατική λύση γι’ αυτές τις εταιρείες, για να µην χά-
σουν οι εργαζόµενοι τη δουλειά τους. Όµως αυτό θα γίνει µε κα-
νονικές εταιρείες, όχι µε εταιρείες όπως ονειρεύεστε εσείς για
ρουσφέτια. 

Κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, αλλά κλείστε, κύριε

Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κλείνω.
Επειδή είπατε ψευδώς ότι έχει ανασταλεί η ρήτρα της Ευρω-

παϊκής Ένωσης και µπορούν οι κυβερνήσεις να πηγαίνουν και να
δίνουν σε όποια εταιρεία θέλουν όσα χρήµατα θέλουν, τη «ΛΑΡ-
ΚΟ» ή οποιαδήποτε άλλη…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπα αυτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): …αυτό δεν είναι αλήθεια, είναι απολύτως ψευ-
δές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Καλά, µην απαντάτε
τώρα. Αυτό µπορείτε να το πείτε και στη δευτερολογία σας, δεν
είναι προσωπικό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Αυτό είναι δευτεροµιλία, κύριε Πρόεδρε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κάθε κρατική ενίσχυση και τώρα στο νέο κα-
θεστώς περνά από την έγκριση DG Comp, όπως πέρασε και της
«LUFTHANSA», όπως πέρασε και των αυστριακών, όπως περνάνε
όλους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Σωστό!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Περνάνε όλοι! 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και φυσικά, αυτές οι εταιρείες, που έχουν
πολλαπλώς κατηγορηθεί από την DG Comp στο παρελθόν, θα
κόβονταν όπως και στο παρελθόν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, τι προτείνετε; Έχετε
µπερδευτεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Γιατί οι κανόνες είναι µόνο για τον COVID, δεν
είναι για να κάνουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Γεωργιάδη, παίρ-
νετε χρόνο από τον κ. Μπουκώρο αυτήν τη στιγµή.

Εγώ θέλω να ευχηθώ καλή τύχη στην κ. Σακοράφα, που ανα-
λαµβάνει το Προεδρείο.

Θέλω να πω συγχρόνως, κύριε Γεωργιάδη, ότι η τοποθέτησή
σας για τη δική µου εκτίµηση, ότι µετατρέψατε τη συζήτηση δια
της γραµµατολογίας στην ουσία σε επίκαιρη επερώτηση, είναι
ανάξια σχολίου και το ξέρετε και εσείς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εντάξει, τι να κάνουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Μπουκώρος έχει τον
λόγο για έξι λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά
προηγείται ο κ. Μπουκώρος; Δηλαδή, µιλάει πρώτα η Κυβέρ-
νηση, ο ΣΥΡΙΖΑ και µετά είµαστε εµείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Στη διαδικασία των επί-
καιρων επερωτήσεων µετά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
κόµµατος που επερωτά, δίνεται ο λόγος στους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους κατά την κοινοβουλευτική δύναµη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Μπουκώρο, µπο-
ρείτε να ξεκινήσετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναντίρρητα αυτός ο βόρβορος

που έρχεται στη δηµοσιότητα τις τελευταίες ηµέρες µέσω δηµο-
σιευµάτων δεν τιµά ούτε τους πρωταγωνιστές, αλλά εγώ πι-
στεύω ότι πλήττει και συνολικά το πολιτικό σύστηµα και την
αξιοπιστία του. Καλώ τους εκλεκτούς συναδέλφους της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης να αναλογιστούν και να τοποθετηθούν τι
θα γινόταν σε αυτήν την Αίθουσα, εάν στη θέση της συζύγου του
συγκυβερνήτη σας, σε αυτούς τους ανατριχιαστικούς διαλό-
γους, ήταν η σύζυγος του σηµερινού Πρωθυπουργού. Θα είχε
καεί η Βουλή!

Ακούω για διάφορες µαρτυρίες, που µου φαίνονται αντιπερι-
σπασµός, διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι άλλο τα ηχη-
τικά ντοκουµέντα, νοµίµως ή παρανόµως κτηθέντα, και είναι άλλο
οι µαρτυρίες. Ιδιαίτερα στην υπόθεση που συζητάµε πλήθος
µαρτυριών κατέρρευσε. Το βάρος της απόδειξης φέρει ο µάρ-
τυρας και όχι ο καταγγελλόµενος. Και έχουµε δει σε αυτήν την
ιστορία πλήρη κατάρρευση, προστατευόµενοι µάρτυρες, κου-
κουλοφόροι µάρτυρες, ακούµε τώρα και άλλες µαρτυρίες. Μένει
να αποδειχθούν οι κατηγορίες. Είναι λίγο διαφορετικό ποιοτικά
από ένα ηχητικό ντοκουµέντο.

Να έρθω τώρα στην επίκαιρη επερώτησή σας. Εγώ χαίροµαι
για την επερώτηση, γιατί κατέδειξε σε αδρές γραµµές τις διαφο-
ρές µεταξύ της σηµερινής Κυβέρνησης και της Αντιπολίτευσης.
Και είναι ευδιάκριτες.

Πράγµατι, συµφωνώ ότι οι ρυθµοί ανάπτυξης είναι αυτοί που
δείχνουν την πορεία της οικονοµίας. Είναι ένα κεφαλαιώδες µέ-
γεθος. Ερωτούν οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ, πώς γίνεται να έχετε
µπει σε ύφεση προ το κορωνοϊού το τελευταίο τρίµηνο του 2019;

Κατ’ αρχάς, αντικειµενική σύγκριση στους ρυθµούς ανάπτυξης
αποτελεί η σύγκριση του τρέχοντος τριµήνου του τρέχοντος
έτους µε το αντίστοιχο τρίµηνο του προηγούµενου έτους. Λέτε
ότι πήγαµε σε ύφεση το 2019, κάτι που δεν ευσταθεί, γιατί υπήρ-
χε 1% ανάπτυξη και αγνοείτε ότι η κυβέρνησή σας το 2018 είχε
δώσει το κοινωνικό επίδοµα ύψους ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ
το τελευταίο τρίµηνο του 2018, ενώ το 2019 για ψηφοθηρικούς
καθαρά λόγους το κατέβαλε τον Μάϊο, προ των δηµοτικών εκλο-
γών και των ευρωεκλογών. Αυτό από µόνο του είναι ένα µέγεθος,
το οποίο δύναται να τροποποιήσει -όχι να ανατρέψει- τους ρυθ-

µούς ανάπτυξης. 
Όµως, µε απερισκεψία, έχω την εντύπωση ότι έρχεστε σe αυ-

τήν την Αίθουσα και µιλάτε για ρυθµούς ανάπτυξης. Γιατί η µε-
σοσταθµική ανάπτυξη που δώσατε στη χώρα ήταν 0,7%, όταν ο
µέσος ευρωπαϊκός όρος τα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης
ήταν τριπλάσιος. Και δεν πήρατε το 2015 µία οικονοµία σε
ύφεση, κυρίες και κύριοι, πήρατε µία οικονοµία σε ανάπτυξη πε-
ρίπου 1%. Αυτό λένε τα αναθεωρηµένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ το
2018 για το 2014, ότι η κυβέρνηση Σαµαρά σας παρέδωσε ανά-
πτυξη 1%. Και τι παραδώσατε εσείς στην Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη; Ανάπτυξη 0,7%. 

Και ερχόµαστε στο σήµερα. Πράγµατι, το πρώτο τρίµηνο του
2019 η ύφεση στην Ελλάδα κινήθηκε στο 0,9%. Στην υπόλοιπη
Ευρώπη ήταν στο 3,6%. Δηλαδή, ήταν τετραπλάσια η ύφεση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Βεβαίως, οι εκτιµήσεις για το τι θα γίνει
στο δεύτερο τρίµηνο όλους µας προβληµατίζουν, αλλά θα δούµε
ποια θα είναι και η µεσοσταθµική υποχώρηση της ελληνικής οι-
κονοµίας αυτό το διάστηµα, που πιστεύουµε ότι θα λήξει σύν-
τοµα είτε µε την ανακάλυψη του εµβολίου είτε µε τον περιορισµό
της µετάδοσης του κορωνοϊού. 

Θα έλεγα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µην εύχεστε
να βαθύνει η ύφεση, γιατί η Ελλάδα αυτήν την ώρα, επί του πα-
ρόντος, και στην αντιµετώπιση του οικονοµικού ζητήµατος που
δηµιουργήθηκε, αλλά κυρίως στην αντιµετώπιση της πανδηµίας,
εάν θέλετε, αναδείχτηκε σε πολύ υψηλή θέση µεταξύ των ευρω-
παϊκών κρατών. 

Ήρθατε εδώ και µας είπατε -γι’ αυτό λέω ότι χαίροµαι για την
επερώτησή σας- να συζητήσουµε για κρατικό καπιταλισµό.
Πράγµατι, αυτή είναι µια ειδοποιός διαφορά µεταξύ της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Επειδή εµείς θεωρούµε ότι ο κρα-
τικός καπιταλισµός είναι ολοκληρωτικός καπιταλισµός και απέχει
από τη δική µας φιλελεύθερη και δηµοκρατική ιδεολογία, θα
έλεγα ότι σεβόµαστε την άποψή σας, είναι µια µεταβολή. Έρχε-
στε µετά από πέντε χρόνια, ενώ έχετε υπογράψει µνηµόνια, έχετε
υπογράψει υπερταµεία, έχετε πάρει πίσω δηµοψηφίσµατα και
µας καλείτε να ακολουθήσουµε τη δική σας άφρονα τακτική.
Όταν πήγατε, λοιπόν, για δηµοψήφισµα, γυρίσατε πίσω σαν
βρεγµένες γάτες και υπογράψατε µνηµόνιο. Μας καλείτε σήµερα
να βάλουµε όλα τα λεφτά στο τραπέζι σαν να µην υπάρχει αύριο,
γιατί; Για να βρεθούµε στην ίδια θέση µε εσάς;

Γίνεται µια συνετή, προγραµµατισµένη και στοχευµένη διαχεί-
ριση από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Μέχρι τώρα
τα αποτελέσµατα µάς δικαιώνουν. Εγώ δεν λέω ότι δεν θα έχου-
µε ύφεση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η εκτίµηση δεν µπορεί να είναι ακριβής αυτή την ώρα -ένα
λεπτό και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε- σχολιάζοντας αυτά περί
κρατικού καπιταλισµού. Πραγµατικά, εκτός από το ότι λέτε να
βάλουµε όλα τα χρήµατα στο τραπέζι, διαστρεβλώνετε τη θέση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητάει να
στηριχθούν οι επιχειρήσεις οι οποίες επλήγησαν από τον COVID-
19. Δεν ζητάει να ενισχυθούν προβληµατικές επιχειρήσεις εδώ
και πάρα, πάρα πολλά χρόνια. Δεν το ζητάει.

Λέτε να µην γνωρίζουµε ότι έχουν αρθεί οι δηµοσιονοµικοί πε-
ριορισµοί; Αν δεν είχαν αρθεί οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα µπορούσαµε να
µεταφέρουµε τις φορολογικές υποχρεώσεις των Ελλήνων; Πώς
θα µπορούσαµε να µειώσουµε το ΦΠΑ; Πώς θα µπορούσαµε να
δώσουµε δανειοδοτήσεις µε κρατική εγγύηση 80%; Πώς θα µπο-
ρούσαµε να χρηµατοδοτήσουµε τόσους κλάδους στον πρωτο-
γενή τοµέα; Είναι, όµως, γεγονός ότι όλα αυτά ελέγχονται από
τη Διεύθυνση Ανταγωνισµού.

Το να µας λέτε να κάνουµε προτάσεις οι οποίες θα απορρι-
φθούν, πλήττει την αξιοπιστία µας και η αξιοπιστία είναι ένα στοί-
χηµα το οποίο έχει κερδηθεί από αυτήν την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Γι’ αυτό και µπορούµε να δανειζόµαστε
µε 1,57, ενώ εσείς δανειζόµαστε από τις αγορές µε 3,9. Γι’ αυτό,
αν θέλετε, έχουµε τη δυνατότητα να πάρουµε δέσµευση για 32
δισεκατοµµύρια και 24 συνολικά µε τη µόχλευση που έχουν απο-
φασιστεί µέχρι τώρα, συν η προγραµµατική περίοδος του ΕΣΠΑ
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από το 2021 µέχρι το 2027. Όλα αυτά είναι αρκετές δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια που προδιαγράφουν ότι µε συνετή διαχείριση θα
έχουµε ένα καλύτερο µέλλον και θα ανταπεξέλθουµε καλύτερα
στην αντιµετώπιση των βαρύτατων συνεπειών του COVID-19.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκλήρωσα, κυρία Πρόεδρε.
Εσείς µας λέτε εδώ να φτιάξουµε νέα «Ολυµπιακή», να πλη-

ρώνει 1 εκατοµµύριο ευρώ την ηµέρα ο ελληνικός λαός, µας λέτε
να φτιάξουµε νέο ΟΤΕ να γίνονται «δουλίτσες» και όλα αυτά.
Αυτά απέχουν από τη δική µας ιδεολογία και τη δική µας πρα-
κτική.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω µε το γεγονός ότι εµ-

βρόντητος ο ελληνικός λαός παρακολουθεί µέσα από αποκαλύ-
ψεις που είδαν τα µέσα ενηµέρωσης τη λειτουργία ενός κυκλώ-
µατος πραγµατικού µε συµµετοχή πολιτικών, δικηγόρων, αξιω-
µατικών της αστυνοµίας. Εγείρεται σοβαρό πολιτικό ζήτηµα για
τη λειτουργία ενός µηχανισµού που λειτουργούσε επί της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης µε πολιτική κάλυψη. Τηλεφωνικές παρα-
κολουθήσεις, βιντεοσκοπηµένες συναλλαγές, παραδόσεις φακέ-
λων. Ενός µηχανισµού, λοιπόν, που ως κανονικό παρακράτος δι-
είσδυσε σε ανώτερα κυβερνητικά κλιµάκια. Άρα όλα αυτά εµείς
έχουµε ζητήσει να διερευνηθούν από την ελληνική δικαιοσύνη.
Καταθέσαµε και σχετική ερώτηση σήµερα. Νοµίζω ότι σε συν-
δυασµό µε αυτά τα οποία είδαν και το φως της δηµοσιότητας
σήµερα, δηµιουργούν µεγάλη ανησυχία στους πολίτες µε ποιο
σκεπτικό λειτουργούσε η κυβέρνηση, το κράτος και για ποιων το
συµφέρον πραγµατικά έπαιρνε τις αποφάσεις.

Δεν µπορώ να µην απαντήσω σε αυτό που ακούστηκε για το
2010. Με χαρά άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ να µιλάει για ευθύνες και του κ. Καραµανλή, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ
για πάρα πολλά χρόνια είχε απλώσει ένα πέπλο προστασίας στην
καταστροφική διακυβέρνηση της πενταετίας Καραµανλή, που
έριξε τη χώρα στα βράχια και οδήγησε στην πρωτοφανή κρίση
χρέους.

Δεν µπορώ, όµως, και να µην σχολιάσω αυτό που είπε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, σε συνέχεια
αυτού που ο Υπουργός, για την αξιοπιστία της Κυβέρνησης. Ποια
είναι η αξιοπιστία, κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης; Όταν ο
Υπουργός Οικονοµικών στα µέσα Φλεβάρη έλεγε ότι θα έχουµε
ρυθµούς ανάπτυξης 2,8% όταν ο κορωνοϊός ήταν ante portas; Ή
µήπως λέτε για την απόδοση των οµολόγων και ξεχάσατε ότι η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αγοράζει όλα τα οµόλογα του ελ-
ληνικού δηµοσίου και γι’ αυτό είναι χαµηλή η απόδοση των οµο-
λόγων; Εσείς πανηγυρίζετε για το QE, που είναι καθαρά πολιτική
απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Πάµε όµως στο θέµα το σηµαντικό, το οποίο δυστυχώς µε επι-
λογή του Υπουργού Ανάπτυξης έφυγε εκτός συζήτησης µόνο και
µόνο για άγρα τηλεοπτική και δηµιουργία εντυπώσεων. 

Γνωρίζατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ήδη η Κοµισιόν
εδώ και δύο χρόνια έχει καλέσει τρίτες χώρες να σεβαστούν
τους κανόνες κρατικών ενισχύσεων, επιθετικές εξαγορές έναντι
ευρωπαϊκών επιχειρήσεων, που τώρα λόγω αναστολής της οικο-
νοµικής δραστηριότητας και υποχώρησης της χρηµατιστηριακής
αξίας ήταν µία εύκολη λεία, ιδιαίτερα για τις επιχειρήσεις από
την Κίνα. Τα στοιχεία που είδαν χθες το φως δηµοσιότητας είναι
αποκαλυπτικά. Οι επενδύσεις της Κίνας από 1,4 δισεκατοµµύρια
το 2003 έφτασαν τα 35 δισεκατοµµύρια το 2019. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση λογικά πήρε τα µέτρα της. Ανέστειλε τα άρθρα 107 και
108, ενθάρρυνε ευρωπαϊκές κυβερνήσεις να αποκτήσουν µερίδια
σε στρατηγικής σηµασίας βιοµηχανίες και επιχειρήσεις και εσχά-
τως παρουσίασε και τη Λευκή Βίβλο για να τις θωρακίσει από την
εξαγορά από τρίτες χώρες. Ήδη στην Ισπανία, στην Ιταλία στη
Γερµανία εδώ και δύο χρόνια υπάρχουν αυστηρότατοι έλεγχοι

όταν υπάρχει εξαγορά επιχειρήσεων από τρίτες χώρες.
Στην Ελλάδα, άραγε, ισχύει κάτι τέτοιο; Μέχρι στιγµής δεν

έχουµε δει κάτι ανάλογο. Το µόνο που είδαµε σήµερα ήταν τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας σε ρόλο Μωυσή µε τις
δέκα εντολές να µιλάει πάλι για ιδιωτικοποιήσεις, ιδιωτικοποι-
ήσεις, ιδιωτικοποιήσεις. Και βεβαίως είναι οξύµωρο ο ΣΥΡΙΖΑ να
κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία για το καθεστώς ιδιωτικοποι-
ήσεων, ο ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος υπέγραψε την εκχώρηση της δηµό-
σιας περιουσίας για εκατό χρόνια. Οι ιδιωτικοποιήσεις, οι οποίες
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις των αρµοδίων από τα 2,5 δισεκατοµ-
µύρια, εκτιµώνται ότι δεν θα πιάσουν πάνω από 350 εκατοµµύρια.
Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση µε σηµερινές δηλώσεις του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος µιλάει για περαιτέρω αποκρατικοποίηση του
ΑΔΜΗΕ, µιλάει για ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ, για τη ΔΕΠΑ
Υποδοµών, ΔΕΠΑ Εµπορίας, ιδιωτικοποιήσεις άνευ περιεχοµένου
και χωρίς να υπάρχει εκτίµηση του πραγµατικού οφέλους που
θα έχουµε για την ελληνική οικονοµία.

Πάµε τώρα στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά για τα οποία έγινε
τόσος πολύς διάλογος. Ο ΣΥΡΙΖΑ θυµάστε που υποστήριζε ότι
θα καταργήσει τον νόµο 3885, θα τα κρατικοποιήσει µόλις έρθει
στην εξουσία. Βγαίνει απόφαση δικαστηρίου του 2017 και εκεί
που πρέπει να πιεστεί ο ιδιοκτήτης, η κυβέρνηση οδηγεί τα ΕΝΑΕ
σε ειδική εκκαθάριση. Πουλιούνται οικόπεδα, πλωτές δεξαµενές,
πουλιούνται ρυµουλκά που ανήκουν στο εµπορικό τµήµα. Σή-
µερα που µιλάµε δεν υπάρχει δέσµευση για τους εργαζόµενους
τόσο από τον Υπουργό όσο και από τον διαχειριστή και βεβαίως
καµµία δέσµευση για την εξόφληση των οφειλοµένων, αφού µε
νόµο του ΣΥΡΙΖΑ και αυτά θα δοθούν µετά τα έξοδα διαχείρισης
και µετά τα έξοδα του δηµοσίου.

Ναυπηγεία Ελευσίνας: Οι υποχρεώσεις 30 Νοεµβρίου του
2019 µόνο στο δηµόσιο και τα ασφαλιστικά ταµεία ξεπερνούν τα
93 εκατοµµύρια ευρώ.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, είναι δυνατόν σήµερα ένας ιδιώτης ο
όποιος χρωστάει στο δηµόσιο 93 εκατοµµύρια ευρώ, να µην πιέ-
ζεται να προχωρήσει στο σχέδιο εξυγίανσης και εξαγοράς της
επιχείρησης, ιδιαίτερα από τη στιγµή που έχει βρεθεί επενδυτής
και ο ρόλος της πολιτείας είναι να διευκολυνθεί ένας επενδυτής
ο οποίος θα διασφαλίσει τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων, τις
θέσεις εργασίας και θα σεβαστεί τις συνολικές συµβάσεις; Η Κυ-
βέρνηση παρατηρεί. Ο κ. Γεωργιάδης από τον Νοέµβριο λέει ότι
λύνεται το θέµα. Το ίδιο είπε τον Φλεβάρη. Το ίδιο είπε πριν δύο
µήνες. Το ίδιο είπε την προηγούµενη εβδοµάδα ότι προχωράει η
λύση των ναυπηγείων Ελευσίνας. Έχουν περάσει έντεκα µήνες
και εσείς καλύπτετε τον νυν ιδιοκτήτη, ο οποίος χρωστάει 94 εκα-
τοµµύρια στο δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Θέλω την ανοχή που είχε και ο συ-
νάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΕΑΣ - ΕΑΒ: Νοµίζω ότι και µόνο η αποστροφή του κ. Σταϊκούρα
πριν από δέκα ηµέρες ότι έχουµε υποχρέωση ως πολιτεία να
στηρίξουµε την αµυντική βιοµηχανία. Στα ΕΑΣ υπήρχε σχέδιο
εξυγίανσης που παραδώσαµε εµείς το 2015, το οποίο εγκαταλεί-
φθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση και ανατράπηκε ο σχε-
διασµός. Τα ΕΑΣ διαθέτουν εξειδικευµένο προσωπικό και χρειά-
ζονται και τώρα ενεργοποίηση των συλλογικών συµβάσεων. Η
ΕΑΒ που υλοποιεί ένα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα, δυστυχώς,
δηλώνει αδυναµία να εξυπηρετήσει και το ΕΚΑΒ, γιατί έχει εγκα-
ταλειφθεί και από την προηγούµενη κυβέρνηση, αλλά και από τη
σηµερινή. Η «ΛΑΡΚΟ» είναι µία εταιρεία που οφείλει τη βιωσιµό-
τητά της µέχρι τώρα στην κρατική παρέµβαση. Βεβαίως έγιναν
λανθασµένες επιλογές διοικήσεων, βεβαίως ευθύνεται το υψηλό
κόστος ενέργειας και τα υψηλά επιτόκια δανεισµού από τις τρά-
πεζες. Όµως, είναι µία επιχείρηση που πραγµατικά µπορεί να
προχωρήσει και η ειδική εκκαθάριση δεν διασφαλίζει βιωσιµό-
τητα και δεν έχει παρουσιάσει µέχρι στιγµής ένα ολοκληρωµένο
επιχειρησιακό σχέδιο για να χρηµατοδοτηθεί, φερ’ ειπείν η επέν-
δυση της υδροµεταλλουργίας που θα µπορούσε πραγµατικά να
είναι επωφελής για τη χώρα µας. 

Για τα εργαλεία ρευστότητας δεν θα πω τίποτα, κύριε Υπουρ-
γέ. Θα τα πούµε αύριο στην επιτροπή για όλα όσα ωραία κατά
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την Κυβέρνηση ακούστηκαν σήµερα, τα οποία δυστυχώς οι επι-
χειρήσεις στο 80% και πλέον τα βιώνουν µε τον εντελώς αντί-
στροφο τρόπο και δεν βλέπουν αυτή τη στιγµή να υπάρχει καµ-
µία πρόσβαση στη ρευστότητα. 

Στις προβληµατικές επιχειρήσεις, στην επιστρεπτέα προκατα-
βολή σήµερα εσείς βγάζετε τον όρο ως προϋπόθεση για να χρη-
µατοδοτηθούν. Αλήθεια, αυτό θα έπρεπε να το έχετε διαπραγ-
µατευτεί ήδη και στα εργαλεία ρευστότητας, ιδιαίτερα στο Τα-
µείο Εγγυοδοσίας, για να υπάρχει πρόσβαση αυτών των επιχει-
ρήσεων. Ποτέ δεν είναι αργά. Θα πρέπει να το κάνετε, έστω και
την τελευταία στιγµή. 

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε –και ευχαριστώ πολύ για την
ανοχή σας- νοµίζω ότι το ενδιαφέρον του ΣΥΡΙΖΑ για τις επιχει-
ρήσεις τις οποίες ο ίδιος ως κυβέρνηση άφησε σε πλήρη εγκα-
τάλειψη ως πέντε χρόνια µπορεί να χαρακτηριστεί µόνο ως
υποκριτικό. Υπάρχει αδράνεια της Κυβέρνησης για στρατηγικές
επιχειρήσεις, ιδιαίτερα τις αµυντικές βιοµηχανίες, τα ναυπηγεία.
Υπάρχει και µία ακατανόητη εµµονή για ιδιωτικοποιήσεις πάση
θυσία, τη στιγµή που οι υπόλοιπες χώρες διασφαλίζουν τις δικές
τους επιχειρήσεις. 

Αυτή τη στιγµή, απαιτείται να υπάρχει µια σοβαρή συζήτηση
σε θεσµικό, πολιτικό, κοινωνικό και επίπεδο φορέων για την αξιο-
ποίηση των χρηµάτων που θα έρθουν από το Ταµείο Ανάκαµψης,
βεβαίως, µε επίκεντρο τις θέσεις εργασίας, οι οποίες απειλούνται
άµεσα και τώρα και στο επόµενο χρονικό διάστηµα και δεν βλέ-
πουµε να υπάρχει ιδιαίτερη ανησυχία από την Κυβέρνηση, αλλά
και για να αλλάξει επιτέλους το αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας,
που νοµίζω ότι δεν πρέπει να επαναλάβουµε τα λάθη που έγιναν
χωρίς να ισοπεδώνουµε τα όσα σωστά έγιναν και µπορούν να
στηριχθούν σήµερα να προχωρήσουµε σε µια άλλη µορφή ανά-
πτυξης.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-

νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε. 
Βεβαίως, ακούσαµε το πιο σύντοµο ανέκδοτο σήµερα από τον

κ. Καλαµατιανό, ότι συγκρούονται δύο κόσµοι, ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη
Νέα Δηµοκρατία, ενώ είναι ο ίδιος κόσµος και απαράλαχτος, ο
κόσµος δηλαδή που θέλει να διαχειριστεί αυτό το σάπιο και βάρ-
βαρο σύστηµα. 

Και βεβαίως, οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι έγινε µια πρω-
τοφανή προσπάθεια εξωραϊσµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και
τι δεν ακούσαµε για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ακούσαµε µέχρι και
ότι άλλαξε η ευρωπαϊκή ατζέντα είπε ο κ. Τζανακόπουλος. Βε-
βαίως, προσαρµόστηκε η ευρωπαϊκή ατζέντα στις σηµερινές
ανάγκες των πολυεθνικών και στο πώς θα σωθούν οι πολυεθνικές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όµως καθόλου δεν άλλαξε ο χαρακτήρας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ως λυκοσυµµαχία που επιτίθεται µε σφοδρότητα στις
ανάγκες των λαών της. Αυτό δεν έχει αλλάξει. Αντίθετα, επιβε-
βαιώνεται ακόµη περισσότερο.

Και γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει αυτά τα τεράστια πακέτα
χρηµατοδοτικής στήριξης µέσα από την Κοµισιόν, µέσα από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα; Διότι απλώς θέλει να παίξει και
αυτή, να πάρει µέρος στο παιχνίδι του ανταγωνισµού των τερά-
στιων πακέτων που διαθέτουν οι Ηνωµένες Πολιτείες για να σώ-
σουν τις δικές τους πολυεθνικές και η Κίνα για να σώσει τις δικές
της. 

Και από αυτόν τον ανταγωνισµό δεν µπορεί να µείνει έξω η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, για να µη χάσει και άλλο µέρος στον ανταγωνι-
σµό που γίνεται ανάµεσα σε µεγάλα ιµπεριαλιστικά κέντρα. 

Έτσι λοιπόν, χρηµατοδοτεί µε χίλιους δύο τρόπους τους µε-
γάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Και ταυτόχρονα µε αυτή τη
χρηµατοδότηση ποδοπατεί, τσακίζει τα εργασιακά δικαιώµατα
παντού, σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είτε
είναι σοσιαλδηµοκρατικές κυβερνήσεις είτε είναι συντηρητικές,
από την Ισπανία µέχρι τη Γερµάνια, την Πορτογαλία, την Ιταλία.
Σε όλα τα κράτη ποδοπατούνται τα εργατικά δικαιώµατα. Χάνον-

ται εκατοµµύρια θέσεις εργασίας. Η ανεργία καλπάζει µε γορ-
γούς ρυθµούς. Ανατρέπονται οι εργασιακές σχέσεις. Τσακίζονται
ακόµη περισσότερο τα όποια εργασιακά δικαιώµατα έχουν απο-
µείνει.

Διότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πλάι στο πακέτο αυτών των µέτρων
λέει το εξής: Θα πρέπει να επιταχυνθεί η προώθηση των µεταρ-
ρυθµίσεων, η ευρωπαϊκή ατζέντα µεταρρυθµίσεων. Αυτό σηµαί-
νει πολύ πιο φτηνό εργατικό δυναµικό χωρίς ασφαλιστικά και
συγκροτηµένα δικαιώµατα, για να διασφαλιστεί η ανταγωνιστι-
κότητα και η κερδοφορία των καπιταλιστικών οµίλων και ταυτό-
χρονα διαµόρφωση ενός ακόµη πιο ευνοϊκού περιβάλλοντος για
τη δράση των επιχειρηµατικών οµίλων.

Αυτή την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης την εξωραΐζετε µε
κάθε τρόπο. Συσκοτίζετε το τι συµβαίνει στις άλλες χώρες, όπου
οι λαοί δέχονται τη σφοδρότατη επίθεση για να σωθούν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι. Συσκοτίζετε το γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση, παράλληλα µε αυτό το πακέτο θα επιβάλει σκληρότατα
µνηµόνια, τα ευρωπαϊκά µνηµόνια των ευρωπαϊκών εξαµήνων,
σε όλα τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για να παίρνουν
αυτή τη χρηµατοδότηση θα εγκρίνει τα προγράµµατα ανάκαµ-
ψης όλων των κρατών µελών, εφόσον συµβαδίζουν µε τις προ-
τεραιότητες και τις ιεραρχήσεις του ιερατείου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Κοµισιόν. 

Διαµόρφωσε το πρόγραµµα «SURE» που πανηγυρίζουν. Ακόµη
και ο ΣΥΡΙΖΑ πανηγυρίζει για αυτό το πρόγραµµα που λέει στους
εργαζόµενους ότι πρέπει να πληρώσετε για να δουλέψετε. Διότι
–συγγνώµη- τα χρήµατα των εργαζοµένων διαθέτει η Ευρωπαϊκή
Ένωση για να χρηµατοδοτήσει τη «διασφάλιση» των θέσεων ερ-
γασίας. Και ποιες θέσεις εργασίας χρηµατοδοτεί; Χρηµατοδοτεί
αυτές οι οποίες µετατρέπονται σε µερική, σε προσωρινή απα-
σχόληση, σε εκ περιτροπής εργασία. Άρα, δηλαδή λέει στους
εργαζόµενους ότι για να έχετε δουλειά πρέπει να πληρώσετε και
από την άλλη, τσακίζει τα εργασιακά τους δικαιώµατα µε το πρό-
γραµµά «SURE» ή το πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ», όπως το λέει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, για να επιταχυνθεί ακόµη
περισσότερο η εκ περιτροπής εργασία, η µερική απασχόληση.

Και το τρίτο στοιχείο, το οποίο δεν λέτε είναι ποιος θα πληρώ-
σει όλα αυτά. Οι λαοί της Ευρώπης θα τα πληρώσουν. Τα χρή-
µατα δεν πέφτουν από τον ουρανό. Τα χρήµατα είναι η υπεραξία
των εργαζοµένων που την κλέβουν τα κράτη, η εργοδοσία. Και
αυτοί θα κληθούν να πληρώσουν αυτά τα τεράστια πακέτα, τα
οποία είτε θα δανειστεί είτε θα εγγυηθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αυτό προσπαθείτε να αποκρύψετε µαζί µε όλα τα υπόλοιπα. 

Δεύτερο στοιχείο: Είµαστε υπέρ –λέτε- του κρατικού καπιτα-
λισµού. Αλήθεια; Τι σηµαίνει αυτό; Τι σηµαίνει «διασώζω τις επι-
χειρήσεις»; Σηµαίνει «διασώζω τους µετόχους». Παρεµβαίνει το
κράτος για να διασωθούν οι µέτοχοι να µην υποστούν τις ζηµιές.
Και µεταβιβάζει τις ζηµίες των επιχειρήσεων στις πλάτες των φο-
ρολογουµένων και των λαϊκών στρωµάτων. Αυτό γίνεται για να
καταστούν βιώσιµες µετά οι επιχειρήσεις και να µπορέσουν να
παραδοθούν πάλι είτε στους παλιούς τους µετόχους είτε σε
νέους µετόχους που θα τις αγοράσουν πάλι για ένα κοµµάτι
ψωµί. 

Και έχουµε τεράστια εµπειρία σε αυτή την υπόθεση. Η κυβέρ-
νηση του Κωνσταντίνου Καραµανλή κρατικοποίησε προβληµατι-
κές επιχειρήσεις. Το ΠΑΣΟΚ τις εξυγίανε για να τις ιδιωτικο-
ποιήσει και να τις κλείσει. Αυτό έγινε σε διαφορετικές φάσεις.
Και σήµερα, έχουµε µια επανάληψη αυτού που έχουµε δει. 

Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι ακόµη και σε επιχειρήσεις υπό
δηµόσιο έλεγχο όλα τα προηγούµενα χρόνια, ανεξάρτητα ποιος
ήταν κυβέρνηση, είτε ήταν η Νέα Δηµοκρατία, είτε το ΠΑΣΟΚ,
είτε ο ΣΥΡΙΖΑ οι εργασιακές σχέσεις τσακίζονταν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το ένα τρίτο των εργαζόµενων της υπό δηµόσιο έλεγχο ΔΕΗ
ήταν εργολαβικοί εργαζόµενοι. Πάνω από το 60% των εργαζό-
µενων στις υπόλοιπες υπό δηµόσιο έλεγχο επιχειρήσεις στον
τοµέα της ενέργειας είναι εργολαβικοί εργαζόµενοι. Αυτά είναι
τα αποτελέσµατά σας. Γιατί έγιναν αυτά; Έγιναν για να µην µπο-
ρούν να έχουν οι εργαζόµενοι δικαιώµατα.

Ακόµη και στον δηµόσιο τοµέα υπάρχει µια στρατιά αναλώσι-
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µων συµβασιούχων από όλες τις κυβερνήσεις.
Και στην εικόνα που παρουσιάζουν οι επιχειρήσεις για τις

οποίες έγινε συζήτηση έχετε βάλει όλοι το χεράκι και η Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Για τα ναυπηγεία δεν διαφωνεί κανείς από εσάς ότι πρέπει να
παραδοθούν σε Αµερικάνους για να µετατραπούν σε νέες βάσεις
για τον αµερικανικό στόλο στο Νεώριο της Σύρου, αλλά και στην
Ελευσίνα. Όλα αυτά συνοδεύονται µε επίθεση στα δικαιώµατα
των εργαζοµένων. Ούτε καν σταθερή απασχόληση στο Νεώριο
της Σύρου δεν έχουν κάτω από τον αµερικανικό έλεγχο που είναι
η επιχείρηση που τα διαχειρίζεται. Οι εργολαβικοί εργαζόµενοι
δίνουν και παίρνουν στα συγκεκριµένα ναυπηγεία.

Την ΕΑΒ ποιος δεν την απαξίωσε; Όλες οι κυβερνήσεις δεν
προχώρησαν στην απαξίωση της ΕΑΒ; Έµπειρο εργατικό δυνα-
µικό από την ΕΑΒ έφυγε. 

Αποδυναµώθηκε από στελεχιακό δυναµικό η ΕΑΒ και όλοι σας
προωθήσατε τη µονόπλευρη εξάρτηση της ΕΑΒ από την «LOCK-
HEED». Άρα να είναι συνδεδεµένη η µοίρα της ΕΑΒ µε την
«LOCKHEED» και την πορεία της. 

Πλήρη απαξίωση για τα ΕΑΣ. Δεν µπορούσαν να εκτελέσουν
παραγγελίες και επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και επί κυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας ή ΠΑΣΟΚ. Συρρικνώθηκαν και έχουν καταν-
τήσει αυτό που είναι σήµερα. Από αυτή, λοιπόν, την άποψη, για
τη «ΛΑΡΚΟ» δεν µιλάµε, γιατί όλη αυτή η πορεία απαξίωσης και
τα σχέδια ιδιωτικοποίησης έγιναν και από την κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που σήµερα προσπαθεί να µιλήσει για να σωθούν αυτές οι
επιχειρήσεις. 

Η Νέα Δηµοκρατία µε τεράστια κυνικότητα τοποθετήθηκε σή-
µερα δια στόµατος του Υπουργού Ανάπτυξης, µε την ίδια κυνι-
κότητα που αντιµετωπίζει τους εποχικά εργαζόµενους στον
τοµέα του τουρισµού, που οι µισοί από αυτούς δεν παίρνουν καµ-
µία απολύτως επιδότηση, γιατί δεν καλύπτονται από τον νόµο.
Οι άλλοι µισοί θα πρέπει να ζήσουν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω κι εγώ µε βάση τον χρόνο
που έκαναν και οι υπόλοιποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο χρόνος για τους υπό-
λοιπους συναδέλφους ήταν το περισσότερο εννέα λεπτά. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ. Δεν έχω δώσει σε κανέναν. Θα ολοκλη-
ρώσετε µέσα σε δύο λεπτά. Ήδη έχετε τελειώσει. Σας παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακολουθήσαµε τη
συζήτηση. Όλο αυτό το διάστηµα έχει ξεκινήσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
υπάρχει Κανονισµός και νοµίζω ότι πρέπει να τον σεβόσαστε όλοι
εδώ µέσα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κανονισµός υπάρχει για
όλους, κυρία Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ακριβώς! Στα εννέα
λεπτά τελειώνει ο χρόνος σας. Το καταλαβαίνετε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και όχι να αρχίσετε
τώρα να προσπαθείτε να διακόψετε τη φωνή του ΚΚΕ. Θα ολο-
κληρώσει το ΚΚΕ την τοποθέτησή του, όπως έκαναν διά της άνε-
σης που είχαν και οι εκπρόσωποι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ! Ακούστε µε λίγο σας παρακαλώ! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν θέλει κανείς να

κόψει τη φωνή του ΚΚΕ στην Αίθουσα και το ξέρετε πολύ καλά.
Ο χρόνος που δόθηκε σε όλους είναι δύο λεπτά παραπάνω. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ µην δηµιουργείτε εντυπώσεις κυρίως,
ακριβώς, επειδή είναι η κάµερα µέσα στην Αίθουσα! Σας παρα-
καλώ! Όσο πήραν οι άλλοι συνάδελφοι, πήρατε και εσείς. Σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε! Είναι η πολλοστή φορά που το κά-
νετε! Είναι πολλοστή φορά που τα κάνετε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι απαράδεκτη η
στάση σας! Δεν µπορείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θέλετε να σας δια-
βάσω τους χρόνους των συναδέλφων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Για διαβάστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Να σας διαβάσω, λοι-

πόν. Ο κ. Τζανακόπουλος µίλησε δεκαέξι λεπτά και θα χάσει από
τη δευτερολογία του. Ο κ. Μπουκώρος µίλησε οκτώ λεπτά και
σαράντα ένα δευτερόλεπτα. Ο κ. Κατρίνης µίλησε εννέα λεπτά.
Σας είπα ότι θα πάρετε τον χρόνο που πήρανε και οι άλλοι συνά-
δελφοι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι προηγούµενοι οµιλη-
τές; Ο Υπουργός; Οι εισηγητές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλέσω
να µην ξαναχρησιµοποιείτε αυτές τις εκφράσεις εναντίον του
Προεδρείου, ειδικά όταν βρίσκεστε σε αυτό το Βήµα! Κανείς δεν
αδικεί το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και κανείς δεν του κόβει
τη φωνή σε αυτή την Αίθουσα, ειδικά από µένα. 

Ευχαριστώ πολύ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δώσει πολλαπλές

εξετάσεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο

κ. Βιλιάρδος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Δύσκολο να µιλήσει κανείς για την οικονοµία εν µέσω τέτοιας

σκανδαλολογίας που αποτελεί σίγουρα ντροπή για όλους µας,
θα προσπαθήσω όµως. 

Κατ’ αρχάς θέλουµε να πούµε στον Υπουργό που µας έκανε
την τιµή να απαντήσει στις ερωτήσεις µας προηγουµένως, δεν
είναι βέβαια εδώ, πως όταν ρωτάµε περιµένουµε ουσιαστικές
απαντήσεις, όχι πολιτικές. Ο χαρακτηρισµός «λαϊκιστής» είναι
πραγµατικά η πρώτη φορά που µας αποδίδεται, προφανώς ως
υπεκφυγή. 

Όσο για τις τράπεζες, η Ισλανδία τις έκλεισε χωρίς να αντιµε-
τωπίσει σοβαρά προβλήµατα, κατανοώντας πως δεν έχει λογική
να ρίχνει κανείς συνέχεια νερό σε έναν τρύπιο κουβά. Όσον
αφορά την υποχρέωση πληρωµής του 30% µε κάρτες για την
αποφυγή της φοροδιαφυγής, πρόκειται για τη συνήθη δικαιολο-
γία που ασφαλώς δεν ισχύει. Δεν φοροδιαφεύγουν µόνο οι Έλ-
ληνες, αλλά σχεδόν ανάλογα όλοι οι άλλοι λαοί. Σήµερα ανα-
καλύφθηκε απάτη στη Γερµανία της «WIRECARD» ύψους 1,9 δι-
σεκατοµµυρίου ευρώ. Από την άλλη πλευρά το 30% επιβαρύνει
τους πάντες, ενώ σαφώς στηρίζει τις τράπεζες. 

Θα ξεκινήσουµε, στο θέµα µας τώρα, από το ότι η Κυβέρνηση
αποφάσισε µόνη της το κλείδωµα της οικονοµίας χωρίς να ρω-
τήσει κανέναν ούτε καν να πάρει την έγκριση της Βουλής έστω
εκ των υστέρων, όπως η Δανία που η Πρωθυπουργός της ερευ-
νάται. Οφείλει, λοιπόν, να διερευνηθεί και στην Ελλάδα µε ποια
κριτήρια αποφασίστηκε το οριζόντιο κλείδωµα της οικονοµίας.
Επαναλαµβάνω, το οριζόντιο µόνο. 

Ειδικά όσον αφορά τα µέτρα που υιοθέτησε η Κυβέρνηση µε
τις επτά ΠΝΠ που έφερε µετά στη Βουλή, µε τις αρχικές ανακοι-
νώσεις στις 28 Μαρτίου και µε τις τελικές στις 20 Μαΐου δεν πα-
ρείχε συνολική ποσοτικοποίηση, παρά µόνο µια συγκεντρωτική
κοστολόγηση 14,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ µε την ανακοίνωσή
της στις 20 Μαΐου. Τα µέτρα πάντως σίγουρα δεν είναι αρκετά
για να κινήσουν ξανά την οικονοµία µας και υπολείπονται των ευ-
ρωπαϊκών, ακόµη και αν συνυπολογιστεί το υποτιθέµενο πακέτο
των 750 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Με έναν υπολογισµό του Ινστιτούτου Μπρίγκελ που θα κατα-
θέσουµε στα Πρακτικά, ανέρχονταν µε ηµεροµηνία 1η Απριλίου
2020 µόλις 3,6% του ΑΕΠ µας ή στα 6,8 δισεκατοµµύρια περίπου,
όταν της Γερµανίας ήταν 47,8, της Ιταλίας 43,9, της Ισπανίας
12,4 και του Βελγίου, που έχει επίσης πολύ µεγάλα χρέη, 28,1.
Αν δεν έχετε καταλάβει πάντως γιατί κατάργησε τους κανόνες
του Μάαστριχτ η Γερµανία, δεν θα το καταλάβετε ποτέ. 

Αναλυτικά τώρα στα µέτρα που αναφέρεται ο ΣΥΡΙΖΑ σε
σχέση µε αυτά που δροµολόγησε η Κυβέρνηση έχω να πω τα
εξής: Εν πρώτοις απαριθµεί τις προβλέψεις του γερµανικού προ-
γράµµατος ενισχύσεων Bundes Regelung Kleinbeihilfen 2020, το
οποίο µετά την υιοθέτηση του από τη Γερµανία η Ευρωπαϊκή
Ένωση θεώρησε ότι δεν παραβαίνει τους κανονισµούς της. Ως
συνήθως η Γερµανία καθορίζει τους κανόνες. Εποµένως, µπο-
ρούν να τα εφαρµόσουν και άλλες χώρες, εάν βέβαια έχουν αρ-
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κετά χρήµατα όπως η Γερµανία. 
Το πρόγραµµα παρέχει µικρή βοήθεια για την υποστήριξη των

επιχειρήσεων που έχουν επηρεαστεί από την κρίση του κορω-
νοϊού, ενώ σύµφωνα µε την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, συµπεριλαµβάνονται
πέντε µέτρα που αναφέρει µεν σωστά ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά περιγρά-
φει έξι. Ειδικότερα το έκτο που περιλαµβάνει στη δεύτερη θέση,
αναφέρεται στη δυνατότητα µετοχοποίησης χρέους εταιρειών
που δεν το βλέπουµε πουθενά στα µέτρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Όσον αφορά τώρα το πρώτο, τις φορολογικές ελαφρύνσεις,
στην Ελλάδα δροµολογήθηκε µέσω της µείωσης κατά 25% των
φόρων και των εισφορών για τους τέσσερις πρώτους µήνες. Μει-
ώθηκαν, επίσης, κατά 40% τα ενοίκια των επαγγελµατικών ακι-
νήτων για τους µήνες Μάρτιο, Απρίλιο και Μάιο, όπως και τα
οικιακά ενοίκια για τους εργαζόµενους που πλήττονται. Πρόκει-
ται, όµως, για παροχές µε τα χρήµατα των άλλων, όταν η Ιταλία
µείωσε τα ενοίκια κατά 60%, αλλά µε κρατική επιχορήγηση. 

Οι ιδιοκτήτες των ακινήτων θα αποζηµιωθούν από το κράτος
αργότερα και µόνο για το 30% των απωλειών τους µέσω του
ΕΝΦΙΑ. Το γεγονός αυτό αποτελεί µια αύξηση του φόρου στα
ενοίκια του 38% η µια δήµευση η οποία φυσικά δεν είναι συµβατή
µε το σύστηµα της ελεύθερης οικονοµίας. 

Συνεχίζοντας µε το τρίτο, αφού το δεύτερο δεν υπάρχει, µε
την απευθείας χορήγηση κρατικών δανείων σε εταιρείες µε ευ-
νοϊκά επιτόκια, µε κριτήριο την ανακοίνωση από τις 20 Μαΐου,
που µπορούν να ανέλθουν στα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ από την
Αναπτυξιακή Τράπεζα, φτάνοντας τα επτά δισεκατοµµύρια µε
µόχλευση κατά τον Υπουργό. Ποιος όµως θα τοποθετήσει αλή-
θεια αυτά τα χρήµατα; Κανένας δεν µας το έχει εξηγήσει. 

Το τελευταίο µέτρο αναφέρεται στις εξασφαλίσεις για τις τρά-
πεζες, παρά το ότι στηρίζονται ακόµη µια φορά µε το πρόγραµµα
«Ηρακλής» µε 12 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε τα 17 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ του αναβαλλόµενου φόρου που θα απολεστούν.
Πρόκειται, επίσης, για κάτι απαράδεκτο πόσο µάλλον αφού δεν
δανείζουν την πραγµατική οικονοµία ούτε καν µε το εξασφαλι-
σµένο από το κράτος 80% των δανείων, απαιτώντας µετρητά για
το υπόλοιπο 20%. 

Στα υπόλοιπα µέτρα που αναφέρει το ΣΥΡΙΖΑ η στήριξη των
προβληµατικών επιχειρήσεων είναι δυνατή µέσα από τον Κανο-
νισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα καταθέσουµε τα περιε-
χόµενά του στα Πρακτικά από το 2014. 

Αλήθεια, τώρα το αντιλήφθηκε, αφού δεν διαπιστώθηκε καµµία
στήριξη σε προβληµατικές επιχειρήσεις κατά τα χρόνια της δια-
κυβέρνησής του; 

Είναι θράσος δε να αναφέρεται σε κρατικοποιήσεις το κόµµα
που έχει εκχωρήσει την περιουσία της Ελλάδας στο υπερταµείο
µε το τρίτο µνηµόνιο. Συµφωνούµε εδώ µε τον Υπουργό, ενώ βέ-
βαια πρέπει να αναφέρουµε ότι είχε ξεπουλήσει τη ΔΕΣΦΑ, τον
ΑΔΜΗΕ στη «FRAPORT» τα αεροδρόµια και πολλά άλλα. 

Αυτό πάντως κάνει η Γερµανία µέσω των 550 δισεκατοµµυρίων
που δόθηκαν στην κρατική αναπτυξιακή τράπεζα KfW για εξαγο-
ρές σηµαντικών επιχειρήσεων, όπως θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά.

Σε σχέση τώρα µε το γενναίο ευρωπαϊκό πρόγραµµα «SURE»,
όπως το αποκαλεί ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι τίποτα άλλο από το γερ-
µανικό πρόγραµµα «KURZARBEITE» σε αυτοκινητοβιοµηχανίες,
όπου ενδιαφέρει τους Γερµανούς η διατήρηση της τεχνογνω-
σίας. Εµείς ποια τεχνογνωσία έχουµε που θέλουµε να διατηρή-
σουµε µε αυτό το πρόγραµµα;

Το ανάλογο εδώ είναι ουσιαστικά το πρόγραµµα «ΣΥΝΕΡΓΑ-
ΣΙΑ» µε τη µείωση µισθού συνολικά κατά 20%, όπου πρόκειται
για ένα ΣΔΙΤ στον τουρισµό µε το κράτος να καλύπτει το 60%
του 50% του µισθού που χάνεται. Ποιο θα είναι το κόστος για το
δηµόσιο; Δεν υπάρχει πουθενά.

Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα τώρα έδωσε πρόσφατα µε
ένα ειδικό σχήµα ποσοτικής χαλάρωσης, το PEPP, τη δυνατό-
τητα στήριξης εταιρικών οµολόγων στη δευτερογενή αγορά υπό
προϋποθέσεις που θα καλύπτονταν εάν οι επιχειρήσεις είχαν εγ-
γυηµένα οµόλογα ή υποστηρίζονταν από ικανά σχήµατα κρατι-
κής ενίσχυσης. 

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα που θα καταθέσουµε, επίσης, στα
Πρακτικά δόθηκαν από το συγκεκριµένο πρόγραµµα δώδεκα 12
δισεκατοµµύρια ευρώ που οδηγήθηκαν στις τράπεζες και αυτά.
Εδώ θα θέλαµε να ρωτήσουµε εάν πράγµατι ισχύει. Πρόκειται
για δηµοσιεύµατα.

Κλείνοντας, όσον αφορά τα προβλήµατα της χώρας µας το
µοναδικό φάρµακο είναι η ανάπτυξη της οικονοµίας µε αλλαγή
του παραγωγικού µοντέλου και η δηµιουργία πλούτου κάτι που,
δυστυχώς, δεν βλέπουµε να συµβαίνει. Συνεχίζονται οι επενδύ-
σεις στον τουρισµό, όπως πρόσφατα µε τα εγκαίνια τριών επι-
χειρήσεων ξανά στον τοµέα του τουρισµού. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριά-
δης για έξι λεπτά.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ΜέΡΑ25 δεν προτίθεται να

πάρει µέρος στην επικοινωνιακή διελκυστίνδα που επιχειρεί να
στήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µε την Κυβέρνηση και τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη
µε θέµα την ενίσχυση των χειµαζόµενων δηµόσιων άµεσα ή έµ-
µεσα επιχειρήσεων, όπως είναι, για παράδειγµα, η «ΛΑΡΚΟ», τα
ναυπηγεία Ελευσίνας και Σκαραµαγκά, η Ελληνική Αεροπορική
Βιοµηχανία και η ΔΕΗ. 

Να θυµίσουµε µόνο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, ήταν εκείνος που
πέρασε όλες τις παραπάνω εταιρείες στο υπερταµείο προς εκ-
ποίηση.

Μετά από µια δεκαετία σταδιακής και συστηµατικής απώλειας
εθνικής κυριαρχίας το ελληνικό δηµόσιο, κύριε Γεωργιάδη, θα
έπρεπε εν µέσω πανδηµίας να αναλάβει τη στήριξη του κοινωνι-
κού ιστού και την προστασία των πολιτών και των επιχειρήσεων
από την οικονοµική κατάρρευση.

Για να ανταποκριθεί στο καθήκον του, το ελληνικό δηµόσιο,
κύριε Γεωργιάδη, θα έπρεπε να έχει εκπονήσει και να υλοποιεί
ήδη πρόγραµµα θεσµικών παρεµβάσεων και τοµών που θα του
επιτρέψουν να επανακτήσει, επιτέλους, την απολεσθείσα κυριαρ-
χία επί βασικών δηµόσιων θεσµικών εργαλείων, τα οποία είναι
απαραίτητα, όπως ξέρετε, για να προστατευτούν οι πολίτες και
οι επιχειρήσεις. 

Σε µια περίοδο που η επιδείνωση της προϋπάρχουσας ύφεσης
είναι κατακλυσµικού µεγέθους της τάξης του -15% του εθνικού
µας εισοδήµατος το ελληνικό δηµόσιο, αγαπητέ κύριε Γεωρ-
γιάδη, έχει υποχρέωση να επανακτήσει τον έλεγχο των θεσµικών
εργαλείων του, ώστε να τα χρησιµοποιήσει, επιτέλους, υπέρ της
προστασίας των πολιτών. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 έχουµε µια ολοκληρωµένη πρόταση νόµου
για την προστασία των πολιτών από τις επιπτώσεις της εντεινό-
µενης οικονοµικής κρίσης, την οποία σήµερα µόλις παρουσίασε
ως γραµµατέας µας ο Γιάνης Βαρουφάκης. 

Οι σχεδιασµένες ελαφρύνσεις υποχρεώσεων των ιδιωτών, οι
δίκαιες και αποτελεσµατικές θεσµικές µεταρρυθµίσεις του φο-
ρολογικού µηχανισµού, η προς το εθνικό συµφέρον διαχείριση
των ιδιωτικών χρεών, η δηµιουργία αναπτυξιακής τράπεζας, η
οποία θα διαχειρίζεται χωρίς, όµως, να εκποιεί όπως γίνεται
µέχρι τώρα τη δηµόσια περιουσία, καθώς και το νέο σύστηµα δη-
µοσιονοµικών συναλλαγών ιδιωτών δηµοσίου, το οποίο ονοµά-
ζουµε ΣΔΗΣΙΔ, θα ωφελήσουν πολλαπλά την ελληνική οικονοµία
και την ελληνική κοινωνία µε: α) την αποτροπή χρεοκοπιών µέσω
κουρεµάτων φόρων, εισφορών και δόσεων δανείων β) µονίµους
σε πραγµατικό χρόνο και αµερόληπτους χωρίς να µεσολαβεί ο
ανθρώπινος παράγοντας αλγοριθµικούς ελέγχους της φοροδια-
φυγής γ) την προστασία της κύριας κατοικίας και των µικροµε-
σαίων που συνδυάζει άριστα την κοινωνική δικαιοσύνη µε την
εξυγίανση των τραπεζών και τη σταθεροποίηση παράλληλα της
αγοράς ακινήτων δ) τον τερµατισµό επιτέλους της σκανδαλώ-
δους εκποίησης της δηµόσιας περιουσίας µας µε µεταφορά της
δηµόσιας περιουσίας από το υπερταµείο στη νέα ελληνική ανα-
πτυξιακή τράπεζα ΝΕΑΤ, η οποία θα χρησιµοποιεί τη δηµόσια πε-
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ριουσία ως εχέγγυο για τη δηµιουργία επενδυτικών ροών προς
τις δηµόσιες υποδοµές, αλλά και τον ιδιωτικό τοµέα ε) την αν-
ταλλαγή των νέων κεφαλαίων που θα χρειαστούν για πολλοστή
φορά οι ιδιωτικές µας τράπεζες από το ελληνικό δηµόσιο, δη-
λαδή εµάς, µε απλές µετοχές τους και µεταφορά των υφισταµέ-
νων µετοχών των ιδιωτικών τραπεζών που ήδη κατέχει από τις
προηγούµενες φορές που χρειάστηκαν ανακεφαλαιοποίηση το
ελληνικό δηµόσιο από το υπερταµείο που είναι σήµερα σε ένα
νέο δηµόσιο φορέα, ο οποίος θα ασκεί, επιτέλους, δηµόσιο
έλεγχο επί του χρηµατοπιστωτικού συστήµατός µας ανάλογο
των µετοχών που αντιστοιχούν στο ελληνικό δηµόσιο στ) στο νέο
σύστηµα δηµοσιονοµικών συναλλαγών ιδιωτών δηµοσίου, ΣΔΗ-
ΣΙΔ, το οποίο θα προσφέρει βαθµούς δηµοσιονοµικής ελευθε-
ρίας το ελληνικό δηµόσιο και παράλληλα θα εξασφαλίσει σηµα-
ντικές φοροαπαλλαγές στους πολίτες, καθώς και δωρεάν συναλ-
λαγές µε το δηµόσιο, αλλά και µεταξύ ιδιωτών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αγαπητέ κύριε Γεωργιάδη,
οι ιδιώτες απειλούνται µε χρεοκοπία λόγω: α) των υψηλών υπο-
χρεώσεων φόρων εισφορών και δόσεων που τα φθίνοντα εισο-
δήµατά τους αδυνατούν πια να καλύψουν, κάτι που στην περί-
πτωση επικείµενης πτώχευσης δεν γίνεται ευκολότερο µέσω της
αναβολής αναστολής φόρων ή τις περίφηµες πια επιστρεπτέες
προκαταβολές β) λόγω των κόκκινων δανείων και των υψηλών
επιτοκίων δανεισµού γ) λόγω του υψηλού κόστους των συναλ-
λαγών και δ) λόγω των µηδενικών αυτή την εποχή επιτοκίων απο-
ταµίευσης. 

Από την άλλη πλευρά, το ελληνικό δηµόσιο, πέραν του προ-
ϋπάρχοντος µη βιώσιµου χρέους, καθίσταται όλο και πιο πτω-
χευµένο λόγω: α) της ανεξέλεγκτης φοροδιαφυγής β) των
υψηλών συντελεστών φόρων -βλέπε ΦΠΑ, προπληρωµές φόρου
επιχειρήσεων- που εν τέλει, όπως όλοι ξέρετε, µειώνουν τα συ-
νολικά φορολογικά έσοδα αντί να τα αυξάνουν γ) λόγω της µεί-
ωσης των µελλοντικών εσόδων του που οφείλεται στις
χρεοκοπίες επιχειρήσεων, εξέλιξη που δεν αποτρέπουν, όπως
ξέρετε καλύτερα από εµένα, οι αναβολές-αναστολές πληρωµής
φόρων, εισφορών και δόσεων γιατί θα έλθουν όλα µαζεµένα δ)
λόγω της κακοδιαχείρισης της δηµόσιας περιουσίας που είτε εκ-
ποιείται -παραδείγµατος χάριν Ελληνικό- είτε απαξιώνεται σκο-
πίµως -βλέπε «ΛΑΡΚΟ» και ΔΕΗ- ε) λόγω των επαναλαµβανό-
µενων ανακεφαλαιοποιήσεων των ιδιωτικών τραπεζών, οι οποίες
εντούτοις παραµένουν υπό τον έλεγχο των ιδιωτών στ) λόγω της
επικείµενης µεταφοράς 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ στα ταµεία
που διαχειρίζονται τα κόκκινα δάνεια, σύµφωνα µε τον νόµο
«ΗΡΑΚΛΗΣ», ποσό το οποίο το ελληνικό δηµόσιο θα είναι αναγ-
κασµένο να δανειστεί για να το αποδώσει, κύριε Γεωργιάδη. Εί-
µαστε σε εποχές για να δανειζόµαστε καινούργια δάνεια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε δύο λεπτά θα τελειώσω, όπως όλοι, κυρία Πρόεδρε.
Στόχος της παρούσας πρότασης νόµου -της δικιάς µας εννοώ-

είναι η θεραπεία καθεµιάς εκ των πιο πάνω αιτίων εµβάθυνσης
της χρεοκοπίας του ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα µέσω στοχευ-
µένων θεσµικών τοµών.

Για την επίτευξη αυτού του στόχου προτείνουµε τις εξής το-
µές: Πρώτον, µόνιµη και ριζική ελάφρυνση φορολογίας. Δεύτε-
ρον, µόνιµος αντικειµενικός και αµερόληπτος αλγόριθµος έλεγ-
χος φοροδιαφυγής. Τρίτον, µεταφορά των κόκκινων δανείων σε
δηµόσια εταιρεία διαχείρισης, µόνιµη προστασία της κύριας κα-
τοικίας και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, κοινωνικός έλεγχος
στη διαδικασία εντοπισµού των στρατηγικών κακοπληρωτών. Τέ-
ταρτον, µεταφορά της δηµόσιας περιουσίας σε αναβαθµισµένη
νέα αναπτυξιακή τράπεζα µε σκοπό την αξιοποίησή της και όχι
την εκποίηση της. Πέµπτον, εθνικοποίηση των ήδη πτωχευµένων
τραπεζών που έχουν ανάγκη για άλλη µία φορά νέας δικής µας,
του λαού, ανακεφαλαιοποίησης. Έκτον, υιοθέτηση του νέου συ-
στήµατος για τις δηµοσιονοµικές συναλλαγές των ιδιωτών µε το
δηµόσιο, ΣΔΗΣΙΔ. Θα το συνηθίσετε!

Η προστασία των πολιτών από τις οικονοµικές επιπτώσεις της
πανδηµίας, η οποία επιδεινώνει περαιτέρω την προϋπάρχουσα
δεκαετή υφεσιακή δυναµική, απαιτεί επιτέλους την ανάκτηση
εθνικής και λαϊκής κυριαρχίας επί των φορολογικών αρχών, επί

του συστήµατος συναλλαγών, επί της διαχείρισης του ιδιωτικού
χρέους, της δηµόσιας περιουσίας και των χρηµατοπιστωτικών
ιδρυµάτων που εξαρτώνται πια εντελώς από δηµόσια δικά µας
κεφάλαια. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η παρούσα ολοκληρωµένη πρό-
ταση νόµου για την προστασία των πολιτών καταργεί όλους τους
υφιστάµενους θεσµούς υποτέλειας και ιδρύει τους νέους ανα-
πτυξιακούς θεσµούς που απαιτούνται πια στην εποχή µετά την
πανδηµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα για δέκα λεπτά ο Υφυπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων κ. Τσακίρης.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο αυστηρά για δέκα

λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι, κύριοι Βουλευτές, το Υπουργείο Ανάπτυξης και

Επενδύσεων από την πρώτη στιγµή που ξέσπασε η πανδηµία
ανέπτυξε και έθεσε σε εφαρµογή µία δέσµη χρηµατοδοτικών
προϊόντων και δράσεων που στόχο είχαν να διατηρήσουν τις επι-
χειρήσεις ζωντανές, παρέχοντάς τους την απαιτούµενη ρευστό-
τητα. Σηµειώνεται δε ότι για τα συγκεκριµένα προϊόντα χρησι-
µοποιήθηκαν πόροι του ΕΣΠΑ επιτυγχάνοντας τη µεγαλύτερη
δυνατή µόχλευση και χωρίς να δεσµεύουµε εθνικούς πόρους
συµβάλλοντας έτσι στη διατήρηση της δηµοσιονοµικής ισορρο-
πίας. 

Συγκεκριµένα, στόχος των χρηµατοδοτικών εργαλείων είναι
αφ’ ενός να προσφέρουν ένα δίχτυ προστασίας στις επιχειρήσεις
που είχαν ήδη δάνεια και, αφ’ ετέρου, να προσφέρουν νέα κεφά-
λαια κίνησης. Στο πλαίσιο αυτό, στις 15 Απριλίου 2020 τέθηκε σε
εφαρµογή, µέσω του προγράµµατος Σώρευσης Κρατικών Ενι-
σχύσεων, η δυνατότητα τρίµηνης επιδότησης των τόκων για τον
Απρίλιο, τον Μάιο και τον Ιούνιο υφιστάµενων επιχειρηµατικών
δανείων µικροµεσαίων επιχειρήσεων που είχαν ήδη πληγεί από
τις επιπτώσεις της πανδηµίας και συνολικού προϋπολογισµού
750 εκατοµµυρίων ευρώ, µε δυνατότητα αυτό να ανέλθει στο 1,2
δισεκατοµµύριο. 

Η επιχορήγηση αυτή αφορούσε κατά 100% την πληρωµή των
πληρωτέων τόκων για όλα τα επιχειρηµατικά ενήµερα δάνεια. Και
όταν αναφερόµαστε σε ενήµερα επιχειρηµατικά δάνεια, αναφε-
ρόµαστε σε δάνεια που είχαν ληξιπρόθεσµες οφειλές µικρότερες
των ενενήντα ηµερών την 31η Δεκεµβρίου 2019. Αυτό πρακτικά
σηµαίνει ότι µία επιχείρηση µπορεί να υπαχθεί στην εν λόγω
δράση, δηλαδή να επιδοτηθεί κατά 100% για τους τόκους των
δανείων που έχει, ακόµα κι αν είχε πληρώσει τελευταία φορά στο
τέλος του Σεπτεµβρίου του 2019. Γι’ αυτό ήταν κάτι που έγινε
και για τουριστικές επιχειρήσεις οι οποίες επλήγησαν από την
«THOMAS COOK» που «έσκασε» εκείνον τον µήνα. 

Εδώ να σηµειώσω ότι σήµερα εστάλη στο Εθνικό Τυπογραφείο
για δηµοσίευση η απόφαση για την παράταση για επιπλέον δύο
µήνες αυτού του µέτρου. Το κράτος, δηλαδή, έρχεται και καλύ-
πτει συνολικά τόκους υφιστάµενων επιχειρηµατικών δανείων για
πέντε µήνες, µέχρι και 31 Αυγούστου του 2020. 

Με βάση τα στοιχεία της 21ης Ιουνίου, έχουν εγκριθεί δεκαοκτώ
χιλιάδες τριακόσιες είκοσι µία αιτήσεις µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων µε συνολικό αριθµό εργαζοµένων διακόσιους ογδόντα
πέντε χιλιάδες εννιακόσιους ενενήντα δύο. Και αναµένουµε να
ενταχθούν και άλλες.

Στις 28 Απριλίου του 2020 και για το τρίτο χρηµατοδοτικό προ-
ϊόν ξεκίνησαν οι υποβολές αιτήσεων πάλι µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων που επλήγησαν από την πανδηµία για το ΤΕΠΙΧ ΙΙ της
Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας. Ο συνολικός προϋπολογι-
σµός της δράσης αυτής αυξήθηκε κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ
επιπλέον, λόγω της υψηλής ζήτησης, µε αποτέλεσµα τα δάνεια,
που θα διατεθούν και έχουν εγκριθεί όλα από την Αναπτυξιακή
Τράπεζα -και αυτή τη στιγµή γίνεται συµβασιοποίηση για εκταµί-
ευση από τις εµπορικές τράπεζες- να ανέλθουν στο ποσό περί-
που των 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Το νέο Υποπρόγραµµα 3, όπως αποκαλείται, αφορούσε τη χο-
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ρήγηση κεφαλαίου κίνησης έως 500.000 ευρώ και για δάνεια
διάρκειας πέντε ετών µε επιδότηση επιτοκίου για τα δύο πρώτα
χρόνια κατά 100% και για τα επόµενα τρία έως 40%, όσο και η
συγχρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ. 

Το πρόγραµµα ολοκληρώθηκε, όπως είπα, στις 28 Μαΐου 2020,
ενώ στις 16 Ιουνίου ολοκληρώθηκε η αξιολόγηση των αιτήσεων
από την Ελληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα, που αφορά συνολικά
δέκα χιλιάδες εκατόν πενήντα επιχειρήσεις συνολικού ύψους
1.300.000.000 ευρώ και έπεται η συµβασιοποίηση και η εκταµί-
ευση από τις τράπεζες. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση. Η συνολική ζήτηση
για το εν λόγω προϊόν, απ’ ό,τι είδαµε στο Πρόγραµµα Σώρευσης
Κρατικών Ενισχύσεων, έφτασε περί τα 10 δισεκατοµµύρια. Εδώ
θα ήθελα να πω ότι υπάρχει αρκετός θόρυβος σε αυτές τις αιτή-
σεις, καθότι αρκετές εταιρείες έκαναν αίτηση σε όλες τις τράπε-
ζες για το µέγιστο ποσό. Άρα, η συνολική ζήτηση ήταν σηµαντικά
χαµηλότερη.

Στις 3 Ιουνίου 2020 τέθηκε σε εφαρµογή πάλι µέσω του Προ-
γράµµατος Σώρευσης Κρατικών Ενισχύσεων το Ταµείο Εγγυο-
δοσίας Επιχειρήσεων COVID-19 µέσω της Ελληνικής Αναπτυ-
ξιακής Τράπεζας πάλι αρχικής χρηµατοδότησης 1- 2 δισεκατοµ-
µύρια µε δυνατότητα, όπως έχουµε πάρει έγκριση και από την
Κοµισιόν, να φτάσει στα 2,25 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σηµειώνεται ότι η δράση καλύπτει το σύνολο των επιχειρή-
σεων και µέσω της δράσης αυτής οι τράπεζες χορηγούν νέα δά-
νεια, εγγυηµένα κατά 80% του ποσού του δανείου, ενώ η
εγγύηση αυτή σε επίπεδο χαρτοφυλακίου τράπεζας φτάνει στο
40% του όγκου των επιχειρηµατικών δανείων για τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και 30% για τα χαρτοφυλάκια δανείων µεγά-
λων επιχειρήσεων, ενώ το κράτος επιδοτεί και την προµήθεια
εγγύησης. 

Η µόχλευση που δηµιουργείται οδηγεί σε δανειακά κεφάλαια
συνολικού ύψους 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ θα πρέπει να
σηµειωθεί ότι οι τράπεζες έχουν δεσµευτεί για πιστωτική επέ-
κταση, νέα δάνεια, για το 2020 ύψους 15 έως 16 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Με βάση τα στοιχεία της 21ης Ιουνίου έχουν υπο-
βληθεί συνολικά ογδόντα χιλιάδες αιτήσεις συνολικού προϋπο-
λογισµού 19 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Εδώ θα ήθελα να παρατηρήσω ότι τόσο για το Ταµείο Εγγυο-
δοσίας όσο και για το ΤΕΠΙΧ, απαγορεύονται οι αναχρηµατοδο-
τήσεις ή οι πρόωρες εξοφλήσεις παλαιών δανείων. Πρόκειται για
νέα δάνεια, έτσι ώστε να αποτρέψουµε τις τράπεζες να πληρω-
θούν για ένα υφιστάµενο δάνειο, προκειµένου να δώσουν το ίδιο
σε εγγυηµένο. 

Το σύνολο των ανωτέρω δράσεων, µε εξαίρεση το ΤΕΠΙΧ ΙΙ
που αποτελεί και παλαιό πρόγραµµα, έχει κοινοποιηθεί και εγ-
κριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε βάση το προσωρινό
πλαίσιο, που δίνει τη δυνατότητα αυξηµένου ορίου δηµόσιας
χρηµατοδότησης στο ύψος των 800.000 ευρώ. Μάλιστα, η Ελ-
λάδα αποτέλεσε την πρώτη χώρα που έλαβε έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δράσεων µε βάση αυτό το προσωρινό πλαίσιο. 

Ωστόσο, θα πρέπει να γνωρίζετε, κύριοι Βουλευτές, ότι το
προσωρινό πλαίσιο έθεσε ως προϋπόθεση οι επιχειρήσεις, που
θα καλύπτονται από τις δράσεις αυτές να µην είναι προβληµατι-
κές στις 31-12-2019. Αυτός ο όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δυ-
στυχώς, δεν µπορεί να παραβλεφθεί.

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι ενεργήσαµε τάχιστα εν µέσω παν-
δηµίας και σε λιγότερο από δύο µήνες από τη στιγµή που ξέ-
σπασε αυτή η κρίση, η ελληνική Κυβέρνηση σχεδίασε και έθεσε
σε εφαρµογή προϊόντα εγγύησης τραπεζικού δανεισµού, προ-
κειµένου να ενισχυθεί άµεσα η ρευστότητα των επιχειρήσεων. 

Όσον αφορά την απευθείας χορήγηση δανείων, να σηµειώσω
εδώ, όπως είναι και στην ερώτησή σας, ότι στον νόµο για την Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα αφήσατε, ενώ είχατε τη δυνατό-
τητα αλλαγής, την απαγόρευση παροχής απευθείας πιστώσεων
σε επιχειρήσεις. Εµείς το διορθώσαµε αυτό και µε τον ν.4684/
2020, αλλά και µε τις κατάλληλες ενέργειες κοινοποίησης στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπάρχει πλέον και αυτή η δυνατότητα.

Πέραν των δράσεων που αναφέρθηκαν ανωτέρω θα πρέπει να
σηµειωθεί ότι από πόρους ΕΣΠΑ πληρώθηκαν και τα υπόλοιπα
µέτρα που έλαβε η Ελληνική Κυβέρνηση απλώνοντας αυτό το

δίχτυ προστασίας σε εργαζοµένους και επιχειρήσεις, όπως είναι
η επιστρεπτέα προκαταβολή του Υπουργείου Οικονοµικών, 900
εκατοµµύρια ευρώ, η αποζηµίωση ειδικού σκοπού σε αυτοαπα-
σχολούµενους και µικροεπιχειρηµατίες, 500 εκατοµµύρια ευρώ.
Επίσης, στα ανωτέρω θα πρέπει να προστεθούν και οι πόροι 236
εκατοµµυρίων ευρώ για τον εξοπλισµό ΜΕΘ και νοσοκοµείων.
Συνολικά από το ΕΣΠΑ 2014 - 2020 χρηµατοδοτήθηκαν δράσεις
ύψους 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Εδώ θέλω να σηµειώσω ότι αυτά τα χρήµατα έρχονται όλα από
το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Ναι  µεν είναι ΕΣΠΑ αλλά
δεν τα έχουµε εισπράξει ακόµα. Θα τα δηλώσουµε και θα τα ει-
σπράξουµε. Άρα, έχουµε να διαχειριστούµε και δηµοσιονοµικά
αυτό το θέµα. Υπενθυµίζω ότι πάνω στο πρόσφατο πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων για το έτος 2020 αυξήθηκε κατά 1,25 δι-
σεκατοµµύριο ευρώ και βρίσκεται πλέον στα 8 δισεκατοµµύρια
προκειµένου να διευκολύνει αυτές τις αυξηµένες ανάγκες χρη-
µατοδότησης καθώς και την αυξηµένη εκτέλεσή τους. 

Ας έρθουµε τώρα στις προβληµατικές επιχειρήσεις. Στις 12
Ιουνίου 2020 δηλαδή, πριν λίγες µέρες και µε πίεση της Ελλάδας
και µερικών άλλων κρατών η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ανακοίνωσε
ότι εξετάζει την αναµόρφωση του προσωρινού αυτού πλαισίου
αναφορικά µε την προβληµατικότητα των µικρών επιχειρήσεων,
δηλαδή των επιχειρήσεων ως πενήντα εργαζοµένους. Προτείνει
η Κοµισιόν -δεν έχει υιοθετηθεί- µικρές εταιρείες ως πενήντα ερ-
γαζοµένους να βγουν από την πρόβλεψη της προβληµατικότη-
τας. Πάνω σ’ αυτή την πρόταση της Κοµισιόν ζητήσαµε αυτό το
όριο να αυξηθεί στα διακόσια πενήντα άτοµα. Ωστόσο δεν µέ-
νουµε εκεί. 

Πρώτον, ήδη επεξεργαζόµαστε ένα πλαίσιο για αναδιάρθρωση
προβληµατικών επιχειρήσεων κατά τα πρότυπα της Αυστρίας
µέσω τραπεζικού δανεισµού. Δεύτερον, πολύ γρήγορα θα ανα-
κοινώσουµε ταµείο µέσω της Ελληνικής Αναπτυξιακής Τράπεζας
και τη χορήγηση εγγύησης προς τους χρηµατοπιστωτικούς ορ-
γανισµούς προκειµένου να διευκολύνουµε τη χορήγηση εγγυη-
τικών επιστολών για την υλοποίηση επενδυτικών σχεδίων που
έχουν εγκριθεί από το ΕΣΠΑ. Τρίτον, σχεδιάζουµε ταµείο για την
παροχή µεγαλύτερης ρευστότητας στις επιχειρήσεις µέσω της
χρηµατοδότησης τιµολογίων, το λεγόµενο trade finance.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική Κυβέρνηση έχει συ-
νεκτικό σχέδιο ενίσχυσής της όχι µόνο κατά την πρώτη φάση των
συνεπειών της πανδηµίας αλλά και κατά τη δεύτερη φάση, αυτή
της ταχείας επανεκκίνησης της οικονοµικής δραστηριότητας. Πι-
στέψτε µε, το σχέδιο αυτό είναι δυναµικό, εξελίσσεται διαρκώς
ανταποκρινόµενο στις προκλήσεις της οικονοµίας, παράλληλα
µε τις πρωτοβουλίες σε ευρωπαϊκό επίπεδο που προανέφερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Θα περάσουµε στους επερωτώντες Βουλευτές που έχουν δι-

καίωµα δευτερολογίας. Είναι ο κ. Τσίπρας, ο κ. Παππάς και η κ.
Πούλου.

Κύριε Τσίπρα, νοµίζω ότι µπορείτε να µιλήσετε από την έδρα
σας. Έχετε µόνο πέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ας ξεκινήσουµε µε το ΑΕΠ. Δεν είναι δύσκολα νούµερα. Το

είπε ο κ. Μπουκώρος, το είπε και ο Πρωθυπουργός πριν δέκα
µέρες περίπου. Μιλάτε για 0,7% µεσοσταθµικά, 2015 - 2019. Στο
σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί. Πώς θα το πάρουµε
το 2010 - 2015, 2015 - 2019; Μεσοσταθµικά, αθροιστικά; Ό,τι θέ-
λετε. Αν το πάρουµε µεσοσταθµικά όντως είµαστε 0,7%. Για την
ακρίβεια είµαστε 0,8%. Σας το χαρίζω. Πόσο ήταν το 2010 - 2015;
Ήταν -4,4% µεσοσταθµικό. Θέλετε να το δούµε αθροιστικά;
Ήµασταν +4,26%, είστε -22,5% από το 2010 ως το 2015. Στο σπί-
τι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σκοινί. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο είναι ότι ο κύριος Υπουργός ήρθε απροετοίµαστος
προφανώς. Το µόνο που είχε να πει ήταν ότι αυξήθηκε τάχα το
χρέος στην ΕΑΒ. Αν θέλει ας δει τους τζίρους. Που παραλάβαµε
την ΕΑΒ και που την παραδώσαµε. Αλλά δεν µένω σε αυτό. Ήρθε
απροετοίµαστος γιατί δεν ήξερε το βασικό θέµα. Ο κ. Τσακίρης
συνεχίζει να απαντάει σε πράγµατα που απάντησαν στην γραπτή
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αντίστοιχη ερώτηση που έγινε χωρίς να µπαίνει στην ουσία της
υπόθεσης.

Παρ’ ότι ο Υπουργός ήταν απροετοίµαστος η συζήτηση ήταν
χρήσιµη γιατί µας είπε καθαρά και ξάστερα ότι η κυβέρνηση
αυτή προβληµατικές επιχειρήσεις, όπως και να τις ορίσουµε, δεν
ενισχύει. Το είπατε πεντακάθαρα. Να σας εξηγήσω αυτό που
αγνοείτε κατ’ αρχάς. Να εξηγήσω και τι ακριβώς λέτε. Υπάρχουν
δυο διαφορετικά πράγµατα. Είναι το προσωρινό πλαίσιο που δια-
µορφώθηκε εντός πανδηµίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε
Γεωργιάδη. Υπάρχει και το προηγούµενο πιο σταθερό πλαίσιο,
ας το πούµε, το οποίο τελευταία φορά επικαιροποιήθηκε µε τις
κατευθυντήριες γραµµές του 2014. Κι αυτό αναθεωρείται σή-
µερα επί τω ευνοϊκότερω. Αυτό µπορεί να κρατήσει και µετά την
πανδηµία δηλαδή, πέρα από το προσωρινό. Είναι ένα απλό
πράγµα, κύριε Γεωργιάδη. Προβλέπει την κρατική ενίσχυση προ-
βληµατικών επιχειρήσεων. Δεν µιλάει για άλλες. Μόνο για προ-
βληµατικές επιχειρήσεις. 

Εσείς σήµερα µας είπατε ότι ενώ όλη η Ευρώπη ενισχύει κρα-
τικά προβληµατικές επιχειρήσεις πριν την πανδηµία και πολύ πε-
ρισσότερο µέσα στην πανδηµία, η Ελλάδα δεν θα το κάνει αυτό.
Η Ελληνική Κυβέρνηση δεν θα το κάνει αυτό διότι ρίχνουµε
λεφτά σε κάποιο πηγάδι. 

Θα σας εξηγήσω το πολύ απλό που θα έπρεπε να ξέρετε.
Είστε Υπουργός Οικονοµίας. Μια προβληµατική επιχείρηση µπο-
ρεί να έχει τη δυνατότητα εφόσον λάβει ενίσχυση, δανεισµό ή
οτιδήποτε, να µπορέσει να έρθει στα ίσια της, να γίνει κερδο-
φόρα, να γίνει βιώσιµη, να αποπληρώσει σε έναν βαθµό ή 100%
αυτά που έλαβε και να σταθεί στα πόδια της. Αυτό ίσχυε πριν την
πανδηµία. 

Σήµερα βρισκόµαστε σε µια άλλη φάση που όλα τα κράτη στην
Ευρωζώνη δεν κάνουν καν αυτό. Κάνουν κάτι πέρα απ’ αυτό.
Είναι διατεθειµένα τα κράτη να δώσουν λεφτά για να επιβιώσουν
οι επιχειρήσεις. Να επιβιώσουν ακόµα κι αν δεν γυρίσουν τα χρή-
µατα αυτά πίσω αργότερα. Εσείς απ’ ό,τι φαίνεται δεν είστε ούτε
µε το ένα, ούτε µε το άλλο. Σας εξηγώ, λοιπόν, πρώτον, ότι οι
προβληµατικές επιχειρήσεις ως πλαίσιο υπήρχαν από το 2014.
Προβληµατικές επιχειρήσεις κι όχι µη προβληµατικές. Μέσα στο
πλαίσιο της πανδηµίας έχουµε περαιτέρω χαλάρωση του πλαι-
σίου των κρατικών ενισχύσεων και για προβληµατικές και για µη
προβληµατικές. 

Θα σας πω µόνο ένα δηµοσίευµα στο οποίο δεν απαντάτε κα-
θόλου. Ούτε ο κ. Τσακίρης απάντησε. Το δηµοσίευµα είναι της
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ». Δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ η εφηµερίδα. Τι λέει το δη-
µοσίευµα; Τίτλος: «Με µέσο παίρνουν εγγυηµένα δάνεια οι µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις». Θα σας το πω διαφορετικά. Όλες οι
επιχειρήσεις που δεν είχαν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα
µέχρι πριν την πανδηµία συνεχίζουν να µην έχουν πρόσβαση και
τώρα. Και σ’ αυτό δεν απαντάτε καθόλου. Λύσεις υπάρχουν.
Υπάρχει για παράδειγµα 100% εγγυηµένο δάνειο. Έχει συµβεί
µέσα στην πανδηµία ακριβώς λόγω του έκτακτου πλαισίου σε
άλλες χώρες, όπως η Αυστρία και η Πορτογαλία, που ζήτησαν
και πήραν έγκριση για 100% εγγυηµένα δάνεια µέχρι ενός ορίου
µερικών εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ. 

Έρχοµαι τώρα στις ίδιες τις επιχειρήσεις. Δεν απαντήσατε
απολύτως σε τίποτα. Κατ’ αρχάς, αµερικάνικη σηµαία στο ναυ-
πηγείο Ελευσίνας δεν πρόκειται να µπει. Σας το λέω. Όπως δεν
έχουν µπει κι από άλλες επιχειρήσεις, άλλου είδους εθνικές ση-
µαίες. Το ερώτηµά µου είναι γιατί δεν έχει προχωρήσει. Τα περί
αµερικάνικης σηµαίας τα ακούµε από το περασµένο καλοκαίρι.
Δεν έχει προχωρήσει η επένδυση. 

Το ερώτηµά µας είναι πρώτον αν δεσµεύεστε ότι θα προχω-
ρήσει. Δεύτερον, αν θα προχωρήσει µε τις ίδιες θέσεις εργασίας
και µε τα δεδουλευµένα, που αγγίζουν τα 20 εκατοµµύρια ευρώ.
Τρίτον, αν τυχόν για οποιονδήποτε λόγο ακόµα κι αν δεν φταίτε
εσείς ή φταίτε εσείς, δεν προχωρήσει η επένδυση, αν δεσµεύε-
στε ότι η επιχείρηση έστω και µε κρατική ενίσχυση ή µε µετοχο-
ποίηση θα παραµείνει ανοιχτή, θα δοθούν τα δεδουλευµένα και
θα αποκτήσει ένα βιώσιµο µέλλον. 

Σας λέω –και µιλάω µετά λόγου γνώσεως- ότι τα ναυπηγεία
Ελευσίνας έχουν βιώσιµο µέλλον όπως πολύ περισσότερο έχει
η ΕΑΒ. Και σας είπα ότι την ΕΑΒ σήµερα την υπονοµεύετε ενώ

έχει σαφέστατη, θαυµάσια, αναπτυξιακή προοπτική. Την υπονο-
µεύετε. Υπονόµευση εµείς δεν κάναµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, τε-
λειώνετε παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τελειώνω, σε µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ήδη έχει φτάσει µισό

λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Δεν το έχω φτάσει ακόµα. 
Αυτό, κύριε Γεωργιάδη, ισχύει και για τα υπόλοιπα. Και για τις

µεγάλες προβληµατικές επιχειρήσεις. Σε έναν βαθµό, όχι τον
ίδιον για όλες. Πολύ περισσότερο για τον ωκεανό των µικροµε-
σαίων. Ποιο δηλαδή; Ότι αν βοηθήσουµε σήµερα τις προβληµα-
τικές επιχειρήσεις κατ’ αρχάς να µην αποβιώσουν, να είναι
ζωντανές την εποµένη της πανδηµίας και δεύτερον αν µε βάση
ένα business plan, ένα επιχειρηµατικό σχέδιο το οποίο κοινοποι-
ηθεί και εγκριθεί από την Κοµισιόν ενισχυθούν, µπορεί αύριο να
είναι ζωντανές και οι µεγάλες και οι µικρές. Και δεν παίρνετε απο-
λύτως κανένα µέτρο µ’ αυτό. 

Προβληµατικές επιχειρήσεις εσείς δεν βοηθάτε. Λυπούµαστε
αλλά σήµερα ο ελληνικός λαός κατάλαβε ποιο είναι το σχέδιό
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Μπουκώρο, δεν
µπορώ να σας δώσω τον λόγο και το ξέρετε πολύ καλά. Γνωρί-
ζετε τον Κανονισµό. Σας παρακαλώ πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εδώ δόθηκε ο λόγος επί προσωπι-
κού εκεί που δεν προβλεπόταν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν υπάρχει προσω-
πικό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Υπάρχει διαστρέβλωση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν υπάρχει. Είναι εδώ

ο Υπουργός και θα απαντήσει. Δεν υπάρχει διαστρέβλωση και
δεν µπορείτε να απαντήσετε και το ξέρετε. Έχετε εξαντλήσει τον
χρόνο σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Όπως νοµίζετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, θέλετε

να µιλήσετε τώρα ή µετά; Μία Βουλευτής είναι ακόµα για να µι-
λήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Θα απαντήσω µετά συνολικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία Πούλου, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά ακριβώς.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Λέει ο λαός µας ότι από µικρό και από τρελό µαθαίνεις την
αλήθεια. Σήµερα µάθαµε αλήθειες και τις έµαθε και ο ελληνικός
λαός. 

Πρώτον, έµαθε ότι δεν έχετε καταθέσει κανένα αίτηµα διάσω-
σης και ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού των
εθνικής, στρατηγικής σηµασίας επιχειρήσεων. 

Δεύτερον, έµαθαν οι εργαζόµενοι της ΕΑΒ τι τους επιφυλάσ-
σετε µε την επικείµενη υπογραφή της συλλογικής σύµβασης ερ-
γασίας τους. 

Τρίτον, έµαθαν οι εργαζόµενοι, οι εργάτες, οι µεταλλωρύχοι,
οι προµηθευτές της «ΛΑΡΚΟ» ότι δεν περιµένουν τίποτα από την
Κυβέρνησή σας. 

Τέταρτον, έµαθαν οι µικροεπιχειρηµατίες ότι αν δεν είναι υγι-
είς, δεν πρόκειται να διασωθούν. Υγιείς πριν από την πανδηµία,
εννοώ. Ο στόχος σας είναι να κλείσουν. Αυτή η ελληνική ιδιοµορ-
φία της οικονοµίας µας σάς ενοχλεί, γιατί εξυπηρετείτε µόνο το
µεγάλο ιδιωτικό κεφάλαιο. 

Γιατί πανηγυρίζετε, κύριε Υπουργέ; Τα αποτελέσµατα αυτής
της καταστροφικής σας πολιτικής θα φανούν δυστυχώς τον
Οκτώβριο. Είναι µακάβριο, αλλά ένα νέο κύµα θα δικαιολογήσει
την αποτυχία σας, γιατί πάνω στον φόβο ακριβώς επενδύετε την
επικοινωνία της πολιτικής σας.

Κύριε Υπουργέ, λιγότερη έπαρση και αλαζονεία είναι ανα-
γκαία. Δεν µιλούν ποτέ για σκοινί στο σπίτι του κρεµασµένου. Τι
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εννοώ; Δουλίτσες κάνετε εσείς µε τα vouchers, µε τα είκοσι εκα-
τοµµύρια, που διανέµετε µε αδιαφάνεια στα ΜΜΕ, µε τους «ηµέ-
τερους», τους «κουµπάρους», µε τις υπερκοστολογήσεις του
υγειονοµικού υλικού, που οφείλατε να διατιµήσατε. 

Πόσο θράσος, αλήθεια, χρειάζεται να έχει κανείς για να εµπαί-
ζει έτσι τον ελληνικό λαό όπως εσείς, κύριε Υπουργέ, όταν λέτε
ευθαρσώς ότι θα παχύνουµε κατά τριακόσια κιλά κατά τον εγ-
κλεισµό κατά τη διάρκεια της πανδηµίας; Επειδή περηφανεύεστε
ότι είστε ένας καλός επιχειρηµατίας πουλώντας βιβλία, τα οποία
περνούν κρίση τώρα, πραγµατικά θα έπρεπε να σκεφτείτε σο-
βαρά να επενδύσετε σε ινστιτούτα αδυνατίσµατος.

Όσο για την «καταστροφική» περίοδο της διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ, αποδεικνύεται το αντίθετο από τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ
για την οικονοµική ανισότητα, που δηµοσιεύτηκαν µόλις την Πα-
ρασκευή µετά από την έρευνα που έγινε για τα εισοδήµατα και
τις συνθήκες διαβίωσης των οικογενειών. Μελετήστε τα. Νοµίζω
ότι δεν θα βρείτε επιχειρήµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε, που ήσασταν ακριβέστατη στον χρόνο σας.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Τσακίρης για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης και Επενδύ-

σεων): Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Τσίπρα για το θέµα των προ-

βληµατικών. Έτσι όπως το λέτε είναι. Από το 2014 υπάρχει το
πλαίσιο για τις προβληµατικές, το παλιό πλαίσιο, το οποίο όµως
δεν αφορά ΔΕΚΟ. Αφορά µόνο ιδιωτικές προβληµατικές, άρα
«ΛΑΡΚΟ», ΕΑΒ κ.λπ. δεν εµπίπτουν σ’ αυτό το πλαίσιο. Στο και-
νούργιο, στο προσωρινό πλαίσιο κρατικών ενισχύσεων, το οποίο
ισχύει για την πανδηµία, έως αυτή τη στιγµή που µιλάµε δεν µπο-
ρούν οι προβληµατικές να µπουν µέσα, εκτός αν γίνει κοινοποί-
ηση µία προς µία. Όµως και πάλι –επαναλαµβάνω- οι ΔΕΚΟ δεν
µπαίνουν µέσα. Δεν το δέχεται αυτό η Κοµισιόν. Αν πάµε είτε µε
τη «ΛΑΡΚΟ» είτε µε τη ΔΕΗ, θα µας το κόψουν προφανώς και γι’
αυτό δεν έχει γίνει. Με την «ΑEGEAN» που είναι ιδιωτική θα µπο-
ρούσαν να πάνε, αλλά παρ’ όλα αυτά, όπως είπε και ο Υπουργός,
η «AEGEAN» δεν ψάχνει ενίσχυση.

Όπως είπα και πριν και είναι πάρα πολύ σηµαντικό, υπάρχει
πρόταση της Κοµισιόν µετά από πίεση αρκετών χωρών και της
Ελλάδας οι επιχειρήσεις έως πενήντα άτοµα να µπορούν να
µπουν σ’ όλα αυτά τα εργαλεία και σε δράσεις που αφορούν την
πανδηµία. Αυτό ελπίζουµε τις επόµενες µέρες να εγκριθεί, οπότε
όλα αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία θα περιλαµβάνουν και
αυτές τις επιχειρήσεις, εφόσον αυτό εγκριθεί από την επιτροπή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ελπίζω να βοηθήσετε στον

χρόνο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα σας βοηθήσω όσο µπορώ. Δεν υπόσχο-
µαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα µπορέσετε, κύριε
Υπουργέ, γιατί προηγουµένως έγινε µεγάλη φασαρία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Επειδή σας έχω αδυναµία, θα προσπαθήσω.

Κύριε Τσίπρα, θα σας δείξω τώρα µια φωτογραφία, γιατί θέλω
να καταλάβετε λίγο ότι όταν κάποιος είναι εκτός πραγµατικότη-
τας, µπορεί να εµφανίζεται στο Βήµα και να µιλάει µε φοβερή
αλαζονεία και φοβερή σιγουριά, αλλά αυτά που λέει να είναι απί-
στευτες ανοησίες, γιατί η πραγµατικότητα τον διαψεύδει.

Είπατε: «Ο κ. Γεωργιάδης που αναφέρθηκε στα ναυπηγεία
Ελευσίνας και θα µπει η αµερικάνικη σηµαία, σε καµµία επένδυ-
ση που γίνεται δεν µπαίνει η αµερικάνικη σηµαία». Αυτό δεν εί-
πατε; Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τη δείχνω κιόλας. Εδώ είναι τα ναυπηγεία του Νεωρίου Σύρου,
η ιδιωτικοποίηση που έγινε κατά το ήµισυ από τον ΣΥΡΙΖΑ. Τη

βλέπετε τη σηµαία που είναι δίπλα στην ελληνική; Είναι η αµερι-
κάνικη. Κι εσείς τη βάλατε στη Σύρο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Την ηµέρα της σύµβασης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν σας το είπα για κακό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Την ηµέρα της σύµβασης, σας είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κι εγώ κάθε 4η Ιουλίου, σας είπα. Δεν σας το
είπα για κακό. Σας το είπα για καλό. Φέρατε την αµερικάνικη ση-
µαία στη Σύρο και θα φέρετε µαζί µε εµάς την αµερικάνικη ση-
µαία στην Ελευσίνα. Δεν είναι κακό. Απλώς θέλω να σας εξηγήσω
ότι είστε σε µια φάση διχασµού προσωπικότητας, διότι από τη
µια φέρατε την αµερικάνικη σηµαία και τα υπερταµεία, από την
άλλη τώρα θυµηθήκατε ξανά τον κοµµουνισµό.

Πάµε τώρα στο προκείµενο. Η Ελλάδα πέρασε και πλήρωσε
πανάκριβα µια πολιτική τη δεκαετία του ’80 -που όλοι τη θυµό-
µαστε- περί προβληµατικών επιχειρήσεων, την εποχή δηλαδή
που το δηµόσιο χρέος εκτινάχθηκε και όλοι οι κόποι του ελληνι-
κού λαού πετάχτηκαν. Αυτό έγινε, κύριε Τσίπρα, αν δεν το ξέ-
ρετε. 

Πάµε τώρα στον παρόντα χρόνο. Τι σας είπα και ελπίζω κά-
ποτε να το καταλάβετε; Τα χρήµατα του ελληνικού λαού είναι
ιερά χρήµατα, είναι χρήµατα που προέρχονται από κοµµένες
συντάξεις –που κι εσείς κόψατε- είναι χρήµατα που έρχονται από
υπερφορολόγηση, κυρίως από τους φόρους που εσείς βάλατε.
Όταν, λοιπόν, έχεις αυτά τα χρήµατα να διαχειριστείς, προσέχεις
πάρα πολύ πού τα ξοδεύεις. 

Εσείς µπορεί να ονειρεύεστε ρουσφέτια. Εγώ ονειρεύοµαι την
αναδιάρθρωση της ελληνικής οικονοµίας, δηλαδή να λειτουργή-
σει και η «ΛΑΡΚΟ», να λειτουργήσουν και τα ναυπηγεία, να λει-
τουργήσουν όλες αυτές οι επιχειρήσεις, αλλά να λειτουργήσουν
έτσι ώστε να είναι βιώσιµες στον χρόνο, όχι να λειτουργήσουν
λάθρα για µερικούς µήνες και µετά να είµαστε πάλι εδώ που εί-
µαστε σήµερα. Αυτή είναι η βασική µας διαφορά. Εσείς λέτε πώς
θα βρούµε τρόπο να σπαταλήσουµε τα χρήµατα των Ελλήνων
φορολογουµένων, εγώ λέω πώς θα βρούµε τρόπο τα χρήµατα
των Ελλήνων φορολογουµένων να πιάσουν τόπο. 

Έτσι, λοιπόν, µε βιώσιµο σχέδιο εξυγίανσης θα πιάσει τόπο η
«ΛΑΡΚΟ» και θα σωθούν οι θέσεις των εργαζοµένων, µε βιώσιµο
τρόπο θα γίνει αυτό και στην ΕΑΒ, µε βιώσιµο τρόπο θα γίνει στα
ναυπηγεία και όχι όπως θέλετε εσείς για να σκορπάτε λεφτά
στον άνεµο επειδή δήθεν βρήκατε ευκαιρία τώρα µε τον COVID.

Οφείλω να απαντήσω και σε δύο ακόµα επιχειρήµατα που θέ-
σατε. Επιχείρηµα πρώτο: Να συγκρίνουµε –λέει- και να αθροί-
σουµε την περίοδο 2010 - 2015 και πόση ύφεση αθροιστικά έχει
αυτή η περίοδος και την περίοδο 2015 - 2019 για να δείξουµε –
λέει- ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πήγε πολύ καλύτερα. 

Με συγχωρείτε, κύριε Γεώργιε Τσίπρα, αλλά αυτή είναι η κλα-
σική λαθροχειρία, που κάνει συνεχώς και ο ξάδελφός σας κ. Αλέ-
ξιος Τσίπρας, αλλά ο ελληνικός λαός τον πήρε είδηση γρήγορα.
Όταν λέτε να αθροίσουµε την περίοδο 2010 - 2015, αθροίζετε
την περίοδο της κυβερνήσεως Γιώργου Παπανδρέου και την πε-
ρίοδο της κυβερνήσεως Αντώνη Σαµαρά µε την ενδιάµεση µικρή
περίοδο της συγκυβερνήσεως του Λουκά Παπαδήµου. Αυτό
αθροίζετε. Εάν αθροίσετε αυτές τις δύο περιόδους, θα διαπιστώ-
σετε ότι η πρώτη περίοδος της κυβερνήσεως Παπανδρέου είχε
20% µε 25% ύφεση …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Όχι, δεν είχε 25%. Θα βγάλετε την πε-
ρίοδο Παπανδρέου … 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Πόσο είχε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Από τον Παπαδήµο µέχρι το 2015 που
παραδώσατε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ- ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ούτε 4% ύφεση δεν είχε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
αφήστε τον κύριο Υπουργό να µιλήσει.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Η Ελλάδα ήδη το 2014 είχε γυρίσει σε θετι-
κούς ρυθµούς ανάπτυξης.

Προσέξτε, όµως: Η πολιτική σας λαθροχειρία είναι ακόµα χει-
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ρότερη για τον εξής λόγο, κύριε Τσίπρα: Φορτώνετε σε εµάς ως
ύφεση δικής µας ευθύνης όλη την περίοδο του Γιώργου Παπαν-
δρέου, όταν το µισό υπουργικό συµβούλιο του Γιώργου Παπαν-
δρέου είναι στον ΣΥΡΙΖΑ.

Δηλαδή ευθύνοµαι εγώ για την ύφεση της κυβερνήσεως Ραγ-
κούση, ευθύνοµαι εγώ για την ύφεση της κυβερνήσεως Τζάκρη,
ευθύνοµαι εγώ για την ύφεση της κυβερνήσεως Κουρουµπλή,
ευθύνοµαι εγώ την ύφεση της περιόδου ή Σπίρτζη, ευθύνοµαι
εγώ την ύφεση της περιόδου -πώς τον λένε;- Κοτσακά, ευθύνο-
µαι εγώ την ύφεση της περιόδου Ξενογιαννακοπούλου; Μην τους
πάρω έναν, έναν, θα µας πάρει µέχρι το πρωί.

Δηλαδή, πήρατε όλο το υπουργικό συµβούλιο, που κυβερ-
νούσε µε την ύφεση στο -20, και θέλετε να φορτώσετε το -20 σε
εµάς! Καλά, δεν ντρέπεστε; 

Όλη η περίοδος του Γιώργου Παπανδρέου σας ανήκει. Γιατί
σας ανήκει; Γιατί αφού θέλατε να πάρετε όλο το υπουργικό του
συµβούλιο κύριε, θα το πάρετε και µε τις ζηµιές του, όχι µόνο µε
τα οφέλη του. Άρα λοιπόν βγείτε να εξηγήσετε στον ελληνικό
λαό πώς φωνάζατε ταυτόχρονα στο Σύνταγµα «Έξω ο Παπαν-
δρέου, κάτω το µνηµόνιο, γερµανοτσολιάδες» και µετά κάνατε
Υπουργούς όλους τους Υπουργούς του Παπανδρέου και µετά τα
ξαναλέµε. 

Και επαναλαµβάνω κάτι που το είπα πριν και µάλλον κάνατε
ότι δεν το ακούσατε. Σήµερα ο κ. Δηµήτρης Καµπουράκης µας
θύµισε µια καταπληκτική ιστορία. Επί ενάµιση χρόνο δεν µπο-
ρούσε να πάει στα Χανιά, γιατί οι ταξιτζήδες στα Χανιά είχαν κρε-
µασµένο ένα πανό που έλεγαν: «Έξω ο Καµπουράκης από τα
Χανιά που υποστηρίζει τον µνηµονιακό νόµο Ραγκούση». Κι εσείς
έχετε πάρει Βουλευτή σας τον Ραγκούση και σας έφταιγε ο Καµ-
πουράκης! Τέτοιοι είστε.

Κλείνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. Η ελληνική Κυβέρνηση έχει
χρησιµοποιήσει -κι είµαι πολύ περήφανος γι’ αυτό- µε τον πλέον
αποτελεσµατικό τρόπο τους λιγοστούς πόρους που έχει ο Έλ-
ληνας φορολογούµενος και τους οποίους αξιοποιούµε µε τρόπο
που δείχνει σεβασµό στον κόπο, στον ιδρώτα και στους φόρους
του. Μέχρι στιγµής –το λέω γιατί κανείς δεν ξέρει την εξέλιξη της
πανδηµίας τους επόµενους µήνες στον πλανήτη, ελπίζω να είναι
καλή- και στην οικονοµία η εξέλιξη στην Ελλάδα είναι καλή σε
σχέση πάντα µε αυτό που περνάνε οι υπόλοιποι γείτονές µας, τα
υπόλοιπα κράτη της ευρωζώνης και τα υπόλοιπα κράτη του δυ-
τικού κόσµου. Ακόµα η ελληνική οικονοµία αντέχει και αν συνε-
χίσουµε µε την ίδια πειθαρχία, µε την ίδια εργατικότητα και µε
την ίδια υποµονή γρήγορα η ελληνική οικονοµία θα ξεπεράσει τη
βαθιά ύφεση που θα έρθει 2020 λόγω αυτής της µεγάλης συµ-
φοράς. 

Και σας έχω εξηγήσει εβδοµήντα φορές για το θέµα που λέτε
συνέχεια ότι η ύφεση ξεκίνησε το τέλος του 2019 και συνεχίζει
και στις αρχές του 2020. Δεν έχει νόηµα να αντιδικούµε. Γιατί
εσείς θα λέτε τα συριζέικα, εγώ θα λέω τα της Νέας Δηµοκρα-
τίας, οι δικοί µου ψηφοφόροι θα λένε ότι καλά τα λέει ο Άδωνις,

οι δικοί σας θα λένε ότι καλά τα λέει ο Γιώργος. Αυτά δεν έχουν
σηµασία..

Στην οικονοµία υπάρχει ένας υπεράνω ηµών κριτής κι εκεί κρί-
νεται ποιος λέει αλήθεια και ποιος λέει ψέµατα. Είναι οι αγορές,
οι άνθρωποι δηλαδή που δεν ψηφίζουν, αλλά βάζουν τα λεφτά
τους. Και οι αγορές τον Φεβρουάριο του 2020 είχαν ρίξει το επι-
τόκιο δανεισµού του δεκαετούς ελληνικού οµολόγου κάτω από
το 1%. Λέτε κύριε Γεώργιε Τσίπρα να ήθελαν οι αγορές να κά-
νουν το χατίρι στον Μητσοτάκη, χάνοντας δισεκατοµµύρια; Σο-
βαρευτείτε επιτέλους! Είχαν κρίνει οι αγορές ότι πήγαινε πολύ
καλά η ελληνική οικονοµία, γι’ αυτό έπεσαν τα επιτόκια. 

Ήρθε ο COVID -όπως ήρθε και για τους άλλους- αλλά πάλι τη-
ρουµένων αναλογιών καλύτερα πάει η ελληνική οικονοµία. Και
θέλω να πω ότι µε σκληρή δουλειά, µε αποφασιστικότητα και µε
υπευθυνότητα και µε λιγότερο ΣΥΡΙΖΑ θα πάει πολύ καλά η Ελ-
λάδα το 2020!

Να είστε καλά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή λείπει ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος, µπορώ να έχω για µισό λεπτό τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν έχετε το δικαίωµα,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Θέλω να διευκρινίσω για δέκα δευτερό-
λεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν έχετε το δικαίωµα,
έχει κλείσει η διαδικασία, κύριε συνάδελφε, γιατί µου τον ζήτησε
και ο κύριος συνάδελφος προηγουµένως και δεν έδωσα τον
λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Για τις ΔΕΚΟ είναι ανακριβές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν µπορώ να κάνω

εξαιρέσεις για κανέναν. Σας παρακαλώ µην µε φέρνετε σε δύ-
σκολη θέση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εγώ θέλω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας παρακαλώ πολύ
κύριε Υπουργέ. Έχει τελειώσει η συζήτηση, κύριοι! 

Κύριοι, η συζήτηση τελείωσε!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ολοκληρώθηκε η συζήτηση επί

της υπ’ αριθµόν 20/10/4-5-2020 επίκαιρης επερώτησης, µε θέµα:
«Ενίσχυση Επιχειρήσεων. Αξιοποίηση νέων δυνατοτήτων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23:24’ λύεται η συνεδρίαση για την Τετάρτη 24
Ιουνίου 2020 και ώρα 9.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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